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Σε παιχνίδι επίδειξης δύναμης μεταξύ των
συνδικαλιστικών οργανώσεων και ειδικά
της ΕΤΥΚ με την εργοδοτική πλευρά για
τα εργασιακά, εξελίσσεται η διαφορά στις
τράπεζες. Ηδη η συνδικαλιστική πλευρά
έχει πετύχει τρεις νίκες εξασφαλίζοντας
ωφελήματα για τους υπαλλήλους. Η Ελ-
ληνική θα προχωρήσει εντός του μηνός

με αυξήσεις στο προσωπικό της, μεγαλύ-
τερες από ό,τι ζητάει η ΕΤΥΚ και θα κα-
θιερώσει και κατώτατο μισθό 1.300 ευρώ.
Η Τράπεζα Κύπρου βρίσκεται εκτός της
κόντρας που έχει ξεσπάσει. Η αντιπαρά-
θεση αναμένεται να κορυφωθεί καθώς
συνεχίζονται οι διαβουλεύσεις για τη συλ-
λογική σύμβαση. Οικονομική, σελ. 6

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΒΙΒΛΙΟ

Κατασκοπεία με φόντο το BREXIT
Η «Κ» προδημοσιεύει απόσπασμα από το νέο μυθιστόρημα του Τζον Λε
Καρέ «Ένας έντιμος άνθρωπος». Πρόκειται για ένα απίστευτα διορατικό
αλλά και συναισθηματικά φορτισμένο βιβλίο, καθώς αισθάνεται βαθιά
σύνδεση με την ιστορία της Βρετανίας και της Ευρώπης. Ζωή, σελ. 1

ΙΣΤΟΡΙΑ

Pink Floyd, «The Dark Side of The Moon»
Με το άλμπουμ ορόσημο της διεθνούς δισκογραφίας το βρετανικό συγ-
κρότημα επηρέασε καθοριστικά την πορεία της ροκ μουσικής. Σπάνια στη
δισκογραφία υπήρξε μια τέτοια ταύτιση περιεχομένου με την εξωτερική
εμφάνιση του άλμπουμ. Ζωή, σελ. 4

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ

«Scratch», η ταινία του Π. Ερωτοκρίτου
Ο σκηνοθέτης Πάρις Ερωτοκρίτου παρουσιάζει την πρώτη του ταινία μι-
κρού μήκους με τίτλο «Scratch. «Πίστευα ότι μέχρι να γυριστεί η ταινία το
θέμα της θα ήταν παρωχημένο, ότι θα αντιπαρερχόμασταν αυτή την κρίση,
όχι τόσο σε οικονομικό αλλά κυρίως σε πνευματικό επίπεδο». Ζωή, σελ. 9

Στο μικροσκόπιο
η ενσωμάτωση
Εκθεση Ε.Ε. για την εκπαίδευση  

Τις προκλήσεις που καλείται να αντιμετω-
πίσει το εκπαιδευτικό σύστημα της Κύπρου,
σκιαγραφεί η «Έκθεση παρακολούθησης
της εκπαίδευσης και κατάρτισης για το
2019». Ειδική αναφορά στην  παρακολού-
θηση της ομαλής ενσωμάτωσης των αλ-
λόγλωσσων μαθητών στα σχολεία. Σελ. 15 

Βλέπει βουλευτικές
εκλογές το ΔΗΚΟ 
Αντιδράσεις στο παρασκήνιο

Η κίνηση της ηγεσίας του ΔΗΚΟ να ενι-
σχύσει την ομάδα του γραφείου Τύπου
του κόμματος με τις Κατερίνα Χριστοφίδου
και Νικολέτα Λαδά, άνοιξε τον κύκλο των
συζητήσεων για τις βουλευτικές εκλογές,
ποιοι θα συμμετέχουν στο ψηφοδέλτιο,
αλλά και αντιδράσεις για προώθηση συγ-
κεκριμένων στελεχών. Σελ. 15

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Αδυσώπητοι καιροί 
Τι κι αν η επιστήμη ετοιμάζεται να στεί-
λει άνθρωπο στον Άρη, η πληροφορία
κυκλοφορεί με ταχύτητες φωτός και
το προσδόκιμο ζωής έχει αυξηθεί πλέον
θεαματικά. Η αξία της ίδιας της ζωής
έχει υποτιμηθεί σε βαθμό χυδαιότητας
με τις καθημερινές ανθρωποθυσίες να
θεωρούνται αυτονόητη αναλώσιμη μο-
νάδα. Η εισβολή της Τουρκίας στη
Συρία και η επιχείρηση εξόντωσης του
εκεί κουρδικού πληθυσμού, αντί κα-
ταδίκης από όλα τα κράτη μέλη του
ΟΗΕ, προσέκρουσε στο βέτο ΗΠΑ και
Ρωσίας στο Σ.Α., απόδειξη πως τα συμ-
φέροντα έχουν τον έσχατο λόγο στον
πλανήτη. Η Ε.Ε. από την άλλη αποδει-
κνύεται αδύναμη να αντιμετωπίσει πι-
θανό τσουνάμι προσφυγικών ροών γι’
αυτό θα πληρώσει επιπρόσθετη δόση
δισεκατομμυρίων στην Άγκυρα για να
κρατήσει τις πύλες κλειστές, μαζί της
δυστυχώς και η Κύπρος. Αδυσώπητοι
καιροί και σκότος. 

ΝΙΚΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ

Την Τουρκία 
την κοιτάμε στα ίσα

Εάν η Άγκυρα έχει την
ψευδαίσθηση ότι αυτή
είναι ισχυρή και απευ-
θύνεται σε ανίσχυρο
συνομιλητή κάνει τε-

ράστιο λάθος, λέει ο Έλληνας ΥΠΕΞ
στη συνέντευξή του στην «Κ». Επι-
πλέον τονίζει ότι θα επιθυμούσε
ισχυρότερο σήμα καταδίκης των
τουρκικών παραβιάσεων στην κυ-
πριακή ΑΟΖ από τη Μόσχα, ενώ ενό-
ψει Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, υπάρ-
χει μεταξύ Αθηνών-Λευκωσίας στρα-
τηγική έναντι των έκνομων τουρκι-
κών ενεργειών. Σελ. 17

«Powergame» ΕΤΥΚ - τραπεζών
Τρεις νίκες πέτυχε μέχρι στιγμής η συνδικαλιστική πλευρά

Πρελούδιο για ναυάγιο ενός συντεταγ-
μένου Brexit στις 31 Οκτωβρίου θεωρείται
το βροντερό νάιν, που έλαβε αυτήν την
εβδομάδα από την γερμανίδα καγκελάριο
Αγκελα Μέρκελ ο Βρετανός πρωθυπουρ-
γός Μπόρις Τζόνσον για τις εναλλακτικές
προτάσεις που κατέθεσε στην Ε.Ε., αν
και την ύστατη στιγμή άρχισε να αχνο-

φαίνεται η ελπίδα για μια συμφωνία μετά
και την «εποικοδομητική» συνάντηση
του Τζόνσον με τον Ιρλανδό ομόλογό
του, Λίο Βαράντκαρ. Η τύχη της Βόρειας
Ιρλανδίας είναι το μεγάλο «αγκάθι» ενώ
γίνονται ύστατες προσπάθειες για συμ-
φωνία έως τη Σύνοδο της ερχόμενης Πέμ-
πτης. Σελ. 20 

«Οχι» της Ε.Ε. στο σχέδιο Τζόνσον
Ακόμη και τραπεζίτες βλέπουν ως «λύση» τον Κόρμπιν

ΓΕΝΣ ΣΤΟΛΤΕΝΜΠΕΡΓΚ 

Στο ΝΑΤΟ ήξεραν  
για την εισβολή  
Αυτοσυγκράτηση ώστε να απο-
φευχθεί ακόμη μεγαλύτερος ανθρώ-
πινος πόνος και νέες προσφυγικές
ροές, συστήνει ο γ.γ. του ΝΑΤΟ Γενς
Στόλτενμπεργκ.  Σχολιάζοντας τις
τουρκικές δραστηριότητες στην Κυ-
πριακή ΑΟΖ, λέει ότι το ΝΑΤΟ αναμέ-
νει από  όλα τα κράτη να σέβονται το
Διεθνές  Δίκαιο. Σελ. 18

ΣΤΕΛΛΑ ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ

Tα δικαιώματα του
πολίτη η πυξίδα μου
Την πρόθεσή της να παραιτηθεί από
την αντιπροεδρία του ΔΗΣΥ αφότου
αναλάβει καθήκοντα ως Ευρωπαία
Επίτροπος εξέφρασε η Στέλλα Κυρια-
κίδου, υπογραμμίζοντας πως θα μεί-
νει κοντά στην πολιτική. Μιλάει για τις
ενώπιόν της προκλήσεις αλλά και τις
κύριες προτεραιότητές της. Σελ. 10 

ΕΡΑΤΩ ΜΑΡΚΟΥΛΛΗ

Μη ικανοποιητική
στάση Γαλλίας-Ιταλίας
Με έντονες απόψεις στο χειρισμό
των τουρκικών προκλήσεων στην
ΑΟΖ εμφανίζεται σε συνέντευξή της
η Ερατώ Μαρκουλλή. Η πρώην ΥΠΕΞ
θεωρεί πως η Κύπρος θα έπρεπε να
είχε προσφύγει στο ΣΑ υποστηρίζον-
τας πως δεν πείσαμε την Ε.Ε. για την
ανάγκη λήψης μέτρων. Σελ. 9

ΚΡΙΣΤΟΦΕΡ ΠΙΝΤΣΕΡ

Καταδίκη της Τουρκίας
για τη γεώτρηση στο 7
Οι σχέσεις Ην. Βασιλείου και Κύπρου
θα  εξακολουθήσουν να αναπτύσσον-
ται και μετά το Brexit, τονίζει στην «Κ»
ο Βρετανός υπουργός για την Ευρώπη
και Αμερική Κρίστοφερ Πίντσερ. Κατα-
δικάζει τις τουρκικές γεωτρήσεις στο
τεμάχιο 7 και υπογραμμίζει ότι η ΔΔΟ
με πολιτική ισότητα είναι η μόνη επιλο-
γή στο τραπέζι. Οικονομική, σελ.4

Σαν έτοιμος από καιρό ο Ερντογάν εισέβαλε
στη Συρία μόλις εμφανίστηκε το τουίτ του
Ντόναλντ Τραμπ, ότι μετακινεί τους Αμε-
ρικανούς στρατιώτες από τη Συρία και την
περιοχή που ήλεγχαν μέχρις εκείνης της
στιγμής οι Κούρδοι του YPG.  Η Ουάσιγκτον
συμφώνησε με το σχέδιο για τη ζώνη ασφα-

λείας του Ερντογάν βάζοντας τρεις όρους:
έλεγχο τζιχανιστών, προσφυγικών ροών
και της ιρανικής επιρροής. Από την πλευρά
της, η Μόσχα βλέπει κέρδη στην αποδυνά-
μωση της δυτικής συμμαχίας, στον κίνδυνο
οι 11.000 τζιχαντιστές που θα διαρρεύσουν
από την κουρδική περιοχή θα εντείνουν το

πρόβλημα των δυτικών, ενώ προσδοκά σε
συνεργασία των Κούρδων με την κυβέρνηση
της Δαμασκού. Την ίδια ώρα Λευκωσία και
Αθήνα συντονίζουν τις κινήσεις τους προς
αντιμετώπιση των τουρκικών προκλήσεων
στην ΑΟΖ αλλά και ενόψει ενδεχόμενων
μεταναστευτικών ροών. Σελ. 4, 5, 18, 19

ΗΠΑ και Ρωσία στη μοιρασιά 
δίνουν και ρόλο στην Τουρκία   
Κοινή στρατηγική Αθήνας-Λευκωσίας για έκνομες ενέργειες Άγκυρας στην ΑΟΖ 

ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΑ 

Οι ανησυχίες ΕΝΙ 
και τα μπαλώματα 
Άρον-άρον και υπό τον φόβο ευρύτερων
επιπτώσεων στα ενεργειακά η κυβέρνηση
κάλυψε το θέμα που άνοιξε ο CEO της ENI
για το τεμάχιο 7 σε συνάρτηση με την πα-
ρουσία τουρκικών πολεμικών πλοίων. Πάν-
τως, το σκηνικό έντασης στην περιοχή πα-
ραμένει αμετάβλητο. Σελ. 7

Οι νέες ροές
των μεταναστών
βραχνάς για Ε.Ε.
Ενώπιον τουρκικών προκλήσεων

Το μεταναστευτικό αποτελεί το μεγάλο
αγκάθι στην όποια προσπάθεια της Ε.Ε. να
απαντήσει δυναμικά στις τουρκικές προ-
κλήσεις, τόσο στην κυπριακή ΑΟΖ, όσο και
στην εισβολή στη Συρία. Ήδη μπροστά
στη φημολογία ότι η Λευκωσία θα μπλοκάρει
το κονδύλι της Τουρκίας για το μετανα-
στευτικό, αντέδρασαν έντονα τόσο η Αθήνα
όσο και το Βερολίνο. Σελ. 6

ΔΙΕΡΓΑΣΙΕΣ ΣΤΟ ΚΥΠΡΙΑΚΟ

Χωρίς τριμερή πάει
για σύνταξη η Λουτ
Ο Α. Γκουτιέρες ήθελε τριμερή για να δια-
μορφώσει με τους ηγέτες τον βασικό κορμό
των όρων αναφοράς, ώστε να οριστικοποι-
ηθούν στην άτυπη πενταμερή. Η Τζέιν Χολ
Λουτ ευνοούσε, ως φαίνεται, τριμερή αφού
συμφωνηθούν οι όροι, όμως τώρα μάλλον
τρίζει η καρέκλα της. Σελ. 8

Μετά την εισβολή στη Συρίας, ασαφές παραμένει το μέχρι πού θα φτάσει ο Ερντογάν. Αν περιοριστεί στη ζώνη που ενώνει δύο μικρές κουρ-
δικές πόλεις, το Ταλ Αμπιάντ και το Ρας αλ Αϊντ, θα μπορούσε ενδεχομένως να αποφύγει τα χειρότερα. Αλλά αν επιχειρήσει να καταλάβει ολό-
κληρη την περιοχή, συμπεριλαμβανομένων μεγάλων πόλεων, όπως το Καμισλί και το Κομπανί, το ρίσκο θα είναι τεράστιο. Θα κινδυνεύσει να
εγκλωβιστεί σε ένα είδος τουρκικού Αφγανιστάν, αντιμέτωπος με ένα αξιόμαχο κουρδικό αντάρτικο.

Ναρκοθετημένος o συριακός διάδρομος του Ερντογάν
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΚΙΝΗΤΟΠΟΙΗΣΗ: Η Φινλανδία, ετοιμαζομένη διά
παν ενδεχόμενον, έχει κινητοποιήσει εκατόν χιλιάδας
ανδρών. [...] Οι Φινλανδοί λαμβάνουν μέτρα εν τω εσω-
τερικώ της χώρας, διά την παρεμπόδισιν της κινήσεως
των τανκς. Πολλαί γέφυραι υπονομεύθησαν. Εις Ελσίνκι

έχουν τοποθε-
τηθή αντιαερο-
πορικά πυροβό-
λα επί στεγών.
[...] Πανταχού
υπάρχουν σάκ-
κοι άμμου διά
την προστασίαν
των κτιρίων.
Σήμερον εκκλή-

θησαν υπό τα όπλα και άλλαι ηλικίαι. Η εθελουσία απο-
μάκρυνσις του πληθυσμού εξ Ελσίνκι και Βίμποργκ επε-
ρατώθη ταχέως με ηρεμίαν και πλήρην τάξιν. Το Ελσίνκι
έχει ουσιαστικώς εκκενωθή. 120.000 κατοίκων έχουν
αναχωρήσει. Ολα τα σχολεία του Ελσίνκι και του Βίμποργκ
έκλεισαν εν μέσω πατριωτικών σκηνών. Οι μαθηταί προ
της αναχωρήσεώς των έψαλλον τον εθνικόν ύμνον. Ουδέ
εν παιδίον ευρίσκεται ταύτην την στιγμήν εις Ελσίνκι.
[...] Ο σιδηροδρομικός σταθμός είναι υπερπλήρης και
όλαι αι σιδηροδρομικαί γραμμαί χρησιμοποιούνται εν-
τατικώς.
ΥΠΕΡ ΕΙΡΗΝΗΣ: Το άρθρον το οποίον εδημοσίευσεν
ο Μπέρναρ Σω εις το περιοδικόν «Νέος Πολιτικός» εξα-
κολουθεί να προκαλή ευρυτάτας συζητήσεις μεταξύ της
αγγλικής δημοσίας γνώμης. Ο Αγγλος συγγραφεύς κα-
ταφέρεται εναντίον εκείνων οι οποίοι υποστηρίζουν την
παράτασιν του πολέμου και συνιστά την ταχείαν σύναψιν
ειρήνης. [...]

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
13.X.1939

Παρατηρώντας τα δια-
δραματιζόμενα στη Συ-
ρία και τις απειλές Ερν-
τογάν, ότι αν δεν τον
χρηματοδοτήσει περαι-
τέρω η Ε.Ε., θα ανοίξει

τα σύνορα και θα της στείλει 5,5 εκατ.
πρόσφυγες και εισπράττοντας την
υποκριτική αδράνεια-αδυναμία της
Ευρώπης και της διεθνούς κοινότητας,
θυμήθηκα κάτι που μου είπε ο αεί-
μνηστος Μανώλης Ρασούλης, πριν
από 10 χρόνια στη Λεμεσό: «Στην πο-
λιτική εν ψυχρώ και στον έρωτα εν
θερμώ»! Φυσικά μιλούσαμε για τη δη-
μοσιογραφία, όταν ελέχθη αυτό κι
αφού είχαμε ήδη διανύσει τρεις υπέ-
ροχες ώρες, με καύσιμο τη ζιβανία.
Ας δούμε, λοιπόν, τα πράγματα εν ψυ-
χρώ: Έχουμε έναν πλανήτη άρρωστο,
να στροβιλίζεται σε μια χαώδη δίνη,
με αναλώσιμο καύσιμο ανθρώπινες
υπάρξεις που θυσιάζονται κατά χιλιάδες
ημερησίως στο βωμό ιλιγγιωδών κερ-
δών, ολίγων ανθρώπων που ούτε σε
100 ζωές μπορούν να τα ξοδέψουν.
Δείτε λιμούς και λοιμούς που θερίζουν
την καταληστευμένη από τους αποι-
κιοκράτες Αφρική. Την Ασία που τα
κράτη της βιοπορίζονται από την παι-
δική ή και την εξευτελιστική… εργα-
σία. Τη Λατινική Αμερική που δικτα-
τορίες και καρτέλ τη μετέτρεψαν σε
καταγώγιο όπου μαστουρώνει, εκτο-
νώνεται και αφοδεύει η Βόρεια Αμε-
ρική. Την Ευρώπη που μετεξελίχθηκε
σε ξεπεσμένη εταίρα με νταβατζή τον
Uncle Smith που της φόρτωσε και τα
εξώγαμά του με τη Lehman Brothers
και μια οικονομική κρισάρα που υπο-
θήκευσε τα  του ευρωπαϊκού πληθυ-
σμού. Γι’ αυτό και ενώ προκαλεί οργή
η απάθεια που επιδεικνύεται από τη
διεθνή κοινότητα για την εισβολή στη
Συρία, τα συμφέροντα των εμπορικών
συναλλαγών των 200 δισ. των ΗΠΑ
και της Ε.Ε. αντίστοιχα, με την Άγκυρα,
εξηγούν πολλά. Όπως και η στάση
της Ρωσίας εξηγείται από τη θεαματική
αναβάθμιση οικονομικών, στρατιω-
τικών κ.ά. σχέσεων με την Τουρκία.
Εξ αυτού και το κοινό βέτο ΗΠΑ-Ρωσίας
στο Σ.Α. στην πρόταση για καταδίκη
της εισβολής. Όπου εισβάλλουν Να-
τοϊκοί και Ρώσοι μαζί δεν μπορεί να
ενίσταται κανείς! Αυτό ήταν φανερό
από τότε που ο Ερντογάν εμπορευόταν
όπλα και πετρέλαιο στη Συρία με τους

άρτια εξοπλισμένους και εκπαιδευμέ-
νους στο εξωτερικό τζιχαντιστές. Τώρα
ο Ερντογάν, αφού έκανε συμφωνία
με τον Τραμπ να δημιουργήσει στη
Συρία ζώνη ασφαλείας, εισέβαλε για
να αποτρέψει τη δημιουργία κουρδικού
κράτους, που θα είναι εξαιρετικά επι-
κίνδυνο για την Τουρκία με τις πολυ-
πληθείς κουρδικές συνοριακές περιο-
χές. Μάλιστα, για την εισβολή αυτή
απαιτεί χρήματα από την Ε.Ε.: «Ε, Ευ-
ρώπη, αν σε αυτό τον αγώνα μας δεν
μας δώσετε την απαραίτητη στήριξη,
δεν θα μπορέσουμε να σταματήσουμε
τους 3.650.000 πρόσφυγες από τη Συ-
ρία, αλλά και τους 2.000.000 ανθρώπους
που θα φτάσουν στα σύνορά μας από
το Ιντλίμπ», διακήρυξε την Πέμπτη.
Πώς, όμως, του απάντησε από την
Αθήνα ο πρόεδρος του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου Ντόναλντ Τουσκ: «Πράγ-
ματι η κατάσταση είναι πολύ-πολύ
μπερδεμένη. Πρέπει τουλάχιστον να
διαχειριστούμε τα επείγοντα ζητήματα
με την Τουρκία. Φυσικά, τη μετανα-
στευτική κρίση με το νέο κύμα ροών,
ειδικά εδώ στην Ελλάδα. Αλλά υπάρ-
χουν και οι παράνομες γεωτρήσεις
στα ανοιχτά της Κύπρου. Είναι ένα
μεγάλο δίλημμα για ολόκληρη την Ε.Ε.
Πώς θα συνεχίσουμε δηλαδή τη συ-
νεργασία με την Τουρκία στο μετα-
ναστευτικό» […] «και θέλουμε και θα
προστατεύσουμε την Κύπρο ως χώ-
ρα-μέλος της Ε.Ε.». Θέλετε κάτι ακόμα
πιο ψυχρό; Δείτε τη δήλωση του CEO
της ENI, Κλάουντιο Ντεσκάλτσι: «Αν
κάποιος εμφανίζεται με πολεμικά
πλοία, δεν κάνω γεωτρήσεις». Τώρα
εύχομαι να αντιλήφθηκαν, όσοι των
πολιτικών μας ηγετών επιμένουν να
προκαλέσουμε κόστος στην Τουρκία,
γιατί ο Κυριάκος Μητσοτάκης, ορθώς
δεν έστειλε τα F-16 την 1η Οκτωβρίου
στην Κύπρο. Γιατί, όπως όλη η Ευρώπη,
φοβάται μια πλημμυρίδα προσφύγων,
αλλά και μια ανάφλεξη. Γι’ αυτό προ-
ειδοποιείται η Λευκωσία να είναι ψύ-
χραιμη και να μην προτρέχει η γλώσσα
της διανοίας… Προφανέστατα για να
μην την πληρώσουμε ξανά αν κάποιος
κάνει πάλι λάθος. Γιατί δεν είναι αλή-
θεια ότι το ’74 τα περιμέναμε, αλλά
δεν ήλθαν τα αεροπλάνα από την Ελ-
λάδα. Ήρθαν τα ΝΟΡΑΤΛΑΣ και τα
καταρρίψαμε...

Εν ψυχρώ

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στην πρόβλεψη. Όποιος δεν προ-
έβλεψε πως οι Ιταλοί είναι «κότες»,

είτε δεν τους ξέρει είτε δεν διάβασε πο-
τέ ιστορία. Οι μακαρονάδες της παρμε-
ζάνας το μοναδικό που ξέρουν να κά-
νουν καλά είναι το αγαπημένο έδεσμα
του Νίκαρου, Aglio e Olio. Σκόρδα στα
μάτια του. 

2 Στη διαφώτιση. Όσοι διαμαρτύρον-
ται για το άνοιγμα γραφείου του συν-

τρόφου Νιαζί στα Κατεχόμενα είναι
απαράδεκτοι. Ο άνθρωπος όχι μόνο κά-
νει διαφώτιση για το Κυπριακό εκτός
ελευθέρων περιοχών, την κάνει με δικά
του λεφτά. Πρόταση: Να ενοικιάσει ελ-
ληνοκυπριακό σπίτι για πολιτικό γρα-
φείο και να πληρώνει το νοίκι στους Ελ-
ληνοκύπριους νόμιμους ιδιοκτήτες. 

3 Στον πόλεμο. Όχι της Συρίας βέβαια
αλλά του πάρκινγκ. Το «να σου στείλω

τον άντρα μου» πάντως δεν θα έπρεπε να
θεωρείται ρατσιστική συμπεριφορά. Κα-
λύτερη ατάκα φιλοξενίας δεν έχω ακού-
σει ποτέ. Συμπεριφορά αλτρουιστική, με
υπέρβαση εγωισμού, βαθιά χριστιανική.
Ο έχων δύο χιτώνες να δίνει τον έναν. 

4 Στην τύχη. Το ότι ο Πετρίδης πήρε
πρωτοβουλίες σε ευρωπαϊκό επίπε-

δο για το μεταναστευτικό τώρα που

φεύγει ο Αβραμόπουλος είναι τυχαίο;
Δεν νομίζω. 

5 Στο ερώτημα. Όσοι τουιτάρουν για
την αποτυχία του Νίκαρου και του

Θείου Βρέφους να σταματήσουν τα γε-
ωτρύπανα του Μουσταφά, θα ήθελα να
ξέρω την πρότασή τους. Να μην αδει-
οδοτούσαμε οικόπεδα; Να τα βυθίσουμε
τα γεωτρύπανα με τους έξοσετ μας; Να
μην κάναμε τριμερείς και άλλες συνά-
ξεις; Τι να κάναμε; Τους μοναδικούς που
παραδέχομαι είναι αυτούς που λένε να
δεχόμασταν το σχέδιο Ανάν. Και σε αυ-

τούς όμως η απάντηση είναι πως ο νυν
πρόεδρος ήταν ο μέγας μάγιστρος του
σχεδίου. Όπου φτωχός και η μοίρα του. 

6 Στον χρόνο. Πέρασε ένας χρόνος
από τη διάλυσή του –μαζί τα φάγαμε–

Συνεργατισμού. Ψάχνω να βρω τι κάνουν
εκείνα τα παιδιά που λέγανε πως θα επα-
ναστατήσουν τα χωριά, πως ξεπουλήσα-
με τον πλούτο της Κύπρου στην Ελληνική
Τράπεζα. Πως θα κατέρρεε το σύμπαν και
θα εμφανίζονταν τα νεφελίμ να πλακώ-
νονται με τον εωσφόρο πάνω στα πλακά-
κια της συνεργατικής Στρουμπιού. 

7 Στη δίκη του αιώνα. Αμ η επιτροπή;
Αυτή η αντικειμενική ομάδα κορυ-

φαίων νομικών και τραπεζικών που θα
έβαζαν το μαχαίρι στο κόκκαλο; Που τε-
λικά δεν βρήκαν ποινικά αδικήματα πα-
ρά ατάκες δεύτερης χρήσης από τον Σά-
κη; Τα λέω αυτά για να τονίσω πως απλά
δεν είμαστε σοβαρή χώρα. 

8 Στη σοβαρότητα. Γιατί αν ήμασταν
σοβαρή χώρα θα περνούσε ο εισαγ-

γελέας από τα γραφεία μας να του δώ-
σουμε τη λίστα που δημοσιεύσαμε με τα
MINGοδάνεια 3 δισ. που έφυγαν από την
Κύπρο δανεικά και αγύριστα. Και αν εί-
χαμε σοβαρή Εισαγγελία η κουστωδία
που έσφαξε την Κύπρο τη δεκαετία του
2000 στη Λαϊκή και την Τράπεζα Κύ-
πρου δεν θα ήταν χαλαρή και όμορφη
στα εξοχικά τους σε ελληνικά νησιά. 

9 Στο γέλιο. Μέσα σε όλα αυτά, ο Κω-
στάκης που θέλει να πάει και πρό-

εδρος (σιγουράκι), θα είχε ψάξει τι έκα-
νε η Κρύσταλ ως διοικήτρια της Κεντρι-
κής για την έρευνα των διαχειριστών της
Λαϊκής εναντίον του μακαρίτη. Βέβαια
τότε ήταν σε διάσταση το κορίτσι και δεν
ήθελε να τη στεναχωρήσει άλλο. 

1 0 Στο ενδιαφέρον. Θα ήθελα να
ευχαριστήσω και δημοσίως τον

συναγωνιστή Γιώργο Παμπορίδη για τη
στήριξη της στήλης στο λαοφιλές τουί-
τερ. Δηλώνω μεγάλος φαν της ρώμης
και του ταμπεραμέντου του και με έχει
σίγουρο ψηφοφόρο στις επερχόμενες
προεδρικές. 

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Με άριστα 
το 10
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Γιώργο δαγκωτό.

Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Μετά τα μέσα Νοεμβρίου θα πραγματοποι-
ηθεί τελικά η τριμερής με Νίκαρο, Ακιντζί και
Γκουτιέρες. Και μετά από αυτό θα ακολουθή-
σει η άτυπη πενταμερής. Ένα σενάριο το
οποίο σας περιέγραψα παλαιότερα και φαί-
νεται να επαληθεύεται. Μαζί και οι πληροφο-
ρίες που σας είχα μεταφέρει πως τίποτε δεν
είναι σίγουρο, αφού και η τριμερής και η άτυ-
πη πενταμερής γίνονται με στόχο να πάρει
μπροστά η διαδικασία και όχι επειδή υπάρχει
στέρεο υπόβαθρο για επανέναρξη των συνο-
μιλιών. 

Πηγή μου που ανεβοκατεβαίνει συχνά στον
Λόφο μου έλεγε προχθές ότι οι συνθήκες,
μετά την τουρκική εισβολή στη Συρία, μάλ-
λον έχουν γίνει χειρότερες απ’ ό,τι προηγου-
μένως. «Η Τουρκία θα επιμείνει να πάρει όλα
όσα ζητάει στο τραπέζι των συνομιλιών και
ίσως να αυξήσει και τις απαιτήσεις της. Πα-
ράλληλα, θα προσπαθήσει να εκδιώξει τον
Ακιντζί και να τον αντικαταστήσει με τους
επίδοξους σκληρούς δελφίνους που ήδη
προωθεί η Άγκυρα, κάτι που σημαίνει πως η
σκληρή γραμμή θα πρέπει να θεωρείται δε-
δομένη», μου ανέφερε. Και συμπλήρωσε:
«Με όλα αυτά ως ενδεχόμενα, τη ρευστή κα-
τάσταση στα ελληνοτουρκικά και τις εξελί-
ξεις στην περιοχή, το πιο πιθανό είναι η Τουρ-
κία να κατευθύνει τις εξελίξεις προς παρατε-
ταμένο αδιέξοδο από το οποίο θα προσπαθή-
σει να έχει οφέλη».

Στον Λόφο, όπως ακούω, επεξεργάζονται
διάφορα σενάρια και η νέα εβδομάδα θα εί-
ναι η αρχή για δυναμική προώθηση των θέ-
σεων της Λευκωσίας σε ευρωπαϊκό επίπεδο. 

Μια άλλη ανάγνωση των εξελίξεων υποβάλ-
λει πως η Τουρκία ενδέχεται να περιέλθει σε
δύσκολη θέση λόγω της επέμβασης στη Συ-
ρία και στη διεθνή κατακραυγή που αυτή θα
προκαλέσει μόλις γίνουν γνωστά τα πρώτα
θύματα. Όχι μόνο μεταξύ του κουρδικού πλη-
θυσμού αλλά και των Τούρκων στρατιωτών. 

«Πρόκειται για ένα παιχνίδι με γερά νεύρα που
θα απαιτήσει τεράστια αποθέματα υπομονής,
επιμονής και στοχοπροσήλωσης. Και ο Νίκαρος
και οι συνεργάτες του αλλά και όλη η πολιτική
ηγεσία θα δοκιμαστούν ξανά και οι αποφάσεις
τους θα κρίνουν και το μέλλον του τόπου, αλλά
και το μέλλον κάποιων από αυτούς τους ιδίους»
μου ανέφερε η πηγή μου, η οποία ασχολείται
με το Κυπριακό για δεκαετίες. 

Κάποιες φήμες που έφθασαν στα αυτιά μου μι-
λάνε για δεύτερες σκέψεις του Γιώργου Λιλλή-
κα σε ό,τι αφορά την πολιτική του καριέρα.
Όπως ο ίδιος είχε δηλώσει ήταν αποφασισμέ-
νος να αποχωρήσει από την ηγεσία της Συμμα-
χίας Πολιτών, αλλά και από την πολιτική με την
ολοκλήρωση της βουλευτικής του θητείας. Στό-
χος του ήταν να ακολουθήσει νέα πορεία στη
ζωή του μακριά από... κόμματα. Την εβδομάδα
που μας πέρασε συνεδρίασε η Πολιτική Σύγ-
κλητος της Συμμαχίας και συζήτησε το παρόν
και το μέλλον του κινήματος και οι πιέσεις προς
τον Λιλλήκα να παραμείνει στην ηγεσία ήταν αρ-
κετές και έντονες. Ο ίδιος δεν φάνηκε να αλλά-
ζει την απόφασή του αλλά δεν δεσμεύτηκε κιό-
λας πως η αποχώρησή του θα είναι οριστική...

Ακούστηκαν όμως και εισηγήσεις όπως η
αποχώρησή του Λιλλήκα, σε περίπτωση που
δεν υποκύψει στις πιέσεις των στελεχών του,
να ολοκληρωθεί μέχρι τον Ιανουάριο, ώστε
να δοθεί χρόνος για εκλογή νέου αρχηγού
στο εκλογικό συνέδριο. Ο Λιλλήκας δεσμεύ-
τηκε πως θα πάρει τις αποφάσεις του και θα
ενημερώσει τους συνεργάτες του... Κάποιοι
λένε πως από την περασμένη Τρίτη που έγινε
η συνεδρία σκέφτεται όλο και περισσότερο
να δοκιμάσει άλλη μια φορά να δυναμώσει το
κίνημά που δημιούργησε.

Μάχη θα δοθεί για το απευθείας εμπόριο

στην ΕΕ. Την ερχόμενη Τετάρτη το θέμα θα
συζητηθεί στη Σύνοδο αρχηγών των πολιτι-
κών δυνάμεων και αναμένεται να ξεκαθαρί-
σει το μέλλον της όλης υπόθεσης και το πως
θα επηρεάσει την Κύπρο. Πηγή μου στις Βρυ-
ξέλλες μου έλεγε προχθές ότι ο Φούλης «τα
έδωσε όλα» προκειμένου να πείσει τους 37
αρχηγούς αποστολών και πολιτικών ομάδων
με τους οποίους συναντήθηκε για «δια παν-
τός απόσυρση» του κανονισμού. Έλαβε μάλι-
στα και πολύ θετικές απαντήσεις κατά τις συ-
ναντήσεις που είχε.

Στο ίδιο πλαίσιο ενεργοποιήθηκαν και οι ευρω-
βουλευτές του ΔΗΣΥ αλλά και του ΔΗΚΟ και της
ΕΔΕΚ και οι Νικόλας Παπαδόπουλος και ο Σιζό
αλλά εκ του μακρόθεν. Το ΑΚΕΛ, ο Άντρος και
οι ευρωβουλευτές του υποστήριξαν «σθενα-
ρά» την παγοποίηση του κανονισμού. Ψευδο-
βουλευτές που βρέθηκαν στις Βρυξέλλες ζήτη-
σαν να μην αποσυρθεί ο κανονισμός, να προ-
ωθηθεί ή τουλάχιστον να παγοποιηθεί. Προς
μεγάλη χαρά του Φούλη και των υπολοίπων
φαίνεται πως η θέση για διαγραφή του κανονι-
σμού βρίσκει όλο και περισσότερο έδαφος, κά-
τι για το οποίο θα μάθουμε την Τετάρτη...

ΚΟΥΙΖ: Ποιο κόμμα κινδυνεύει με αφανισμό
και κάνει ό,τι μπορεί να κρατηθεί στον ανα-
πνευστήρα; Μήπως τα κόμματα δεν είναι ένα
αλλά δύο τελικά;...

«Αν αποσυρθείς το πιο ενδιαφέρον είναι ότι θα μας παρακολουθείς και θα σπάζεις πλάκα».

Οι φόβοι για την τριμερή και την πενταμερή,
το απευθείας εμπόριο και η καριέρα του Λιλλήκα
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ΤΟΥ ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Στις αρχές της προηγούμενης εβδο-
μάδας, λίγο μετά την τηλεφωνική
συνομιλία του Ντόναλντ Τραμπ με
τον Τούρκο ομόλογό του, ανοίγοντας
τον δρόμο για τη νέα τουρκική ει-
σβολή στη Συρία, ο πρόεδρος των
ΗΠΑ έσπευσε να καθησυχάσει τους
υποστηρικτές του σχετικά με τον
αντίκτυπο που θα έχουν οι στρα-
τιωτικές επιχειρήσεις της Τουρκίας
στη Β.Α. Συρία στα αμερικανικά
συμφέροντα στην ευρύτερη περιοχή.
Για τον Ντόναλντ Τραμπ η νέα τουρ-
κική εισβολή, σε περίπτωση που
πραγματοποιηθεί με βάση το προ-
καθορισμένο σχέδιο της Άγκυρας,
δεν πρόκειται να δημιουργήσει με-
γάλα προβλήματα για την Ουάσιγ-
κτον. Άλλωστε, σε περίπτωση που
η τουρκική πλευρά επιλέξει να απο-
μακρυνθεί από το αρχικό σχέδιο και
τις υποσχέσεις της, οι ΗΠΑ έχουν
στο χέρι τους το όπλο των οικονο-
μικών κυρώσεων, το οποίο ανά πάσα
στιγμή θα μπορούσαν να χρησιμο-
ποιήσουν για να πλήξουν την τουρ-
κική οικονομία. 

Με την άποψη του προέδρου
Τραμπ συμφωνούν διάφοροι Αμε-
ρικανοί συντηρητικοί αναλυτές, οι
οποίοι σπεύδουν να εξηγήσουν το
νέο σκεπτικό του Λευκού Οίκου.
Από την δική τους σκοπιά, σε περί-
πτωση που τηρήσει τις υποσχέσεις

της η Τουρκία, η αμερικανική πλευρά
στο άμεσο μέλλον θα έχει τη δυνα-
τότητα να εξασφαλίσει τρεις ση-
μαντικούς στόχους με το χαμηλότερο
διπλωματικό και στρατιωτικό κόστος. 

«Ηταν αποφασισμένοι»
Την προηγούμενη εβδομάδα, ένα

από τα λιγοστά αμερικανικά κέντρα
στρατηγικών μελετών και αναλύ-
σεων, το οποίο στάθηκε στο πλευρό
του προέδρου Τραμπ, υπήρξε το
συντηρητικό «Heritage». Το αμερι-
κανικό κέντρο εστίασε σε πιθανά
διπλωματικά κέρδη από τη νέα ει-
σβολή της Τουρκίας στη Συρία. Ο
αναλυτής του «Heritage», Τζέιμς
Καραφάνο, επισημαίνει ότι την προ-
ηγούμενη περίοδο οι ΗΠΑ, οι οποίες
εδώ και καιρό δεν εμπιστεύονται
τις προθέσεις του Τούρκου Προ-
έδρου, δεν στηριζόντουσαν πλήρως
στην σύμπραξη των Κούρδων. Σύμ-
φωνα με τον κ. Καραφάνο, η συνερ-
γασία με τους Κούρδους δεν ήταν
τίποτα περισσότερο από μια υπο-
χρεωτική σύμπραξη για την ήττα
του Ισλαμικού Κράτους στα εδάφη
της Συρίας. Με αυτήν τη σύμπραξη,
οι πολεμιστές του Ισλαμικού Κράτους
μετατράπηκαν από οραματιστές
μιας ανεξάρτητης κρατικής δομής
στα εδάφη του Ιράκ και της Συρίας
σε ανθρώπους που σήμερα ψάχνουν
μαζί με τις οικογένειές τους κατα-
φύγιο στη Συρία και σε ξένα κράτη.

Για τον κ. Καραφάνο, εφόσον η συ-
νεργασία των ΗΠΑ με τους Κούρδους
δεν έμελλε να έχει μέλλον, τα νέα
βήματα της Άγκυρας θα μπορούσαν
να συνοδεύονται από θετικές εξε-
λίξεις και να συμβάλλουν στην αμε-
ρικανοτουρκική συνεργασία στην
ευρύτερη περιοχή, φυσικά υπό συγ-
κεκριμένες προϋποθέσεις. Άλλωστε,
σύμφωνα με τον Αμερικανικό ανα-
λυτή, σε κάθε περίπτωση η τουρ-
κική πλευρά ήταν αποφασισμένη
να εισβάλει στη Συρία, και η αμε-
ρικανική πλευρά είχε βρεθεί αντι-
μέτωπη με ένα σημαντικό δίλημμα:
Έλεγχος της τουρκικής επιθετικό-
τητας ή παρακολούθηση της μετε-
ξέλιξής της από θέση θεατή. Σύμ-

φωνα με τον κ. Καραφάνο, ο πρό-
εδρος των ΗΠΑ επέλεξε την πρώτη,
πιο ασφαλή επιλογή. 

Οι τρεις αμερικανικοί όροι
Ο κ. Καραφάνο επιμένει στη ση-

μασία της προσκόλλησης της Τουρ-
κίας στο αρχικό επιχειρησιακό σχέ-
διό της για το βορειοανατολικό κομ-
μάτι της Συρίας και αφήνει να εν-
νοηθεί ότι ο πρόεδρος Τραμπ έδωσε
τη συγκατάθεσή του για την υλο-
ποίηση αυτού του σχεδίου με βάση
τρεις όρους. 

Ποιοι είναι οι όροι που έθεσε η
Ουάσιγκτον στην Άγκυρα για τη
νέα εισβολή στη Συρία; Σύμφωνα
με τον κ. Καραφάνο, παράλληλα
με την περιορισμένη, προσυμφω-
νημένη εμβέλεια της τουρκικής
εισβολής, το ζήτημα που έχει με-
γάλη σημασία για την αμερικανική
πλευρά είναι το μέλλον του Ισλα-
μικού Κράτους στα συριακά εδάφη
και στην ευρύτερη περιοχή. Ει-
σβάλλοντας στη Συρία, η Τουρκία
αυτομάτως δεσμεύεται για τον
έλεγχο των τζιχαντιστών και την
καταπολέμηση κάθε είδους προ-
σπάθειας αναστήλωσης του Ισλα-
μικού Κράτους. 

Ο δεύτερος όρος της αμερικα-

νικής πλευράς αφορά άμεσα την
Ευρωπαϊκή Ένωση και όλες τις χώ-
ρες της περιοχής. Οι ΗΠΑ τάσσονται
υπέρ τους άμεσου ελέγχου του προ-
σφυγικού ρεύματος από τη Συρία
προς τη Δύση. Στη νέα περίοδο λοι-
πόν, η Τουρκία μαζί με τον έλεγχο
και την ασφάλεια της παραμεθόριας
περιοχής αναλαμβάνει το δύσκολο
έλεγχο της αντιμετώπισης της αν-
θρωπιστικής κρίσης στη Συρία. 

Τέλος, για την αμερικανική πλευ-
ρά τίθεται και το ζήτημα του Ιράν,
το οποίο αποτελεί απειλή για τον
στενότερο σύμμαχο της Ουάσιγκτον
στη Μέση Ανατολή. Στην αμερικα-
νική πλευρά επικρατεί η άποψη ότι
μακροπρόθεσμα, το Ιράν επιδιώκει
να μετατρέψει ολόκληρη τη Συρία
σε ζωτικό χώρο του σιιτισμού, από
τον οποίο θα εξαπολύσει νέες επι-
θέσεις κατά των ΗΠΑ, του Ισραήλ
και των συμμαχικών δυνάμεων. Η
Τουρκία, λοιπόν, έχει το καθήκον
της παρεμπόδισης των νέων ιρανι-
κών σχεδίων, πλήττοντας το σιιτικό
στοιχείο στο βορειοανατολικό κομ-
μάτι της Συρίας. 

Τα όρια της Τουρκίας
Η αμερικανική πλευρά συμβι-

βάζεται με την ιδέα της τουρκικής

εισβολής, ξεκαθαρίζοντας ότι η Άγ-
κυρα δεν έχει άλλη επιλογή παρά
να εστιάσει σε μια λίστα «καθη-
κόντων» και «υποχρεώσεων». 

Τα ερωτήματα που προκύπτουν
σχετικά με τους προαναφερόμενους
αμερικανικούς όρους είναι αν η ση-
μερινή Τουρκία, με το κλίμα οικο-
νομικής και πολιτικής αστάθειας
που επικρατεί το τελευταίο διάστημα
στο εσωτερικό της, είναι σε θέση
να εκπληρώσει τις νέες υποχρεώσεις
της. Καθώς και αν μακροπρόθεσμα,
η Άγκυρα θα καταφέρει να ελέγξει
την παραμεθόρια περιοχή, το προ-
σφυγικό κύμα, τους τζιχαντιστές
και να περιορίσει την ιρανική ακτίνα
δράσης; 

Ο ίδιος ο κ. Καραφάνο δεν εμφα-
νίζεται σίγουρος για την απάντηση
του παραπάνω ερωτήματος. Ο ίδιος
ολοκληρώνει την ανάλυσή του ση-
μειώνοντας ότι θα προκύψουν ση-
μαντικά προβλήματα σε περίπτωση
που τελικά η Τουρκία αθετήσει τις
υποσχέσεις της. Αξίζει να σημειωθεί
ότι παρόμοια είναι και η άποψη των
ανεξάρτητων, έμπειρων αναλυτών
που τονίζουν ότι η κυβέρνηση του
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν έχει αναλάβει
ένα έργο, το οποίο ξεπερνά τις δυ-
νατότητες της Τουρκίας. 

Το παζάρι 
πίσω από 
την εισβολή  
στη Συρία
Οι όροι που έθεσε ο Τραμπ στον Ερντογάν 
για να δώσουν οι ΗΠΑ το πράσινο φως 
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Η αμερικανική πλευρά
συμβιβάζεται με την ιδέα
της τουρκικής εισβολής,
ξεκαθαρίζοντας ότι η Άγ-
κυρα δεν έχει άλλη επι-
λογή παρά να εστιάσει σε
μια λίστα «καθηκόντων»
και «υποχρεώσεων».

«Τα προβλήματα που παρατηρούνται
στα βορειοανατολικά της Συρίας
θα πρέπει να επιλυθούν μέσω του
διαλόγου μεταξύ των συριακών αρ-
χών και των εκπροσώπων της κουρ-
δικής κοινότητας». Το συγκεκριμένο
μήνυμα επέλεξε να στείλει στα μέσα
της προηγούμενης εβδομάδας η
Μόσχα, σε μια στιγμή που η Τουρκία
ολοκλήρωνε τις προετοιμασίες της
για μια τρίτη εισβολή στα εδάφη
της γειτονικής Συρίας. Σε μια στιγμή
που η τουρκική πλευρά επιχειρεί
να προβάλει τη νέα στρατιωτική
επιχείρηση της στη Συρία ως μια
προσπάθεια για την αντιμετώπιση
της «τρομοκρατίας» και την επι-
στροφή των προσφύγων στις εστίες
τους, η Μόσχα επιλέγει να εστιάσει
στη σημασία της συνεργασίας της
Δαμασκού με τη δεύτερη μεγαλύ-
τερη εθνική ομάδα της Συρίας. Το
παραπάνω μήνυμα του Ρώσου
υπουργού Εξωτερικών ρίχνει φως
στη διπλωματική απομόνωση στην
οποία έχει βρεθεί το τελευταίο διά-
στημα η Τουρκία. Σε μια στιγμή
που παρατηρούνται προβλήματα
στις σχέσεις της Άγκυρας με την
Ουάσιγκτον και τις δυτικές πρω-
τεύουσες, Μόσχα και Τεχεράνη δια-
φοροποιούν τη στάση τους και επι-
κεντρώνουν την προσοχή τους σε
διαφορετικούς στόχους. 

Σε σχετική τοποθέτηση του για
τις εξελίξεις στο βορειοανατολικό
κομμάτι της Συρίας, υπό τη σκιά
της νέας τουρκικής εισβολής, ο
υπουργός Εξωτερικών της Ρωσικής
Ομοσπονδίας, Σεργκέι Λαβρόφ
εστίασε στην προοπτική της συ-
νεργασίας της επίσημης κυβέρ-
νησης της Συρίας με τους Κούρ-
δους, οι οποίοι τα τελευταία χρόνια
ελέγχουν μεγάλες εκτάσεις γης
της χώρας. Η εισήγηση του κ. Λα-
βρόφ ήρθε σε μια στιγμή που οι
Κούρδοι διεξήγαγαν νέες διαπραγ-
ματεύσεις με τη Δαμασκό με απώ-
τερο στόχο την κοινή αντιμετώ-
πιση της τουρκικής απειλής. «Η
θέση μας βασίζεται σαφώς στην
ανάγκη επίλυσης όλων των προ-
βλημάτων αυτού του τμήματος
της Αραβικής Δημοκρατίας της
Συρίας (βορειοανατολικό κομμάτι
της Συρίας, το οποίο βρίσκεται
στο στόχαστρο της Τουρκίας) μέσω
του διαλόγου μεταξύ της κεντρικής
κυβέρνησης στη Δαμασκό και των
εκπροσώπων της κουρδικής κοι-
νότητας, η οποία κατοικεί στην
περιοχή παραδοσιακά». Αυτό
υπήρξε το μήνυμα της Μόσχας,
την ώρα που η κουρδική αντιπρο-
σωπεία συναντούσε τους αξιωμα-
τούχους της Δαμασκού. Στην συ-
νέχεια της τοποθέτησης του, ο κ.

Λαβρόφ πρόσθεσε ότι η θέση της
αμερικανικής πλευράς στην κρίση
της Συρίας χαρακτηρίζεται από
μεγάλες αντιθέσεις. Με αυτόν τον
τρόπο, η Μόσχα επεσήμανε σε
όλες τις εμπλεκόμενες πλευρές
της κρίσης ότι οι ΗΠΑ δεν είναι
ένας παράγοντας που εμπνέει εμ-
πιστοσύνη. Η ρωσική πλευρά, η
οποία δεν συμφωνεί με τις επεκτα-

τικές βλέψεις της Άγκυρας στην
περιοχή, προσεγγίζει τα σχέδια της
τουρκικής πλευράς για τη Συρία ως
ένα είδος «διπλωματικού εργαλεί-
ου», με το οποίο στο άμεσο μέλλον
η ρωσική διπλωματία θα εξασφα-
λίσει νέα «κέρδη» στην περιοχή. 

Τα κέρδη της Μόσχας
Σύμφωνα με τη Ρωσία οι Ντό-

ναλντ Τραμπ και Ταγίπ Ερντογάν
έρχονται σε συμφωνία κυρίως εξαι-
τίας των τελευταίων εξελίξεων στα
πολιτικά πεδία των ΗΠΑ και της

Τουρκίας. Στο συγκεκριμένο σημείο
εστιάζει μια ανάλυση της ρωσικής
εφημερίδας Κομμερσάντ, η οποία
είδε το φως της δημοσιότητας την
προηγούμενη εβδομάδα. 

Έχοντας αποσύρει τις δυνάμεις
των ΗΠΑ από τη Συρία, ο κ. Τραμπ
ετοιμάζεται να ξεκινήσει την προ-
εκλογική εκστρατεία του για τις
αμερικανικές προεδρικές εκλογές
προβάλλοντας το μήνυμα ότι έχει
εκπληρώσει την υπόσχεση που
έδωσε στους ψηφοφόρους του πριν
από λίγα χρόνια. Οι Αμερικανοί
στρατιώτες επιστρέφουν στη χώρα
τους. Ο δε πρόεδρος της Τουρκίας
πραγματοποιεί ένα βήμα προς την
κατεύθυνση του περιορισμού των
πολιτικών διεκδικήσεων και αιτη-
μάτων των Κούρδων. «Οι δύο ισχυ-
ροί πολιτικοί ηγέτες, ο Ντόναλτ
Τραμπ και ο Ρετζέπ Ταγγίπ Ερντο-
γάν, πραγματοποιούν βήματα στη
Συρία κυρίως για να ενισχύσουν
την θέση τους στο εσωτερικό των
χωρών τους», τονίζει η ρωσική ανά-
λυση. 

Στη συνέχεια της ανάλυσής της
η Κομμερσάντ «αγγίζει» την ουσία
των τελευταίων εξελίξεων στη Συρία
για τη ρωσική πλευρά. Η ανάλυση
προειδοποιεί ότι η ρωσική πλευρά
ετοιμάζεται να βγει από τις νέες
εξελίξεις με σημαντικά διπλωματικά

οφέλη: Η συμμαχία που ηγείται η
Ουάσιγκτον στη Συρία καταρρέει
τη στιγμή που οι σύμμαχοι των
ΗΠΑ καταλήγουν στο συμπέρασμα
ότι δεν μπορούν πλέον να στηρι-
χτούν στον αμερικανικό παράγοντα.
Το ρήγμα στους κόλπους της δυτι-
κής συμμαχίας προκαλεί ικανοποί-
ηση στη Μόσχα. Την ίδια στιγμή,
η Ρωσία εστιάζει και στον αντίκτυπο
που επιφυλάσσει μια άλλη εξέλιξη.
Μετά την τουρκική εισβολή, χιλιά-
δες τζιχαντιστές ενδέχεται να προ-
καλέσουν μεγάλο πονοκέφαλο για
την Τουρκία, τα αραβικά και τα ευ-
ρωπαϊκά κράτη. 

Η Τεχεράνη υποψιάζεται
Σε αντίθεση με την Μόσχα, η

Τεχεράνη δεν βιάζεται να εστιάσει
σε διπλωματικά κέρδη. Η Ισλαμική
Δημοκρατία συμμερίζεται την άπο-
ψη της Μόσχας σε ό,τι αφορά την
προοπτική της συνεργασίας της
Δαμασκού με τους Κούρδους. Μετά
την διάλυση της συμμαχίας με τις
ΗΠΑ, οι Κούρδοι πρέπει να ενώσουν
τις δυνάμεις τους με τη συριακή
κυβέρνηση. Αυτή είναι η επίσημη
εισήγηση της Τεχεράνης. 

Παράλληλα με το ενδεχόμενο
της σύμπραξης Δαμασκού-Κούρδων,
η ιρανική πλευρά εστιάζει και σε
ακόμη δύο πεδία. Πρώτον, διά στό-

ματος Χασάν Ρουχανί, το Ιράν δι-
ευκρινίζει στην Τουρκία ότι την
παρούσα στιγμή στη Συρία το βα-
σικό πρόβλημα δεν είναι το βορει-
οανατολικό κομμάτι της χώρας.
Στην τελική φάση της εμφύλιας
σύρραξης, οι τζιχαντιστές του Ιντ-
λίμπ είναι το βασικό πρόβλημα, στο
οποίο καλούνται να εστιάσουν όλοι
οι πρωταγωνιστές στην κρίση της
Συρίας. 

Δεύτερον, παραμένοντας πιστή
στην αντιαμερικανική ρητορική
της, η Τεχεράνη υποψιάζεται για
μια παρασκηνιακή συνεννόηση
των ΗΠΑ με την Τουρκία για το ζή-
τημα της Συρίας. Χαρακτηριστική
είναι η «ανάγνωση» της φιλοκυ-
βερνητικής εφημερίδας «Καϊχάν»,
η οποία την προηγούμενη εβδομάδα
προσέγγισε τις νέες εξελίξεις στη
Συρία ως μια παγίδα της αμερικα-
νικής ηγεσίας, μέσα στην οποία
έχει πλέον «εγκλωβιστεί» η Τουρκία.
«Το ίδιο το σενάριο, το είδαμε να
επαναλαμβάνεται στην Υεμένη,
όταν οι ΗΠΑ παγίδευσαν τη Σαου-
δική Αραβία», ισχυρίστηκε το ιρα-
νικό μέσο, το οποίο πρόσθεσε οι
ΗΠΑ καλούν την Τουρκία να πλη-
ρώσει το διπλωματικό αντίτιμο της
αγοράς των ρωσικών πυραυλικών
συστημάτων με «πολύ ακριβό νό-
μισμα». 

Σε κέρδη στην πλάτη του Ερντογάν στοχεύει ο πρόεδρος Πούτιν 
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Ο υπουργός Εξωτερικών
της Ρωσίας Σεργκέι 
Λαβρόφ εστίασε στη 
συνεργασία της Συρίας
με τους Κούρδους.

Εισβάλλοντας στη Συρία, η Τουρκία αυτομάτως δεσμεύεται για τον έλεγχο των τζιχαντιστών και την καταπολέμηση κάθε προσπάθειας αναστήλωσης του ΙSIS.
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Ο Ερντογάν χρησιμοποιεί πολιτικά τη Συρία
Η προπαγάνδα της τουρκικής κυβέρνησης και του ΑΚΡ δεν αντικατοπτρίζει τις πραγματικές προθέσεις της Άγκυρας

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Την προηγούμενη εβδομάδα, τη στιγμή
που ξεκινούσε η τρίτη εισβολή της Τουρ-
κίας στα εδάφη της Συρίας, κύκλοι της
κυβέρνησης του Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν
κατέβαλαν μεγάλες προσπάθειες για να
προβάλουν το νέο στρατιωτικό εγχείρημα
ως μια «εθνική ανάγκη και προτεραι-
ότητα». Παράλληλα, οι άνθρωποι του
«Προεδρικού» έσπευσαν να δηλώσουν
ότι η επιχείρηση της Άγκυρας είχε ως
απώτερο στόχο τη διαφύλαξη της εδα-
φικής ακεραιότητας της Συρίας και την
αντιμετώπιση όλων των τρομοκρατικών
οργανώσεων. 

Ωστόσο, για μερικούς αναλυτές η
προπαγάνδα αυτή της κυβέρνησης του
Κόμματος Δικαιοσύνης και Ανάπτυξης
(ΑΚΡ) δεν αντικατοπτρίζει τις πραγμα-
τικές προθέσεις και τους στόχους της
Άγκυρας. Μπορεί όντως ένας από τους
βασικούς στόχους της Τουρκίας να είναι
η καταπολέμηση του κουρδικού αυτο-
νομιστικού κινήματος, το οποίο η τουρ-
κική πλευρά εκλαμβάνει ως «τρομοκρα-
τική οργάνωση». Ωστόσο, αυτός ο στόχος
δεν επεξηγεί από μόνος του τη μεγάλη
επιχείρηση, η οποία ουσιαστικά έφερε
αντιμέτωπη την Τουρκία με την παγκό-
σμια κοινή γνώμη. 

Το μέλλον του Ερντογάν
«Εδώ και χρόνια, εθνικιστικοί και κε-

μαλιστικοί κύκλοι στον γραφειοκρατικό
και στρατιωτικό μηχανισμό της χώρας
πίεζαν τον Ερντογάν και τους υπουργούς
του για μια μεγάλη επιχείρηση κατά του
ΡΚΚ. Ο γραφειοκρατικός μηχανισμός
της Τουρκίας, στην πλειοψηφία του, δεν
είδε ποτέ με καλό μάτι τον διάλογο της
κυβέρνησης με τους Κούρδους. Μετά
το τέλος του διαλόγου σκέφτηκε ότι πλέ-
ον ήρθε η στιγμή για μια τελική αναμέ-
τρηση με το κίνημα που καταπολεμεί
το τουρκικό κράτος από τα μέσα της δε-
καετίας του 1970». Την παραπάνω άποψη

προβάλλει καλά ενημερωμένη πηγή, η
οποία δεν επιθυμεί να κατονομαστεί
και στο άμεσο μέλλον ετοιμάζεται να
χωρίσει τους δρόμους της με την τουρ-
κική κυβέρνηση για να λάβει θέση στο
νέο πολιτικό κίνημα των Αλί Μπαμπα-
τζάν και Αμπντουλάχ Γκιουλ. Η πηγή
της «Κ» προσθέτει ότι το κλειδί των
νέων εξελίξεων στο βορειοανατολικό
κομμάτι της Συρίας κρύβεται στην πο-
λιτική συμμαχία που δημιούργησε ο κ.
Ερντογάν στον απόηχο του αποτυχη-
μένου πραξικοπήματος. Αμέσως μετά
το αποτυχημένο πραξικόπημα, ο κ. Ερν-
τογάν, με απώτερο στόχο τον έλεγχο
του κρατικού μηχανισμού και των ενό-

πλων δυνάμεων και τη μετάβαση της
χώρας στο προεδρικό σύστημα, συνήψε
συμμαχία με τους εθνικιστικές, κεμα-
λιστές γραφειοκράτες, στρατιωτικούς
και το κίνημα των Γκρίζων Λύκων, οι
οποίοι ανέκαθεν υποστήριζαν σκληρο-
πυρηνικές πρωτοβουλίες και στρατηγικές
στο Κουρδικό Ζήτημα. 

«Ο τέως επιτελάρχης και νυν υπουργός
Εθνικής Άμυνας της Τουρκίας είναι έν-
θερμος υποστηρικτής των Γκρίζων Λύ-
κων. Αυτή η παράταξη, μετά το τέλος
της καταπολέμησης του κομμουνισμού
έθεσε έναν νέο βασικό στόχο. Την πα-
ρεμπόδιση της δημιουργίας κουρδικού
κράτους τόσο στα εδάφη της Τουρκίας

όσο και στα εδάφη του Ιράν, του Ιράκ
και της Συρίας. Αρχικά αυτή η ομάδα
δεν ήθελε να ακούσει τίποτα που είναι
κουρδικό. Θεωρούσε ότι η κουρδική
ταυτότητα αποτελούσε μια υποκατηγορία
του τουρκικού πολιτισμού. Μετά από
έναν πόλεμο 40 ετών, έφτασε στο σημείο
να αναγνωρίσει τα πολιτιστικά δικαιώ-
ματα των Κούρδων, όχι όμως τα πολι-
τικά», τονίζει η πηγή μας. 

Σύμφωνα με την πηγή της «Κ», στη
νέα περίοδο, οι πολιτικοί συνεργάτες
του κ. Ερντογάν πιέζουν την τουρκική
κυβέρνηση για τη «στρατιωτική εξου-
δετέρωση» όλων των εστιών του κουρ-
δικού αυτονομιστικού κινήματος. Την
ίδια στιγμή, βάλλουν κατά της Δύσης
με το σκεπτικό ότι στον πόλεμο του
τουρκικού κράτους με το ΡΚΚ έχει επι-
λέξει το στρατόπεδο της «τρομοκρατίας»,
δεν αποκλείουν κανένα ενδεχόμενο στο
πεδίο της διπλωματίας και θεωρούν ότι
το Κουρδικό μπορεί να επιλυθεί με την
αναγνώριση μιας σειράς πολιτιστικών
δικαιωμάτων των Κούρδων. «Την όλη
εικόνα ολοκληρώνει το μεγάλο κεφάλαιο
της Τουρκίας, το οποίο ενδιαφέρεται
τόσο για τα ενεργειακά κοιτάσματα της
περιοχής όσο και για το έργο της ανοι-
κοδόμησης της Συρίας.

Οι κεφαλαιοκράτες υποστηρίζουν
την συμμαχία του πολέμου στην Άγκυρα
εξαιτίας των δικών τους, ιδιαίτερων οι-
κονομικών συμφερόντων», συμπληρώνει
η πηγή μας. 

Ο κ. Ερντογάν στρέφει το βλέμμα του στους πολιτικούς συμμάχους του και ελπίζει σε μια
γρήγορη νίκη στh βορειοανατολική Συρία, η οποία θα ικανοποιήσει τους συνεργάτες του.

Ο αναβρασμός στο
εσωτερικό της Τουρκίας

Σε σχέση με τη νέα στρατιωτική περιπέτεια
της Τουρκίας στη Συρία, αναλύοντας κανείς
τους πολιτικούς και οικονομικούς λόγους που
οδήγησαν τον Τούρκο πρόεδρο στην απόφαση
της νέας εισβολής, καλείται να λάβει υπόψη
του ακόμη δύο άλλους παράγοντες, την πρό-
σφατη ήττα της κυβερνητικής παράταξης και
την οικονομική κρίση. Ως γνωστόν, πριν από
λίγο χρονικό διάστημα, η κυβέρνηση Ερντο-
γάν, παρά το γεγονός ότι κατάφερε να κρατη-
θεί στην εξουσία, είχε δύο σημαντικές πολιτι-
κές ήττες. Πρώτα στις βουλευτικές εκλογές
ήλθε η κοινοβουλευτική ήττα, η οποία υπο-
χρεώνει σήμερα τον κ. Ερντογάν να συνεχίσει
την πορεία του, στηριζόμενος στην συνεργα-
σία των Γκρίζων Λύκων. Ακολούθησε στη συ-
νέχεια η ήττα στις δημοτικές εκλογές, όταν η
κυβερνητική συμμαχία έχασε τον έλεγχο πολ-
λών μεγάλων τουρκικών αστικών κέντρων.
Την ίδια στιγμή, ήρθε στο προσκήνιο το ενδε-
χόμενο της τριχοτόμησης του ΑΚΡ, με τους κ.
Μπαμπατζάν και Αχμέτ Νταβούτογλου να
οδεύουν προς τη δημιουργία νέων πολιτικών
φορέων. Οι παραπάνω εξελίξεις συνέβησαν
σε μια περίοδο που η Τουρκία βιώνει μια βα-
θιά οικονομική ύφεση. Η κυβέρνηση Ερντο-
γάν επιχειρεί να ξεπεράσει τη μεγάλη κρίση
με τις τελευταίες διαθέσιμες δυνάμεις που
διαθέτει (π.χ. αποθέματα εκτάκτου ανάγκης
της τουρκικής οικονομίας) και με άλλα έκτα-
κτα μέτρα. Οικονομολόγοι προειδοποιούν ότι
αυτά τα μέτρα ενδέχεται να μην είναι αρκετά
για την αντιμετώπιση των επιπτώσεων της με-
γάλης κρίσης. Ο κ. Ερντογάν, λοιπόν, στρέφει
το βλέμμα του στους πολιτικούς συμμάχους
του και ελπίζει σε μια γρήγορη νίκη στη βορει-
οανατολική Συρία, η οποία θα ικανοποιήσει
τους συνεργάτες του και ίσως να επισκιάσει το
κλίμα πολιτικής και οικονομικής αβεβαιότητας
που επικρατεί το τελευταίο διάστημα στο
εσωτερικό της Τουρκίας.

������

Το κλειδί των νέων εξελίξεων
στο βορειοανατολικό κομμάτι
της Συρίας κρύβεται στην
πολιτική συμμαχία που δη-
μιούργησε ο κ. Ερντογάν
στον απόηχο του αποτυχη-
μένου πραξικοπήματος.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Την ώρα που το τουρκικό γεωτρύ-
πανο «Γιαβούζ» έμπαινε στο αδει-
οδοτημένο οικόπεδο 7, η κυπριακή
κυβέρνηση προσέφευγε στο Συμ-
βούλιο Ασφαλείας των Ηνωμένων
Εθνών για να καταγγείλει τις τουρ-
κικές προκλήσεις στην περίκλειστη
περιοχή της Αμμοχώστου. Αυτό που
δεν αναμενόταν ήταν πως τη μέρα
που θα ανακοινωνόταν η απάντηση
του Συμβουλίου Ασφαλείας για τις
τουρκικές ενέργειες στο Βαρώσι,
όλοι θα παρακολουθούσαν αμήχανοι
την εισβολή της Τουρκίας στη Συρία.
Και λέμε όλοι αμήχανοι, καθώς η
Ε.Ε. πιάστηκε στον ύπνο και οι δύο
μεγάλες δυνάμεις, ΗΠΑ και Ρωσία,
έστρεψαν συνειδητά το βλέμμα αλ-
λού. Σε αυτό το γεωπολιτικό σκηνικό
που στήνεται τίθεται το ερώτημα
ποια θα είναι η στάση της διεθνούς
κοινότητας απέναντι στην Τουρκία.
Γιατί δεν είναι μόνο το Κυπριακό,
οι προκλήσεις στην κυπριακή ΑΟΖ
και οι απειλές για εποικισμό της Αμ-
μοχώστου. Πλέον προστίθεται και
η εισβολή στη Συρία, εγείρονται
συνεπώς συγκεκριμένα ερωτήματα
μέχρι πού θα φτάσει η Άγκυρα. Το
συριακό θα επισκιάσει το Κυπριακό
ενόψει του πολέμου της Συρίας; Θα
λάβει δυναμικά μέτρα ο διεθνής πα-
ράγοντας απέναντι στις τουρκικές
προκλήσεις ή θα συνεχίσει να πα-
ρακολουθεί αμήχανος τις εξελίξεις;
Το σίγουρο είναι πως το κεφάλαιο
τού μεταναστευτικού είναι αυτό
που δένει επί του παρόντος τα χέρια
της Ε.Ε. να λάβει δυναμικά μέτρα
απέναντι στην Τουρκία και ενισχυ-
τικά υπέρ της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας. Ελλάδα και Γερμανία έχουν
θέσει ως προτεραιότητα το μετα-
ναστευτικό ζήτημα και έχουν δια-
μηνύσει στην κυπριακή κυβέρνηση
πως εξαιτίας αυτού δεν υπάρχει ευ-
χέρεια για σκληρά μέτρα.   

Τα μέτρα 
Τη Δευτέρα πραγματοποιείται η

συνεδρία του Συμβουλίου Εξωτε-
ρικών Υποθέσεων και εκεί θα συ-
ζητηθούν τόσο οι προκλήσεις της
Τουρκίας στην ΑΟΖ όσο και οι εξε-
λίξεις στη Συρία. Σύμφωνα με έγ-
κυρες πηγές της «Κ» μέχρι και την
Παρασκευή το βράδυ, εξετάζονταν
τρεις κατηγορίες μέτρων. 1) Παγο-
ποίηση περιουσιακών στοιχείων
σε πρόσωπα της Ε.Ε. που σχετίζονται
με τις γεωτρήσεις και την εταιρεία
TPAO. 2) Ταξιδιωτικοί περιορισμοί
για την ίδια κατηγορία προσώπων
και 3) περιορισμός πώλησης υλικών
και τεχνολογίας που θα μπορούσαν
να αξιοποιηθούν για τους σκοπούς
των γεωτρήσεων εντός της κυπρια-
κής ΑΟΖ από πλευράς χωρών μελών
της Ε.Ε. προς την Τουρκία. 

Υπάρχει, βεβαίως, το ενδεχόμενο
να τύχει διαφοροποίησης μέχρι και
τη Δευτέρα, ενώ επί του παρόντος
συζητείται κατά πόσο θα ενεργο-
ποιηθούν τα μέτρα με νέα απόφαση
του Συμβουλίου ούτως ώστε να
συμπληρώσουν και τα φυσικά και
νομικά πρόσωπα, τα οποία αφορούν
τα μέτρα. Η στάση της Τουρκίας
συζητήθηκε και στο Κολλέγιο των
Επιτρόπων με την πλειοψηφία των

Επιτρόπων να επισημαίνουν πως
το μεταναστευτικό αποτελεί το κύ-
ριο πρόβλημα και τη Φεντερίκα
Μονγκερίνι να ζητάει πιο δυναμική
αντίδραση. Μία σκληρή απάντηση
στη στάση της Τουρκίας, όπως ανέ-
φεραν οι Επίτροποι, θα προκαλέσει
προβλήματα στη στάση της Άγκυ-
ρας απέναντι στο μεταναστευτικό.
Καθόλου τυχαία άλλωστε και η πρό-
σφατη απειλή του Ταγίπ Ερντογάν
για προσφυγικό κύμα στο ενδεχό-
μενο αντίδρασης της Ε.Ε. για το
Συριακό. 

Στοπ στο κονδύλι 
Ελλάδα και Γερμανία είναι κυρίως

οι χώρες οι οποίες επηρεάζονται
από το προσφυγικό και το έχουν θέ-
σει ως προτεραιότητα. Είναι γι’ αυτό
τον λόγο που όταν η Λευκωσία άφη-
σε να εννοηθεί το προηγούμενο διά-
στημα ότι μπορεί να μπλοκάρει το
κονδύλι της Τουρκίας για το μετα-
ναστευτικό, τόσο η Αθήνα όσο και
το Βερολίνο επικοινώνησαν και δια-
μήνυσαν σε αυστηρό τόνο τη σο-
βαρότητα της κατάστασης για τις
δύο χώρες, με μία τέτοια εξέλιξη.
Συγκεκριμένα ο Έλληνας υπουργός

Εξωτερικών Νίκος Δένδιας κατά τη
σύντομη παρουσία του στο Προ-
εδρικό τη Δευτέρα επανέλαβε πως
η Ελλάδα έχει θέσει ως προτεραι-
ότητα το μεταναστευτικό και ένα
ενδεχόμενο μπλοκαρίσματος του
κονδυλίου προς την Τουρκία από
την Κύπρο θα προκαλέσει σοβαρές
συνέπειες στην Ελλάδα. Στο ίδιο
πλαίσιο και η τηλεφωνική επικοι-
νωνία που είχε ο πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας με τη Γερμανίδα Καγκε-
λάριο Άγκελα Μέρκελ την περασμέ-
νη Πέμπτη. Η ίδια εξέφρασε μεν
την ανησυχία της για τις τουρκικές
προκλήσεις στην κυπριακή ΑΟΖ,
έστειλε, όμως, το μήνυμα να ξεχά-
σουν το ενδεχόμενο μπλοκαρίσματος
από πλευράς της Κύπρου στο κονδύλι
για την Τουρκία, καθώς θα δυσκο-
λέψει ιδιαίτερα τη Γερμανία. Η Γερ-
μανία έχει άλλωστε τον δικό της κώ-
δικα επικοινωνίας με την Τουρκία
και αυτό έχει τη δική της σημασία
στο πώς θα αντιμετωπίσει την Άγ-
κυρα. Δεν είναι μόνο οι δηλώσεις
του Γερμανού υπουργού Εσωτερικών
πως θα πρέπει να δοθεί περισσότερη
στήριξη στην Τουρκία και Ελλάδα
στο θέμα του προσφυγικού, αλλά
και οι ευχαριστίες του προς την
Τουρκία για την πολύτιμη βοήθειά
της στο μεταναστευτικό. Είναι και
η πρόσφατη συμφωνία Γερμανίας-
Τουρκίας για εργοστάσιο της Volk-
swagen στην Τουρκία. Συμφωνία η
οποία ωφελεί οικονομικά και τις δύο
χώρες. Σε ό,τι αφορά τη στήριξη της
Τουρκίας, πάντως, διπλωματικές
πηγές αναφέρουν στην «Κ» πως σε
πρόσφατη συνάντηση που είχε ο
Έλληνας Επίτροπος, αρμόδιος για
θέματα Μετανάστευσης, Δημήτρης
Αβραμόπουλος με την τουρκική κυ-
βέρνηση, πρότεινε επιπρόσθετα
κονδύλια ενός δισ. ευρώ σε μία προ-
σπάθεια επιπλέον στήριξης.

Το μεταναστευτικό 
τροχοπέδη στη μάχη 
κατά της Aγκυρας
Η Ε.Ε. διχασμένη στην αντιμετώπιση των τουρκικών προκλήσεων 

Στις Βρυξέλλες βρέθηκαν την εβδο-
μάδα που πέρασε ο πρόεδρος του
ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεοφύτου και ο
γ.γ. του ΑΚΕΛ Άντρος Κυπριανού.
Η επίσκεψή τους δεν ήταν καθό-
λου τυχαία με τις εξελίξεις στο
εσωτερικό, μετά την έλευση του
«Γιαβούζ» στο οικόπεδο 7, αλλά
και μετά την ανακίνηση του κε-
φαλαίου για το απευθείας εμπόριο.
Ο Άντρος Κυπριανού, συνοδευό-
μενος από τη διευθύντρια του
γραφείου του Μαρίνα Σάββα, είχε
προκαθορίσει την επίσκεψή του
στις Βρυξέλλες πριν από τις εξε-
λίξεις στο αδειοδοτημένο οικό-
πεδο, με στόχο να μιλήσει σε Εκ-
δήλωση της Ομάδας της Αριστε-
ράς - ΕΕΑ/ΒΠΑ με θέμα «Το Κυ-
πριακό, ομοσπονδιακή λύση και
ευρωπαϊκές προεκτάσεις». Σε αυτή
εξέφρασε τις ανησυχίες του για
τη στασιμότητα στο Κυπριακό
από το ναυάγιο του Κραν Μοντάνα
και εντεύθεν. Κατήγγειλε και τις
τουρκικές προκλήσεις στην ΑΟΖ.
Είχε συναντήσεις με σειρά πολι-
τικών προσώπων και Ευρωπαίων
αξιωματούχων. Ενδιαφέρον κυ-
ρίως για τις εξελίξεις στο Κυπρια-
κό, είχε η συνάντησή του με την
Φεντερίκα Μονγκερίνι, όσο και
με τον Κύπριο Επίτροπο, Χρίστο
Στυλιανίδη. 

Μετά και τις τουρκικές προ-
κλήσεις στην κυπριακή ΑΟΖ, αλλά
και την αναμόχλευση του απευ-
θείας εμπορίου, ο πρόεδρος του
ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεοφύτου έσπευσε
στις Βρυξέλλες, πραγματοποιώντας
συναντήσεις με Ευρωπαίους αξιω-
ματούχους. Ο Αβέρωφ Νεοφύτου
συνοδευόμενος από τους δύο ευ-
ρωβουλευτές του ΔΗΣΥ Λευτέρη
Χριστοφόρου, Λουκά Φουρλά, τον
αντιπρόεδρο του κόμματος Νίκο
Νουρή και τον υπεύθυνο διεθνών
σχέσεων Αλέξανδρο Σίνκα πραγ-
ματοποίησε επαφές με τους επι-
κεφαλής των κοινοβουλευτικών
ομάδων όλων των χωρών στο Ευ-
ρωκοινοβούλιο. Ο συναγερμικός
πρόεδρος πραγματοποίησε και
ομιλία στην Κοινοβουλευτική Ομά-
δα του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμ-
ματος, ενημερώνοντας για τις

τουρκικές προκλήσεις στην κυ-
πριακή ΑΟΖ και τις παράνομες
γεωτρήσεις στα αδειοδοτημένα
τεμάχια της Δημοκρατίας. Μίλησε
για τις προσπάθειες εποικισμού
της Αμμοχώστου κατά παράβαση
των ψηφισμάτων του Συμβουλίου
Ασφαλείας του ΟΗΕ. Ζητήματα
για τα οποία συζήτησε με Ευρω-
παίους αξιωματούχους σε κατ’
ιδίαν επαφές του. Το δικό του εν-
διαφέρον βεβαίως έχει το γεγονός
ότι ομιλία στην κοινοβουλευτική
Ομάδα του Ευρωπαϊκού Λαϊκού
Κόμματος πραγματοποιούν οι αρ-
χηγοί κρατών, ενώ σπάνια δίδεται
το βήμα σε αρχηγούς κομμάτων. 

Το κύριο ζήτημα που απασχό-
λησε τους Αβέρωφ Νεοφύτου και
Άντρο Κυπριανού ήταν το απευ-
θείας εμπόριο Ε.Ε. και Κατεχομέ-
νων. Υπενθυμίζεται πως οι ευρω-
βουλευτές Λουκάς Φουρλάς του
ΔΗΣΥ και Στέλιος Κυμπουρόπου-
λος της Νέας Δημοκρατίας είχαν
ζητήσει την απόσυρση του θέμα-
τος από την ατζέντα. Από το 2010

μέχρι και σήμερα το θέμα παρέ-
μεινε παγοποιημένο, καθώς η Νο-
μική Υπηρεσία του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου έκρινε πως ο Κανο-
νισμός έχει βασιστεί σε λανθα-
σμένη νομική βάση. Η κίνηση των
δύο ευρωβουλευτών προκάλεσε
την αντίδραση των Σοσιαλιστών
και Φιλελευθέρων, με τους πρώ-
τους να στέλνουν επιστολή, ζη-
τώντας υιοθέτησή του. Όπως μα-
θαίνει η «Κ», ο γ.γ. του ΑΚΕΛ Άν-
τρος Κυπριανού επικοινώνησε
την περασμένη Τρίτη στις Βρυ-
ξέλλες με τον Αβέρωφ Νεοφύτου,
ζητώντας του να μη θέσουν θέμα
απόσυρσης, καθώς κάτι τέτοιο
ενέχει κίνδυνο αντίθετων αποτε-
λεσμάτων και υιοθέτησής του.
Του ζήτησε να θέσουν ως πρόταση
να παραμείνει κλειστό, όπως εδώ
και μία περίπου δεκαετία. Ο πρό-
εδρος του ΔΗ.ΣΥ. υποστήριξε πως
το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα θα
ζητήσει απόσυρσή του και στο
ενδεχόμενο που δεν επιτευχθεί
πλειοψηφία τότε θα ζητήσουν να
κλείσει το θέμα. Κίνηση που δεν
άρεσε στον κ. Κυπριανού, βλέ-
ποντας πως κάτι τέτοιο ενέχει κιν-
δύνους. Από τον ΔΗΣΥ, πάντως,
θεωρούν απομακρυσμένο το σε-
νάριο υιοθέτησης τού απευθείας
εμπορίου, ιδιαίτερα σε μία τέτοια
χρονική συγκυρία.

Ευρωπαϊκό θέμα η Τουρκία

Η πρόταση του κ. Αβραμόπουλου έγινε βεβαίως πριν από την έλευση
του «Γιαβούζ» στο οικόπεδο 7, αλλά και πριν από την εισβολή στη Συ-
ρία. Ζήτημα είναι ποια θα είναι η στάση της Ε.Ε. απέναντι στις νέες
τουρκικές προκλήσεις. Ανώτατες πολιτικές πηγές της Λευκωσίας εκτι-
μούν πως τόσο με τις τουρκικές προκλήσεις στην κυπριακή ΑΟΖ, όσο
και με την εισβολή της Τουρκίας στη Συρία το κεφάλαιο Τουρκία μετα-
τρέπεται σε ευρωπαϊκό ζήτημα με τα θετικά και αρνητικά. «Η Ευρώπη
θα πρέπει να ζητήσει απαντήσεις από την Τουρκία για το τι κάνει στην
Ανατολική Μεσόγειο και Συρία, από την άλλη, θα πρέπει να βρει λύση
με την Τουρκία στο θέμα του μεταναστευτικού» αναφέρουν οι ίδιες πη-
γές. Όπως εκτιμάται η Τουρκία θα πρέπει να αντιμετωπιστεί στο σύνο-
λό της από την Ε.Ε. πλέον και αυτό αναμένεται πως θα συζητηθεί στο
επόμενο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο. Ανώτατο στέλεχος της αντιπολίτευ-
σης, πάντως, εκτιμά πως οι εξελίξεις στη Συρία θα επισκιάσουν το κυ-
πριακό πρόβλημα. Το τι θα γίνει τελικώς θα διαφανεί βεβαίως από την
επόμενη βδομάδα. Πολιτικοί κύκλοι αναφέρουν πάντως πως η Γαλλία
θα παίξει τον δικό της ρόλο μπροστά στις εξελίξεις που πραγματοποι-
ούνται στην Ανατολική Μεσόγειο. Υπενθυμίζεται πως η κυβέρνηση Μα-
κρόν επιδιώκει να παίξει στρατηγικό ρόλο στην περιοχή. Είχε παρέμβει
για την έκρυθμη κατάσταση στη Λιβύη αλλά και στην περίπτωση της Συ-
ρίας, τόσο στο παρελθόν όσο και σήμερα. Ήδη τυγχάνει επεξεργασίας
φόρμουλα με μέτρα από πλευράς της Γαλλίας, ενώ κινήσεις μελετά και
η Αθήνα, ως αντιστάθμισμα της στάσης που τήρησε στη φημολογία
μπλοκαρίσματος κονδυλίου της Τουρκίας από την Κύπρο. Όπως είχε
αναφέρει η «Κ» στις 6 Οκτωβρίου, η Λευκωσία είχε ζητήσει παρουσία
ελληνικού πλοίου κοντά στο οικόπεδο 7, για λόγους περισσότερο επι-
κοινωνιακούς. Πρόταση την οποία αρνήθηκε ευγενικά η Αθήνα. Με δε-
δομένες τις σημερινές εξελίξεις φαίνεται πως μελετάται η παρουσία
ενός πλοίου που θα παρακολουθεί τις εξελίξεις, τόσο από πλευράς της
Ελλάδας όσο και της Γαλλίας.
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Σε συνάντηση που είχε 
ο Eλληνας Επίτροπος,
αρμόδιος για θέματα Με-
τανάστευσης, Δημήτρης
Αβραμόπουλος με την
τουρκική κυβέρνηση,
πρότεινε επιπρόσθετα
κονδύλια ενός δισ. σε μία
προσπάθεια επιπλέον
στήριξης της Τουρκίας.

Με βαριά βαλίτσα στις Βρυξέλλες
Αβ. Νεοφύτου και Αν. Κυπριανού

�������

Στο επίκεντρο 
η ανακίνηση του απευ-
θείας εμπορίου και οι
τουρκικές προκλήσεις.

Στις Βρυξέλλες συζήτησαν το απευθείας εμπόριο Άντρος Κυπριανού και
Αβέρωφ Νεοφύτου με τον πρώτο να καλεί τον συναγερμικό πρόεδρο να
αποφύγουν τα περί απόσυρσης του ζητήματος, καθώς ενέχει κίνδυνο αντί-
θετων αποτελεσμάτων.

Ο Έλληνας υπουργός Εξωτερικών, κατά τη σύντομη παρουσία του την περασμένη Δευτέρα στη Λευκωσία, διαβίβασε
στο Προεδρικό τη θέση ότι δεν θα πρέπει να υλοποιήσει πρόθεση για μπλοκάρισμα του κονδυλίου της Τουρκίας στο μετα-
ναστευτικό. Το ίδιο έπραξε και η Άγκελα Μέρκελ στην τηλεφωνική επικοινωνία που είχε με τον πρόεδρο Αναστασιάδη.
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Κλίμα ανησυχίας από τον τουρκικό κλοιό 
Από δυτικά της Πάφου μέχρι και το Κάβο Γκρέκο η Τουρκία έχει 15 πλοία εκ των οποίων τα 6 πολεμικά διαφόρων τύπων

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Με την Τουρκία να έχει βάλει φωτιά
στα βορειοανατολικά σύνορά της
με τη Συρία με στρατιωτικές δυνά-
μεις της να έχουν εισβάλει σε κουρ-
δικές περιοχές, αμετάβλητο παρα-
μένει το μέτωπο των προκλήσεων,
στην περιοχή της ανατολικής Με-
σογείου και εντός της κυπριακής
ΑΟΖ. Μια εικόνα που σύμφωνα με
διπλωματικές εκτιμήσεις, όχι μόνο
δεν αναμένεται να διαφοροποιηθεί
δραματικά το επόμενο διάστημα
ένεκα των εχθροπραξιών με τους
Κούρδους, αλλά δημιουργεί ήδη και
τις πρώτες αναταράξεις στα ενερ-
γειακά εντός της ΑΟΖ. Ενδεικτικός
είναι ο θόρυβος που προκάλεσαν
δηλώσεις του επικεφαλής της ENI,
ο οποίος ούτε λίγο ούτε πολύ ήγειρε
ζητήματα ασφάλειας του προσωπι-
κού στις εξέδρες γεώτρησης από
την παρουσία πολεμικών πλοίων
στην περιοχή. Με βάση στοιχεία
που έχει στην διάθεσή της η «Κ»
για την τουρκική ναυτική δραστη-
ριότητα στην περιοχή, φαίνεται ξε-
κάθαρα πως μεμονωμένες κινήσεις,
όπως αυτή του «Γιαβούζ», που με-
τακινήθηκε για μικρό χρονικό διά-
στημα από την Καρπασία, ουδόλως
μπορούν να εκληφθούν ως σημάδια
εκτόνωσης του κλίματος έντασης
που έχει προκαλέσει. Η επιστροφή
του «Γιαβούζ» στην περιοχή και μά-
λιστα εντός αδειοδοτημένου τεμα-
χίου της ΑΟΖ, συνοδεύεται από την
παρουσία μεγάλου αριθμού τουρ-
κικών μέσων, πολεμικών και μη,
που σε συνάρτηση με το άλλο τουρ-
κικό γεωτρύπανο και το ερευνητικό
«Μπαρμπαρός», χωρίς υπερβολή
έχουν δημιουργήσει μια εικόνα που
παραπέμπει σε ναυτικό κλοιό, νότια
και ανατολικά της κυπριακής ΑΟΖ.
Την εικόνα της ανατολικής Μεσο-
γείου από πλευράς συνάθροισης

ναυτικών δυνάμεων, με βάση τα
στοιχεία που έχει στην διάθεσή της
η «Κ», συμπληρώνει η ισχυρή πα-
ρουσία της Ρωσικής Ομοσπονδίας
στα ανατολικά της Κύπρου. Ωστόσο,
θεωρείται βέβαιο πως στην περιοχή
κινούνται ναυτικά μέσα και άλλων
χωρών όπως της Γαλλίας και των
ΗΠΑ, η θέση των οποίων παραμένει
αδιευκρίνιστη, προφανώς για ευ-
νόητους λόγους.

Η ανησυχία ΕΝΙ
Τα όσα είπε δυνατά ο CEO της

ENI Κλαούντιο Ντεσκάλτσι δεν ήταν
κεραυνός εν αιθρία για τη Λευκωσία,
μιας και η ανησυχία που έχει προ-
κληθεί, από τότε που η Άγκυρα κα-
τέβασε εντός και εκτός ΑΟΖ 15
πλοία, για δημιουργία αρνητικού
κλίματος στο κομμάτι των εργασιών,
δεν κινείται στη σφαίρα του εξω-
πραγματικού. Μια κατάσταση που
στην ουσία δεν απέχει και πολύ από
την παρεμπόδιση του γεωτρύπανου
και πάλι της ΕΝΙ, το Φεβρουάριο

του 2018, να πραγματοποιήσει ερ-
γασίες στο τεμάχιο 3. Η άμεση αν-
τίδραση της κυβέρνησης να καλέσει
τους εκπροσώπους της εταιρείας
να δώσουν εξηγήσεις, μπορεί να
μετρίασε τον αρνητικό αντίκτυπο
που δημιουργήθηκε, δεν έκλεισε,
όμως, το θέμα που υπάρχει για το
τι θα πράξουν οι εταιρείες, στο
έκρυθμο κλίμα που έχει δημιουρ-
γήσει η Άγκυρα στην ΑΟΖ. Πηγές
στη Λευκωσία, έλεγαν στην «Κ»

πως αυτό που φαίνεται να ενόχλησε
την κυβέρνηση ήταν περισσότερο
η ουρά των δηλώσεων Ντεσκάλτσι,
που άγγιξε έναν από τους βασικούς
πυλώνες πολιτικής στα ενεργειακά.
Την αποτροπή στρατικοποίησης,
σε οποιοδήποτε βαθμό, των ενερ-
γειακών της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας. Αυτό που φοβίζει τη Λευκωσία
είναι πως ενδεχόμενη επανάληψη
των γεγονότων του τεμαχίου 3, είτε
με ενέργεια, μέσων της Τουρκίας

είτε στη λογική του CEO της ENI,
θα αποτελούσε σοβαρό πλήγμα για
το μέλλον των ενεργειακών, όχι
μόνο του τεμαχίου 7. Εδώ πρέπει
να υπενθυμίσουμε πως η ΕΝΙ μαζί
με την TOTAL κατέχει για σκοπούς
έρευνας, επτά από τα εννέα τεμάχια
της ΑΟΖ που έχουν αδειοδοτηθεί.

Ο χάρτης της ΑΟΖ
Το πνεύμα των δηλώσεων του

CEO της ΕΝΙ πηγάζει από την κα-

τάσταση που επικρατεί στις νότιες
και ανατολικές περιοχές της κυ-
πριακής ΑΟΖ, περιοχές στις οποίες
το τελευταίο διάστημα παρατηρεί-
ται αυξημένη συνάθροιση πολεμι-
κών πλοίων της Τουρκίας. Μια ει-
κόνα που είναι βέβαιο πως παρα-
κολουθεί στενά η εταιρεία η οποία
σημειωτέον προετοιμάζεται για
την έναρξη εργασιών αρχές Ια-
νουαρίου του 2020. Με βάση στοι-
χεία που έχει στη διάθεσή της η

«Κ», την περασμένη Παρασκευή
11 Οκτωβρίου από δυτικά της Πά-
φου έως και στο ύψος του Κάβο
Γκρέκο, υπήρχαν 15 τουρκικά
πλοία. Από αυτά τα 6 είναι πολεμικά
διαφόρων τύπων, 6 πλοία υποστή-
ριξης συν τα δυο τρυπάνια και το
ερευνητικό «Μπαρμπαρός». Στο
παζλ θα πρέπει να προστεθούν και
τα τουρκικά μέσα, 7 τον αριθμό,
στα απέναντι από την Καρπασία
παράλια.

Ο γαλλικός παράγοντας
Για τη Λευκωσία, καθοριστικός

παράγοντας για τις εξελίξεις εντός
της ΑΟΖ, την παρούσα φάση θεω-
ρείται η γαλλική TOTAL και όχι η
ιταλική ΕΝΙ. Χωρίς να παραγνωρί-
ζονται τα ζητήματα ασφάλειας προ-
σωπικού που έθεσε το στέλεχος
της ιταλικής εταιρείας, η Λευκωσία
πιστεύει πως η γαλλική παρουσία
είναι αυτή που μπορεί να κάνει την
διαφορά στις ενεργειακές δραστη-
ριότητες που έπονται. Επί του προ-
κειμένου δεν φαίνεται να είναι
άσχετη και η αναφορά του Υπουρ-
γού Εθνικής Άμυνας Νικόλα Πανα-
γιωτόπουλου, μετά τη συνάντησή
του με τη Γαλλίδα ομόλογό του Φλο-
ράνς Παρλί για γαλλικά και ιταλικά
πολεμικά πλοία στην περιοχή που
θα καταγράφουν τις τουρκικές προ-
κλήσεις. Το σκηνικό, αναφορικά
με τις επικείμενες δραστηριότητες
από πλευράς Δημοκρατίας, αναμέ-
νεται να ξεκαθαρίσει πλήρως το
επόμενο διάστημα. Επί του παρόν-
τος η προσπάθεια που καταβάλλεται
είναι να κοπάσει ο θόρυβος που
προκλήθηκε και εδώ όπως εκτιμά-
ται, η μετατόπιση του ζητήματος
σε επίπεδο Ε.Ε. θα συμβάλει τα μέ-
γιστα πρώτον για στήριξη της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας και δεύτερον
για διασκέδαση των όποιων ανη-
συχιών εκφράζονται.

Υ/Β ANAFARTALAR

Φ/Γ GAZIANTER 

S/V SANCAR

FATIH

Κ/Β UGLICH

Φ/Γ GOKOVA

Φ/Γ (FF) ORUC REIS SV ERTUGRUL BEY

SV OSMAN BEY

SV ORHAN BEY

YAVUZ  
R/V BARBAROS

S/V APOLLO MOON

S/V TANUX – 1

Κ/Β BARTIN 

Κ/Β BARLA

Υ/Β STARIY OSKOL

Υ/Β KRASNOPAR
ΚΥΠΡΟΣ

Φ/Γ ΝΙΚΗΦΟΡΟΣ ΦΩΚΑΣ

Κ/Β BIJOY

Κ/Β LUNDNIGMAKEN

Κ/Β

Κ/Β KRUSVL

R/V BILIM II 
S/V KORKUT

S/V ALTAN
ΠΠ Α/Υ TARSUS

Κ/Β BOZCAADA
OT ISKENDERUN

ΠΠ Α/Υ KARPAZ

Π/Φ ΥΑΖΜΑ

Φ/Γ ADM MAKAROV
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Καθησυχαστική η αντί-
δραση της κυβέρνησης
για ενδεχόμενο επηρεα-
σμό των επικείμενων 
εργασιών εντός της ΑΟΖ. 

Η διάταξη των πολεμικών ναυτικών
μέσων της Τουρκίας στις νότιες και
ανατολικές περιοχές της κυπριακής
ΑΟΖ, έτσι όπως αποτυπώνεται σε
ημερήσια βάση από τις αρχές της
Δημοκρατίας. Στο τεμάχιο 7 όπου εκ-
φράσθηκαν ανησυχίες από την ΕΝI,
εκτός από το «Γιαβούζ» βρίσκονται 2
φρεγάτες και 3 πλοία υποστήριξης.
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Ηνωμένα Eθνη- 
Του ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Οι αντιρρήσεις που πρόβαλε η Άγ-
κυρα στη διεξαγωγή της τριμερούς
συνάντηση των δύο ηγετών με το
γ.γ. του ΟΗΕ στο Παρίσι, με την
αιτιολογία ότι η Γαλλία είναι χώ-
ρα-μέλος της Ε.Ε. και δεν αποτελεί
ουδέτερο έδαφος, έχουν δημιουρ-
γήσει την αίσθηση ότι η Τουρκία
κωλυσιεργεί με στόχο να αποτρέψει
την πραγματοποίησή της. Ο Αν-
τόνιο Γκουτιέρες έχει καταλήξει
ότι η τριμερής αποτελεί την καλύ-
τερη λύση και έχει αναθέσει στη
σύμβουλό του Τζέιν Χολ Λουτ να
βρει λύση με τις διευθετήσεις (τόπο
και ημερομηνίες). Λόγω των εβραϊ-
κών γιορτών η κ. Λουτ δεν είχε την
περασμένη εβδομάδα επαφές με
τα ενδιαφερόμενα μέρη, κάτι που
θα συμβεί αυτή την εβδομάδα. Το
σενάριο που είχε κατά νου ο Αν-
τόνιο Γκουτιέρες, μετά την ολο-
κλήρωση των επαφών του με όλα
τα μέρη, στο περιθώριο της υπουρ-
γικής εβδομάδας της Γενικής Συ-
νέλευσης του ΟΗΕ, ήταν να συγ-
καλέσει την τριμερή, όπου μαζί με
τους ηγέτες να διαμορφώσουν τον
βασικό κορμό των όρων αναφοράς,
οι οποίοι στη συνέχεια θα οριστι-
κοποιηθούν στην άτυπη πενταμε-
ρή. Η κ. Λουτ, από την άλλη, φάνηκε
να ευνοεί τη φόρμουλα, η τριμερής
να συγκληθεί μετά τη συμφωνία
πάνω στους όρους αναφοράς. Ωστό-
σο, στις συναντήσεις που πραγμα-
τοποίησε αρχές Σεπτεμβρίου στην
Κύπρο δεν έδειξε την αναγκαία
αποφασιστικότητα, με αποτέλεσμα
να χαθεί η ευκαιρία μιας συμφω-
νίας, παρότι το κείμενο είχε σχεδόν

κλείσει γρήγορα. Στη συνέχεια,
όταν επέστρεψε στη Νέα Υόρκη
και πραγματοποίησε τηλεφωνικές
επαφές με τους εμπλεκόμενους,
μετέφερε στην Ελλάδα και την ελ-
ληνοκυπριακή πλευρά την τουρ-
κική πρόταση –χωρίς να δηλώσει
ότι τη στηρίζει– να υπάρξει μια πιο
αναλυτική αναφορά στον προσ-
διορισμό της πολιτικής ισότητας
και της αποτελεσματικής συμμε-
τοχής. Τη θέση αυτή απέρριψαν
Λευκωσία και Αθήνα, αφού απο-
τελεί κομμάτι της ουσίας της δια-

πραγμάτευσης. Ο κ. Γκουτιέρες
δεν έχει ακόμη λάβει τις οριστικές
του αποφάσεις και το πιθανότερο,
θα δώσει μια ακόμη ευκαιρία στη
Τζέιν Χολ Λουτ. Όμως, είναι προ-
φανές πως τα χρονικά περιθώρια
στενεύουν, καθώς πλησιάζει η 15η
Νοεμβρίου, που θα πρέπει να υπο-
βάλει προς το Συμβούλιο Ασφαλείας
την έκθεση των καλών του υπη-
ρεσιών.

Διπλωματικές πηγές αμφιβάλλουν
κατά πόσο η Τουρκία θέλει να εμ-
πλακεί σε οποιαδήποτε διαδικασία
για το Κυπριακό πριν εξασφαλίσει
αυτά που ζητάει στο κομμάτι της

πολιτικής ισότητας και της αποτε-
λεσματικής συμμετοχής. Ενισχυτικό
προς τούτο είναι οι προκλήσεις της
στην κυπριακή ΑΟΖ και οι απειλές
για εποικισμό της Αμμοχώστου. Δεν

αποκλείουν επίσης την πιθανότητα,
ακόμη κι αν τελικά δεν μπορέσουν
να αποφύγουν την τριμερή, εκεί να
πιέσουν τον Ακιντζί να προσέλθει
με μαξιμαλιστικές θέσεις, ώστε να

μην υπάρξει συμφωνία στους όρους
αναφοράς και να προταθεί από μέ-
ρους της οι συζητήσεις να διεξαχ-
θούν στο επίπεδο της άτυπης πεν-
ταμερούς. «Δεν υπάρχουν περιθώρια
μετά το νέο έτος, με δεδομένη την
“εκλογική” διαδικασία στα κατεχό-
μενα, αλλά και τις πέντε γεωτρήσεις
στην κυπριακή ΑΟΖ», είπε στην
«Κ» καλά ενημερωμένη πηγή.

Η ανορθόδοξη κάλυψη του κε-
νού που άφησε με την παραίτησή
του ο ειδικός σύμβουλος για την
Κύπρο, Έσπεν Μπαρθ Αϊντε, από
το γ.γ. δημιούργησε ευθύς εξαρχής
τριβές στη σχέση της Τζέιν Χολ
Λουτ με το Συμβούλιο Ασφαλείας.
Η Ρωσία δεν έκρυψε από την αρχή
τη διαφωνία της με την επιλογή
Αμερικανίδας και επέμεινε σε διο-
ρισμό κανονικού ειδικού συμβού-
λου. Η ρωσική αυτή αντίθεση, που

φάνηκε σε αρκετά ψηφίσματα με
το να μην κατονομάζεται η κ. Λουτ,
αλλά να αποκαλείται ανώτερη
αξιωματούχος, έλαβε νέα διάσταση
την περασμένη εβδομάδα, στη
συζήτηση της ανακοίνωσης του
Σ.Α. για το Βαρώσι, καθώς η Ρωσία
απαίτησε να αφαιρεθούν οι όποιες
αναφορές στη Τζέιν Χολ Λουτ και
την αποστολή της. Ενώ βρίσκεται
στη θέση αυτή περισσότερο από
έναν χρόνο, η κ. Λουτ δεν έχει
ακόμη παρευρεθεί σε ενημέρωση
του Συμβουλίου Ασφαλείας και οι
σχέσεις της με την ειδική αντι-
πρόσωπο του γ.γ. στην Κύπρο,
Ελίζαμπεθ Σπέχαρ, είναι ανύπαρ-
κτες. Εικάζεται πως αν τελικά δεν
γίνει δυνατή η σύγκληση της τρι-
μερούς διάσκεψης, δεν πρόκειται
να συνεχίσει να ασκεί τα καθή-
κοντά της.

Η νέα τουρκική επιχείρηση στη
Συρία είναι γεγονός. Αποτελεί
την έμπρακτη προσπάθεια

της ισχυρής Τουρκίας να καλύψει
το γεωπολιτικό κενό που αφήνουν
οι ΗΠΑ, αλλά και τα αποδυναμω-
μένα αραβικά καθεστώτα μετά τις
εξεγέρσεις των λαών τους. Όπως
επαναλαμβάνει ο πρόεδρος Τραμπ,
οι ΗΠΑ δεν είναι διατεθειμένες να
συνεχίσουν να εμπλέκονται σε πο-
λέμους στη Μέση Ανατολή ως προ-
στάτες των φιλοαμερικανικών κα-
θεστώτων. Η ενεργειακή αυτάρκεια
των ΗΠΑ, μετά και την ανακάλυψη
σημαντικών κοιτασμάτων σχιστο-
λιθικού πετρελαίου και αερίου, ενί-
σχυσε αυτή την απόφασή του. Με
την επιχείρηση αυτή η Τουρκία
επιδιώκει να καταστρέψει τις στρα-

τιωτικές δυνατότητες των κουρδι-
κών πολιτοφυλακών της Συρίας
(YPG), οι οποίες αποτελούν προ-
έκταση του ΡΚΚ. Παράλληλα, στο-
χεύει και στη διάσπαση της κουρ-
δικής ζώνης στη βορειοανατολική
Συρία, η οποία δημιουργήθηκε μετά
τη συνένωση των τριών κουρδικών
καντονίων ως αποτέλεσμα των νι-
κών των Κούρδων σε βάρος του Ισ-
λαμικού Κράτους. Πέραν όμως της
στρατιωτικής κατάκτησης μιας ζώ-
νης μήκους 120 χιλιομέτρων και
βάθους 30 χιλιομέτρων, η Τουρκία
σκοπεύει να επανεγκαταστήσει
εκεί σε πρώτη φάση τους εκδιωχ-
θέντες από τους Κούρδους αραβι-
κούς πληθυσμούς. Σε μία επόμενη
φάση και στο βαθμό που θα εξα-
σφαλίσει εξωτερική χρηματοδότηση

θέλει να εγκαταστήσει και πέραν
του ενός εκατομμυρίου από τους
αραβικής καταγωγής Σύριους πρό-
σφυγες που σήμερα φιλοξενεί στο
έδαφός της. Με τον τρόπο αυτό θα
μειώσει την λαϊκή δυσαρέσκεια
που καθημερινά ογκούται στις τουρ-
κικές μεγαλουπόλεις. Αυτή, σε συν-
δυασμό με την οικονομική ύφεση,
συνετέλεσε στα πρόσφατα αρνητικά
για το ΑΚΡ εκλογικά αποτελέσματα. 

Από πλευράς των ΗΠΑ είναι φα-
νερό πως άλλαξαν πολιτική. Προ-
ηγουμένως είχαν αφήσει να νοηθεί
πως στήριζαν τον κουρδικό στόχο
για μία ενιαία αυτόνομη περιοχή
εντός της Συρίας. Αυτό τους ήταν
χρήσιμο ώστε να χρησιμοποιήσουν
τους Κούρδους στη μάχη κατά του
Ισλαμικού Κράτους. Μετά την ολο-

κλήρωση αυτού του στόχου και με
την Τουρκία να διαμαρτύρεται και
να φλερτάρει με την Ρωσία, οι ΗΠΑ
αποφάσισαν να αλλάξουν πολιτική.
Το πράσινο φως που έδωσαν στη
νέα τουρκική επιχείρηση συνδυά-
στηκε και με την μερική εγκατά-
λειψη της στήριξης του κουρδικού
σχεδιασμού και την αντίστοιχη με-
ρική ικανοποίηση των τουρκικών
απαιτήσεων. Τα περί ορίων που
επαναλαμβάνουν οι ΗΠΑ έχουν να
κάνουν με την αποδοχή από μέρους
τους μιας τουρκικής ζώνης ασφά-
λειας 120 χιλιομέτρων και όχι 480
που ήταν η αρχική τουρκική απαί-
τηση. Ανάλογη στάση τηρούν και
οι Ρώσοι. Όπως και οι ΗΠΑ επιδει-
κνύουν ανοχή στην τουρκική επι-
χείρηση, κάτι που φάνηκε με την

άρνησή τους να καταδικάσουν την
επιχείρηση στα πλαίσια του Συμ-
βουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ. Η Ρω-
σία αποσκοπεί στο να οδηγήσει την
Τουρκία σε αποδοχή του Άσαντ και
στο να εξαναγκαστούν κάτω από
την πίεση του τουρκικού στρατού
οι Κούρδοι να τα βρουν με τον
Άσαντ. Ξεκάθαρα ενάντια στην
τουρκική επιχείρηση έχουν ταχθεί
οι πλείστες χώρες της Ε.Ε. και του
αραβικού κόσμου. Ειδικότερα η Ε.Ε.
δηλώνει απρόθυμη να χρηματοδο-
τήσει τα τουρκικά σχέδια για την
εγκατάσταση Σύριων Αράβων στις
περιοχές που θα καταλάβει ο τουρ-
κικός στρατός. Σημειωτέον ότι κάτι
τέτοιο υπολογίζεται να κοστίσει 25
δισ. ευρώ, ποσό που η Τουρκία δεν
διαθέτει. Δεν είναι εύκολο να προ-

βλέψουμε σε βάθος χρόνου την έκ-
βαση της στρατιωτικής επιχείρησης
της Τουρκίας. Τα πράγματα για τους
Κούρδους είναι πολύ δύσκολα, αφού
το πεδινό του εδάφους στηνπεριοχή
των επιχειρήσεων ευνοεί τα μηχα-
νοκίνητα τμήματα της Τουρκίας
που υποστηρίζονται από ισχυρές
δυνάμεις πυροβολικού και αεροπο-
ρίας. Σε ό,τι αφορά εμάς υπάρχουν
πολλαπλά μαθήματα που θα πρέπει
να εξαχθούν. Τέτοιες στιγμές φαί-
νεται το θεσμικό κενό που η απε-
νεργοποίηση του Γεωστρατηγικού
Συμβουλίου έχει δημιουργήσει. 

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος.
Διετέλεσε γραμματέας του Γεωστρατηγι-
κού Συμβουλίου της Κ.Δ. την περίοδο
2014-2018.

Η Τουρκία σε αναζήτηση των ορίων της επιρροής της στη Συρία
ΑΡΘΡΟ / Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ 

Χωρίς 
τριμερή τρίζει 
η καρέκλα
της Λουτ 
Δεν υπάρχουν περιθώρια το νέο έτος λόγω 
«εκλογών» στα Κατεχόμενα και γεωτρήσεων
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Πριν εξασφαλίσει ό,τι 
ζητάει στην πολιτική ισό-
τητα και αποτελεσματική
συμμετοχή, η Τουρκία
δεν θα εμπλακεί σε οποι-
αδήποτε διαδικασία για
το Κυπριακό, εκτιμούν
διπλωματικές πηγές. 

Το παρασκήνιο για τα Βαρώσια
Η ρωσική απαίτηση να αφαιρεθούν οι όποιες αναφορές στην Τζέιν Χολ
Λουτ από το κείμενο της ανακοίνωσης του Συμβουλίου Ασφαλείας ήταν
ένας από τους λόγους που καθυστέρησε να κλείσει αμέσως το κείμενο.
Την ίδια στιγμή υπήρξε μεγάλη κινητοποίηση της Τουρκίας, η οποία
προσέγγισε την Ινδονησία και το Κουβέιτ ζητώντας να μη στηρίξουν τη
δήλωση. Οι καλές σχέσεις της Κύπρου με τις δύο χώρες αφενός και η
στήριξη των ΗΠΑ προς την έκδοση μιας ανακοίνωσης που θα επαναβε-
βαιώνει τα ψηφίσματα 550 και 789 αφετέρου, λειτούργησαν θετικά και
δεν εκφράστηκε καμιά αντίρρηση. Αν και η κυπριακή κυβέρνηση, διά
του μονίμου αντιπροσώπου, επιδίωξε να συμπεριληφθούν ένα-δύο
ακόμη σημεία που θα το καθιστούσαν ακόμη πιο σαφές, το τελικό κεί-
μενο θεωρείται πολύ ισχυρό και ικανοποιεί πλήρως τη Λευκωσία.

Το σενάριο Γκουτιέρες ήθελε σύγκληση τριμερούς όπου μαζί με τους ηγέτες να διαμορφώσουν τον βασικό κορμό των όρων αναφοράς, οι οποίοι θα οριστικοποι-
ηθούν στην άτυπη πενταμερή. Η κ. Λουτ ευνοούσε τριμερή μετά τη συμφωνία στους όρους αναφοράς, όμως τον Σεπτέμβριο έφυγε από τη Λευκωσία με άδεια χέρια. 
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Δεν πείσαμε την Ευρώπη για την Τουρκία
Η πρώην ΥΠΕΞ Ερατώ Μαρκουλλή αναλύει τις κινήσεις της Άγκυρας και βάζει στο τραπέζι τα μέτρα αντίδρασης της Λευκωσίας

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Ελλείματα στα μέτρα αντίδρασης
της Λευκωσίας για τις τουρκικές προ-
κλήσεις εντός της ΑΟΖ εντοπίζει η
Ερατώ Μαρκουλλή. Η πρώην ΥΠΕΞ,
σε συνέντευξή της στην «Κ», μιλά
για τις κινήσεις που έπρεπε να γίνουν
δηλώνοντας πως οι αντιδράσεις Γαλ-
λίας και Ιταλίας δεν ικανοποιούν.
Τοποθετείται θετικά στις δηλώσεις
Πομπέο, ενώ θεωρεί πως η Λευκωσία
δεν έπεισε την Ε.Ε. για τα μέτρα
κατά της Τουρκίας.

–Η Τουρκία μετακίνησε ένα από
τα δύο γεωτρύπανά της σε αδει-
οδοτημένο τεμάχιο της ΑΟΖ. Μπο-
ρούσαν να είχαν γίνει προληπτικές
κινήσεις και αν ναι ποιες είναι
αυτές;

–Η Τουρκία εδώ και καιρό προ-
ειδοποιούσε ότι πέρα από τις έρευνες
θα προχωρούσε σε γεωτρήσεις. Αρ-
χικά δεν διέθετε γεωτρύπανα, στη
συνέχεια όμως απέκτησε δύο που
διεξάγουν γεωτρήσεις σε περιοχές
της ΑΟΖ της ΚΔ, τις οποίες διεκδικεί
η Τουρκία ως δική της υφαλοκρηπίδα
ή σε τεμάχια που «αδειοδότησε»
στην TPAO το ψευδοκράτος. Θα
έπρεπε να είχαμε προβλέψει την πο-
ρεία που θα ακολουθούσε η Τουρκία
και να προχωρούσαμε πιο δυναμικά
τόσο προς την Ε.Ε. όσο και τον ΟΗΕ.
Άποψη είναι ότι για ένα τόσο σοβαρό
θέμα θα μπορούσαμε να είχαμε προ-
σφύγει στο Συμβούλιο Ασφαλείας.
Δεν πρέπει να μας καταλαμβάνουν
φοβίες όταν πρόκειται για προάσπιση
των κυριαρχικών μας δικαιωμάτων,
γιατί στη χειρότερη περίπτωση το
Συμβούλιο Ασφαλείας θα καλούσε
Τουρκία και Κύπρο, να προχωρήσουν
σε διάλογο για οριοθέτηση της ΑΟΖ
τους, κάτι που εμείς επιδιώκουμε,

ενώ η Τουρκία απορρίπτει. Με μια
πιο ευρεία εκστρατεία σε κράτη μέλη
της Ε.Ε., θα μπορούσαμε επίσης να
πετύχουμε μεγαλύτερη στήριξη και
επιβολή πιο αποτελεσματικών κυ-
ρώσεων.
–Η πρόκληση στρέφεται μόνο κα-
τά της Κυπριακής Δημοκρατίας
ή θέλει να δώσει και ένα μήνυμα
στις δύο εταιρείες; 

–Η Τουρκία επιδιώκει να αμφι-
σβητήσει στην πράξη τα κυριαρχικά
δικαιώματα της ΚΔ και να σφραγίσει
τις δικές της διεκδικήσεις και τα «δι-
καιώματα» των Τουρκοκυπρίων,
όπως απορρέουν από τις παράνομες
«αδειοδοτήσεις». Σφυγμομετρεί, επί-
σης, τις αντιδράσεις της διεθνούς
κοινότητας και των εταιριών για το
σχεδιασμό των περαιτέρω ενεργειών
της. Τέλος, επιδιώκει συμπερίληψη
του θέματος του φυσικού αερίου στο
τραπέζι των διαπραγματεύσεων, ενώ
ταυτόχρονα δημιουργεί νέα τετελε-
σμένα για παρεμπόδιση των προ-
σπαθειών για επίλυση του Κυπρια-
κού. Στις εταιρείες το μήνυμα είναι
σαφές, ότι τα συμφέροντα τους δια-
κυβεύονται με τις συνεργασίες τους
με την Κυπριακή Δημοκρατία.
–Τι όπλα έχει στα χέρια της η Κυ-
πριακή Δημοκρατία να αντιδράσει;
Είναι αποτελεσματικά;

–Η Κυπριακή Δημοκρατία, ως μι-
κρό κράτος, δεν έχει τη δυνατότητα
αποτροπής των Τουρκικών παρα-

νομιών. Επομένως, μόνο με διπλω-
ματικά μέσα μπορεί να κινηθεί. Ο
χώρος της Ε.Ε. θα μπορούσε να είναι
πιο αποτελεσματικός, αν γινόταν
έγκαιρα κατάλληλος σχεδιασμός και
εξασφαλιζόταν ουσιαστική στήριξη
από εταίρους μας. Οι μέχρι σήμερα
αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Συμ-
βουλίου αποτελούν φραστικές κα-
ταδίκες, με επιδερμικές, όμως, κυ-
ρώσεις», που δεν ενεργούν αποτρε-
πτικά. Οι στοχευμένες κυρώσεις, δυ-
στυχώς, δεν έχουν από τον Ιούλιο
προωθηθεί. Προφανώς, δεν φαίνεται
να έχουμε πείσει τους εταίρους μας
για τη σοβαρότητα της όλης κατά-
στασης και τον επηρεασμό ευρύτε-
ρων ευρωπαϊκών συμφερόντων από
τις έκνομες ενέργειες της Τουρκίας.
–Η Ε.Ε. μπορεί να είναι αποτελε-
σματική για άρση των παρανομιών
της Τουρκίας;

–Ασφαλώς, με πιο αυστηρές κυ-
ρώσεις που να στοχεύουν σε άτομα
και εταιρείες που δραστηριοποιούνται
στην υλοποίηση των τουρκικών
ενεργειών. Υπενθυμίζω τις άμεσες
και ευρείες κυρώσεις που επιβλή-
θηκαν στην Ρωσία, για τις ενέργειές
της σε βάρος της Ουκρανίας. Επο-
μένως, η Ε.Ε. μπορεί και επιβάλει
κυρώσεις, θα πρέπει όμως να πεισθεί
με τα επιχειρήματα και την όλη στά-
ση μας ότι θα πρέπει να κινηθεί προς
αυτή την κατεύθυνση.
–Πώς είδατε τις αντιδράσεις των
δύο εταιρειών του τεμαχίου 7;

–Η TOTAL δεν αντέδρασε, ενώ
οι δηλώσεις του διευθυντή της ΕΝΙ
προκαλούν έντονες ανησυχίες, λαμ-
βάνοντας υπόψη και τα διαδραμα-
τισθέντα τον Φεβρουάριο του 2018
στο τεμάχιο 3. Πρόκειται για δηλώσεις
που η Τουρκία θα τις ερμηνεύσει ως

ανοχή/αδυναμία και αυτό είναι εξαι-
ρετικά επικίνδυνο. 
–Σε διπλωματικό επίπεδο η αν-
τίδραση Γαλλίας και Ιταλίας ήταν
ικανοποιητική;

–Δεν ήταν ικανοποιητική, ιδιαί-
τερα λόγω του ότι εταιρείες τους
έχουν αδειοδοτηθεί από την ΚΔ για
διεξαγωγή ερευνών και γεωτρήσεων
σε τεμάχια της Κυπριακής ΑΟΖ. Πέρα
από φραστικές καταδίκες και έκ-
φραση ανησυχίας, θα ανέμενα από
τις δύο χώρες να προβούν σε πιο
δραστικές ενέργειες για έκφραση
της έντονης αντίθεσής τους στις επι-
δρομικές ενέργειες της Τουρκίας. 
–Πώς θα έπρεπε να είχαν κινηθεί
σε πολιτικό επίπεδο οι δύο χώρες
προς την Τουρκία;

–Θα μπορούσε, για παράδειγμα,
να κληθεί ο Τούρκος πρέσβης στο
Παρίσι και στη Ρώμη από τους Υπουρ-
γούς Εξωτερικών για ένα ισχυρό διά-
βημα προς την Άγκυρα, προειδοποι-
ώντας για το ενδεχόμενο αυστηρό-
τερων κυρώσεων εναντίον της Τουρ-
κίας, σε περίπτωση μη συμμόρφωσής
της, συνδράμοντας έτσι ενεργά στις
προσπάθειες της Κυπριακής Κυβέρ-
νησης. Δυστυχώς, δεν είδαμε κάτι
τέτοιο, παρά μόνο φραστικές κατα-
δίκες μέσω ανακοινώσεων. Ως μόνιμο
μέλος του Συμβουλίου Ασφαλείας η
Γαλλία θα μπορούσε επίσης να δρα-
στηριοποιηθεί πιο ενεργά στο χώρο
του ΟΗΕ και να συνδράμει στις προ-
σπάθειες της ΚΔ. 
–Μετά και την εισβολή της Τουρ-
κίας στη Συρία τα της περιοχής
πέφτουν σε δεύτερη μοίρα κυ-
ρίως από πλευράς διεθνούς πα-
ράγοντα;

–Ήταν επόμενο η προσοχή της
διεθνούς κοινότητας να στραφεί
προς την αιμάσσουσα περιοχή των
επιδρομικών ενεργειών της Τουρ-
κίας. Δυστυχώς, και σε αυτή την

περίπτωση, πέραν των φραστικών
καταγγελιών, δεν είδαμε ενέργειες
που να δράσουν αποτρεπτικά, κυ-
ρίως λόγω της στάσης των ΗΠΑ και
της Ρωσίας, που έστειλαν, μέσω και
του βέτο που άσκησαν στο Συμβού-
λιο Ασφαλείας, λανθασμένα μηνύ-
ματα στην Τουρκία, εξυπηρετώντας
η κάθε μια τα δικά της συμφέροντα.
Αυτές οι εξελίξεις δημιουργούν ένα
νέο επικίνδυνο πλαίσιο στρατηγικών
ισορροπιών στην περιοχή, που θα
εκτραχύνουν την συμπεριφορά της
Τουρκίας και θα μπορούσαν να απο-
τελέσουν την απαρχή νέων μετα-
κινήσεων και συμμαχιών, που να
πλήξουν τα συμφέροντα της Κύ-
πρου. 
–Η τοποθέτηση των ΗΠΑ διά του
Μάικ Πομπέο στην Αθήνα πώς
μπορεί να ερμηνευθεί;

–Είναι θετική η φραστική κατα-
δίκη και η δηλωθείσα πρόθεση για
λήψη διπλωματικών ενεργειών για
διασφάλιση ότι οι ενέργειες της Τουρ-
κίας θα είναι νόμιμες! Είδαμε όμως,
λίγα εικοσιτετράωρα αργότερα, να
δίνεται το πράσινο φως από τον Πρό-
εδρο Τραμπ στον Πρόεδρο Ερντογάν
για εισβολή στην ΒΑ Συρία και αυτό
κατέρριψε το μύθο. Ο ΥΠΕΞ Πομπέο
ήταν, όμως, σαφής ότι οι ΗΠΑ θα
προστατέψουν τα αμερικανικά οι-
κονομικά και επιχειρηματικά συμ-
φέροντα, υπονοώντας τις δραστη-
ριότητες της EXXON MOBIL στο τε-
μάχιο 10, το οποίο στην πραγματι-
κότητα βρίσκεται εκτός των διεκδι-
κήσεων της Τουρκίας. 
–Η Τουρκία για τον οποιοδήποτε
λόγο μπορεί να εγκαταλείψει την
περιοχή έχοντας επενδύσει τε-
ράστια ποσά για αγορά μέσων.

–Η Τουρκία θα συνεχίσει να επεν-
δύει και να παρανομεί, για όσο καιρό
οι αντιδράσεις της διεθνούς κοινό-
τητας παραμένουν επιδερμικές.

������

Θα μπορούσε να κληθεί
ο Τούρκος πρέσβης
στο Παρίσι και στη Ρώμη
από τους Υπ. Εξωτερικών
για ένα ισχυρό διάβημα
προς την Άγκυρα.

Οι μέχρι σήμερα αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου αποτελούν φραστι-
κές καταδίκες, με επιδερμικές, όμως, κυρώσεις», που δεν ενεργούν αποτρε-
πτικά, τονίζει στην «Κ» η Ερατώ Μαρκουλλή.
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Συνέντευξη στη 
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Αφότου αναλάβω καθήκοντα ως
Ευρωπαία Επίτροπος, πρόθεσή μου
όντως είναι να παραιτηθώ από την
αντιπροεδρία του ΔΗΣΥ. Αυτό,
όμως, δεν σημαίνει πως θα πάψω
να είμαι μέλος της πολιτικής μου
οικογένειας, τόσο σε κυπριακό όσο
και σε ευρωπαϊκό επίπεδο», ανα-
φέρει στη συνέντευξή της στην
«Κ» η ορισθείσα Κύπρια Επίτροπος
Στέλλα Κυριακίδου, υπογραμμί-
ζοντας πως θα κρατήσει την επαφή
της με την κυπριακή πραγματικό-
τητα. Μιλάει για τις προκλήσεις
του χαρτοφυλακίου της και το κε-
φάλαιο των φυτοφαρμάκων, θέ-
τοντας ως προτεραιότητα τη μεί-
ωση της εξάρτησης στα φυτοφάρ-
μακα και τη χρήση εναλλακτικών,
λιγότερο ζημιογόνων ουσιών, τόσο
για τον άνθρωπο, όσο και για το
περιβάλλον. Επιβεβαιώνει τη φη-
μολογία περί ύπαρξης προβλήματος
στην Κύπρο γύρω από την χρήση
των φυτοφαρμάκων. 
–Η είδηση πως διεκδικείτε το
χαρτοφυλάκιο Υγείας, θεωρή-
θηκε για πολλούς στην Κύπρο
ένας εύκολος περίπατος δεδο-
μένου και του ιστορικού σας
στον τομέα της υγείας. Είναι όν-
τως ένα χαρτοφυλάκιο στα μέτρα
σας; 

–Είναι σίγουρα ένα χαρτοφυλά-
κιο που είναι πολύ κοντά στην καρ-
διά μου. Έχω αφιερώσει πολλά χρό-
νια δουλειάς και προσφοράς στα
θέματα της δημόσιας υγείας στην
Κύπρο και τώρα έχω την μεγάλη
πρόκληση να συνεχίσω το έργο
αυτό σε πανευρωπαϊκό επίπεδο.
Βέβαια, το χαρτοφυλάκιο της Υγείας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι πολύ
ευρύτερο και καλύπτει μια τεράστια
γκάμα θεμάτων. Από τη χρήση φυ-
τοφαρμάκων και γενετικώς τρο-
ποποιημένων οργανισμών, την
τροφική αλυσίδα, μέχρι την υγεία
και την ευημερία των ζώων. Τα θέ-
ματα υγείας επεκτείνονται σε σχε-
δόν όλους τους τομείς της ευρω-
παϊκής πολιτικής. Όπως οι προσω-
πικές επιλογές μπορούν να καθο-
ρίσουν την υγεία του καθενός, έτσι
και οι πολιτικές αποφάσεις επηρε-
άζουν την υγεία του γενικότερου
πληθυσμού, καθώς και κάθε πολίτη
ατομικά. Η υγεία και η τροφική
ασφάλεια είναι οι δύο όψεις του
ιδίου νομίσματος. Έχουμε σαφώς
καθήκον να διασφαλίσουμε ότι η
υγεία και η τροφική ασφάλεια είναι
στο επίκεντρο της δουλειάς μας.
Όχι μόνο στο δικό μου χαρτοφυ-
λάκιο, αλλά ως οριζόντια προτε-
ραιότητα στο νέο κολλέγιο των
Επιτρόπων. Συνεπώς, οι προκλήσεις
είναι τεράστιες και θα χρειαστεί –
πιστεύω– σκληρή δουλειά για να
ανταποκριθούμε στους στόχους
που έχουμε θέσει.
–Η αυξημένη χρήση φυτοφαρ-
μάκων αποτελεί ένα από τα κύ-

ρια ζητήματα που απασχολούν
διεθνείς οργανώσεις αλλά και
κράτη μέλη, καθώς θέτουν σε
κίνδυνο την υγεία. Κατά την
ακρόαση, ευρωβουλευτές ζήτη-
σαν τη λήψη συγκεκριμένων μέ-
τρων. Πώς σκοπεύετε να το αν-
τιμετωπίσετε; 

–Αδιαμφισβήτητα πρόκειται για
ένα από τα κορυφαία θέματα που
απασχολούν όχι μόνο διεθνείς ορ-
γανώσεις, αλλά και κράτη μέλη,
τον Ευρωπαίο πολίτη, και τον κα-
θένα από εμάς. Οι Ευρωπαίοι πο-
λίτες, ως ενημερωμένοι πολίτες,
μάς τονίζουν διαρκώς τις ανησυχίες
τους για την αυξημένη χρήση φυ-
τοφαρμάκων. Ας μην ξεχνάμε ότι
η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει ένα από
τα πιο αυστηρά ρυθμιστικά πλαίσια
σε ό,τι αφορά το θέμα αυτό ανά το

παγκόσμιο. Ταυτόχρονα, έχει με-
γάλη σημασία να παρακολουθούμε
στενά την εφαρμογή του, αλλά και
εκεί που προκύπτουν νέα επιστη-
μονικά στοιχεία, να το αναθεω-
ρούμε, να το βελτιώνουμε και να
το ανανεώνουμε. Μία από τις βα-
σικές μου προτεραιότητες θα είναι
η μείωση της εξάρτησης στα φυ-
τοφάρμακα και η χρήση εναλλα-
κτικών, λιγότερο ζημιογόνων ου-
σιών, τόσο για τον άνθρωπο, όσο
και για το περιβάλλον. Όπως έχετε
άλλωστε δει πρόκειται για ένα ζή-
τημα που απασχολεί ιδιαίτερα το
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και το
οποίο ήδη είχα θέσει ψηλά στην
ατζέντα των προτεραιοτήτων μου,
μέσω του προγράμματος που κα-
τέθεσα. 

Η χρήση φυτοφαρμάκων
–Στην Κύπρο υπάρχουν δημο-
σιεύματα που κρούουν τον κώ-
δωνα του κινδύνου για τα φυ-
τοφάρμακα. Γίνεται όντως αλό-
γιστη χρήση φυτοφαρμάκων;
Τίθεται ζήτημα γκρίζας ζώνης
εξαιτίας των Κατεχομένων; 

–Το ζήτημα αυτό είναι εις γνώ-
ση μου, τόσο σε ό,τι αφορά την
Κύπρο, καθώς επίσης και άλλα
κράτη μέλη. Η πλήρης εφαρμογή
της ευρωπαϊκής νομοθεσίας είναι
εξαιρετικά σημαντική για όλους
ανεξαιρέτως τους Ευρωπαίους πο-
λίτες, αφού αφορά και αγγίζει άμε-
σα την υγεία όλων μας. Σε σχέση
με τα Κατεχόμενα υπάρχει ο Κα-
νονισμός της Πράσινης Γραμμής,

ο οποίος ρυθμίζει τους φυτοϋγει-
ονομικούς ελέγχους για τα προ-
ϊόντα που περνούν στις ελεύθερες
περιοχές. Από τον μελλοντικό μου
ρόλο ως Επιτρόπου θα παρακο-
λουθώ στενά τα θέματα ασφάλειας
των τροφίμων και την εφαρμογή

των ευρωπαϊκών κανόνων ως μια
προτεραιότητα. Η εμπιστοσύνη
των πολιτών εξαρτάται από το πό-
σο κοντά τους αισθάνονται την
παρουσία και την προστασία της
Ευρώπης σε αυτά τα ζητήματα της
καθημερινής τους ζωής. 

–Η Κομισιόν έχει θέσει ως προ-
τεραιότητα την αντιμετώπιση
του Καρκίνου. Είστε έτοιμη να
τα βάλετε με μεγάλα οικονομικά
συμφέροντα και βιομηχανίες
στη μάχη κατά του καρκίνου
και για την εύκολη πρόσβαση

των πολιτών στην ιατροφαρμα-
κευτική περίθαλψη; 

–Ο καρκίνος είναι η δεύτερη
πιο συχνή αιτία θανάτου στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Ένας στους τέσ-
σερεις θανάτους το 2015 π.χ. οφει-
λόταν στον καρκίνο. Είναι, λοιπόν,
απολύτως φυσιολογικό να βρίσκεται
στην κορυφή της ευρωπαϊκής
ατζέντας για την επόμενη πεντα-
ετία. Επιπλέον, η εύκολη πρόσβαση
των πολιτών στην ιατροφαρμακευ-
τική περίθαλψη είναι βασικό αλλά
και αναφαίρετο δικαίωμα κάθε Ευ-
ρωπαίου πολίτη και ασθενή. Για
εμένα προσωπικά είναι εξαιρετικά
σημαντικό το γεγονός ότι η νεοε-
κλεγείσα πρόεδρος Ούρσουλα φον
ντερ Λάιεν έχει βάλει στις κορυ-
φαίες προτεραιότητες της νέας Κο-
μισιόν την Ευρωπαϊκή Στρατηγική
Καταπολέμησης του Καρκίνου. Για
να το πετύχουμε αυτό, αλλά και
για να αναπτύξουμε αυτή την Ευ-
ρωπαϊκή Στρατηγική, είναι απα-
ραίτητο να εργαστούμε με όλους
τους εμπλεκόμενους φορείς σε πα-
νευρωπαϊκό επίπεδο. Να μην ξε-
χνάμε, επίσης, ποτέ ότι όσον αφορά
τον καρκίνο, η πρόληψη είναι η
καλύτερη θεραπεία. Δεν περισσεύει
κανείς στον αγώνα κατά του καρ-
κίνου, μια ασθένεια που οφείλουμε
να αντιμετωπίσουμε σε όλα της τα
στάδια. Από τη διάγνωση, μέχρι
τη θεραπεία και την ανακουφιστική
φροντίδα. Για μένα τα δικαιώματα
των ασθενών και η προστασία αυ-
τών των δικαιωμάτων, θα είναι
πάντα η πυξίδα, βάσει της οποίας
θα αποφασίζω και θα ενεργώ ως
Επίτροπος Υγείας. 
–Ποια πιστεύετε ότι θα πρέπει
να είναι η θέση της Ε.Ε. στις
απαιτήσεις των ΗΠΑ και Βρε-
τανίας (εκτός Ε.Ε,) για να εισά-
γονται στην Ευρώπη τρόφιμα
χαμηλότερων ποιοτικών απαι-
τήσεων; 

–H υγεία και η ασφάλεια των
τροφίμων μας στην Ευρώπη δεν
είναι διαπραγματεύσιμες. Επίσης,
δεν επιτυγχάνονται τυχαία. Είναι
αποτέλεσμα ισχυρών ευέλικτων,
καθώς και σωστά εφαρμοσμένων
κανόνων. Σε όλες μας τις εμπορικές
συμφωνίες, η διατήρηση των ευ-
ρωπαϊκών προτύπων ασφαλείας
είναι ζήτημα κεφαλαιώδους σημα-
σίας. Οι Ευρωπαίοι πολίτες είναι
ιδιαίτερα ευαίσθητοι σε αυτά τα
ζητήματα, ειδικά όταν τα τρόφιμα
έχουν προέλευση εκτός χωρών Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Οι επίσημοι
έλεγχοι ολόκληρης της τροφικής
αλυσίδας, που διεξάγονται με ευ-
θύνη των κρατών μελών μας, είναι
αναπόσπαστο μέρος της τροφικής
ασφάλειας –τόσο για το φαγητό
που παράγεται στην Ευρώπη, όσο
και όταν αυτό εισάγεται. Οφείλουμε,
λοιπόν, να αρθούμε στο ύψος των
απαιτήσεων των πολιτών μας. Χω-
ρίς την εμπιστοσύνη των πολιτών
μας, η εσωτερική μας αγορά δεν
μπορεί να λειτουργήσει.

Ε δώ και χρόνια, η Τουρκία θέ-
λει να πραγματοποιήσει την
συγκεκριμένη επίθεση στη

Συρία. Η Τουρκία με αυτή την κί-
νηση, που μάλιστα την ονόμασε
«Πηγή της Ειρήνης», αποσταθε-
ροποιεί ολόκληρη την περιοχή και
θέλει να ματαιώσει κάθε κίνδυνο
δημιουργίας Κουρδικού Κράτους,
που θα μπορούσε να ξεκινά από
το Βόρειο Ιράκ (Μοσούλη), θα συν-
δεόταν με τα επίσης κουρδικά εδά-
φη εντός της Τουρκίας και θα μπο-
ρούσε να φτάνει μέχρι και την Με-
σόγειο, από την οποία θα διοχε-
τεύονταν τα πετρέλαια των Κούρ-
δων. Τώρα, τα πετρέλαια θα μπο-
ρούν να διοχετευτούν μόνο μέσω
Τουρκίας.

Στόχος της Τουρκίας είναι να

εγκαταστήσει τώρα στα εδάφη που
θα καταλάβει, εποίκους, πραγμα-
τοποιώντας μία γενοκτονία του
κουρδικού λαού. Επίσης, θα πρέπει
να θεωρείται βέβαιο ότι θα διατηρεί
εκατομμύρια προσφύγων στα εδά-
φη αυτά, τα οποία θα διοχετεύει
προς την Ευρώπη, όποτε θέλει να
ασκήσει πίεση ή όποτε θέλει να
παίξει το παιχνίδι του εκβιασμού
και της κυριαρχίας.

Όλα αυτά γίνονται με την ανοχή
των υπερδυνάμεων, της Ρωσίας
που δήλωσε ότι δεν θα λάβει θέση
αλλά και τις συγκεχυμένες θέσεις
του Ντόναλντ Τραμπ.

Ο Αμερικανός πρόεδρος αρχικά
φάνηκε να αφήνει ελεύθερο το πε-
δίο στην Άγκυρα, όμως αργότερα
φάνηκε να άλλαξε γνώμη, κυρίως

όταν είδε τις αντιδράσεις στο εσω-
τερικό της χώρας του, ακόμα και
από το δικό του κόμμα. Εκτιμώ ότι
ο Ντόναλντ Τραμπ θα κάνει κι άλλες
κινήσεις υπαναχώρησης από την
αρχική του θέση, ο οποίος σε μια
προεκλογική επίδειξη πυγμής υπέρ
των Αμερικανών στρατιωτών είπε
ότι θα φύγουν από τη Συρία και θα
σταματήσουν να πολεμούν σε πο-
λέμους που δεν είναι δικοί τους,
αλλά λαμβάνοντας υπόψη και τις
μετέπειτα αντιδράσεις έκανε νέες
δηλώσεις όπου είπε ότι αν περά-
σουν οι Τούρκοι τις κόκκινες γραμ-
μές και εξοντώσουν πληθυσμούς
και μειονότητες θα καταστρέψει
την Τουρκική οικονομία.

Η Τουρκία, με αυτή την επίθεση,
εκτιμά ότι θα ανεβάσει το κύρος

της ως περιφερειακή υπερδύναμη,
εκτείνοντας  τον άξονα επιρροής
της προς τις ισλαμικές χώρες, στις
εμπλεκόμενες χώρες αλλά και προς
την Ευρώπη και την Ασία. Αυτή
όμως, είναι μία λανθασμένη προ-
σέγγιση εκ μέρους τους. Ο λόγος
είναι ότι ο πόλεμος αυτός δεν θα
είναι μία εύκολη υπόθεση για την
Τουρκία. Οι Κούρδοι δεν είναι λαός
που παραδίδονται. Έχουν μάθει
σε κάθε επίθεση να ενώνονται και
να δυναμώνουν, όπως είδαμε πα-
λαιότερα και στο Κομπάνι. Έχουν
μάθει να μη λυγίζουν και για χρόνια
γνωρίζουν ποιος είναι ο εχθρός
και εκπαιδεύονται γι’ αυτό τον πό-
λεμο.

Οι Κούρδοι, σε αυτό το στάδιο,
εξωθούνται να συμμαχήσουν με

τον Άσσαντ, ο οποίος θα είναι πρό-
θυμος να υπερασπιστεί ξανά την
πατρίδα αλλά και τους Κούρδους
συμπατριώτες του. Επιπλέον, ανα-
μένεται οι σύμμαχοι μας, κυρίως
το Ισραήλ, να υποβοηθά υπόγεια
τους Κούρδους, όπως έπραξε και
στο παρελθόν.

Η Τουρκία πραγματοποιεί τώρα
μία επιχείρηση με πολλές προβλε-
πόμενες απώλειες, όπως έγινε και
με την Αμερική και το Βιετνάμ,
αλλά και τη Ρωσία με το Αφγανι-
στάν, που παρόλο που υπερείχαν
στρατιωτικά, οι απώλειες που είχαν,
έμψυχες και άψυχες, ήταν πολύ
οδυνηρές.

Η επίθεση αυτή πλήττει άμεσα
την Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί ενώ
εκεί που όλοι οι λαοί ήταν οργα-

νωμένοι στον αγώνα ενάντια στον
ISIS, βρίσκονται σήμερα προ τε-
τελεσμένων που δημιουργεί η Τουρ-
κία, με νέες προσφυγικές ορδές
προς την Ευρώπη και ένα αμφίβολο
μέλλον για τον πυρήνα των μαχη-
τών του Ισλαμικού κράτους που
κρατιούνται αυτή τη στιγμή εκεί.

Αναμένουμε τώρα, να δούμε πό-
σο έτοιμος είναι ο κουρδικός λαός
να αντιμετωπίσει μία τέτοιας έν-
τασης επίθεση από τη Τουρκία, με
πόσες χαμένες ανθρώπινες ζωές
θα λήξει ο πόλεμος αυτός, αλλά και
πώς θα διαμορφωθεί το νέο ισοζύγιο
δυνάμεων στην ήδη επιβαρυμένη
περιοχή.

H δρ Ελένη Σταύρου είναι βουλευτής
ΔΗΣΥ Λεμεσού.

Γενοκτονία του κουρδικού λαού
ΑΡΘΡΟ / Της δρος ΕΛΕΝΗΣ ΣΤΑΥΡΟΥ

Η ΣΤΕΛΛΑ ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ ΣΤΗΝ «Κ»

Φεύγω από την ηγεσία του ΔΗΣΥ, 
αλλά μένω δίπλα στο κόμμα

Τα δικαιώματα των ασθενών θα αποτελούν πυξίδα για το πώς θα ενεργώ, τονίζει η Ευρωπαία Επίτροπος

Είναι αποτέλεσμα ισχυ-
ρών ευέλικτων καθώς και
σωστά εφαρμοσμένων
κανόνων η υγεία και η
ασφάλεια των τροφίμων.

–Ποιοι θα απαρτίζουν την ομάδα σας
και με ποια κριτήρια επιλέχθηκαν; 
–Σημαντικό για μένα είναι η ομάδα
μας να απαρτίζεται από άτομα τα
οποία να κατέχουν εμπειρογνωμο-
σύνη αλλά και τεχνογνωσία σε μια
σειρά θεμάτων της ευρωπαϊκής
πολιτικής ατζέντας, ιδιαίτερα αν
λάβει κανείς υπόψη το γεγονός ότι
το χαρτοφυλάκιο που μας έχει
ανατεθεί καλύπτει ένα ευρύ φά-
σμα ζητημάτων. Ζητήματα, τα
οποία ενώ μπορεί να φαίνονται τε-
χνοκρατικής φύσεως, αποκτούν
αστραπιαία τεράστια πολιτική ση-
μασία, ένεκα του γεγονότος ότι αγ-

γίζουν άμεσα την καθημερινότητα
του κάθε Ευρωπαίου πολίτη. Είναι
επόμενο λοιπόν η ομάδα που δημι-
ουργούμε να είναι σε θέση να συν-
δυάζει την τεχνογνωσία με την πο-
λιτική οξυδέρκεια. Μεγάλη σημα-
σία έχει πιστεύω επίσης να γίνεται
ομαδική, συλλογική δουλειά. Αυτή
για μένα ήταν πάντοτε η δική μου
θέση απέναντι στα πράγματα, αν
θέλει κάποιος να επιτύχει το καλύ-
τερο δυνατό αποτέλεσμα. 
–Έχετε αναφέρει πως θα παραιτηθείτε
από την αντιπροεδρία του ΔΗΣΥ στο
ενδεχόμενο διορισμού σας. Τελειώνει
έτσι και η επαφή με την κυπριακή

πολιτική πραγματικότητα; 
–Αφότου αναλάβω καθήκοντα ως
Ευρωπαία Επίτροπος, πρόθεσή
μου όντως είναι να παραιτηθώ
από την αντιπροεδρία του ΔΗΣΥ.
Αυτό όμως δεν σημαίνει πως θα
πάψω να είμαι μέλος της πολιτι-
κής μου οικογένειας, τόσο σε κυ-
πριακό όσο και σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο. Ως Επίτροπος Υγείας, στό-
χος μου είναι να είμαι κοντά σε
όλους τους Ευρωπαίους πολίτες –
πόσω μάλλον στους πολίτες της
ίδιας μου της χώρας. Συνεπώς, ναι
σίγουρα θα είμαι σε επαφή και με
την κυπριακή πραγματικότητα. 

Τεχνοκράτες στο καμπινέ του Υγείας

Ως Επίτροπος Υγείας, στόχος μου είναι να είμαι κοντά σε όλους τους Ευρωπαίους πολίτες – πόσω μάλλον στους πολίτες
της ίδιας μου της χώρας. Συνεπώς, σίγουρα θα είμαι σε επαφή και με την κυπριακή πραγματικότητα, λέει στη συνέν-
τευξή της στην «Κ» η Στέλλα Κυριακίδου.
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Τι κόμισε ο Δένδιας;
Τώρα πρέπει να είμαστε ήσυχοι ή να ανη-
συχούμε από το ταξίδι αστραπή του ΥΠΕΞ
της Ελλάδας, Νίκου Δένδια στη Λευκωσία
μόλις ο Μάικ Πομπέο πήρε το αεροπλάνο
της επιστροφής; Επίσημα αποδόθηκε στο
τετριμμένο, περί συντονισμού Αθηνών –
Λευκωσίας. Ανεπίσημα αυτό που λέγεται εί-
ναι πως ο Έλληνας Υπουργός μετέφερε μή-
νυμα του Αμερικανού ομολόγου του, στη
Λευκωσία. Και σε τέτοιες περιπτώσεις, συ-
νήθως, τα μαντάτα που κομίζονται δεν είναι
ευχάριστα. Αν κρίνουμε από τα πρόσωπα
που συνόδευαν τον κ. Δένδια, πως αναχώ-
ρησε από Αθήνα το απόγευμα Δευτέρας και
επέστρεψε το βράδυ της ίδιας μέρας, η συ-
νάντηση στο κυπριακό ΥΠΕΞ κράτησε πάνω
από δυο ώρες, συν μια ώρα κατ’ ιδίαν συ-
νάντηση με Αναστασιάδη, τότε κάτι σημαντι-
κό είχε στις αποσκευές του ο Έλληνας
ΥΠΕΞ. Διαφορετικά θα μπορούσε να αναμέ-
νει τη συνάντηση του Κυριάκου Μητσοτάκη,
με τον Νίκο Αναστασιάδη στο Κάιρο, την
επομένη. 

••••
Το πράσινο φως
Απορία. Ο Ντόναλντ Τραμπ άναψε το πράσι-
νο φως στον Ερντογάν χωρίς παζάρια; Τον
έκανε Χαλίφη στη θέση του Χαλίφη και ο Νε-
τανιάχου παρακολουθεί εκ του μακρόθεν, δί-
νοντας σιωπηλά πόντους στον ορκισμένο εχ-
θρό του, ή μήπως ο Τραμπ πήρε ανταλλάγμα-
τα από τον τούρκο πρόεδρο για λογαριασμό
του ισραηλινού προέδρου, στα της ανατολι-
κής Μεσογείου που αγγίζουν και την Κύπρο;
Γιατί στο παζάρι ακούγεται πως ο Δένδιας για
αυτό ήλθε άρον-άρον στη Λευκωσία. Πάν-
τως, εδώ κάποιοι ήδη στοιχηματίζουν πως η
επόμενη φυγή τουρκικού γεωτρύπανου θα
συμπέσει, όλως τυχαίως, με το επικείμενο
ραντεβού για το Κυπριακό, εκτός Κύπρου.
Όπως όταν έφυγε το «Γιαβούζ» από την Καρ-
πασία, πριν τη Γενική Συνέλευση και επέ-
στρεψε μετά το πέρας αυτής.

••••
Από λόγια…
Περιμένουμε από την Ευρωπαϊκή Ένωση
να καθαρίσει για μας με τους Τούρκους. Στα
λόγια όλοι είναι Κύπριοι, όπως είπε ο συμ-
παθής Ζαν Κλοντ Γιούνκερ. Όταν έρχεται η
ώρα των έργων όλοι το παίζουν κινέζοι. Η
Κυπριακή Διπλωματία, την ερχόμενη εβδο-
μάδα θα κινηθεί στο μοτίβο της ρουμάνικης
προεδρίας. Να επαναβεβαιωθούν τα μέτρα
που ετοιμάσθηκαν από την Κομισιόν τα
οποία ωστόσο στη συνέχεια αγνοούνται. Άν-
τε να προσθέσουν και άλλα δυο. Αλήθεια ο

Μακρόν που πήρε και τηλέφωνο τον Νίκο
Αναστασιάδη να του συμπαρασταθεί, φώνα-
ξε τον τούρκο πρέσβη στο Παρίσι να του
σφυρίζει δυο «γαλλικά»;

••••
Λίφτινγκ με δόσεις
Δυο σενάρια κυκλοφορούν στο πολιτικό
παζάρι, για τον επερχόμενο κυβερνητικό
ανασχηματισμό, και τα δυο αφορούν το πότε
από πλευράς χρόνου και όχι προσώπων. Το
πρώτο θέλει το φρεσκάρισμα στα υπουρ-
γεία Παιδείας και Μεταφορών να είναι προ
το πυλών, η δε τοποθέτηση νέου υπουργού
Οικονομικών να μετατίθεται για τον ερχόμε-
νο Δεκέμβριο, μετά τη ψήφιση του προϋπο-
λογισμού. Εάν επιβεβαιωθούν τα όσα λέ-
γονται για τον ΥΠΟΙΚ, το δεύτερο σενάριο
δίνει πιθανότητες ο ανασχηματισμός στο σύ-
νολό του, να καθυστερήσει για δυο περίπου

μήνες και να γίνει μια και καλή. Ούτως η άλ-
λως οι δυο, υπό αναδόμηση Υπουργοί Χαμ-
πιαούρης και Αναστασιάδου, έχουν συμπλη-
ρώσει το 18μηνο προκειμένου ο χρόνος θη-
τείας τους, στη κυβέρνηση να τους καταστή-
σει δικαιούχους υπουργικής σύνταξης. 

••••
Πονοκέφαλοι
Το Προεδρικό θέλει να χρησιμοποιήσει συ-
ναγερμικά στελέχη στη κυβέρνηση, αυτό
που δεν είναι βέβαιο είναι εάν η Πινδάρου
μπορεί να ικανοποιήσει τα θέλω του «λό-
φου». Και εξηγούμαστε, όπως λέει πηγή
κοντά στο κυβερνητικό κόμμα. Αν επιβεβαι-
ωθούν τα ονόματα προς υπουργοποίηση
(Νίκου Τορναρίτη και Νίκου Νουρή), το κόμ-
μα θα αντιμετωπίσει πρακτικά προβλήματα
στην ομάδα που πλαισιώνει την ηγεσία του
κόμματος. Ως παράδειγμα δίδεται η κένωση

της θέσης του κοινοβουλευτικού εκπροσώ-
που του κόμματος εάν ο Νίκος Τορναρίτης
μετακινηθεί στο υπουργείο Παιδείας. 

••••
Οι νουθεσίες για LNG
Λέγεται ευρέως στα πηγαδάκια των Βρυ-
ξελλών, μετά το τουρκικό ντου στην κυπρια-
κή ΑΟΖ. Η μεγάλη εικόνα των προκλήσεων
δεν είναι άλλη από το να βάλει η Τουρκία χέ-
ρι στους ενεργειακούς διαδρόμους προς Ευ-
ρώπη, λες και δεν μας φθάνουν μόνο οι Ρώ-
σοι. Στις Βρυξέλλες εκτιμούν πως τα τουρκι-
κά όνειρα ξεκινούν από τους αγωγούς των
κοιτασμάτων Αζερμπαϊτζάν και Τουρκμενι-
στάν και επεκτείνονται στην ανατολική Με-
σόγειο με έναν αγωγό από τα κοιτάσματα,
κυπριακά και μη, μέσα από την Τουρκία για
Ευρώπη. Στη λογική αυτή η συστάσεις που
γίνονται προς την κυπριακή πλευρά αναδει-

κνύουν την εναλλακτική επιλογή δημιουρ-
γίας υποδομών υγροποίησης Φυσικού Αερί-
ου (LNG) επί κυπριακού εδάφους. 

••••
Αναζητείται Ιεράρχης
Τέσσερις μήνες, η Χωρεπισκοπή Αρσινόης
παραμένει χωρίς ποιμενάρχη. Από τη φυγή
του πρώην Αρσινόης και νυν μητροπολίτη Κι-
τίου Νεκτάριου, έχει παρέλθει μεγάλο χρο-
νικό διάστημα. Αυστηρά ομιλούντες και με
βάση το Καταστατικό της Εκκλησίας, ο οι-
κείος μητροπολίτης Γεώργιος θα έπρεπε μέ-
σα σε διάστημα σαράντα ημερών να είχε
αποφασίσει για τον διάδοχο του Νεκταρίου
και βοηθό του. Πηγές από την Πάφο λένε ότι
ουδείς γνωρίζει πότε ο Γεώργιος θα το απο-
φασίσει. Σκέψεις για κατάργηση της θέσης
δεν γίνονται επ’ ουδενί. Εξάλλου, όπως ορ-
θώς σημείωνε εκκλησιαστική πηγή εκ Πά-
φου, θα αποτελούσε και ασέβεια προς τον
νυν αρχιεπίσκοπο ο οποίος προχώρησε στη
σύσταση της Χωρεπισκοπής Αρσινόης. 

Και ύστερα λένε πως μόνο οι Τούρκοι δεν έχουν μπέσα

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

«Νικ (Δένδιας) ευτυχώς που ο Μάικ (Πομπέο) στην Αθήνα δεν είπε ότι θα διώξουν τους τούρκους από την ΑΟΖ. Το «Γιαβούζ» θα έκανε γεω-
τρήσεις στο Τρόοδος».

Ο ήλιος και το τσίπουρο είναι οι πα-
ράγοντες που εμποδίζουν τη θε-
σμοθέτηση της ψήφου των ομογε-
νών. Μιλώ μεταφορικά, αλλά δεν
αστειεύομαι καθόλου και θα το
αποδείξω.

Ας αναρωτηθούμε, πρώτα, για ποιο
λόγο ο ΣΥΡΙΖΑ φοβάται τόσο πολύ
την ψήφο των ομογενών. Διότι φό-
βος είναι το αίσθημα που εκφράζε-
ται πίσω από αστείες θέσεις που
υιοθετούν οι εκπρόσωποί του, προ-
κειμένου να εμποδίσουν τη συγκε-
κριμένη μεταρρύθμιση. Είναι θλιβε-
ρό και γελοίο να τους ακούς να
ισχυρίζονται ότι, εφόσον στην Ελ-
λάδα ισχύει το δίκαιο του αίματος, η
θεσμοθέτηση της ψήφου των ομο-
γενών θα επιτρέψει σε ανθρώπους
«που δεν έχουν πατήσει το πόδι
τους στην Ελλάδα» (διατύπωση του
Δ. Τζανακόπουλου) να ψηφίζουν.
Είναι και κατάφωρα ψευδές, επί-
σης, διότι έχει γίνει σαφές ότι δεν
μιλούμε για αναγνώριση εκλογικού
δικαιώματος σε ανθρώπους που
δεν το είχαν, αλλά για διευκόλυνση
άσκησης του δικαιώματος από αν-
θρώπους που ήδη το έχουν. Το ζή-
τημα αφορά μόνον όσους έχουν
ΑΦΜ, διατηρούν περιουσία στην
Ελλάδα και πληρώνουν φόρους.

Μιλώ συγκεκριμένα για φόβο του
ΣΥΡΙΖΑ, επειδή εκτός από ανοησίες
και ψεύδη, η υπόθεση αυτή τους
φέρνει στην κατάσταση να παίρνουν
θέσεις, οι οποίες (φαινομενικά του-
λάχιστον) είναι ασύμβατες με ένα
κόμμα της υποτιθέμενης δημοκρατι-
κής Αριστεράς, όπως η θεσμοθέτη-
ση ψήφων δύο κατηγοριών, την
οποία προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ: της κανο-
νικής για τους εντός Ελλάδος και της
συμβολικής (της τζούφιας, αν προτι-
μάτε) για τους εκτός Ελλάδος.

Για να καταλάβουμε τι τρομοκρατεί
τόσο τον ΣΥΡΙΖΑ με την υπόθεση
αυτή, πρέπει πρώτα να δούμε τι αν-
τιπροσωπεύουν εκείνοι που θα
ευεργετηθούν από το μέτρο. Κατά
κύριο λόγο, είναι εκείνοι που επέ-
λεξαν να σταδιοδρομήσουν επαγ-
γελματικά στο εξωτερικό και όχι μό-
νο κατά την περίοδο της κρίσης ή
εξαιτίας της. Πρόκειται για ανθρώ-
πους που έφυγαν, επειδή την πρό-
οδό τους εμπόδιζαν οι βαθύτεροι
λόγοι που προκάλεσαν την κρίση
προτού ακόμη αυτή εκδηλωθεί.  Εί-
ναι εκείνοι που δεν φοβούνται την
αξιοκρατία, δεν φοβούνται να με-
τρηθεί η αξία τους έναντι των άλ-

λων. Είναι εκείνοι που δεν θέλουν
να εξαρτώνται από το κράτος-πατε-
ρούλη και τολμούν να επεκτείνουν
τους ορίζοντες του κόσμου τους. Εί-
ναι, με άλλα λόγια, οι αντίπαλοι του
ΣΥΡΙΖΑ. Οχι απαραιτήτως πολιτικά,
γιατί πολλοί από αυτούς είναι κεν-
τροαριστεροί· είναι αντίπαλοί του
πολιτισμικά.

Ας θυμηθούμε, λ.χ., την πολιτική
τους στην Παιδεία, που αποσκοπού-
σε στην απομόνωση του εκπαιδευ-
τικού συστήματος και ιδίως των ΑΕΙ
από τη διεθνή πραγματικότητα. Να,
λοιπόν, γιατί η πολιτική αποκλει-
σμού του πιο δυναμικού τμήματος

του πληθυσμού από την άσκηση του
εκλογικού δικαιώματος είναι μια
πολιτική συμβατή εντέλει με τον
ΣΥΡΙΖΑ και τις αντιλήψεις της Αρι-
στεράς περί κοινωνικής μηχανικής.
(Συνιστά μάλιστα απόδειξη εκδημο-
κρατισμού της Αριστεράς, διότι ενώ
κάποτε τους κοινωνικούς αντιπά-
λους τους σκότωνε, τώρα απλώς
τους εμποδίζει να ψηφίζουν…)

Αν εξετάσουμε το θέμα υπό το πρί-
σμα της επερχόμενης επετείου των
200 ετών από τον Αγώνα της Ανε-
ξαρτησίας, οι λόγοι για τους οποί-
ους ο ΣΥΡΙΖΑ αποστρέφεται την
ιδέα της ψήφου των ομογενών δεν

διαφέρουν πολύ από τους λόγους
για τους οποίους οι φουστανελάδες
οπλαρχηγοί εχθρεύονταν και αντα-
γωνίζονταν τους φραγκοφορεμέ-
νους πολιτικούς. Οι μεν εκπροσω-
πούσαν τις εγχώριες πολιτικές πα-
ραδόσεις –τη «σχολή του Αλή Πα-
σά», όπως το λέω εγώ. Ηθελαν μια
Ελλάδα ελεύθερη από οθωμανούς,
αλλά μοιρασμένη σε αυτόνομες
επαρχίες-καπετανάτα, υπό την από-
λυτη κυριαρχία των ιδίων. Οι δε εκ-
προσωπούσαν τις ιδέες του εκσυγ-
χρονισμού κατά τα ευρωπαϊκά πρό-
τυπα και ήθελαν μια Ελλάδα ελεύ-
θερη, αλλά οργανωμένη ως σύγ-
χρονο κράτος, σύμφωνα με τις αρ-

χές του Διαφωτισμού.

Η αντίθεση και συχνά η σύγκρουση
ανάμεσα στα συμφέροντα και στις
επιδιώξεις αυτών των δύο τάσεων,
είναι, νομίζω, ένα από τα κύρια
ρεύματα που διατρέχουν τη σύγ-
χρονη Ιστορία μας, ξεκινώντας από
τον πρώτο Εμφύλιο του 1824 και
φθάνοντας αισίως μέχρι τον πρό-
σφατο διχασμό μεταξύ μνημονια-
κών και αντιμνημονιακών. Δείτε πό-
σο καίρια το θέτει ο σημαντικός ελ-
ληνιστής Ρόντερικ Μπίτον, στο βι-
βλίο του «Byron’s War: Romantic
Rebellion, Greek Revolution»: «Εί-
ναι ένας φόβος (σ.σ.: αναφέρεται
στον φόβο των οπλαρχηγών για
τους φραγκοφορεμένους)  που
έκτοτε στοιχειώνει την ελληνική
κοινωνία και την πολιτική ζωή – και
τα γεγονότα έχουν συχνά αποδείξει
ότι δεν ήταν αβάσιμος. Πράγματι, η
δυσπιστία έναντι των ξένων συμφε-
ρόντων και ακόμη περισσότερο
έναντι εκείνων των συμπατριωτών
τους που υποτίθεται ότι έχουν ξε-
πουληθεί σε αυτά, έχει συμβάλει
πιθανόν περισσότερο από oποιoν-
δήποτε άλλον μεμονωμένο παρά-
γοντα για να εμποδίσει την ανάπτυ-
ξη και την αυτοπεποίθηση του ελ-
ληνικού κράτους».

Ο φόβος που περιγράφει ο Μπίτον
είναι ακριβώς ο φόβος του ΣΥΡΙΖΑ.
Ο φόβος για τον οποίον δεν θέλει
την ελληνική κοινωνία να ανοίξει
και πέρα από τον «ήλιο και το τσί-
πουρο». Παρότι αυτά τα δύο δεν θα
μας τα πάρουν ποτέ – για να συμ-
φωνήσω και εγώ μία φορά, επιτέ-
λους, με κάτι που έχει πει ο Τσί-
πρας.

Φουστανελάδες - Φραγκοφορεμένοι: ο νιοστός γύρος
Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Ντόναλντ Τραμπ

Ο πρόεδρος των ΗΠΑ, πρώτα έδωσε
το ΟΚ στον Ταγίπ Ερντογάν να σφάξει
τους Κούρδους συμμάχους του, μετά
τον προειδοποίησε ότι θα του κατα-
στρέψει την οικονομία, εάν ξεπεράσει
τα όρια στη σφαγή και στο τέλος θυμή-
θηκε ότι οι Κούρδοι δεν ήταν σύμμαχοί
τους στην απόβαση της Νορμανδίας το
1944. Αν έχεις τέτοιους φίλους τι να
τους κάνεις τους εχθρούς.
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Ποια είναι τα κριτήρια που πρέπει να πληροί
ένας άνθρωπος για να ενεργεί ως αντι-
πρόσωπος άλλων ανθρώπων; Θα πρέπει
να εντέλλεται να εκπληρώσει συγκεκριμένη
αποστολή και μάλιστα ενδεχομένως να
καθορίζονται και συγκεκριμένες πράξεις

και τακτικές προς αυτό. Το πλέον σημαντικό, όμως,
είναι ότι ο αντιπρόσωπος/εντολοδόχος είναι ανά πάσα
στιγμή ανακλητός, εφόσον ο εντολέας το αποφασίσει.
Βρίσκεται υπό τον συνεχή έλεγχο του εντολέα του και
μπορεί να φέρει υποχρέωση προς αποζημίωση του εν-
τολέα του, αν οι πράξεις του αντιπροσώπου/εντολοδόχου
προκαλέσουν βλάβη και ζημιά στον εντολέα. Ποιος
μπορεί να ισχυριστεί σοβαρά σήμερα στο πολιτικό μας
σύστημα ότι μιλά εξ ονόματος της κοινωνίας ως αντι-
πρόσωπος της σύμφωνα με τον ορισμό όπως τέθηκε
πιο πάνω; Σήμερα στον δυτικό κόσμο έχουμε φιλελεύ-
θερες ολιγαρχίες σε ένα προ αντιπροσωπευτικό σύστημα,
ζούμε στην εποχή του Δράκοντα και είμαστε πολιτικά
στις παρυφές του 700 π.Χ.

Το 700 π.Χ. στην αρχαία Αθήνα ολόκληρο το πολιτικό
σύστημα ανήκε εξ ολοκλήρου στην ολιγαρχία που το
έλεγχε και η κοινωνία δεν συμμετείχε θεσμικά, αλλά
λειτουργούσε ως ιδιώτης. Επίσης, υπήρχε η δανειοδότηση
υπό τον όρο της υποθήκευσης της ατομικής σου ελευ-
θερίας! Σήμερα βρισκόμαστε επακριβώς σε αυτό το
ιστορικό σημείο! Ιδιώτες χωρίς θεσμικό ρόλο φορτωμένοι
με δάνεια που υποθηκεύουν την ατομική μας ελευθερία.
Τι είναι αυτό που καθιστά όλους εμάς σήμερα ανελεύ-
θερους και ανήμπορους να γίνουμε πολίτες; Μα φυσικά
η οικονομική μας εξάρτηση, τα ατέρμονα ατελείωτα
οικονομικά βάρη, τρέχουμε γύρω από την ουρά σε ένα
φαύλο κύκλο που δεν τελειώνει ποτέ. Η Σεισάχθεια
ήταν ένα τεράστιο βήμα προς τη Δημοκρατία. Ο Σόλων
δεν καθιέρωσε τη Δημοκρατία αλλά την αντιπροσώπευση.
Η κοινωνία πλέον ήταν εντολέας και το πολιτικό προ-
σωπικό ο εντολοδόχος που εκτελούσε τις εντολές του
Δήμου, που δεν ήταν πια ιδιώτης αλλά πολίτης. Το πο-
λιτικό προσωπικό ήταν υπό τον άμεσο έλεγχο του Δήμου
που μπορούσε ανά πάσα στιγμή να τον ανακαλέσει να
τον ελέγξει, να τον δικάσει, να τον τιμωρήσει! Αυτή
ήταν η αντιπροσώπευση! Ακόμα και αυτό το κορυφαίο
πολιτικό σύστημα σε μεγάλο βαθμό αυτοκυβέρνησης,
όμως, δεν είχε ολοκληρωθεί. Έτσι φτάνουμε στον Κλει-
σθένη και στο 500 π.Χ. όταν ο Δήμος πλέον ενδύθηκε
την καθολική ελευθερία με πρώτιστη την πολιτική,
αφού κατέκτησε την κοινωνική και την ατομική ήδη!
Πλέον, όλες οι αρμοδιότητες ανεξαιρέτως ασκούνταν
από τον Δήμο, οι πολίτες αποφάσιζαν για όλα! Οι δικαστές
ήταν πολίτες που διορίζονταν με κλήρο, οι οποίοι πλη-
ρώνονταν για τις υπηρεσίες τους! Καθιερώθηκε η
πολιτική μισθοφορία, δηλαδή πληρώνονταν για να είναι
πολίτες και να συμμετέχουν στις συνελεύσεις του Δήμου.
Από το ιδεώδες της δουλείας περάσαμε στο ιδεώδες
της σχόλης. Δηλαδή στο δεδομένο ότι όταν ζεις για να
δουλεύεις δεν μπορείς να είσαι εκ των πραγμάτων
πολίτης επί της ουσίας! Τότε φυσικά υπήρχε η ώνια
εργασία, δηλαδή οι δούλοι παρήγαγαν, σήμερα πολύ
εύκολα μπορεί η παραγωγή να αντικατασταθεί από τις
μηχανές και την ίδια την τεχνολογία. Σήμερα βρισκόμαστε
στο 700 π.Χ. και αυτό δεν είναι σχήμα λόγου. Η κοινωνία
δεν λαμβάνει μέρος σε καμιά διαδικασία λήψης των
αποφάσεων. Δεν έχουμε απολύτως κανένα θεσμικό
ρόλο. Τι μπορώ να κάνω εγώ, εσύ ή οποιοσδήποτε υπή-
κοος αυτού του κράτους για να τους εξαναγκάσω να
εφαρμόσουν το νόμο; Τίποτα απολύτως. Δεν έχω απο-
λύτως κανένα θεσμικό ρόλο παρέμβασης ακόμα και
όταν παραβιάζεται ασύστολα μπροστά στα μάτια μας
διαπιστωμένα από ένα αρμόδιο κρατικό όργανο. Είναι
δυνατή σήμερα η κατευθείαν μετάβασή μας στη Δη-
μοκρατία, η οποία απαιτεί ελεύθερους πολίτες, οι οποίοι
κατέχουν την καθολική ελευθερία και φυσικά όχι απλά
δεν έχουν οικονομικές εξαρτήσεις αλλά να πληρώνονται
για να ασκούν τα πολιτικά τους καθήκοντα; Η απάντηση
είναι προφανώς και όχι. Η πραγματικότητα είναι αδυ-
σώπητη. Σήμερα είμαστε κυριολεκτικά μισθωτοί σκλάβοι.
Το πρώτο που θα πρέπει να διεκδικήσουμε είναι η ελά-
φρυνση της οικονομικής εξάρτησης που έχουμε. Για
να μπορέσει να γίνει αυτό θα πρέπει να μπορέσουμε
να αποκτήσουμε θεσμικό ρόλο και να μπορέσουμε
πλέον να ανακτήσουμε δύναμη επιβολής αυτής της οι-
κονομικής απεξάρτησης! Η λογική πάνω από όλα. 

Στις παρυφές
του 700 π.Χ. 

ΑΡΘΡΟ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΑΡΑΣΚΕΥΑ

Το θαύμα της αληθινής παρηγοριάς,
από την απώλεια αγαπημένων προσώ-
πων, αποκαλύφθηκε από τον τρελάρα
τραγουδιστή και τραγουδοποιό Πάνο
Μουζουράκη, κατά τη διάρκεια του
«The Voice». Μια κοπελίτσα είπε το

τραγούδι: «Aχ, η αγάπη που χάθηκε στη σκόνη, Aχ,
η ζωή, η ζωή που χάθηκε στη σκόνη…» του μακαρίτη
Λαυρέντη Μαχαιρίτσα, προκαλώντας ρίγη συγκίνηση
σε όλους. Ο Μουζουράκης αποκάλυψε μια στιχομυθία
που είχε με τον αείμνηστο φίλο του. «Ο Λαυρέντης
μού είχε πει για μια εμπειρία που είχε πάει στο Άγιο
Όρος. Μπήκε μέσα στο κελί του γέροντα, χωρίς να
ξέρει ο γέροντας ποιος είναι. Ήθελε να λύσει ένα
θέμα μιας απώλειας και ενός πόνου. Του είπε ο γέ-
ροντας, χωρίς να ξέρει, να μη στεναχωριέσαι, το κο-
ριτσάκι απλώς κρέμασε το παλτό του και πέρασε στο
διπλανό δωμάτιο. Επειδή μου είχε περιγράψει πόσο
βάλσαμο ήταν στην απώλεια αυτή η ιστορία και πως
ο γέροντας το είδε και το περιέγραψε, έτσι κι εγώ αι-
σθάνομαι ότι δεν χάθηκε τίποτα στη σκόνη. Ίσα ίσα
έχει αφήσει μια τεράστια κληρονομιά, υπέροχα τρα-
γούδια που θα μας ταξιδεύουν για πάντα. Και κρέμασε
το παλτουδάκι του κι ο Λαυρέντης και πέρασε στο
διπλανό δωμάτιο κι εκεί μας περιμένει όλους».

Πριν από μερικές ημέρες έφυγε από τη ζωή, ένας
άλλος σπουδαίος άνθρωπος, ένα ανήσυχο πνεύμα,
ένας αγωνιστής της ελευθερίας, ένας ταπεινός άν-
θρωπος του Θεού, ο Λάκης Πίγγουρας. Μαζί με τον
ήρωα Θεόφιλο Γεωργιάδη συνέλαβαν και υλοποίησαν,
με τίμημα τη ζωή του Θεόφιλου, την ιδέα της στήριξης
του κουρδικού αγώνα για ελευθερία. Ιδέα η οποία
στηρίζονταν στη λογική ότι ο εχθρός του εχθρού
μου αποτελεί τον καλύτερο σύμμαχό μου. Διέβλεψαν
από τη δεκαετία του 1980, όταν όλοι νόμιζαν ότι θα
απελευθερώσουμε την Κύπρο, με τα χαρτιά των ψη-
φισμάτων, ότι πάνω από τις αρχές και τα ψεύτικα τα
λόγια τα μεγάλα βρίσκεται η δύναμη του ισχυρού.
Διέβλεψε πριν από δεκαετίες τις γεωστρατηγικές
ισορροπίες και ανακατατάξεις, οι οποίες αποτελούν
ίσως τη μόνη ελπίδα για απελευθέρωση της Κύπρου.
Και αυτό επιβεβαιώνεται από τις ατέλειωτες συνομιλίες
και τις ατέλειωτες αποτυχίες των διαπραγματεύσεων.
Διέβλεψε πριν από πολλές δεκαετίες αυτό το οποίο
έλεγε και ο μέγας Θουκυδίδης: «Ο ισχυρός προχωρά
όσο του επιτρέπει η δύναμή του και ο αδύναμος υπο-
χωρεί όσο του επιβάλλει η αδυναμία του».

Ο Λάκης Πίγγουρας με προίκα τον πόνο της προ-
σφυγιάς και την πίκρα του πολέμου, στο πηγαιμό
για τη δική του Ιθάκη, ο δρόμος του ήταν μακρύς,
γεμάτος περιπέτειες, γεμάτος γνώσεις, χωρίς να φο-
βηθεί ούτε τους Λαιστρυγόνες, ούτε τους Κύκλωπες,
ούτε και τον θυμωμένο Ποσειδώνα. Οικονομολόγος,
δημοσιογράφος, βιοκαλλιεργητής, συντονιστής με-
γάλων έργων στο Τρόοδος, αλλά πάνω από όλα αγω-
νιστής, ξεδίπλωσε τα χαρίσματά του, είτε ως διευ-
θυντής του ραδιοφώνου του Λόγου, είτε ως δημο-
σιογράφος στην εφημερίδα «Πολίτης», είτε ως κα-
θηγητής οικονομικών, είτε ως οικονομικός σύμβουλος
της Μητρόπολης Μόρφου, είτε ως οικολόγος ακτι-
βιστής, είτε με πολλές άλλες ιδιότητες. Πέραν όμως
από τους αγώνες, ευτύχισε να έχει και μια σπουδαία
οικογένεια με δύο λεβέντες.

Ο μητροπολίτης Μόρφου Νεόφυτος, στον επικήδειο
λόγο του, κατά τη διάρκεια της εξοδίου ακολουθίας,
μίλησε για τον αείμνηστο Λάκη, λέγοντας χαρακτη-
ριστικά ότι ο Θεός είναι χουβαρντάς και πρόσφερε
πολλά χαρίσματα στον Λάκη. Μίλησε για τη συνάντηση
του Λάκη με τον Χριστό, για την καλή αλλοίωση της
ψυχής και της ζωής του, για την οικογενειακή εκ-
κλησιαστική του ζωή, ακόμη και για τη μεγάλη πε-
ριπέτεια με δυστύχημα, το οποίο τελικά τον οδήγησε
στην άλλη ζωή. Μια περιπέτεια, η οποία στην πρόνοια
του Θεού, λαμπίκαρε την ψυχή του και οδήγησε στον
παράδεισο τον Λάκη. Τα λόγια του πνευματικού του
πατέρα, του μητροπολίτη Νεόφυτου, ότι πάει στη
χώρα των ζώντων, στην οποία δεν υπάρχει πόνος,
ούτε λύπη, ούτε στεναγμός, ήταν βάλσαμο παρηγοριάς,
αλλά και πηγή μυστικής χαράς για όλους. Χουβαρντάς
είναι σίγουρα ο Θεός και σε αυτή και στην άλλη ζωή,
όχι μόνο γι’ αυτούς που φεύγουν, αλλά και γι’ αυτούς
που μένουν.

Χουβαρντάς
ο Θεός

ΒΟΛΕΣ / Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.grΟ κ. Μιχάλης Παρασκευάς είναι δικηγόρος.

Ντραπήκαμε; Ναι, ντραπήκαμε.
Γιατί ήταν τόσο δάπεδο το επί-
πεδο που δεν μας άφηνε άλλη
επιλογή παρά μια αντανακλα-
στική ντροπή. Και μετά; Μετά
γίναμε όλοι τιμωροί, πληκτρο-

λογώντας «ποινές» στα σόσιαλ μίντια και
σπεύδοντας να διαχωρίσουμε τη θέση μας
από την κατάντια που συμπυκνωνόταν σαν
παχύρρευστο βρώμικο υγρό στη λεκτική και
σωματική γλώσσα των δύο γυναικών. Ναι,
σωστά καταλάβατε.

Αναφέρομαι στο επίμαχο βίντεο. Και
στα όσα επακολούθησαν της ανάρτησής
του με όλες τις βάιραλ προεκτάσεις του.
Δεν θα επικεντρωθώ στο περιεχόμενο, γιατί
ήδη λέχθηκαν όσα ήταν απαραίτητο να
λεχθούν. Εκείνο στο οποίο θα εστιάσω είναι
στο ερώτημα της επόμενης μέρας: «Τι ακρι-
βώς έχουμε καταλάβει από όλη αυτή την

υπόθεση;». Και εννοώ επί της ουσίας. Σε
ό,τι αφορά τις δύο γυναίκες δεν ελπίζω ότι
υπήρξε οποιαδήποτε μετακίνηση της «πε-
ποίθησής» τους ότι υπερέχουν έναντι οποι-
ουδήποτε ξένου. Το αντίθετο μάλιστα. Έχω
την υποψία, ότι μετά όλο αυτό τον διασυρμό
που υπέστησαν θα «ενισχυθεί» το ρατσιστικό
τους μένος. Σε ό,τι όμως αφορά εμάς, τους
υπολοίπους, που έχουμε σπεύσει στην «κα-
ταδίκη» τους με την ακλόνητη βεβαιότητα
ότι επιτελέσαμε το καθήκον μας, είμαστε
όντως πράγματι τόσο άμοιροι ευθυνών; Ας
το θέσουμε αλλιώς: Αυτές οι «κυρίες» δεν
έπεσαν από τον ουρανό και ούτε αποτελούν
μια τρανταχτή εξαίρεση του κανόνα. Με
πιο απλά λόγια εκείνο που τις κάνει αυτό
που είναι, είναι η δική μας ανοχή απέναντι
σε ένα σωρό σάπια, στα οποία δεν αντι-
δρούμε με τον ίδιο ζήλο που αντιδράσαμε
στο εν λόγω βίντεο και ούτε ζητούμε την

κεφαλήν επί πίνακι ανθρώπων και «θεσμών»
που συντηρούν αυτή τη σαπίλα. Θέλετε
μήπως παραδείγματα: Ιδού λοιπόν: Πότε
αντιδράσαμε τόσο κάθετα και καταλυτικά
απέναντι στον αρχιεπίσκοπο όταν εκείνος
εξαπολύει (επανειλημμένα μάλιστα) τα ρα-
τσιστικά του παραληρήματα; Γιατί δεν τον
διασύραμε με τον ίδιο ζήλο ώστε να δια-
χωρίσουμε το σάπιο τρόπο σκέψης από τον
υγιή και να απαιτήσουμε να μην έχει λόγο
στην παιδεία και στον πολιτισμό μας, αντί
να ανεχόμαστε να κόβει και να ράβει τα
της παιδείας μέσα από τον εκάστοτε υπουργό
που επιβάλλει; Πότε αντιδράσαμε τόσο κά-
θετα και καταλυτικά απέναντι σε όλο αυτό
το μοντέλο οικονομικής ανάπτυξης, η οποία
μας σερβίρεται μάλιστα και σαν εκσυγχρο-
νισμός, ενώ στην ουσία δεν έχει κανένα
υπόβαθρο πολιτισμού, αφού το μόνο που
υπαγορεύει είναι να αναγάγουμε όλοι το

χρήμα σαν την ύψιστη αξία και να σκύβουμε
το κεφάλι σε όποιον έρχεται να μας χρη-
ματοδοτήσει, παραχωρώντας ελαφρά τη
καρδία τις εναπομείνασες πραγματικές
αξίες του τόπου; Με αποτέλεσμα αυτό το
σύστημα να ανατρέφει ανθρώπους που θε-
ωρούν ότι όποιος έχει ένα ακριβό αμάξι ή
δύο μπακίρες παραπάνω είναι αυτομάτως
και παιδί ενός ανώτερου Θεού. Πότε αντι-
δράσαμε τόσο καταλυτικά για να υπερα-
σπιστούμε όλες αυτές τις οικιακές βοηθούς
που έρχονται και ξεσκατίζουν τα παιδιά
και τους πατεράδες μας και τις βρίζει η κάθε
«κυράτσα», που θεωρεί τον κάθε σκουρό-
χρωμο δούλο της; Ακόμα και όταν οι ρα-
τσισμός μας είχε σαν αποτέλεσμα να επι-
τρέψουμε σε ένα σίριαλ κίλλερ να αλωνίζει
σκοτώνοντάς τες, επειδή οι μπάτσοι μας
δεν έδωσαν σημασία στην καταγγελία της
«κάθε αλλοδαπής», πόσο αλλάξαμε επί της

ουσίας; Συγκλονιστήκαμε για κανένα μήνα
και μετά πίσω στα βραστά μας; Γιατί δεν
αντιδράσαμε τόσο καθοριστικά ως «τιμωροί»
όταν η κοινότητα στο Ζύγι δεν ήθελε τα
παιδιά των προσφύγων στην περιοχή της;
Γιατί δεν αντιδράσαμε τόσο καταλυτικά
όταν οι Ελαμίτες μοίραζαν μπουφάν μόνο
στα ελληνόπουλα αλλά αντ’ αυτού τους «τι-
μήσαμε» και με ψήφους; Μήπως συντηρούμε
την πλάνη ότι δεν είναι η ύπαρξη όλων αυ-
τών και άλλων πολλών παραδειγμάτων που
φανερώνουν τη ρίζα του κακού; Ναι, τα πα-
ραδείγματα είναι πολλά. Και το ερώτημα
παραμένει το ίδιο; Αλλάζουμε μυαλά ή
απλώς παριστάνουμε τους εξοργισμένους
μέχρι να εμφανιστεί το επόμενο περιστατικό
το οποίο θα μας «αναγκάσει» να ξεσκονί-
σουμε το πληκτρολόγιο μας;

Και μετά το βίντεο τι;
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Π ροφανώς και παρανομεί η Τουρκία. Έστειλε
γεωτρύπανο σε θαλάσσια ζώνη που πρω-
τίστως αφορά σε διεθνή ύδατα. Σύμφωνα

με το Δίκαιο της Θάλασσας, για να τρυπήσει οποι-
οσδήποτε σε διεθνή ύδατα απαιτείται ο προκα-
θορισμός της ΑΟΖ από τα κράτη που τη διεκδικούν.
Το συγκεκριμένο σημείο έχουν διαχωρίσει η Κυ-
πριακή Δημοκρατία και η Αίγυπτος με διμερείς
συμφωνίες. Παρόλα αυτά, η Τουρκία διεκδικεί
ένα μεγάλο μέρος του οικοπέδου αυτού, κάτι που
δεν ελήφθη υπόψη κατά τις συμφωνίες με την
Αίγυπτο. Για να αποκτήσει διεθνή υπόσταση η
συμφωνία Κύπρου-Αιγύπτου και να αποφευχθεί
οποιαδήποτε αμφισβήτηση στο μέλλον, θα πρέπει
στα σημεία που εμφανίζεται να διεκδικεί και η
Τουρκία, να γίνει και αυτή μέρος της συμφωνίας.
Αν αυτό δεν γίνει, δεν μπορεί
κανείς να την εμποδίσει να
το διεκδικήσει με την πολε-
μική της μηχανή. Γνωρίζουμε
πολύ καλά τι εστί Ερντογάν
και ποια είναι η δύναμη της
Τουρκίας στη διεθνή πολιτική
σκηνή. Η εισβολή της στο
συριακό έδαφος φέρει την
έγκριση ΗΠΑ και Ρωσίας. Εί-
ναι γι’ αυτόν τον λόγο που
όσο υπάρχει ανοικτή πληγή
με την Τουρκία λίγα μέτρα/χι-
λιόμετρα από τα σπίτια μας,
πάντα θα μας κατατρώει ο
φόβος κι η ανασφάλεια.

Είναι γι’ αυτό τον λόγο, που ζητούνται απε-
γνωσμένα δύο Κύπριοι ηγέτες, οι οποίοι θα κα-
θίσουν συνειδητά και με αυτοπεποίθηση στο
τραπέζι της διαπραγμάτευσης, για να φέρουν την
πολυπόθητη συμφωνία επανένωσης της χώρας.
Μια συμφωνία που θα τερματίζει τις παράλογες
εγγυήσεις από τρίτες χώρες, μια συμφωνία που
θα απομακρύνει τον τουρκικό στρατό από τα
εδάφη μας. Μόνη μας ασπίδα, το διεθνές δίκαιο.
Ούτε τα πολυβόλα της Εθνικής Φρουράς ούτε οι
ανούσιες και κοντόφθαλμες τριμερείς του Νίκου
Αναστασιάδη με τις διάφορες γειτονικές χώρες.

Κάποτε ήταν η ενταξιακή πορεία της Τουρκίας
το κίνητρο να προσέλθει στο τραπέζι των δια-

πραγματεύσεων. Πολύ φοβάμαι ότι σήμερα είναι
το φυσικό αέριο. Τα απανωτά λάθη της δικής μας
πλευράς, τα μικροπολιτικά συμφέροντα, οι πα-
λινωδίες επί των συγκλίσεων, και η απροθυμία
να προχωρήσουν σε οριστική συμφωνία, έφερε
το αέριο στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων, δυ-
στυχώς πριν από τη λύση.

Δεν είναι τόσο οι ανεπιβεβαίωτες ποσότητες
του αερίου που ενδιαφέρουν την Τουρκία, αλλά
η εξασφάλιση της δικής της ΑΟΖ και η ελευθερία
κινήσεων. Αν, λοιπόν, βρεθεί το αέριο στο τραπέζι,
υποχρεωτικά θα πάμε σε καθορισμό της ΑΟΖ με
την Τουρκία εντός του πλαισίου λύσης. Ο καθο-
ρισμός της ΑΟΖ με την Τουρκία, όμως, προϋποθέτει
ότι θα καθίσει στο τραπέζι και η Ελλάδα, για τον
καθορισμό της δικής της ΑΟΖ που συνορεύει με

την αντίστοιχη τουρκική.
Όπως διαφαίνεται, η ΑΟΖ
που θα προκύψει μετά απ’
όλα αυτά δεν θα είναι ίδια
με αυτήν που ξέρουμε σήμε-
ρα. Ήδη πληθαίνουν οι ψύ-
χραιμες φωνές, που θεωρούν
το Καστελόριζο και την υφα-
λοκρηπίδα του, χαμένη υπό-
θεση. Δύσκολες αποφάσεις,
που δυστυχώς, όμως, χωρίς
αυτές, δεν αναμένεται να
προσέλθει η Τουρκία στο τρα-
πέζι των διαπραγματεύσε-
ων.

Ως εκ τούτου, αντιλαμβά-
νομαι πλήρως γιατί ο Κυριάκος Μητσοτάκης απο-
φεύγει όπως ο διάβολος το λιβάνι τις εξελίξεις
στο Κυπριακό, αλλά βεβαίως και ο Νίκος Αναστα-
σιάδης. Ο πρώτος δεν επιθυμεί να ανοίξει κανένα
εθνικό μέτωπο, μιας και την έβγαλε καθαρή με
το Μακεδονικό. Εξάλλου δεν θα είναι δα και τόσο
εύκολο, με τόσους εθνόπληκτους που μάζεψε
γύρω του. Ο δεύτερος προτιμά να ροκανίζει τον
χρόνο παρά να λάβει τολμηρές αποφάσεις, όντας
φανερά κατώτερος των περιστάσεων και των
εθνικών συμφερόντων, έναντι βεβαίως του δικού
του μικροπολιτικού οφέλους.

Ο κ. Πάνος Λοΐζου Παρράς είναι οικονομολόγος.

ΑΡΘΡΟ / Tου ΠΑΝΟΥ ΛΟΪΖΟΥ ΠΑΡΡΑ

Όραμα και τόλμη
και πολιτικός ρεαλισμός

Η υποψήφια κυβερνήτης του Μαπούτο Γιολάντα Τσιντούρα από το κόμμα Απελευθερωτικό Μέτωπο (Frelimo)
σε προεκλογική της εκστρατεία στο Μαπούτο της Μοζαμβίκης.
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Τα απανωτά λάθη της δικής
μας πλευράς, τα μικροπολι-
τικά συμφέροντα, οι παλινω-
δίες επί των συγκλίσεων, και
η απροθυμία να προχωρή-
σουν σε οριστική συμφωνία,
έφερε το αέριο στο τραπέζι
των διαπραγματεύσεων, δυ-
στυχώς πριν από τη λύση.
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Υπάρχει μέθοδος στην
τρέλα του Αμερικανού
προέδρου. Ή, να το
πούμε αλλιώς, εάν ξε-
χάσουμε όσα γνωρί-
ζαμε για το πώς οι χώ-

ρες δρουν με γνώμονα το συμφέρον
τους και πάρουμε απόφαση ότι ο
Ντόναλντ Τραμπ εξυπηρετεί μόνο
τα δικά του προσωπικά συμφέροντα,
τότε η ερμηνεία των πράξεών του
είναι απλή. Παρομοίως, ο Ρετζέπ Τα-
γίπ Ερντογάν έχει μοναδικό στόχο
να παραμείνει κυρίαρχος στην πο-
λιτική σκηνή της Τουρκίας. Οταν
πριν από λίγες εβδομάδες ο νέος δή-
μαρχος Κωνσταντινούπολης πέρασε
τον πρόεδρο σε δημοτικότητα, ήταν
αναμενόμενο ότι ο Ερντογάν θα επε-
δίωκε κάποια θεαματική κίνηση για
να ενισχύσει την εικόνα του ως παν-
τοδύναμου προστάτη των Τούρκων.
Ετσι, η εγκατάλειψη των Κούρδων
της Συρίας από τις ΗΠΑ και η τουρ-
κική εισβολή φαίνεται να ήταν ανα-
πόφευκτες. Αυτό, όμως, δεν καθιστά
τις συνέπειες λιγότερο επικίνδυνες.

Ο Ντόναλντ Τραμπ βρίσκεται σε
δεινή θέση, αντιμετωπίζοντας κα-
θημερινή φθορά από τη ροή αποκα-
λύψεων για το πώς εκμεταλλεύεται

τη θέση του για προσωπικό όφελος
και για να αποδυναμώσει τους πο-
λιτικούς του αντιπάλους. Ισως η πλει-
οψηφία των Ρεπουμπλικανών στη
Γερουσία να αποτρέψει την καθαί-
ρεσή του, αλλά για έναν άνθρωπο
που δεν αντέχει να στερείται τη λα-
τρεία και τη δόξα ούτε για ένα λεπτό,
αναμενόμενο ήταν να αναζητήσει
τρόπο να ξεσπάσει, να πάρει μια
πρωτοβουλία που θα άλλαζε το θέμα
της συζήτησης στα τηλεοπτικά κα-
νάλια. Οι σύμβουλοί του όφειλαν να
αναμένουν την απόφαση του προ-
έδρου να εγκρίνει την τουρκική ει-
σβολή, στο πρόσφατο τηλεφώνημα
με τον Τούρκο ομόλογό του. Ο Τραμπ
είχε προαναγγείλει την απόφαση
τον Δεκέμβριο. Τότε το διπλωματικό
και στρατιωτικό κατεστημένο είχε
σπεύσει να μετριάσει τις συνέπειες,
αλλά είναι προφανές ότι όταν μια
κακή ιδέα εισχωρήσει στο μυαλό
του προέδρου, δεν την ξεχνάει.

Ενδίδοντας στην πίεση του Ερν-
τογάν, ο Τραμπ μπορούσε να εφαρ-
μόσει και την πρωτόγονη και προ-
σφιλή του τακτική του παζαριού –
«αφού είσαι τόσο μάγκας, τότε κάνε
το εσύ»– και να δηλώνει πομπωδώς
ότι θέτει τέρμα στους «αέναους πο-

λέμους» των ΗΠΑ. Το ότι εγκαταλείπει
συμμάχους και καταρρακώνει την
αξιοπιστία της χώρας του είναι πρό-
βλημα για όσους νοιάζονται γι’ αυτό.
Για τον ίδιο, σημαντικότερο είναι να
φαίνεται ότι έχει την πρωτοβουλία
κινήσεων, να συνεννοείται με αν-
θρώπους σαν κι αυτόν που δρουν
εκτός θεσμικών ορίων και να φρον-
τίζει τα οικονομικά του συμφέροντα.
Ο Ερντογάν, από την άλλη, επενδύει
στον ολοένα πιο έντονο εθνικισμό
των οπαδών του για να αποσπάσει
την προσοχή τους από την απώλεια
των μεγαλύτερων πόλεων στις δη-
μοτικές εκλογές και από την επιδεί-
νωση της οικονομίας. Γι’ αυτό ο Ερν-
τογάν συντηρεί την έχθρα με τους
Κούρδους, εντείνει την επιθετικότητα
εναντίον της Ελλάδας και της Κύπρου,
απειλεί την Ε.Ε. με την «αποστολή»
3,6 εκατ. προσφύγων, ενώ εντός συ-
νόρων δρα ολοένα πιο αυταρχικά.

Το μεγάλο πρόβλημα του Ερντο-
γάν τώρα, όμως, είναι ότι εξαρτάται
απολύτως από τον κυκλοθυμικό
Τραμπ. Κατέβηκε στο πηγάδι κρα-
τώντας το σχοινί που του έδωσε ο
Αμερικανός πρόεδρος, όπως σημεί-
ωσε ο αναλυτής Κεμάλ Κιριστσί. Ενώ
τα τουρκικά στρατεύματα εισβάλλουν

στη Συρία, το Κογκρέσο ετοιμάζει
σοβαρές κυρώσεις που ίσως να αδυ-
νατεί να αποτρέψει ο πρόεδρος (ο
οποίος, ούτως ή άλλως, τη μία απειλεί
την τουρκική οικονομία με αφανισμό
και την άλλη προσκαλεί τον Ερντογάν
στην Ουάσιγκτον). Η Τουρκία τώρα
χρεώνεται και την επιδείνωση της
κατάστασης στη Συρία, με τον εκτο-
πισμό 100.000 ανθρώπων μόνο τις
πρώτες ημέρες της εισβολής, και την
απόδραση οπαδών του Ισλαμικού
Κράτους από στρατόπεδα που φρου-
ρούσαν Κούρδοι. Οι Κούρδοι της Συ-
ρίας αντιστέκονται, ενώ η αντίδραση
των Κούρδων της Τουρκίας αναμέ-
νεται. Το Ισραήλ ανησυχεί, το Ιράν
καταδικάζει, η Ρωσία και η κυβέρ-
νηση της Συρίας μελετούν πώς θα
εκμεταλλευθούν την κατάσταση.

Οι κίνδυνοι και η απομόνωση που
αντιμετωπίζει η Τουρκία ίσως οδη-
γήσουν σε κάποια ύφεση στο μέτωπο
με την Ελλάδα και την Κύπρο. Βλέ-
ποντας, όμως, ότι ο Ερντογάν συνε-
χώς βάζει το δικό του πολιτικό συμ-
φέρον πάνω από αυτό της χώρας
του, ουδείς μπορεί να αποκλείσει το
ενδεχόμενο ότι τυχόν αδιέξοδο στη
Συρία δεν θα τον ωθήσει σε άλλες
περιπέτειες.

Το σχοινί του Ερντογάν
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Καθαρές γραμμές
επικοινωνίας

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Για ακόμη μία φορά η
Ευρώπη κατατρύχε-
ται από τον εφιάλτη
του μεταναστευτικού
προβλήματος  –όχι
ότι εξέλιπε ποτέ– και

εκ παραλλήλου το όλο θέμα ανα-
δεικνύεται σε μια από τις μεγαλύ-
τερες προκλήσεις της κυβερνήσεως
του Κυριάκου Μητσοτάκη. Είναι
σαφές βεβαίως ότι η διαχείριση του
μεταναστευτικού, από εμφανίσεώς
του, προκάλεσε εντονότατη κομ-
ματική αντιπαράθεση – δίκαιη ή
άδικη, κατά περίπτωση. Αλλά κοινός
τόπος όλων των παρατάξεων που
άσκησαν την εξουσία υπήρξε πως
το πρόβλημα ήταν ευρωπαϊκό και
ως εκ τούτου αδύνατον να αντιμε-

τωπισθεί με ίδια μέσα από οιαδήποτε
ελληνική κυβέρνηση. Μόνον που
η Ε.Ε. δεν είναι εκ των πραγμάτων
ικανή να αναλάβει δράση επί θε-
μάτων γεωστρατηγικής διαστάσεως.
Μία από τις παθογένειες της Ενώ-
σεως –σαφώς η μεγαλύτερη– είναι
η αδυναμία αντιδράσεως στα νέα
δεδομένα που προκύπτουν σε διε-
θνές επίπεδο. Με άλλα λόγια, αντί
οι ανατροπές που συντελούνται να
εκλαμβάνονται ως ευκαιρία δημι-
ουργικής διειδύσεως, αντιμετωπί-
ζονται αρχικώς με αμηχανία και,
έπειτα από μακρά περίοδο ενδο-
σκοπήσεως, αρχίζει να κινείται το
ευρωπαϊκό σύστημα, όταν έχει επέλ-
θει πλέον μια σχετική σταθεροποί-
ηση. Εως την κατάρρευση των κομ-
μουνιστικών καθεστώτων το 1989
στην Ανατολική Ευρώπη και στην
ΕΣΣΔ, η Ευρώπη έπασχε από «το
σύνδρομο της τροφού», με τις ΗΠΑ
να εγγυώνται την ασφάλειά της
έναντι της σοβιετικής απειλής και

αξιοποιώντας το νέο περιβάλλον
που είχε δημιουργηθεί, εδραίωνε
διαρκώς τη θέση της και στη διεθνή
σκηνή.

Σε μια άφρονα απόπειρα προ-
ώρου πολιτικής «ενηλικιώσεως», η
Ενωση, με προεξάρχουσα τη Γαλλία
του Νικολά Σαρκοζί, εισέβαλε τον
Μάρτιο του 2011 στη Λιβύη. Και ο
μεν δικτάτωρ αυτής της χώρας
Μουαμάρ Καντάφι ανετράπη, αλλά
άνοιξαν οι πύλες μεταναστευτικών
ροών προς την Ευρώπη.

Το ιδεολόγημα της Αραβικής
Ανοίξεως, που πυροδότησε η επί-
θεση στη Λιβύη, διεσπάρη στη Με-
σόγειο, και από το 2012 προσέλαβε
μορφή ανηλεούς εμφύλιου πολέμου
στη Συρία, με τη Γαλλία του Φραν-
σουά Ολάντ αυτήν τη φορά να πρω-
τοστατεί. Και άνοιξαν οι πύλες με-
ταναστευτικών ροών προς την Ευ-
ρώπη και τη φορά αυτή διά της Ελ-
λάδος, εν μέσω της μεγαλυτέρας
οικονομικής κρίσεως που πέρασε
η χώρα από το τέλος του πολέμου.

Το πρόβλημα που απειλεί την
Ενωση και κυριότατα τη χώρα μας
είναι αποτέλεσμα πρωτοβουλίας
των Ευρωπαίων ηγετών και όχι των
Αμερικανών, που έσπευσαν να συν-
δράμουν τους συμμάχους τους όταν
εντέλει οδηγήθηκαν σε αδιέξοδο.
Ενδεχομένως η κατάσταση να ήταν
διαφορετική εάν, με την άνοδο της
Αγκελα Μέρκελ στην εξουσία το
2005 στη Γερμανία και του Νικολά
Σαρκοζί δύο χρόνια αργότερα στη
Γαλλία, για λόγους διαφορετικούς,
οι ηγέτες των δύο μεγαλυτέρων
κρατών της Ενώσεως δεν καθιστού-
σαν σαφή την πρόθεσή τους να
αποκλείσουν την πλήρη ενσωμά-
τωση της Τουρκίας στην ενωμένη
Ευρώπη. Το μόνο που επέτυχαν
ήταν να εφοδιάσουν την Τουρκία
με το «προσφυγικό όπλο» και να
εξανίστανται διότι η Αγκυρα έσπευ-
σε να καλύψει το κενό που δημι-
ουργείται με την απόφαση του προ-
έδρου των ΗΠΑ Ντόναλντ Τραμπ
να αποσύρει τους Αμερικανούς από
τη βόρεια Συρία. Και, φυσικά, σκό-
πιμα παραβλέπουν ότι οι ίδιοι αρ-
νήθηκαν να στείλουν επιτόπου
στρατιωτικές δυνάμεις. Αυτή είναι
εν ολίγοις η κατάσταση.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Μια φορά κι έναν καιρό υπήρχαν
ιδεολογίες. Οχι σε πολύ μακρινό πα-
ρελθόν. Ορόσημο της εξαφάνισης
ήταν η κατάρρευση της Σοβιετικής
Ενωσης, το 1991 – μόλις πριν από
είκοσι ένα χρόνια. Ενας κάποιος
αριθμός ανθρώπων αρνείται (ψυ-
χολογικά) την εξαφάνιση – υπάρχει
ακόμα Κομμουνιστικό Κόμμα Ελ-
λάδας, Κομμουνιστικό Μ-Λ και Κομ-
μουνιστικό Λ-Μ, Πανελλήνιο Σο-
σιαλιστικό, Αντικαπιταλιστική Αν-
ταρσία, Ριζοσπαστική Αριστερά και
πάμπολλες ακόμα σέκτες του μαρ-
ξισμού. Προσπαθούν να επικαιρο-
ποιήσουν τα απολιθωμένα ιδεολο-
γικά τους στερεότυπα προσθέτοντας
στις ονομασίες τους «πράσινες»
αποχρώσεις οικολογίας ή τη στε-
ρεότυπη πανάκεια «προοδευτικός»
– όλοι οι παλαιοημερολογίτες ζή-
τουλες της εξουσίας, καθηλωμένοι
στα στερεότυπα του Ψυχρού Πο-
λέμου, αυτοχαρακτηρίζονται «της
προόδου»!

Η «ελευθερία των Αγορών» είναι
παγκοσμιοποιημένος μονόδρομος,
ακόμα και η Ρωσία και η Κίνα υπο-
τάσσονται στη διεθνοποιημένη απο-
λυταρχία προτεραιότητας του ιδιω-
τικού κέρδους και όχι της κοινωνικής
ανάγκης. Αντιστέκονται σε αυτή
την απολυταρχία μόνο κοινωνίες
που σώζουν πατριωτισμό, γι’ αυτό
και ο πατριωτισμός είναι ο πιο μι-
σητός αντίπαλος των προνομιούχων
της «ελεύθερης» αγοράς. Μαίνονται
λυσσαλέα οι προνομιούχοι ενάντια
στον πατριωτισμό, τον κατασυκο-
φαντούν ασύστολα σαν «Ακρα Δε-
ξιά», «Φιλοναζισμό», «Εθνικισμό»,
«Νεοφασισμό». Επιβεβαιώνει το μέ-
νος τους, το προφανές: Οτι ο πα-
τριωτισμός είναι το μόνο και τελευ-

ταίο όπλο της ανθρωπιάς απέναντι
στην εφιαλτική απανθρωπία της
ασυδοσίας των «Αγορών».

Αυτή είναι η καινούργια πόλωση
που ζει η ανθρωπότητα: Οχι οι κε-
φαλαιούχοι ενάντια στους προλε-
τάριους, όχι το κομματικό κράτος
ενάντια στην ιδιωτική πρωτοβουλία.
Αλλά, τώρα, ο πατριωτισμός, άπευ-
θος κοινωνιοκεντρισμός, απέναντι
στην ξέφρενη εγωπάθεια του χρη-
ματολάγνου παίκτη, στην ψυχοπα-
θολογική υστερία του μηδενισμού.
Που απολιθώνει την ύπαρξη στο
cogito, καθηλώνει τη συνύπαρξη
στην ασκεψία των «εντυπώσεων»,
ταυτίζει την «πρόοδο» με την κα-
ταναλωτική εξηλιθίωση. Μετρήστε,
πόσος τηλεοπτικός χρόνος διατίθεται
για να διαφημιστεί (έντεχνα, σαν
δήθεν αυτονόητη) η αυτοκαταστρο-
φική παράνοια των τατουάζ – είναι
εσκεμμένα ανθρωποφάγος ο καπι-
ταλισμός.

Η ιστορία του ανθρώπου πάνω
στον πλανήτη γη ήταν, και πριν
από τον «Διαφωτισμό», χρονικό
εκρήξεων τυφλού μίσους, απάνθρω-
πης δοξομανίας, αχαλίνωτης απλη-
στίας, κτηνωδών απαιτήσεων κυ-
ριαρχίας – τα στίφη έρμαια των εν-
στίκτων τους ποδηγετημένα από
μανιακούς. Παρεμβλήθηκαν κάποιες
απίστευτες εξαιρέσεις, όπως ο «μέγας
κόσμος» της ελληνικής «οικουμένης»
και μετά, για χίλια χρόνια, η αυτο-
κρατορία της Νέας Ρώμης. Δεν άν-
τεξε η ελληνοχριστιανική πρόταση,
την απέκλεισε από τον ιστορικό
στίβο η οθωμανική πλημμυρίδα.

Αυτό το λέμε για ψευτοπαρηγό-
ρια. Αλλά έναν πολιτισμό δεν τον
εξαλείφει η βαρβαρότητα, ο πολι-
τισμός μόνο αυτοκαταργείται. Με

τους Ελληνες συνέβη και συμβαίνει
κάτι μοναδικό ή σπάνιο στο ιστορικό
πεδίο: Να αρνείται ένας λαός τα
ιστορικά του προικιά, δηλαδή τις
προϋποθέσεις μετοχής του στην
Ιστορία, γιατί προτιμάει να μιμείται,
να εκτιμάει μόνο το εισαγόμενο, να
του γυαλίζει ο «Διαφωτισμός» όπως
οι χάντρες και τα καθρεφτάκια στις
φυλές της ζούγκλας.

Ο Διαφωτισμός εξωράισε την
απανθρωπία του ατομοκεντρισμού
(την κατάλυση του κοινωνικού γε-
γονότος) με τα παραισθησιογόνα
φούμαρα της «προστασίας των Δι-
καιωμάτων», της καθολικής ψηφο-
φορίας, της «ανεξέλεγκτης» πληρο-
φόρησης, των διεθνών οργανισμών
για την παγκόσμια «συνεννόηση»
– τόσο ψέμα, τόση απάτη, τόσο άψο-
γα στιλβωμένες προσόψεις της εκ-
μετάλλευσης ανθρώπου από άν-
θρωπο δεν είχε γνωρίσει, σε παγ-
κόσμιες διαστάσεις, η Ιστορία. Και
το απελπιστικότερο είναι ότι για να
φτάσουν οι μεγάλες μάζες των «κα-
θολικών ψηφοφοριών» να αντιλη-
φθούν την απανθρωπία του «Δι-
καιώματος», χρειάζονται χρόνια (αι-
ώνες) καλλιέργειας και ανάπτυξης
– ενώ η απανθρωπία τρέχει σαν τη
φωτιά στο ξερόδασος.

Ζητιανεύουν, οι κωμικοί σήμερα
ηγήτορες των πανάσχετων με την
ελληνικότητα Ελληνωνύμων, να μα-
λώσει ο κρυόμπλαστος, επαγγελ-
ματίας «ειρηνοποιός» κ. Πομπέο
τους Τούρκους, επειδή ξεκινάνε τρί-
τη γεώτρηση στη θαλάσσια επικρά-
τεια της Κύπρου. Ας μη μιλάμε για
αξιοπρέπεια, είναι «άγνωστη λέξη»
πια – όμως ίχνος σοβαρότητας έχουν
οι ελλαδικοί πολιτικοί; Είναι τουλά-
χιστον γελοίο να νομίζουν ότι

ασκούν πολιτική στο διεθνές πεδίο
προσφέροντας τα πάντα (Σούδα,
Αλεξανδρούπολη, Λάρισα) στη μία
Υπερδύναμη, για να εξαγοράσουν
(ανύπαρκτη επί χρόνια) παρέμβασή
της για περιορισμό της ακόρεστης
βουλιμίας των γειτόνων μας Τούρ-
κων.

Με τους πυραύλους S-400, οι
Τούρκοι καθιστούν τετελεσμένη
την απόλυτη κυριαρχία τους σε ολό-
κληρο το Αιγαίο, ολόκληρη την ελ-
λαδική επικράτεια ώς και το Ιόνιο,
ολόκληρη τη θαλάσσια περιοχή από
την Κύπρο ώς την Κρήτη. Αραγε,
κατά την εκτίμηση του Ελληνα πρω-
θυπουργού, η σημερινή πολιτική
ηγεσία του υπουργείου Εξωτερικών
έχει τις προϋποθέσεις (το ανάστημα)
να αντιμετωπίσει τέτοιου μεγέθους
προβλήματα; Επέλεξε ο πρωθυπουρ-
γός τους υπουργούς του έχοντας
συνείδηση των απαιτήσεων του
υπουργείου ή με κριτήρια μικροευ-
τελέστατων σκοπιμοτήτων, κριτήρια
που ντρέπεται να τα πει;

Δεν έχει πια η ελλαδική κοινωνία
ένστικτο αυτοσυντήρησης, κριτήρια
για να επιλέξει τρόπο σωτηρίας.
Οταν φτάνει να εναποθέτει τις ελ-
πίδες της στον τυχαίο Μάικ Πομπέο
ή στα τσακάλια των «Αγορών» που
ηγεμονεύουν στις Βρυξέλλες, οι εξε-
λίξεις είναι προδιαγεγραμμένες. Νε-
κρανάσταση και σωτηρία θα προ-
μηνούσε μόνο, αν, «εξαίφνης» πρώτη
προτεραιότητα γινόταν η γλώσσα,
αρχαία ελληνικά από το Δημοτικό,
άλλο σχολειό, άλλο πανεπιστήμιο,
άλλο Ραδιοτηλεοπτικό Συμβούλιο,
ριζοσπαστικός μετασχηματισμός
της οργάνωσης του κράτους.

Σκεφθείτε έναν Ντε Γκωλ στη
θέση του Παυλόπουλου!

Τι θα έκανε ένας Ντε Γκωλ

Διάβασατις δηλώσεις
του αρχηγού της
αξιωματικής αντιπο-
λίτευσης για το πώς
χειρίζεται η κυβέρ-
νηση τις ελληνοτουρ-

κικές σχέσεις. Θα χρειασθεί μεγάλη
προσοχή για να μη μετατρέψουμε
ένα πολύ ευαίσθητο, και εξαιρετικά
επικίνδυνο, θέμα σε επίκεντρο της
κεντρικής πολιτικής αντιπαράθεσης.
Το έχουμε πληρώσει πάρα πολύ
ακριβά διαχρονικά και δεν αντέ-
χουμε να το ξαναπληρώσουμε τώρα. 

Αυτή την ώρα βρίσκεται σε εξέ-

λιξη ένα έντονο και επικίνδυνο παι-
χνίδι γύρω από την Κύπρο. Θα χρει-
ασθούν αποφασιστικές αλλά και
συνετές κινήσεις για να μην κλι-
μακωθεί ή στρατιωτικοποιηθεί η
κρίση περαιτέρω, χωρίς κανείς να
γνωρίζει ποιος είναι ο τελικός στόχος.
Κρίσιμο ρόλο στον σχεδιασμό θα
παίξει ασφαλώς το τι θα κάνει η
Γαλλία. Ελλάδα και Κύπρος οφείλουν
να ζυγίσουν τα δεδομένα και να
δώσουν από κοινού μάχη για να
δημιουργηθεί ένα μέτωπο άσκησης
πίεσης στην Αγκυρα.

Εχουμε ξαναπεράσει στην ιστο-
ρία μας περιόδους όπου η αντιπο-
λίτευση στην Ελλάδα και κάποιοι
κύκλοι από την Κύπρο έπαιξαν το
εύκολο παιχνίδι, κατηγορώντας την

Αθήνα ότι δεν έκανε αρκετά για να
βοηθήσει τη Λευκωσία. Οι κυβερ-
νώντες στις δύο πρωτεύουσες έχουν
ευτυχώς τη σύνεση και την ιστορική
μνήμη για να αποφύγουν την επα-
νάληψη των λαθών του παρελθόν-
τος. Η Κύπρος έχει άλλωστε ένα με-
γάλο όπλο και πλεονέκτημα, το
οποίο δεν πρέπει ποτέ να υποτιμάμε.
Είναι ένα ισότιμο μέλος της Ε.Ε. Οι
επόμενες εβδομάδες θα αναδείξουν
πόση σημασία έχει αυτό, με τα όποια
όριά του.

Ο κ. Τσίπρας ακολούθησε μια
συνετή πολιτική απέναντι στην Αγ-
κυρα. Ακόμη και την εποχή που ο
υπουργός Αμυνας ανέβαζε τους τό-
νους, εκείνος διατηρούσε ανοικτά
τα παρασκηνιακά κανάλια με την
Τουρκία και διευκρίνιζε ότι «το γά-
βγισμα δεν είναι δάγκωμα». Θα ήταν
τουλάχιστον ανακόλουθο να αλλάξει
τώρα γραμμή και να αρχίσει την
κριτική από τα... δεξιά για τους χει-
ρισμούς της κυβέρνησης έναντι
της Τουρκίας. Θα μπορούσε βέβαια
κάποιος να αντιτείνει ότι και ο κ.
Μητσοτάκης ανέβασε παραπάνω
από όσο έπρεπε τους τόνους στην
υπόθεση των Σκοπίων. Σωστά, μόνο
που άλλο το θέμα της ονομασίας
και άλλο οι σχέσεις μας με την Τουρ-
κία και το τι συμβαίνει στην Κύπρο.
Σε αυτά τα συγκεκριμένα ζητήματα
ο διαγωνισμός επικοινωνιακού πα-
τριωτισμού δεν καταλήγει ποτέ σε
καλό. Θέλω να ελπίζω ότι σε αυτή
τη συγκυρία λειτουργούν καθαρές
ή, μάλλον, πεντακάθαρες γραμμές
επικοινωνίας. Κατ’ αρχάς μεταξύ
Αθήνας και Λευκωσίας. Και κατόπιν
μεταξύ του πρωθυπουργού και του
αρχηγού της αξιωματικής αντιπο-
λίτευσης. Είναι προφανής η ανάγκη
να λειτουργούν συνεχώς και πολύ
καθαρά αυτές οι δύο γραμμές επι-
κοινωνίας.

Μεταναστευτικός εφιάλτης

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ
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Στα θέματα των σχέσεων
με την Τουρκία και 
στο τι συμβαίνει στην
Κύπρο ο διαγωνισμός
επικοινωνιακού πα-
τριωτισμού δεν καταλή-
γει ποτέ σε καλό.

������

Το πρόβλημα που απει-
λεί την Ε.Ε. και κυριότα-
τα τη χώρα μας είναι
αποτέλεσμα πρωτοβου-
λίας των Ευρωπαίων
ηγετών και όχι των 
Αμερικανών.
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Ο ι μικρές χώρες δεν μπορούν
να κάνουν τα πάντα –εδώ
δεν μπορούν οι μεγάλες, γι’

αυτό ο Γάλλος πρόεδρος απέλυσε
τον ΥΠΕΞ του για να διατηρήσει
σε καλό επίπεδο τις σχέσεις του
με τις ΗΠΑ. Οι μικρές χώρες οφεί-
λουν να κάνουν αξιολογήσεις, να
επιλέγουν το προνομιακό τους πε-
δίο, να αξιοποιήσουν τις μικρές
του δυνάμεις για να μεγιστοποιούν
τις δυνατότητές τους. 

Η Κύπρος σπαταλά πολύτιμο
χρόνο και διπλωματικό κεφάλαιο
σε αμφιβόλου σημασίας δραστη-
ριότητες-τριμερείς, πενταμερείς
κ.λπ. Οι συναντήσεις αυτές παρά-
γουν, κυρίως, εσωτερική κατανά-
λωση. Ο προνομιακός χώρος για
την κυπριακή διπλωματία είναι ο
ευρωπαϊκός. Ως πλήρες-μέλος της
Ε.Ε. συναντάς κατανόηση και στή-
ριξη, εφόσον προωθείς ένα σχέδιο
που σε ενδιαφέρει και ταυτόχρονα
υπηρετεί το ευρύτερο κοινοτικό
συμφέρον, όπως είναι η επίλυση
του Κυπριακού. Ελάχιστοι εταίροι
ενδιαφέρονται για καταδίκες και
καταγγελίες- αυτά αφορούν τη φυ-
σιογνωμία του ΟΗΕ. Κινητοποιείς
το «ευρωσύστημα» μόνο με θετική
δράση, με πρωτοβουλίες που αλ-
λάζουν τα δεδομένα και φέρνουν
τη σταθερότητα στην περιοχή. Η
«σταθερότητα» που ευαγγελίζεται
ο Κύπριος ΥΠΕΞ Ν. Χριστοδουλίδης
ταυτίζεται με τη «διπλωματία του
ποδαριού» που ασκεί. Δεν γίνεσαι
εξαγωγέας σταθερότητας στην πε-
ριοχή σου, με το 37% του εδάφους
σου υπό στρατιωτική κατοχή. Ποιον
πείθεις για τη σοβαρότητά σου,
όταν κάνεις βόλτες γύρω από το
νησί για να συλλέγεις ανακοινω-
θέντα; Για τον προσεκτικό παρα-
τηρητή των εξελίξεων, συχνά πε-
τυχαίνεις το ακριβώς αντίθετο,
γιατί, επιτείνεις τα ήδη μεγάλα

αδιέξοδα, στα οποία βρίσκεσαι μό-
νον εσύ. 

Ζητούμενο είναι η επίλυση του
Κυπριακού να καταστεί κορυφαίο
ζήτημα στο «ευρωσύστημα». Δύ-
σκολο έργο, πολύπλευρο διπλωμα-
τικό εγχείρημα, ωστόσο, απείρως
προτιμότερο από την 7η , κατά σει-
ρά, συνάντηση με τον Σίσι! Το πρώ-
το σημείο του έργου αφορά τη θέ-
ληση της Λευκωσίας να πείσει ότι
μιλά σοβαρά, ότι αντιλαμβάνεται
τη βαρύτητα της συμμετοχής του
νησιού στην Ε.Ε. Με επίκεντρο μια
διπλωματική προσπάθεια για επί-
λυση με την Ε.Ε. να παίζει ισχυρό
ρόλο. Απαιτείται μεγάλη διπλωμα-
τική κινητοποίηση καθότι με τους
χειρισμούς Τ. Παπαδόπουλου και
Ν. Αναστασιάδη η ε/κ ηγεσία κα-
τασπατάλησε το ηθικό πλεονέκτη-
μα των Ε/κ –θύμα εισβολής από
μια υπέρτερη δύναμη, με πληγές
που διαρκούν. Οι χειρισμοί των
δύο συνέβαλαν στην εξαφάνιση
του φιλοκυπριακού λόμπι στην Ε.Ε.
(όπως η Μ. Ρότε), και ώθησαν ση-
μαντικούς παίκτες στην απομά-
κρυνση από τις διαδικασίες (όπως
ο πρόεδρος Γιούνκερ). 

Θυμίζω πως όταν υπήρχε εν εξε-
λίξει προσπάθεια για την επίλυση,
ο πρόεδρος Γιούνκερ ήταν παρών
στη «Σύνοδο για την Κύπρο» στη
Γενεύη, (Ιανουάριος 2017) και ανα-
κοίνωσε πώς η Ε.Ε. θα συνεισέφερε

το ποσόν των 2,5 δισ. ευρώ ως στή-
ριξη στη διαδικασία επίλυσης –
κάτι που η ε/κ ηγεσία απέκρυψε
από την κοινή γνώμη. 

Ένα τέτοιο διπλωματικό έργο
δεν πάει ερήμην της κατεύθυνσης
που ακολουθεί η ευρωτουρκική
σχέση. Αυτή η εξαιρετικά ασταθής
σχέση στην ουσία βρίσκεται σε
στρατηγικό κενό. Ευθύνες γι’ αυτό
έχουν και οι δύο πλευρές (από τη
μία πλευρά η απουσία στρατηγι-
κής, από την άλλη, οι τρόποι αν-
τιμετώπισης του γκιουλενικού κι-
νήματος). Ο Ζ. Κ. Γιούνκερ μιλών-
τας στην Ολομέλεια του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου στις 9 Οκτω-
βρίου άνοιξε τα κρίσιμα θέματα
της σχέσης αυτής με την εξής δή-
λωση: «οι σχέσεις της Ε.Ε. με την
Τουρκία είναι περίπλοκες και ση-
μαντικές όπως πάντοτε. Η Τουρκία
είναι εταίρος- κλειδί για την Ε.Ε.,
ειδικά σε ό,τι αφορά το μετανα-
στευτικό. Η στέρεη δέσμευσή μου,
αυτή της Κομισιόν και εκτιμώ και
αυτή της Ένωσης είναι ότι η εφαρ-
μογή της δήλωσης Ε.Ε. – Τουρκίας
του 2016 παραμένει ξεκάθαρη. Η
διευκόλυνση για τους πρόσφυγες
στην Τουρκία, συνεχίζει και απο-
δίδει συγκεκριμένα αποτελέσματα
επί του εδάφους και αυτό δεν πρέ-
πει να το ξεχνάμε». 

Τα ενεργειακά ζητήματα έχουν
ευκρινέστερο χαρακτήρα το τε-
λευταίο διάστημα. Ο διευθύνων
σύμβουλος της ιταλικής ENI στις
10 Οκτωβρίου δήλωσε ότι η εταιρεία
από τη μια «θα προσπαθήσει να
μείνει μακριά από την όποια δια-
μάχη ανάμεσα στην Κύπρο και την
Τουρκία», αλλά, έσπευσε να ενη-
μερώσει όλους ότι «εάν κάποιος
εμφανιστεί με πολεμικά πλοία, δεν
θα προχωρήσω στη γεώτρηση. Σί-
γουρα δεν θέλω να προκαλέσω πό-
λεμο για τις γεωτρήσεις». Οι δηλώ-

σεις αυτές δείχνουν τον δρόμο της
κοινής λογικής. Χωρίς επίλυση του
Κυπριακού, οι έρευνες θα παραμέ-
νουν διαρκώς στα αρχικά στάδια,
ή και στα καθόλου, ενώ εταιρείες
παίρνουν τον δρόμο για την Μο-
ζαμβίκη.

Η νέα Επιτροπή διαθέτει το πλε-
ονέκτημα της πρώτης φοράς. Ο
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν δείχνει
να θέλει να κάνει τη διαφορά –πιο
δραστήρια, πιο αποτελεσματική
από τον Γιούνκερ. Ο αντιπρόεδρος
Μ. Σχοινάς διαθέτει στρατηγική
σκέψη, γνωρίζει τα κατατόπια στην
ευρωτουρκική σχέση και το Κυ-
πριακό, συνεπώς μπορεί να προ-
σφέρει πολύτιμη ύλη στη διαμόρ-
φωση μιας ευρύτερης, ευρωπαϊκής
στρατηγικής για την περιοχή. Η
Ελλάδα θα μπορούσε να παίξει έναν
σημαντικό ρόλο στη διαμόρφωση
των όρων της, αλλά βλέπω ότι ο
ΥΠΕΞ της Ν. Δένδιας εσχάτως «κυ-
προποιείται» κανονικά. 

Εκτιμώ ότι είναι σημαντικό η
Ε.Ε. μέσα στο 2020 να διαμορφώσει
μια ευρωπαϊκή στρατηγική για την
περιοχή: έναν «Οδικό Χάρτη», που
θα περιλαμβάνει, την κεντρική κα-
τεύθυνση (πώς επιλύονται τα ζη-
τήματα, ποιο το συνολικό σχέδιο),
επί μέρους στόχους (όπως κατεύ-
θυνση «Χάγη» για την υφαλοκρη-
πίδα στο Αιγαίο, όπως η διαμόρ-
φωση νέας ευρωτουρκικής σχέσης,
όπως η δραστήρια συμβολή στην
ολοκλήρωση της διαπραγματευτι-
κής διαδικασίας στο κυπριακό. Το
σημερινό θολό τοπίο δεν εξυπηρετεί
κανέναν. Η «ανατολική πολιτική»
της Ε.Ε., είναι ένα μεγάλο project
μπροστά στην νέα Επιτροπή. Μπο-
ρεί να φέρει την αλλαγή σε σχέση
με την, σχετικά άτολμη, απερχό-
μενη; 

www.larkoslarkou.org.cy

Ε.Ε. ή επτά φορές Σίσι;
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Τ ην 1η Οκτωβρίου γιορτάσαμε
την εγκαθίδρυση της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας. Γιορτάσαμε

την επέτειο της ίδρυσης της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας της 16ης
Αυγούστου του 1960 ως αποτέλε-
σμα των συμφωνιών Ζυρίχης - Λον-
δίνου που υπεγράφησαν στις 19
Φεβρουαρίου του 1959. Όπως κάθε
χρόνο έτσι και φέτος, με παρελάσεις
και άλλες πανηγυρικές εκδηλώσεις,
γιορτάσαμε τη δημιουργία του κυ-
πριακού κράτους και ανταλλάξαμε
τα «Χρόνια πολλά» όπως είθισται
σε εθνικές επετείους.

Πριν από τη στρατιωτική πα-
ρέλαση κατατέθηκαν στεφάνια
στο μνημείο της δημοκρατίας, στα
φυλακισμένα μνήματα και ακο-
λούθως στον ανδριάντα του αρ-
χιεπισκόπου Μακαρίου, του πρώ-
του προέδρου της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας.

Συνεχίζοντας τις εθνικές αμνη-
σίες, την ημέρα της εγκαθίδρυσης
της Κυπριακής Δημοκρατίας απο-
τίουμε φόρο τιμής στον άνθρωπο
που πρώτος αμφισβήτησε την Κυ-
πριακή Δημοκρατία. Στον άνθρωπο
που τον Νοέμβριο του 1963 με τα
δεκατρία σημεία ουσιαστικά κα-

τέλυσε την Κυπριακή Δημοκρατία
με αποτέλεσμα την πρώτη διχο-
τόμηση της μαρτυρικής μας πα-
τρίδας. Στον άνθρωπο που ενώ
στις 19 Φεβρουαρίου του 1959 υπέ-
γραψε την σύσταση της Κυπριακής
Δημοκρατίας και ορκίστηκε πίστη
στο σύνταγμά της, στις 4 Ιανουα-
ρίου του 1962 έλεγε σε ομιλία του
στο σωματείο ΟΧΕΝ στη Λευκωσία:
«Οι συμφωνίες αποτέλεσαν σταθμό
του αγώνος μας αλλά συγχρόνως
και αφετηρία και έπαλξη διά πε-
ραιτέρω αγώνας με σκοπό την αξιο-
ποίηση των κτηθέντων και περαι-
τέρω διεκδικήσεις». Μια αφετηρία
και έπαλξη νέων αγώνων που είχε
αποτέλεσμα την κατοχή της μισής
μας πατρίδας. Στον άνθρωπο που
αν και στις 16 Αυγούστου του 1960
παρέλαβε κράτος, στις 3 Αυγούστου
του 1977 (ημερομηνία του θανάτου
του), παρέδωσε κοινότητα. 

Ο ΠτΔ με το πέρας της παρέλα-
σης δήλωσε ότι επιδιώκει λύση χω-
ρίς εγγυήσεις, χωρίς ξένα στρατεύ-
ματα και χωρίς υπερπρονόμια της
μιας κοινότητας έναντι της άλλης.
Μετά την ευχάριστη ανάπαυλα με
τη ομιλία του στα Η.Ε. και τη συ-
νέντευξή του στην έδρα του οργα-
νισμού, απέφυγε και πάλι να ανα-
φερθεί στη μορφή της λύσης. Ου-
σιαστικά επανήλθε στο πνεύμα της
ομιλίας του στο Λονδίνο, λίγες μέρες

πριν από τη Γενική Συνέλευση,
όπου έλεγε: «Αυτό το οποίο αξιώνει
η Τουρκία μέσω των Τουρκοκυ-
πρίων για θετική ψήφο εφ’ όλης
της ύλης, σε όλους τους θεσμούς,
στο Υπουργικό Συμβούλιο και αλλού
δεν είναι παρά εν τη ουσία δικαίωμα
βέτο, δηλαδή η ισότιμη πολιτεία,
η οποία πληθυσμιακά είναι ολιγό-
τερη –και δεν μιλώ για πλειοψηφίες
και μειοψηφίες αλλά μιλώ για το δι-
καίωμα που διεκδικούν– δεν μπορεί
το 21,5% να καθορίζει την τύχη
του 78,5%». 

Όσο και αν προσπαθούμε να το
κρύψουμε ακόμα να απαλλαγούμε
από το σύνδρομο της πλειοψηφίας
– μειοψηφίας. Αν και πληρώσαμε
πολύ ακριβά αυτές τις εμμονές συ-
νεχίζουμε στον ίδιο δρόμο. Μιλούμε
για ομοσπονδιακή λύση και παράλ-
ληλα επιμένουμε στην πληθυσμιακή
αναλογία του 78,5% έναντι του
21,5%. Κάτι παρόμοιο με αυτά έλεγε
ο Πολύκαρπος Γιωρκάτζης το 1962:
«Δεν θα έπρεπε να θίγονται οι Τ/κ
όταν αποκαλούνται μειονότης. Μια
κοινότητα δυνατόν να είναι μικρά
και να αποκαλείται μειονότης, ενώ
μια άλλη να είναι μεγάλη και κατ’
ακολουθία να αποκαλείται πλει-
ονότης».

Γιορτάζουμε την ίδρυση του δι-
κοινοτικού μας κράτους και απο-
φεύγουμε, όπως ο διάβολος το λι-
βάνι, να αναφερθούμε στη δικοι-
νοτικότητα της λύσης που υποτί-
θεται επιδιώκουμε.

Αντί η 1η Οκτωβρίου να είναι
μέρα περισυλλογής και προβλημα-
τισμού για να μην επαναλάβουμε
τα λάθη του παρελθόντος, ακάθεκτοι
προχωρούμε προς την ολοκληρω-
τική καταστροφή. Αντί να μας γί-
νουν μαθήματα τα τραγικά παθή-
ματα συνεχίζουμε τις παλινδρομή-
σεις και την πολιτική των πολιτικών
ασυναρτησιών για εσωτερική κα-
τανάλωση, αδιαφορώντας ότι η διε-
θνής κοινότητα δεν έχει πεισθεί
για την πολιτική μας βούληση για
λύση και επανένωση. Χρόνια πολλά
μας είπαν οι πλείστοι των πολιτικών
μας φωστήρων. Και εμείς αποχαυ-
νωμένοι δεν έχουμε το θάρρος να
ρωτήσουμε επιτέλους τι είναι αυτό
που πανηγυρίζουμε; Τι είναι αυτό
που γιορτάζουμε; Προς τι τα «Χρόνια
πολλά»; Προς τι όλες αυτές οι πα-
νηγυρικές εκδηλώσεις; Μήπως γιορ-
τάζουμε την ίδρυση του σημερινού
μας κράτους που αν και αναγνω-
ρισμένο δεν παύει να είναι μισή
πατρίδα; Είναι καιρός να αφήσουμε
κατά μέρος τα «Χρόνια πολλά» και
τις άλλες γελοιότητες και να αρκε-
στούμε στα συλλυπητήρια, όπως
αρμόζει σε θλιβερά γεγονότα, δη-
λαδή στην κατοχή της μισής μας
πατρίδας. Να αφήσουμε τα «Χρόνια
πολλά» για την επέτειο της επανέ-
νωσης, εάν και εφόσον ζήσουμε
να το δούμε. Μόνο τότε οι πανη-
γυρισμοί και οι άλλες εκδηλώσεις
θα έχουν νόημα.

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι ειδικός
προγραμμάτων ηλεκτρ. υπολογιστών.

Συλλυπητήρια αντί
χρόνια πολλά

Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

Ε ίχαμε, λοιπόν, και την αντί-
δραση του Συμβουλίου Ασφα-
λείας των Η.Ε. (Σ.Α.) στο θέμα

της Αμμοχώστου, που δήλωσε τα
αυτονόητα σχετικά με το καθεστώς
των Βαρωσίων και την ανάγκη να
γίνονται σεβαστά τα σχετικά ψη-
φίσματα. Σημαντικά τα μηνύματα.
Για να καταλήξει, όμως, στο πιο
ουσιαστικό μήνυμα: το Σ.Α. κάλεσε
και πάλι τα μέρη να εμπλακούν
εποικοδομητικά και με αίσθηση
επείγουσας ανάγκης στην προσπά-
θεια για λύση, στη βάση της δικοι-
νοτικής, διζωνικής ομοσπονδίας
με πολιτική ισότητα όπως αυτή κα-
θορίζεται στα σχετικά ψηφίσματα
του ΟΗΕ.

Το Σ.Α. δεν δήλωσε κάτι και-
νούργιο. Απλώς επανέλαβε τη θέση
του για την ανάγκη και το επείγον
επίλυσης το Κυπριακού. Παρόμοια
θέση κατά καιρούς και σε διαφο-
ρετικούς τόνους επανέλαβαν όλοι
οι σημαντικοί παίκτες του διεθνούς
παράγοντα, περιλαμβανομένης και

της Ε.Ε. Με φόντο τις έκνομες ενέρ-
γειες της Τουρκίας στον χώρο της
κυπριακής ΑΟΖ όλοι στη διεθνή
σκακιέρα δηλώνουν: «Λύστε το Κυ-
πριακό».

Μετά το Κραν Μοντάνα αντί η
κυβέρνηση να επικεντρωθεί σ’
αυτό τον ζωτικό στόχο, προτίμησε
να κάνει πολιτική εσωτερικής κα-
τανάλωσης, χαϊδεύοντας τα αφτιά
των πολιτών και της πλειοψηφίας
των κομμάτων, τα οποία καλωσό-
ριζαν και χειροκροτούσαν την κυ-
βερνητική πολιτική. Μόνο το ΑΚΕΛ
στεκόταν κριτικά και σημείωνε ότι
αυτή η στάση της κυβέρνησης όχι
μόνο δεν θα έχει αποτελέσματα,
αλλά θα διευκολύνει την Τουρκία
να προωθεί την πολιτική της για
δημιουργία νέων τετελεσμένων.

Η κυβέρνηση αρχικά καθησύ-
χαζε ότι η Τουρκία δεν έχει τη δυ-
νατότητα να προβεί σε γεωτρήσεις
και ότι δεν θα μπορέσει να εξα-
σφαλίσει τα μέσα για να το κάνει.
Ακολούθως δήλωνε ότι δεν πρέπει

να ανησυχούμε από τις σχετικές
δηλώσεις Τούρκων αξιωματούχων,
ότι η Τουρκία κάνει επικοινωνιακή
πολιτική. Αξιοποιούσε δε τις τρι-
μερείς συναντήσεις και τις αμυν-
τικές συμφωνίες με τρίτες χώρες
για να περάσει το μήνυμα ότι η Κύ-
προς είναι οχυρωμένη από τις απει-
λές της Τουρκίας. 

Όταν όλα τα πιο πάνω διαψεύ-
στηκαν από τις εξελίξεις, η κυβέρ-
νηση επένδυσε στην αντίδραση,
τα μέτρα και τις κυρώσεις που υπο-
τίθεται θα έπαιρναν η Ε.Ε. και οι

χώρες των οποίων τα συμφέροντα
επηρεάζονται από τις παρανομίες
της Τουρκίας. Και σ’ αυτό οι προσ-
δοκίες που καλλιεργούσε η κυβέρ-
νηση δεν επιβεβαιώθηκαν. Πατα-
γωδώς διαψεύστηκαν! Όλο αυτό
το διάστημα η κυβέρνηση δεν ασχο-
λήθηκε σοβαρά, με την επανέναρξη
των διαπραγματεύσεων. Περιπλα-
νήθηκε σε διάφορες φαεινές ιδέες
με αποτέλεσμα ο γ.γ. του ΟΗΕ να
θεωρεί την ελληνοκυπριακή πλευρά
συνυπεύθυνη για το παρατεταμένο
αδιέξοδο. Ο κ. Γκουτιέρες μερικές
φορές επισήμανε ότι δεν πείστηκε
ότι οι δύο ηγέτες έχουν την πολιτική
βούληση να εμπλακούν σε μια ου-
σιαστική διαπραγμάτευση. Και στο
μεταξύ η Τουρκία εκμεταλλευόταν
το αδιέξοδο για να δημιουργεί νέα
σοβαρά τετελεσμένα που δυσχε-
ραίνουν τις προοπτικές για επίτευξη
λύσης.

Τα όσα εκτυλίχθηκαν από το
Κραν Μοντάνα μέχρι και σήμερα
ανέδειξαν –ξανά– μερικά πολύ ση-

μαντικά συμπεράσματα: 
(1) Χωρίς λύση στο Κυπριακό η

Τουρκία θα συνεχίσει να προκαλεί
προβλήματα, ένταση και κινδύνους. 

(2) Χωρίς λύση η Τουρκία θα συ-
νεχίσει να αμφισβητεί και να εμ-
ποδίζει την άσκηση κυριαρχικών
δικαιωμάτων της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας. 

(3) Κανένας τρίτος δεν πρόκειται
να συγκρουστεί με την Τουρκία
για το χατίρι της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας.

(4) Η μοναδική οδός για να επι-
λυθούν τα προβλήματα και να πά-
ψει η Τουρκία να απειλεί και να
προκαλεί είναι η επίτευξη λύσης
στο Κυπριακό.

(5) Η λύση του Κυπριακού, εκτός
από τον τερματισμό των προβλη-
μάτων που προκαλεί η Τουρκία,
θα ανοίξει προοπτικές στο ερευ-
νητικό πρόγραμμα της Κυπριακής
Δημοκρατίας, καθώς και στην αξιο-
ποίηση του φυσικού της πλούτου.

(6) Το Κυπριακό και η εξωτερική

πολιτική δεν εξυπηρετούνται με
τακτικισμούς και επικοινωνιακές
τακτικές για ικανοποίηση μικρο-
πολιτικών σκοπιμοτήτων. Τέτοιες
πολιτικές δεν αντέχουν στο χρόνο
και καταρρέουν.

Ελπίζουμε αυτά τα συμπερά-
σματα ο πρόεδρος και οι συνεργά-
τες του να τα έχουν κατανοήσει
και να επικεντρωθούν στην προ-
σπάθεια για επανέναρξη των δια-
πραγματεύσεων. Με συνέπεια και
χωρίς αμφισημίες θα πρέπει να συ-
νεχίσουν να υποστηρίζουν αυτό
που έστω και τώρα έχουν υιοθε-
τήσει: επανέναρξη των διαπραγ-
ματεύσεων από το σημείο που δια-
κόπηκαν, στη βάση του κοινού
ανακοινωθέντος του 2014 και του
πλαισίου του γ.γ. του ΟΗΕ, διαφυ-
λάσσοντας τις επιτευχθείσες συγ-
κλίσεις. Αυτός είναι ο δρόμος. Αυτόν
θα πρέπει να ακολουθήσουν. 

Ο κ. Στέφανος Στεφάνου είναι βουλευ-
τής, εκπρόσωπος Τύπου ΑΚΕΛ.

Κυπριακό: εξελίξεις και συμπεράσματα
Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΣΤΕΦΑΝΟΥ

Υποστηρικτές του Ενωμένου Εθνικού Μετώπου σε προεκλογική εκδήλωση στο Galle Face Green στο Κολόμπο της Σρι Λάνκα, για τις προεδρικές εκλογές της
17ης Νοεμβρίου.
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Ο κ. Γκουτιέρες μερικές
φορές επισήμανε ότι δεν
πείστηκε ότι οι δύο ηγέ-
τες έχουν την πολιτική
βούληση να εμπλακούν
σε μια ουσιαστική δια-
πραγμάτευση. 

�������

Αντί να μας γίνουν μα-
θήματα τα τραγικά πα-
θήματα συνεχίζουμε τις
παλινδρομήσεις και την
πολιτική των πολιτικών
ασυναρτησιών.

�������

Χωρίς επίλυση του Κυ-
πριακού, οι έρευνες θα
παραμένουν διαρκώς
στα αρχικά στάδια, ή και
στα καθόλου, ενώ εται-
ρείες παίρνουν τον δρό-
μο για την Μοζαμβίκη.
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Tο ΔΗΚΟ
μπήκε στον
προεκλογικό
από νωρίς 
Διαμορφώνει ήδη το ψηφοδέλτιο των 
βουλευτικών, προκαλώντας αντιδράσεις

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Η κίνηση της ηγεσίας του Δημοκρα-
τικού Κόμματος να ενισχύσει την
ομάδα του γραφείου Τύπου του κόμ-
ματος με τις Κατερίνα Χριστοφίδου
και Νικολέττα Νικολαΐδου Λαδά πέ-
ρασε μεν απαρατήρητη για το ευρύ
κοινό, όχι, όμως, για τους ΔΗΚΟϊκούς,
που το είδαν ως μήνυμα για το ποιους
θα «σπρώξει» η ηγεσία στις βουλευ-
τικές εκλογές που έρχονται. Το Δη-
μοκρατικό Κόμμα ξεκίνησε ήδη τις
διαδικασίες διαμόρφωσης του ψη-
φοδελτίου και η παρουσία των δύο
γυναικών στο συγκεκριμένο πόστο
κάθε άλλο από τυχαία είναι. Κατέ-
δειξε πως εκτός από σίγουρες υπο-
ψήφιες στις επικείμενες εκλογές,
αποτελούν και την κύρια επιλογή
της ηγεσίας, σε επαρχία Λεμεσού
και Αμμοχώστου αντίστοιχα, κό-
βοντας, όπως λένε ΔΗΚΟϊκά, στελέχη
άλλους. Κίνηση, βεβαίως, που δεν
θα μείνει αναπάντητη από μερίδα
στελεχών, όταν έλθει βεβαίως η ώρα.
Στελέχη που βλέπουν τον παραγ-
κωνισμό τους και εύνοια συγκεκρι-
μένων στελεχών, τόσο σε θέσεις
στα συλλογικά όργανα όσο και σε
θέμα προβολής. 

Μία θέση, πολλοί δελφίνοι
Η θέση του αναπληρωτή εκπρο-

σώπου Τύπου δεν είναι οποιαδήποτε
θέση. Υπήρξε διαχρονικά μήλον της
έριδος στο ΔΗΚΟ, με πολλούς να τη
διεκδικούν εδώ και καιρό. Τη διεκ-
δικούσαν ο Χρίστος Σενέκης, ο Μι-
χάλης Δαμιανός, ο οποίος μετέπειτα
έγινε αντιπρόεδρος του ΔΗΚΟ, ο
δημοτικός σύμβουλος Λεμεσού Νε-

όφυτος Χαραλαμπίδης, ενώ ακού-
στηκε και το όνομα της πρώην εκ-
προσώπου Τύπου των Οικολόγων
Ελένης Χρυσοστομίδου, όταν απο-
χώρησε από το κόμμα των Πρασίνων
και συντάχθηκε με το ΔΗΚΟ το 2016.
Είναι γι’ αυτό που η είδηση προκά-
λεσε σε άλλους έκπληξη και σε άλ-
λους ενόχληση εντός του ΔΗΚΟ. Η
αξιοποίηση της Κατερίνας Χριστο-
φίδου θεωρείτο αναμενόμενη στο
ΔΗΚΟ. Όχι μόνο για την απόφασή
της να κατέλθει τελικώς με το ψη-
φοδέλτιο του ΔΗΚΟ –και όχι με την
ΕΔΕΚ, με την οποία συζητούσε μέχρι
την υστάτη– στις ευρωεκλογές, αλλά
και για το καλό ποσοστό που έλαβε.
Ήλθε τέταρτη, με μικρή διαφορά
από τον βουλευτή Λευκωσίας Μα-
ρίνο Μουσιούττα και άφησε πίσω
της, την παλιά καραβάνα του Δη-
μοκρατικού Κόμματος Ζαχαρία Κου-
λία. Ήταν βεβαίως και χρόνια στα
ΜΜΕ, που θεωρήθηκε ως επιπλέον
προσόν για την θέση. Περισσότερο
ως κεραυνός εν αιθρία για τους ΔΗ-
ΚΟϊκούς υπήρξε η απόφαση διορι-
σμού και της Νικολέττας Νικολαΐδου
Λαδά στην εν λόγω θέση. Η κα Λαδά
ήταν από τα πρώτα στελέχη που
αποχώρησαν από τη Συμμαχία Πο-
λιτών και συντάχθηκε με τον Νικόλα
Παπαδόπουλο στις προεδρικές εκλο-
γές του 2018. Στις βουλευτικές εκλο-
γές του 2016, μάλιστα, είχε έλθει
δεύτερη σε σταυρούς προτίμησης
με μικρή διαφορά από την Άννα
Θεολόγου. 

Αντιομοσπονδιακή ομάδα 
Με αυτό τον τρόπο, η ομάδα του

γραφείου Τύπου του ΔΗΚΟ αποτε-

λείται από καθαρά νέα πρόσωπα.
Πρόσωπα που δεν προέρχονται από
τον κομματικό σωλήνα και αυτό έχει
τη δική του διττή σημασία. Κομμα-
τικοί κύκλοι επισημαίνουν πως με
αυτό τον τρόπο διευρύνεται η ομάδα
και θα πρέπει αυτό να επικροτείται,
ενώ άλλοι υπογραμμίζουν το παρά-
ξενο της υπόθεσης, πρόσωπα δηλαδή
χωρίς τους όποιους κομματικούς δε-
σμούς και προϊστορία, να υπερα-
σπίζονται με σθένος τις θέσεις και
αρχές του ΔΗΚΟ. Υπενθυμίζεται
πως ο εκπρόσωπος Τύπου Παύλος
Μυλωνάς και η αναπληρώτρια εκ-
πρόσωπος Τύπου Νικολέττα Λαδά
προέρχονται από τη Συμμαχία Πο-
λιτών όπου τάσσονταν εναντίον της
διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπον-
δίας. Στο ΔΗΚΟ, πάντως, φαίνεται
να επιχειρούν πως με αυτό τον τρόπο

θα αφομοιώσουν πλήρως το ακρο-
ατήριο της Συμμαχίας Πολιτών, το
κατά πόσο αυτό σημαίνει πως θα
σκληρύνει η θέση του κόμματος θα
διαφανεί το επόμενο διάστημα. Για
την ιστορία, και οι δύο αποχώρησαν
από τη Συμμαχία Πολιτών μπροστά
στη φημολογία του φλερτ Λιλλήκα
με ΑΚΕΛ. Ενδιαφέρον θα προκαλέσει
και ποια θα είναι η θέση τους σε
ένα ενδεχόμενο συμμαχίας ΑΚΕΛ-
ΔΗΚΟ, δεδομένων και των τελευ-
ταίων δηλώσεων Ν.Παπαδόπουλου
ότι είναι ανοικτός σε συμμαχίες. 

Τα πάνελ και οι επιστολές
Αυτές οι αλλαγές βέβαια άνοιξαν

εκ νέου το ζήτημα παραγκωνισμού
στελεχών. Ζήτημα που υποβόσκει
εδώ και καιρό στο κόμμα του Κέν-
τρου με παραδοσιακά στελέχη, όπως
ο αντιπρόεδρος Αλέκος Τρυφωνίδης,
ο Χρίστος Σενέκης, ο βουλευτής
Λευκωσίας Μαρίνος Μουσιούττας,
ο βουλευτής Λεμεσού Άγγελος Βό-
τσης, ο βουλευτής Λάρνακας Γιώρ-
γος Προκοπίου να εκφράζουν δια-
φωνίες. Αλησμόνητες οι αναρτήσεις
με νόημα στα κοινωνικά μέσα δι-
κτύωσης κάποιων εξ αυτών, όπως
των Σενέκη, Μουσιούττα, Τσίγκη
και Τρυφωνίδη για υπερπροβολή
στενών συνεργατών του Νικόλα
Παπαδόπουλου, όπως των Άθου Αν-
τωνιάδη, Χρύση Παντελίδη και Γιώρ-
γου Σολωμού και παραγκωνισμό

των ιδίων. Καθόλου τυχαία η κίνηση
του Μαρίνου Μουσιούττα να απο-
στείλει επιστολή στο κρατικό κανάλι,
ζητώντας να μάθει ποιος αποφασίζει
εντός καναλιού για το ποια στελέχη
εκπροσωπούνται στα τηλεοπτικά
πάνελ. Ζήτημα για την εκπροσώ-
πηση στα ΜΜΕ έχει θέσει πολλές
φορές και ο Αλέκος Τρυφωνίδης
στον Νικόλα Παπαδόπουλο. Αυτές
οι αντιδράσεις βέβαια δεν είναι κα-
θόλου τυχαίες με την απόφαση του
Χρύση Παντελίδη να κατέλθει στην
επαρχία Λευκωσίας ως υποψήφιου
βουλευτή και προβλέπεται να κλι-
μακωθούν. Όπως υποστηρίζεται,
η εκλογή του στενού συνεργάτη
του ΔΗΚΟϊκού προέδρου είναι κάτι
που επιδιώκεται από την ηγεσία.
Το ανέφερε και ο Νικόλας Παπαδό-
πουλος στον Μαρίνο Μουσιούττα,
όταν του είχε προτείνει να κατέλθει
ως υποψήφιος στις ευρωεκλογές.
Ότι δηλαδή, αν ο ίδιος κατέβαινε
υποψήφιος βουλευτής, ο κομματικός
μηχανισμός θα τον στήριζε πλήρως,
σε μία προσπάθεια να επέλθει ανα-
κωχή μεταξύ Νικόλα-Μουσιούττα,
μετά το ρήγμα που προκλήθηκε
στις εσωκομματικές εκλογές, να
ανακόψει ψήφους που θα έφευγαν
προς τη Δημοκρατική Παράταξη,
αλλά και γιατί με την εκλογή του,
θα άνοιγε ο δρόμος στον Χρύση
Παντελίδη να διεκδικήσει με αξιώ-
σεις στην επαρχία Λευκωσίας.

Εκτός από σίγουρες υποψήφιες, αποτελούν και την κύρια επιλογή της ηγεσίας, σε επαρχία Λεμεσού και Αμμοχώστου
αντίστοιχα οι νέες αναπληρώτριες εκπρόσωποι Τύπου, Κατερίνα Χριστοφίδου και Νικολέττα Νικολαΐδου Λαδά.
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Παραγκωνισμό φαίνεται
να νιώθουν αρκετά στελέ-
χη, με τον Μαρίνο Μου-
σιούττα να αποστέλλει
επιστολή στο ΡΙΚ, ζητών-
τας να μάθει ποιοι απο-
φασίζουν για το ποια στε-
λέχη θα εκπροσωπούν το
κόμμα στην τηλεόραση.

Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ

Η αύξηση των μεταναστευτικών ρο-
ών τα τελευταία χρόνια προς την
Ευρώπη αποτελεί ζήτημα που απα-
σχολεί έντονα τις ευρωπαϊκές κυ-
βερνήσεις και θεσμούς. Οι προκλή-
σεις που εγείρονται ως προς την
προσαρμογή των ατόμων αυτών
στην κοινωνία, αλλά και την ομαλή
ένταξή τους στο κοινωνικό σύνολο
μονοπωλούν τον δημόσιο διάλογο
ολοένα και περισσότερο. Αναπό-
φευκτα η συζήτηση επεκτείνεται
και στους ανήλικους, με το ζητού-
μενο να εστιάζεται στην ενσωμά-
τωση των ατόμων αυτών στις εκ-
παιδευτικές δομές των διαφόρων
κρατών. Με αφορμή την ετήσια έκ-
θεση παρακολούθησης της εκπαί-
δευσης και κατάρτισης 2019 της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής για το κυπριακό
εκπαιδευτικό σύστημα, το όλο ζή-
τημα επανέρχεται στην επικαιρότητα
υπό τοπρίσμα τόσο των προκλήσεων
όσο και των δεδομένων που υπάρ-
χουν στα δημόσια σχολεία. Το
Υπουργείο κατατάσσει το κεφάλαιο
των μαθητών με μεταναστευτικό
προφίλ ψηλά στις προτεραιότητες,
εκπονώντας στρατηγικό σχέδιο, τη
στιγμή που τα σχολεία είναι αντι-
μέτωπα με λειτουργικές αδυναμίες.

Σύμφωνα, μάλιστα, με τα επίσημα
στοιχεία της Eurostat το 2018 υπο-
βλήθηκαν 7.765 νέες αιτήσεις ασύ-
λου, σε σύγκριση με 4.600 το 2017.
Από τα στοιχεία του 2018, οι 1.090
αιτήσεις υποβλήθηκαν από άτομα
κάτω των 18 ετών. Μέσα σε όλο
αυτό πρέπει να προστεθεί και ο
αριθμός των αλλόγλωσσων παιδιών
από οικογένειες οικονομικών με-

ταναστών εντός και εκτός Ευρω-
παϊκής Ένωσης που ζουν στην Κύ-
προ εδώ και κάποια χρόνια. Σύμ-
φωνα, λοιπόν, με τα διαθέσιμα στοι-
χεία στη δημοτική εκπαίδευση τη
σχολική χρονιά 2018-2019 φοιτού-
σαν 9.662 παιδιά με μεταναστευτικό
προφίλ και στη μέση εκπαίδευση
(γυμνάσια, λύκεια, τεχνικές σχολές)
741 παιδιά.

Εκπόνηση στρατηγικής
Ήδη από τον Μάιο του 2016, το

Υπουργείο Παιδείας έχει εκπονήσει
στρατηγικό σχέδιο, με τον ορισμό
Διατμηματικής Επιτροπής, η οποία,
σύμφωνα με τους όρους εντολής
της, έχει συντάξει Κείμενο Πολιτικής
για την ένταξη των παιδιών με με-
ταναστευτικό προφίλ στο κυπριακό
εκπαιδευτικό σύστημα. Στην Επι-
τροπή συμμετέχουν όλες οι διευ-
θύνσεις σχολικής εκπαίδευσης και
το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, το οποίο
και συντονίζει το έργο. Πέραν αυτού
τον Μάρτιο του 2019 επισκέφθηκαν
το Υπουργείο Παιδείας εμπειρογνώ-
μονες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
για θέματα ένταξης παιδιών με με-
ταναστευτικό προφίλ σε μια προ-
σπάθεια να διαγνωσθούν οι αδυνα-
μίες που αντιμετωπίζει το εκπαι-
δευτικό σύστημα και να εξευρεθούν
οι καλύτερες δυνατές λύσεις.

Επιπρόσθετα το Υπουργείο αξιο-
ποιεί και ευκαιρίες ευρωπαϊκής συγ-
χρηματοδότησης για την προώθηση
των δράσεων αυτών μέσω του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινωνικού Ταμείου και
του Προγράμματος Erasmus Plus.
Ενδεικτικό παράδειγμα, το πρόγραμ-
μα ΔΡΑ.Σ.Ε. (Δράσεις Σχολικής και
Κοινωνικής Ένταξης) που καλύπτει

την αξιοποίηση βοηθού εκπαιδευ-
τικού στην τάξη ή τη δωρεάν προ-
σφορά απογευματινών μαθημάτων,
το οποίο συγχρηματοδοτείται από
το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο.

Αναγκαίες οι μεταρρυθμίσεις
Ένα σημαντικό κεφάλαιο, το

οποίο προκαλεί ανησυχίες σε εκ-
παιδευτικούς αφορά τη δημιουργία
τάξεων υποδοχής στα σχολεία, κάτι
που αποτελεί και επίσημο αίτημα
της ΟΕΛΜΕΚ ειδικότερα το τελευ-
ταίο διάστημα. Ο αυξημένος αριθμός
μαθητών που δεν γνωρίζουν την
ελληνική γλώσσα δημιουργεί εκ
των πραγμάτων δυσκολίες ως προς
τη δυνατότητα ανταπόκρισης στις
απαιτήσεις των μαθημάτων. Ως εκ
τούτου βρίσκεται σε ισχύ ένα ειδικό
πρόγραμμα στήριξης των παιδιών

αυτών το οποίο παρόλα αυτά φαί-
νεται να αντιμετωπίζεται με σκε-
πτικισμό από τους ίδιους τους εκ-
παιδευτικούς.

Όσον αφορά τα γυμνάσια όπου
δίνεται ειδικό βάρος στην προσπά-
θεια για ομαλή ενσωμάτωση, βρί-
σκεταισε λειτουργίατο«Πρόγραμμα
Εκμάθησης της Ελληνικής ως δεύ-
τερης γλώσσας», το οποίο εφαρμό-
ζεται σε 18 σχολεία σε παγκύπρια
βάση. Συγκεκριμένα τρία σχολεία
στην επαρχία Λευκωσίας και από
πέντε στις υπόλοιπες επαρχίες.

Σύμφωνα με το συγκεκριμένο
πρόγραμμα, οι αλλόγλωσσοιμαθητές
παρακολουθούν 19 ώρες την εβδο-
μάδα εξεταζόμενα μαθήματα σε τά-
ξεις υποδοχής, ενώ τις υπόλοιπες
19 διδακτικές ώρες βρίσκονται σε
τάξεις με ελληνόφωνους μαθητές.

Στις τάξεις υποδοχείς οι μαθητές δι-
δάσκονται τα εξεταζόμενα μαθήματα
των Νέων Ελληνικών, Μαθηματικών,
Φυσικής, Βιολογίας και Χημείας,
ενώ στις τελικές εξετάσεις, οι μαθητές
αυτοί εξετάζονται στο ίδιο γραπτό
δοκίμιο με τους ελληνόφωνους μα-
θητές, με εξαίρεση το μάθημα των
Νέων Ελληνικών. 

«Η συγκεκριμένη κατάσταση εί-
ναι προβληματική» σημείωσε με δη-
λώσεις του στην «Κ» ο πρόεδρος
της ΟΕΛΜΕΚ Κώστας Χ΄΄Σάββας,
σημειώνοντας πως «με τον τρόπο
αυτό οι μαθητές με μεταναστευτική
βιογραφία εισέρχονται στις κανο-
νικές αίθουσες διδασκαλίας χωρίς
να γνωρίζουν την ελληνική γλώσσα
με όλα τα συνεπακόλουθα προβλή-
ματα που ακολουθούν». Με τη συγ-
κεκριμένη εφαρμογή του Προγράμ-
ματοςόπως σημειώνει ο κ.Χ΄΄Σάββας
αδικούνται πρωτίστως οι ίδιοι οι αλ-
λόγλωσσοι μαθητές «καθόσον κα-
λούνται να εξεταστούν επί ίσοις
όροιςμε τα ελληνόφωνα παιδιά χωρίς
να γνωρίζουν επαρκώς την ελληνική
γλώσσα, γεγονός που δημιουργεί
τεράστιες δυσκολίες ως προς την
κατανόηση του ίδιου του γνωστικού
αντικειμένου».

Κατάρτιση εκπαιδευτικών
Στην έκθεση της Ευρωπαϊκής

Επιτροπής επισημαίνεται παράλληλα
και η ανάγκη ενδυνάμωσης των
ίδιων των εκπαιδευτικών ως προς
την κατάρτιση διαχείρισης του ση-
μαντικού αυτού φαινομένου. Ανα-
φέρεται συγκεκριμένα πως το 19,6%
των κύπριων εκπαιδευτικών ανα-
γνωρίζουν αυτή την ανάγκη, τη στιγ-
μή που ο μέσος όρος στην υπόλοιπη

Ευρώπη ανέρχεται στο 13,4% σύμ-
φωνα πάντα με τα επίσημα στοιχεία
του Οργανισμού Οικονομικής Συ-
νεργασίας και Ασφάλειας (ΟΟΣΑ)
για το 2019.

Ο κ. Χ΄΄Σάββας για το συγκεκρι-
μένο θέμα σημείωσε πως προκύ-
πτουν σημαντικές δυσκολίες και
για τους ίδιους τους εκπαιδευτικούς,
καθώς σε μια αίθουσα διδασκαλίας
μπορεί να συνυπάρχει μεγάλος αριθ-
μός αλλόγλωσσων μαθητών προερ-
χόμενος από διαφορετικές χώρες
«και είναι αδύνατο να μπορεί να δι-
δάξει σε τρεις ή τέσσερεις διαφο-
ρετικές γλώσσες» όπως χαρακτηρι-
στικά ανέφερε. «Μη λησμονούμε
πως η συγκεκριμένη διαδικασία
αποβαίνει εις βάρος και των υπο-
λοίπων μαθητών, οι οποίοι πρέπει
σε συγκεκριμένο χρόνο να καλύψουν
συγκεκριμένη ύλη, γεγονός αδύνατο
με τις υφιστάμενες συνθήκες» είπε
χαρακτηριστικά.

Κατά την ΟΕΛΜΕΚ, θεωρείται
απαραίτητη η δημιουργία τάξεων
υποδοχής στις οποίες οι μαθητές
πρέπει να διδάσκονται την ελληνική
γλώσσα επαρκώς προτού εισέλθουν
σε αίθουσα διδασκαλίας με ελληνό-
φωνα παιδιά, αλλά όπως επισημαίνει
ο κ. Χ΄΄Σάββας «οι συγκεκριμένες
αίθουσες υποδοχής πρέπει να είναι
εντός του σχολικού χώρου για να
κοινωνικοποιούνται και να εξοι-
κειώνονται τα παιδιά με το σχολείο».
Σημαντικό, επίσης, για τον πρόεδρο
της ΟΕΛΜΕΚ είναι οι μαθητές αυτοί
να διδάσκονται ταυτόχρονα την
ιστορία και την κουλτούρα της Κύ-
πρου, γεγονός που θα οδηγεί στην
ουσιαστική ενσωμάτωσή τους στο
εκπαιδευτικό σύστημα της Κύπρου.

Επικοινωνιακό
προβάδισμα

Όμως η σφαγή δεν θα περιο-
ριστεί στην επαρχία Λευκω-
σίας. Ο Πανίκος Λεωνίδου δεν
είναι αδιάφορος για το γεγο-
νός ότι δύο νέα πρόσωπα (Μυ-
λωνάς – Χριστοφίδου) τα
οποία θα διεκδικήσουν μαζί
του στην επαρχία Λεμεσού το
2021, θα έχουν επικοινωνιακό
προβάδισμα λόγω του πόστου
τους. Υπάρχουν, βεβαίως, και
οι κύκλοι εντός του κόμματος
που υπογραμμίζουν πως ο κ.
Λεωνίδου ανέλαβε τη θέση
του κοινοβουλευτικού εκπρο-
σώπου κατόπιν επιλογής της
ηγεσίας, ενώ, όπως λέγεται,
έχει τον πλήρη έλεγχο της
επαρχίας, ως επαρχιακός
γραμματέας που εξακολουθεί
να είναι. Ερώτημα είναι κατά
πόσο ο Άγγελος Βότσης θα
διεκδικήσει ακόμη μία θητεία
ή αν θα διεκδικήσει τελικώς τη
δημαρχία Λεμεσού. Και ο
Άθως Αντωνιάδης δεν φαίνε-
ται προς το παρόν να ενδιαφέ-
ρεται για έδρα, φλερτάροντας
με το ενδεχόμενο υποψηφιό-
τητας ως δήμαρχος Λεμεσού. 
Έντονος αναβρασμός φαίνεται
να υπάρχει και στην επαρχία
Αμμοχώστου. Στους δυσαρε-
στημένους φαίνεται να εντάσ-
σεται ο Ζαχαρίας Κουλίας λό-
γω του αποτελέσματος των
ευρωεκλογών. Το αν θα διεκ-
δικήσει επανεκλογή το 2021
είναι αβέβαιο, ωστόσο, ο
πρώην συνεργάτης του Χρί-
στος Σενέκης φέρεται να εν-
διαφέρεται και για το ’21. Στον
ίδιο σίγουρα δεν πέρασε απα-
ρατήρητη η επιλογή της αντα-
γωνίστριάς του Νικολέττας Νι-
κολαΐδου Λαδά για το ’21, στην
εν λόγω θέση, που διεκδικού-
σε άλλωστε ο ίδιος. Ήταν μάλ-
λον το κερασάκι στην τούρτα,
σε μία σχέση που βρίσκεται
ήδη εδώ και καιρό σε ψυχρο-
πολεμικό κλίμα. Το πώς θα συ-
νεχίσει βέβαια είναι ένα ζήτη-
μα που θα διαφανεί με την πά-
ροδο του χρόνου. Με όσα δια-
μείβονται εστάλη και το μήνυ-
μα πως όσους κι αν διαγρά-
ψουν στο ΔΗΚΟ, οι εσωκομ-
ματικές αντιδράσεις και διενέ-
ξεις δεν πρόκειται να εκλεί-
ψουν στο κόμμα του Κέντρου. 

Πρόκληση οι ίσες ευκαιρίες πρόσβασης στη Μέση Εκπαίδευση
Ενδεικτική η ετήσια έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την αρχική αξιολόγηση και παρακολούθηση αλλόγλωσσων μαθητών

Στη Μέση Γενική Εκπαίδευση εφαρμόζεται το «Πρόγραμμα Εκμάθησης της Ελ-
ληνικής ως δεύτερης γλώσσας», το οποίο λειτουργεί σε 18 σχολεία παγκύπρια.
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«Δεν είναι μόνο θέμα 
διαδικασίας, είναι και θέ-
μα προσώπου», φέρεται 
να απάντησε ο πρωθυ-
πουργός, όταν η πρόε-
δρος του ΚΙΝΑΛ επισή-
μανε πως δεν πρέπει 
να υπάρχει εκλογή 
με 151 ψήφους.

Της ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑΣ ΠΕΛΩΝΗ

Ασκήσεις συναίνεσης από Μητσοτάκη
Προσέγγιση με όλους τους αρχηγούς πλην Τσίπρα για αποδήμους – Ο διάλογος με Γεννηματά για τον Πρόεδρο
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ΣΤΑΥΡΟΣ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

«Ναι», αλλά υπό τρεις προϋποθέσεις από τον Δημ. Κουτσούμπα

Θετικοί και ανοικτοί 
σε περαιτέρω διάλογο 
για τους Ελληνες 
του εξωτερικού 
οι κ. Βελόπουλος 
και Βαρουφάκης.
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Η επιβεβαίωση 
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Επιμονή Τσίπρα
σε ψηφοφόρους
δύο ταχυτήτων

Λιώνουν οι πάγοι
μεταξύ ΚΙΝΑΛ
και Μαξίμου

Κατηγόρησε την 
κυβέρνηση ότι επιχειρεί 
την αλλοίωση των 
πολιτικών συσχετισμών, 
ενώ ζήτησε την επιβολή 
κυρώσεων στην Τουρκία. 

Κατ’ αρχήν προσέγγιση 
για την ψήφο των 
Ελλήνων εξωτερικού, 
αλλά και κριτική 
για τους χειρισμούς 
στο προσφυγικό 
από Φ. Γεννηματά. 

Ο Αλ. Τσίπρας, -
-

Στη συνάντηση -
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Tου ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ Του ΜΑΡΙΟΥ ΔΑΝΗΛΟΠΟΥΛΟΥ 



Ε Λ Λ Α Δ Α Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η 17Κυριακή 13 Οκτωβρίου 2019

Η Ελλάδα 

-

-
-

-

-

-
-

– Την επόμενη εβδομάδα υπάρ-
χουν δύο πολύ σημαντικές συνα-
ντήσεις, σε επίπεδο ηγετών και 
υπουργών Εξωτερικών της Ε.Ε. 
Περιμένετε συγκεκριμένη δέσμη 
μέτρων για τη συμπεριφορά της 
Τουρκίας στην κυπριακή ΑΟΖ; Εχε-
τε συζητήσει γι’ αυτά με τον Κύ-
πριο ομόλογό σας;

-

-
-
-

-

-

-

– Με τον Αμερικανό υπουργό Εξω-
τερικών Μάικ Πομπέο υπογράψα-
τε την τροποποίηση της αμυντικής 
συμφωνίας Ελλάδας - ΗΠΑ. Πόσο 
σημαντική είναι για την Ελλάδα; 
Τι πλεονεκτήματα έχει;

-

-
-

-
-

-
-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

– To καλοκαίρι μιλήσατε με τον κ. 
Πομπέο, όπως και με άλλους Αμε-
ρικανούς θεσμικούς παράγοντες. 
Είχατε μιλήσει τότε για στρατηγι-
κές διασφαλίσεις για την Ελλάδα. 
Θεωρείτε ότι οι ΗΠΑ μπορεί να 
παράσχουν στρατηγικές διασφα-
λίσεις στην Ελλάδα; Ή η αμφιση-
μία που εκπέμπεται από την Ουά-

σιγκτον σε σχέση με μέτωπα στην 
ευρύτερη περιοχή προβληματίζει 
για τη στάση που θα τηρήσει σε 
πιθανή αναταραχή στο Αιγαίο ή 
στην Ανατολική Μεσόγειο;

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

– Η Ελλάδα είναι μια χώρα status 
quo. Στην Τουρκία καταγράφεται 
μια συμπεριφορά η οποία, ολοένα 
και περισσότερο, ρέπει κατ’ αρχάς 
στον αναθεωρητισμό και, όπως 
έχετε πει, στη διπλωματία των κα-
νονιοφόρων. Αυτές οι δύο αντιλή-
ψεις πώς μπορεί να συγκεραστούν; 
Πώς μπορούν οι δύο χώρες να επι-
λύσουν τις διαφορές τους;

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

Βλέπουμε την Τουρκία ως ίσος προς ίσο
Ο υπουργός Εξωτερικών Νίκος Δένδιας μιλάει στην «Κ» για τις εξελίξεις στην περιοχή και τον ρόλο της Ελλάδας

IN
TI

M
E 

N
EW

S

Συνέντευξη στον ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟ

«Δεν οδηγεί 

– Ως προς τον αγωγό EastΜed, ανα-
μένουμε κυβέρνηση στο Ισραήλ, 
υπάρχει μια νέα κυβέρνηση στην 
Ιταλία. Βλέπετε να προχωράει το 
σχέδιο;

-

-

-
-

-

-

-

– Στη Λιβύη υπάρχει ένας πολύ 
σκληρός εμφύλιος πόλεμος, η 
Τουρκία προσπαθεί να στηρίξει 
τη μία πλευρά. Ενδεχομένως υπάρ-
χουν υπόγειες συνεννοήσεις ανά-
μεσα στη Λιβύη και την Τουρκία 
για αποφάσεις στην Ανατολική Με-
σόγειο που επηρεάζουν την Ελλά-
δα. Είναι διασφαλισμένη η Ελλάδα 

για μια πιθανή συμφωνία καθορι-
σμού ΑΟΖ ανάμεσα σε Λιβύη και 
Τουρκία;

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

– Στο ζήτημα των θαλάσσιων ζω-
νών έχουν γίνει από πολλές κυ-
βερνήσεις προσπάθειες για προσ-
διορισμό τους. Είμαστε κοντά σε 
κάποια εξέλιξη με οποιαδήποτε 
χώρα στον περίγυρό μας;

-

-

-

-

-

-

– Από τις πρώτες κινήσεις σας ήταν 

να ταξιδέψετε στα Βαλκάνια...
-
-

-

-

-

-

-

-

-

– Η Ελλάδα επιθυμεί την ένταξη 
των χωρών των Δυτικών Βαλκα-
νίων στην Ε.Ε.;

-
-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

Η Ελλάδα έχει μεγάλο και θετικό ρόλο να παίξει στα Βαλκάνια

– Η Ελλάδα έχει παραδοσιακές σχέσεις με χώρες όπως η Κίνα 
και η Ρωσία. Πώς μπορεί να τις διατηρήσει με βάση τον στα-
θερό προσανατολισμό της στη Δύση;

-
-

-
-

Οι σχέσεις με Ρωσία - Κίνα

Η συμφωνία με τις 
ΗΠΑ δεν στρέφεται 
κατά κάποιου άλλου. 
Με αυτήν αυξάνεται το 
αμερικανικό αποτύπωμα 
στην Ελλάδα.

Ο κ. Πομπέο πήγε 
ένα βήμα παραπέρα. 
Κατονόμασε ποιος 
είναι ο «ζαβολιάρης», 
ποιος παραβαίνει 
τους κανόνες. Και 
το εκδήλωσε ευθέως, 
χωρίς υποσημειώσεις. 

Δεν υπάρχει χάρτης 
στον οποίο μπορεί να 
διαλάθει της προσοχής 
οποιουδήποτε η Κρήτη. 
Συνάντησα τον υπουργό 
Εξωτερικών της Λιβύης 
στη Νέα Υόρκη. Τους 
εξηγήσαμε ότι αυτά 
είναι εν ου παικτοίς.
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Η επιχείρηση 

-

-

-
-

-

-

Το μήνυμα

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

Ο προβληματισμός
-

-

-

-

-

-
-

-

-

Η γεωπολιτική 

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

Η Λευκωσία

-
-
-

-

-

-

Οι ανησυχίες
της Ελλάδας
με το βλέμμα
στη Συρία

Παρίσι καλεί Αθήνα
στον Περσικό Κόλπο

Χαμηλοί τόνοι και εγρήγορση

Σε επιφυλακή  
η ελληνική διπλωματία 
λόγω και των έντονων 
πιέσεων της Αγκυρας 
στην ευρισκόμενη σε 
πολιορκία κυβέρνηση 
της Λιβύης για  
την οριοθέτηση ΑΟΖ. 

Η τουρκική 

EP
A 

/ 
SE

DA
T 

SU
N

A

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Το ΝΑΤΟ -

-
-

-

-

-

– Η Τουρκία εισέβαλε στη Συρία 
πριν από λίγες ημέρες. Εντείνε-
ται η ανησυχία για την ασφάλεια 
στην περιοχή, αλλά και την πιθα-
νότητα αύξησης των προσφυγι-
κών ροών;

-

-
-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

– Ησασταν προετοιμασμένοι για 
την τουρκική εισβολή στη Συρία;

-
-

-

-
-

-

-
-

– Θα λέγατε ότι η διαφορά προ-
σέγγισης ΗΠΑ και Τουρκίας, δύο 
από τις ισχυρότερες στρατιωτι-
κές δυνάμεις του ΝΑΤΟ και, πα-
ράλληλα, η πολύ στενή σχέση 
της Αγκυρας με τη Μόσχα, όπως 
αποδείχθηκε από την προμήθεια 
των S-400, επηρεάζει την αποτε-
λεσματικότητα της Συμμαχίας;

-

-

-

-
-

-

– Υπάρχει στο Αιγαίο ήδη η δρά-
ση του ΝΑΤΟ, SNMG-2, για την 
παρακολούθηση των προσφυγι-
κών ροών. Θα συνεχιστεί; 

-

-

-

-
-

-
-

-

– Αύριο (σ.σ. η συνέντευξη παρα-
χωρήθηκε την Πέμπτη) μεταβαί-
νετε στην Τουρκία. Υποθέτω θα 
συζητήσετε για όσα συμβαίνουν 
στην κυπριακή ΑΟΖ...

-

-

-

– Τον περασμένο Αύγουστο ορι-
στικοποιήθηκε το τέλος της Συν-
θήκης για τις Πυρηνικές Δυνάμεις 
Μεσαίας Εμβέλειας (INF). Πρό-
κειται για ακόμα ένα πλήγμα το 
οποίο δημιουργεί προβλήματα 

στη σχέση του ΝΑΤΟ με τη Ρω-
σία. Πώς μπορεί να βρεθεί μια νέα 
λύση για τα πυρηνικά; 

-

-
-

-
-

-

-

– Η Βόρεια Μακεδονία θα είναι 
σύντομα πλήρες μέλος του ΝΑΤΟ. 
Θεωρείτε ότι μπορεί να αποτελέ-
σει προηγούμενο για τις υπόλοι-
πες χώρες των Δυτικών Βαλκα-
νίων που βρίσκονται εκτός της 
Συμμαχίας;

-

-
-
-

-

-

-

Το ΝΑΤΟ περιμένει από όλα τα κράτη να σέβονται το διεθνές δίκαιο

Γενς Στόλτενμπεργκ, 

Συνέντευξη στον ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟ

Δεν έχουμε εντολή να 
σταματάμε τις βάρκες 
στο Αιγαίο. Η δική μας 
εντολή είναι να φέρουμε 
την Ελλάδα, την Τουρκία 
και την Ε.Ε. πιο κοντά. 
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Οι Κούρδοι 
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-
-

-

-

Οι δύο δρόμοι

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

Σε προσωπική -

-

-

-
-

 
– Σε τι βαθμό μπορούν το Κογκρέ-
σο, το Πεντάγωνο και η γραφειο-
κρατία εθνικής ασφάλειας να πε-
ριορίσουν τη ζημιά της απόφασης 
του προέδρου Τραμπ για αποχώ-
ρηση των αμερικανικών στρατευ-
μάτων από τη βόρεια Συρία;

– 

-

-

-
-

-
-
-

-
-

-

– Τι δείχνει για τη διαδικασία λή-
ψης αποφάσεων εξωτερικής πολι-
τικής επί προεδρίας Τραμπ ο τρό-
πος με τον οποίο ανακοινώθηκε;

– -
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

– Τι σήμα στέλνει ο πρόεδρος 
Τραμπ προς ζωτικούς σύμμαχους 
στην περιοχή, όπως το Ισραήλ, και 
μείζονες αντιπάλους, όπως το Ιράν;

– 

-

-

-
-

-

-
-

– Η αποχώρηση των ΗΠΑ θα ενι-
σχύσει περισσότερο τον ρόλο της 
Ρωσίας στην περιοχή;

– -

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

– Προβλέπετε μία μακροχρόνια 
σύρραξη μεταξύ της Τουρκίας και 
των Κούρδων; Τι συνέπειες θα έχει 
αυτό για τις προσφυγικές ροές; Τι 
θα σημάνει για το ISIS;

– -
-

-

-
-

-
-
-

-
-

-

-

-

Αρχίζουν τα δύσκολα για τον Ερντογάν

Η εξωτερική πολιτική των ΗΠΑ έχει γίνει προσωπική υπόθεση

Εκμεταλλεύθηκε την πισώπλατη μαχαιριά του Τραμπ στους Κούρδους, αλλά ο συριακός διάδρομος είναι ναρκοθετημένος

Αν επιχειρήσει  
να καταλάβει μεγάλες 
κουρδικές πόλεις,  
το σκηνικό στη Συρία 
κινδυνεύει να εξελιχθεί 
σε τουρκικό Αφγανιστάν, 
με την Τουρκία  
σε διεθνή απομόνωση.

Τζέιμς Σταυρίδης, 

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Συνέντευξη στον ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟ

Το πρώτο 

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

Τραύμα για ΗΠΑ, 
κέρδη για Ρωσία

Τόσο οι σύμμαχοι  
όσο και οι αντίπαλοι  
των ΗΠΑ λαμβάνουν  
το μήνυμα  
ότι η πολιτική μας  
είναι εύθραυστη  
και ότι μπορεί  
να αλλάξει με ένα tweet.
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Πρελούδιο -
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

Η δήλωση Τουσκ
-

-
-

-
-
-

-

-

-
-
-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

Οι δημοσκοπήσεις

-
-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

Ο Τζέρεμι Κόρμπιν

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

Τα εκλογικά σενάρια
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-
-

-
-

-

-
-
-

«Οχι» από την Ε.Ε. στο σχέδιο Τζόνσον

Ακόμη και τραπεζίτες αρχίζουν να βλέπουν ως «λύση» τον Κόρμπιν

Η τύχη της Βόρειας Ιρλανδίας, το μεγάλο «αγκάθι» – Υστατες προσπάθειες για συμφωνία έως τη Σύνοδο της ερχόμενης Πέμπτης

Ηδη, δημοσιεύματα 
φέρουν τις Βρυξέλλες 
έτοιμες να προσφέρουν 
στο Ηνωμένο Βασίλειο 
νέα προθεσμία 
έως το καλοκαίρι.

Πολιτικοί αναλυτές  
εκτιμούν πως ο Βρετα-
νός πρωθυπουργός δεν 
θα οδηγήσει τη χώρα του 
άμεσα σε άτακτο Brexit, 
αλλά σε πρόωρες εκλογές.

Ανάμεσα στον ακροαρι-
στερό ηγέτη των Εργατι-
κών και στην αναταραχή 
μιας εξόδου χωρίς 
συμφωνία, πολλοί 
προτιμούν τον πρώτο.

Η επιχειρηματολογία 

O Τζέρεμι Κόρμπιν 

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Η βρετανική

Βουλή, εκτάκτως, ημέρα Σάββατο

Του BENJAMIN MUELLER
THE NEW YORK TIMES
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Την Κυριακή 20 Οκτωβρίου μαζί με την Καθημερινή

6o 
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Το μεσημέρι -
-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

Η απόρριψη της επιτρόπου

-
-

-

-
-
-

-

-

-

Ο Μακρόν και η «Λερναία
Υδρα του ισλαμισμού»
Σε δύσκολη θέση μετά τις αποκαλύψεις για το φονικό με δράστη αστυνομικό

Ο Γάλλος πρόεδρος  
έχει ξεκινήσει περιοδεία 
για συζητήσεις  
με απλούς ανθρώπους 
σχετικά με την ασφα-
λιστική μεταρρύθμιση 
που προωθεί.

Ο Εμανουέλ Μακρόν

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ

Πέρα -

-
-

Ο τζιχαντιστής και ο ακροδεξιός 
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N
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M

«Η Πορτογαλία 
-

-
-

-

-
-
-

-

-
-
-

-
-
-

-
-

-
-
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

Πρόσκληση συνεργασίας

-
-
-

-
-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

 REUTERS

Ενισχυμένος
ο Αντόνιο Κόστα
στην Πορτογαλία
Επανεξελέγη με 20 επιπλέον έδρες

Ο επανεκλεγείς -

Tης ΕΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ

Ο πρωθυπουργός -

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

Eνα Νομπέλ Ειρήνης για τον «Μαντέλα» της Αιθιοπίας
Ο 43χρονος Αμπι Αχμέτ Αλι, μέσα σε λίγους μήνες, προχώρησε σε τεράστιες πολιτικές αλλαγές και μεταρρυθμίσεις

Ο Αμπι Αχμέτ Αλι  
ανέλαβε τα ηνία της  
χώρας το 2018 και έδωσε 
τέλος στην 20χρονη  
διαμάχη της χώρας  
του με την Ερυθραία.

Ο πρωθυπουργός 
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Σφοδρή κριτική

Γιατί δεν ζούμε περισσότερα χρόνια;

«Είναι δική σας ευθύνη
να απεξαρτηθείτε
από το smartphone»

Ο «γρίφος» που προσπαθούν να λύσουν οι επιστήμονες: από το 2011 και εντεύθεν το προσδόκιμο ζωής επιβραδύνθηκε

Οι συστάσεις ενός γνώστη του θέματος

Ερευνα υποστηρίζει  
ότι το ανώτατο όριο 
είναι τα 115 έτη, αλλά 
γενετιστές θεωρούν  
ότι με την ενίσχυση των 
κατάλληλων γονιδίων 
αυτό μπορεί να αυξηθεί. 

Ο συγγραφέας Νιρ 
Εγιάλ δεν θεωρεί την 
τεχνολογία και τα μέσα 
κοινωνικής δικτύωσης 
κάτι κακό και επιρρίπτει 
τις ευθύνες για τις 
όποιες «παρενέργειες» 
στους χρήστες τους.

«Oσοι 
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Με τις επικρατούσες

Tης NELLIE BOWLES  
THE NEW YORK TIMES



ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ

Διαιτησία - ενδείξεις
Στο κυπριακό ποδόσφαιρο πολλές φο-
ρές προκύπτει υπερβολή στην απόδοση
ευθυνών στη διαιτησία, θέλοντας κάποι-
οι να δικαιολογήσουν την αποτυχία. Στην
Κύπρο πολλές φορές οι διαιτητές έχουν
μετατραπεί σε εξιλαστήρια θύματα, πολ-
λές φορές έχουν… πληρώσει τον τερά-
στιο βαθμό προκατάληψης που υπάρχει
στον χώρο. Κανείς, ωστόσο, δεν μπορεί
να υποστηρίξει πως δεν υπάρχουν σο-
βαρά προβλήματα στην κυπριακή διαι-
τησία και σημαντικές αδυναμίες. Και το
χειρότερο, είναι πως το φετινό σκηνικό
δεν αποτελεί μέρος της υπερβολής. Σε
όλες τις μέχρι τώρα αγωνιστικές έγιναν
σοβαρά λάθη, επηρεάστηκαν ή αλλοι-
ώθηκαν πολλά αποτελέσματα και δυστυ-
χώς οι ενδείξεις για τη συνέχεια μόνο
θετικές δεν είναι. Και ακόμη βρισκόμα-
στε στην αρχή, τα μεγάλα ντέρμπι μόλις
έχουν ξεκινήσει και προλάβαμε ήδη να
καταγράψουμε πολλά αρνητικά. Και δυ-
στυχώς το VAR αργεί…

* * * * *  

Κρίμα για την ΑΕΚ
Ακόμη και να αποδείξει κάποιος πως
όταν οι παρατηρητές της ΚΟΠ εργάζον-
ται στην «ΑΕΚ Αρένα» είναι πολύ πιο…
ευαίσθητοι ή έστω βλέπουν και ακούν
πολύ περισσότερα απ’ ό,τι σε άλλα γή-
πεδα, η ουσία δεν αλλάζει. Δεν είναι η

πρώτη φορά, στα τρία χρόνια λειτουρ-
γίας της «Αρένας» που η ΑΕΚ παραπέμ-
πεται για τη συμπεριφορά μερίδας οπα-
δών της, είτε για υβριστικά συνθήματα,
είτε για φτύσιμο ή ρίξιμο αντικειμένων
στους αντιπάλους, πολύ περισσότερο
για ρατσιστικά συνθήματα. Μικρή μερί-
δα αποτελούν οι οπαδοί της ΑΕΚ που πα-
ραφέρονται, μικρή μερίδα αλλά ικανή
να χαλάσει την εικόνα των πολλών. Κρί-
μα για την ΑΕΚ και κυρίως για τη διοίκη-
σή της, που έφτιαξε ένα γήπεδο – στολί-
δι για τον κόσμο. Και η διοίκηση του κυ-
ρίου Καραπατάκη θα πρέπει να αντιδρά-
σει άμεσα και δυναμικά, εντοπίζοντας
και κυρίως απομακρύνοντας τους λίγους
που ζημιώνουν τους πολλούς… 

* * * * *  

Να ξέρουμε ποιοι είμαστε
Το ξέσπασμα χαράς μετά το διπλό στο
Καζακστάν είναι απόλυτα δικαιολογη-
μένο και από τους διεθνείς μας και από
την ΚΟΠ και από όσους είναι διπλά στην
ομάδα. Δείχνει όμως και το ποιο είναι το
πραγματικό μας μέγεθος και το πού
μπορούμε ρεαλιστικά να στοχεύουμε.
Για μια ομάδα που δικαιούται να συζητά
πρόκριση στα τελικά, το διπλό στο Κα-
ζακστάν έρχεται με 4-0 και θεωρείται
διαδικαστικό. Όπως ακριβώς ήταν για
τους Ρώσους. Όταν το παίρνεις 2-1 με
ανατροπή και πανηγυρίζεις σαν τρελός,

το αντιλαμβάνεσαι ως υπέρβαση και τέ-
τοια είναι κάθε νίκη μας εκτός έδρας με
ομάδες πάνω από το έκτο γκρουπ δυνα-
μικότητα. Αν αυτό επιτέλους το καταλά-
βουμε και αφού το χωνέψουμε συνεχί-
σουμε να δουλεύουμε, τότε κάποια
στιγμή οι υπερβάσεις θα πυκνώσουν
και θα φτάσουμε εκεί που θέλουμε. Εν
ολίγοις, καλύτερα να κάνουμε πράγμα-
τα πριν τα θέσουμε ως στόχο και έτσι θα
τα χαιρόμαστε και παραπάνω. Αν βά-
ζουμε τον πήχη ψηλότερα από εκεί που
φτάνουμε, θα περνάμε από κάτω και θα
ψάχνουμε ποιος φταίει.

* * * * *  

Θα πάρει χρόνο
Έγιναν πολλά στον Απόλλωνα αυτό το
διάστημα και είναι αδύνατο έτσι απλά,
με μια μονοκονδυλιά, να τα αφήσεις πί-
σω και να πεις πως είναι σαν να μην έγι-
ναν. Η ομάδα είναι εμφανώς ταλαιπωρη-
μένοι και χρειάζεται το χρόνο της προ-
κειμένου να βρει το ρυθμό που συνηθί-
σαμε επί Σωφρόνη Αυγουστή. Ουσιαστι-
κά, στόχος είναι να κρατηθούν όσο πιο
κοντά γίνεται στην κορυφή και ήδη δου-
λεύουν για κινήσεις τον Γενάρη προκει-
μένου να διορθωθούν πράγματα. Έχουν
κι ένα πρόγραμμα ισορροπημένο μέχρι
το τέλος του πρώτου γύρου, αν γυρί-
σουν και οι τραυματίες η προοπτική θα
είναι εκεί. Εντός ομάδας την πίστη στο

υλικό ουδέποτε την έχασαν και συστή-
νουν υπομονή. Ο Κίρζης τους συνεργά-
τες του τους στηρίζει και περιμένει απο-
τελέσματα. Έχει ενδιαφέρον να δούμε
αν οι επιλογές του θα τον δικαιώσουν.

* * * * *  

Σοφοκλέους/ Κερκέζ
Είναι κάποιοι που ισχυρίζονται ότι η κα-
ρέκλα του Κερκέζ τρίζει. Μόνο που δεν
είναι έτσι τα πράγματα. Εξ όσων έχουμε
μάθει ο πρόεδρος της ΑΕΛ, στηρίζει τον
προπονητή, όπως έκανε κατά το παρελ-
θόν και δικαιώθηκε. Υπάρχει μια συμ-
πάθεια εκ μέρους του Σοφοκλέους
προς τον Σερβοβόσνιο, αφού αν μη τι
άλλο αυτός τον ανέδειξε και τον εμπι-
στεύτηκε ως επαγγελματία. 

* * * * *  

Να τους πάρεις σοβαρά; 
Ενώπιον της Επιτροπής Προσφύγων, ο
πρόεδρος του Εθνικού Κίκης Φιλίππου
τους κατήγγειλε την ανάμειξη τοκογλύ-
φων στο ποδόσφαιρο και κανένας εξ
αυτών δεν έκανε ούτε και μια δήλωση
επί του θέματος. Δεν μπορεί πλέον να
τους πάρεις σοβαρά αφού και οι ίδιοι
χειρίζονται τα θέματα με τόσο ερασιτε-
χνισμό που σε κάνουν ν’ αναρωτιέσαι
για πολλά πράγματα και όχι μόνο για τη
σοβαρότητα που τους διακατέχει…

ΑΠΟΨΕΙΣ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Όχι πως θα μπορούσε να λειτουργήσει
διαφορετικά για τον κύριο Χένιγκ
Μπεργκ, απ’ εδώ πέρασαν κι’ άλλοι,
για την ακρίβεια όλοι οι προπονητές
που εργάζονται ή εργάστηκαν κατά
καιρούς στο κυπριακό πρωτάθλημα.
Η αλήθεια να λέγεται όμως, δεν θα
ανέμενε κάποιος, τόσο σύντομα και
μετά το θετικό ξεκίνημα της Ομό-
νοιας στο φετινό πρωτάθλημα, ο
Νορβηγός προπονητής να βρεθεί

στο επίκεντρο έντονης κριτικής. Αρκούσε ένα μόνο
άσχημο αποτέλεσμα και ο Χένιγκ Μπεργκ, των τε-
λευταίων ημερών, άλλος προπονητής θεωρείται για
κάποιους, σε σχέση με τον προπονητή που κάθισε
στον πάγκο της Ομόνοιας στα προηγούμενα τέσσερα
παιχνίδια!

Προς αποφυγή παρεξήγησης, το πρόβλημα δεν
έχει να κάνει με την κριτική. Φυσιολογικά, ως ο άμεσα
υπεύθυνος, ο Χένιγκ Μπεργκ έχει σημαντικό μερίδιο
ευθύνης για την αγωνιστική εικόνα της ομάδας του.
Το πρόβλημα έχει να κάνει με την υπερβολή και κατ’
επέκταση τον μηδενισμό. Όπως ανάλογα μπορεί κά-
ποιος να επικαλεστεί την υπερβολή και κατ’ επέκταση
τον ενθουσιασμό, από τη σιγουριά για την επιτυχία
μιας επιλογής, προπονητή ή ποδοσφαιριστή, με μικρό
το δείγμα των αγώνων. 

Η Ομόνοια του Χένιγκ Μπεργκ ξεκίνησε… συγ-
κρατημένα, με θετικά σημάδια, ενδείξεις και κυρίως
προοπτική. Ανταποκρίθηκε πλήρως στις απαιτήσεις
των δύο πρώτων ντέρμπι και η προοπτική φυσιολογικά
έγινε ενθουσιασμός, αν και σε κάποιες περιπτώσεις
υπερβολικός. Οι περισσότεροι από αυτούς, οι οποίοι
από το βράδυ του περασμένου Σαββάτου τα… χώνουν
στον κύριο Μπεργκ, πριν από τον αγώνα στην Πάφο
θεωρούσαν πως ένας από τους κυριότερους λόγους
από τους οποίους προκύπτει φέτος ελπίδα διάκρισης
είναι ο Νορβηγός προπονητής. Τα υπόλοιπα γνωστά,
από καλά διαβασμένος και άριστος στην επιλογή τα-
κτικής και προσώπων στην εντεκάδα, ο κύριος Μπεργκ
πήγε απροετοίμαστος για το τι θα αντιμετώπιζε στο
«Στέλιος Κυριακίδης», η διαχείριση του παιχνιδιού
κρίθηκε επικίνδυνη και οι αλλαγές του λανθασμένες
και σε λάθος χρόνο!

Αν όλα αυτά δεν σας θυμίζουν κάτι, αρκούν μόνο
τα πιο πρόσφατα παραδείγματα. Του Τόμας Ντολ,
που από «μάγος» τη μία Τετάρτη έγινε «λίγος» για
τους φίλους του ΑΠΟΕΛ, μία εβδομάδα αργότερα και
του Σωφρόνη Αυγουστή, που από το… κάτι παραπάνω
που έψαχναν κάποιοι στον Απόλλωνα, επέστρεψε
τριανταπέντε μέρες ως ο καταλληλότερος!

Καλώς όρισες κύριε Μπεργκ στο κυπριακό ποδό-
σφαιρο. Δύναμη και κουράγιο σας εύχομαι…

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Τοκογλύφοι; Σιγά τα ωά
Δεν πρόλαβε να στεγνώσει το μελάνι
μας… πότε γράφαμε απ’ αυτή τη
στήλη για την πολυμορφία που δια-
θέτει ο κόσμος του ποδοσφαίρου;
Από τούτη την εβδομάδα μπήκαν
στη ζωή μας και οι τοκογλύφοι. 

Έχουμε και λέμε. Bόμβες, στη-
μένα, βία, βρισίδι, κακός προγραμ-
ματισμός, άδεια γήπεδα, κομματικές
παρεμβάσεις, ακροδεξιά στοιχεία,
ρατσισμός, Τσε Γκεβάρα και Σοβιε-

τική Ένωση, μάνατζερ πρόεδροι, υπόκοσμος και φυσικά
τοκογλύφοι. 

Κάθε μέρα που περνά προστίθεται και ένα ακόμη
στοιχείο και πολύ χαρούμενος είμαι, γιατί δεν βαριέσαι
ποτέ μ’ αυτούς που μπλέξαμε. 

Λοιπόν, το ότι οι τοκογλύφοι δρουν και έστησαν
παντού επιχειρήσεις μες στο νησί δεν είναι και τίποτα
περίεργο. Έτσι όπως πάνε θα υπάρχουν και μαγαζιά
τους σε κάθε γειτονιά ανά την Κύπρο. Πώς είναι τα
μπούκικα; Κάτι τέτοιο. 

Το γεγονός, όμως, ότι έχουν αναμειχθεί στο ποδό-
σφαιρο και το καταγγέλλει ο πρόεδρος του Εθνικού
ενώπιον της Βουλής είναι όπως και να το κάνουμε συγ-
κλονιστικό. 

Γιατί εύκολα μπορεί κανείς να καταλάβει ότι αν μια
ομάδα είναι υποχείριο ενός τοκογλύφου τότε και αυτός
με τη σειρά του μπορεί να πράξει ό,τι σκεφτεί το
δαιμόνιο μυαλό του για να αυξήσει τα κέρδη του. Το
στήσιμο αγώνων είναι το πρώτο πράγμα που μου έρχεται
στο μυαλό. 

Το ακόμα πιο συγκλονιστικό της υπόθεσης είναι ότι
ακριβώς την ίδια ανησυχία έχει ο και ο πρόεδρος του
ΚΟΑ. Για τους βουλευτές δεν έχω άποψη, αφού κανείς
δεν συγκινήθηκε ή δεν ένιωσε την υποχρέωση να το-
ποθετηθεί δημόσια. Εκεί, όμως, που κοκαλώνεις από
συγκλονισμό είναι ότι ούτε και η αστυνομία ευαισθη-
τοποιήθηκε για το θέμα. 

Να το πάμε από την αρχή. Πρόεδρος ομάδας κα-
ταγγέλλει στη Βουλή ανάμειξη τοκογλύφων στο πο-
δόσφαιρο και εκτός από την ανησυχία του πρόεδρου
του ΚΟΑ, δεν κουνιέται φύλλο. 

Ούτε τα μίντια ασχολούνται, οι βουλευτές ήπιαν το
καφέ τους τελείωσαν, ο πρόεδρος του ΚΟΑ απλώς ανη-
συχεί, ο πρόεδρος του Εθνικού δεν κλήθηκε ποτέ για
κατάθεση, η αστυνομία είναι λες και δεν υπάρχει και
το Υπουργείο Δικαιοσύνης κοιμάται τον ύπνο του
δικαίου. Έγινε κάτι; Σιγά τα ωά… τοκογλύφοι.

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Καλώς όρισες κ. Μπεργκ
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Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Ο Ιωάννης Κωστή, ίσως ο πιο ταλαν-
τούχος και ελπιδοφόρος Κύπριος πο-
δοσφαιριστής, θα συνεχίσει την καριέρα
του στον Ολυμπιακό Πειραιώς. Ο 19χρο-
νος μέσος (γεννημένος στις 17 Μαρτίου
2000) της Νέας Σαλαμίνας Αμμοχώστου,
θα υπογράψει (τη νέα εβδομάδα), συμ-
βόλαιο πενταετούς διάρκειας στους
«ερυθρόλευκους», αφού ολοκληρωθούν
οι υποχρεώσεις του αντιπροσωπευτικού
μας συγκροτήματος για τα προκριματικά
του Euro 2020. 

Στον Ολυμπιακό θα ενταχθεί και επί-
σημα την 1η Ιουλίου 2020. Η βελτιωμένη
πρόταση της ελληνικής ομάδας είναι
ύψους 500.000 ευρώ, συν ποσοστό με-
ταπώλησης 15%. Επίσης, προβλέπει
μπόνους άλλων 50.000 ευρώ σε περί-
πτωση που ο νεαρός άσος παραχωρηθεί
υπό οποιαδήποτε μορφή σε άλλον κυ-
πριακό σύλλογο. Ο Κωστή είχε συμφω-
νήσει εδώ και καιρό με τους «ερυθρό-
λευκους» του Πειραιά, καθώς πιστεύει
πως ο Ολυμπιακός αποτελεί τεράστια
ευκαιρία για την περαιτέρω εξέλιξή του.
Ο νεαρός μέσος της Νέας Σαλαμίνας
θα αμείβεται από την ομάδα του Πειραιά,
με το ποσό των 600 χιλιάδων ευρώ ανά
έτος! Η μετεγγραφή του στον Ολυμπιακό
Π. συγκαταλέγεται στις δέκα ακριβότερες
Κυπρίων παικτών. Είναι η ακριβότερη
πώληση παίκτη στην ιστορία Νέας Σα-
λαμίνας. Ο θρύλος του Πειραιά αποκτά
ένα «διαμάντι». Το ζητούμενο είναι να
το επεξεργαστεί με σωστό τρόπο και
να το αναδείξει. 

Ο ταλαντούχος μέσος πρόλαβε και
έπαιξε στην Κ17 και στην Κ19 της Κύ-
πρου μας. Πέρσι ο ομοσπονδιακός προ-
πονητής Μπεν Σιμόν, τον κάλεσε στην
Εθνική Ανδρών και τον χρησιμοποίησε
στα προκριματικά του Euro 2020 απέ-
ναντι σε Ρωσία και Σκωτία. Μάλιστα,
μετά τον αγώνα στη Ρωσία, ο Ισραηλινός
τεχνικός αποθέωσε τον Κωστή, λέγον-
τας: «Είμαι αισιόδοξος για την επόμενη
μέρα... Ο Ιωάννης Κωστή με έκανε τόσο
περήφανο όσο έχω να νιώσω χρόνια»!

Ωριμος και εργατικός
Όσοι τον είδαν να αγωνίζεται και

όσοι ξέρουν την ποιότητα του χαρα-
κτήρα του δηλώνουν σίγουροι για την

επιτυχία του. Υπάρχει η πεποίθηση
πως θα διαπρέψει στα ελληνικά γήπεδα
αλλά και πως θα αποτελέσει στα επό-
μενα χρόνια, βασική και υπερπολύτιμη
μονάδα για το αντιπροσωπευτικό μας
συγκρότημα, στην προσπάθεια που
γίνεται για πρόκριση σε μια από τις
μεγάλες διοργανώσεις. Διαθέτει όλα
τα εχέγγυα για να φτάσει πολύ ψηλά.
Ξεχωρίζει για την άψογη τεχνική του
κατάρτιση. Παίζει έξυπνα και με ωρι-
μότητα που διαθέτουν πολύ πιο έμ-
πειροι παίκτες. Η «κάθετη» πάσα του
είναι εξαιρετική. Διαθέτει αυτό που
λέμε, ποδοσφαιρικό θράσος. 

Ο Ιωάννης Κωστή είναι ένα ταπεινό
παιδί. Εργάζεται σκληρά καθημερινά
στις προπονήσεις και παραμένει από-
λυτα συγκεντρωμένος στον στόχο του
για διεθνή καριέρα. Είναι από όλες τις
απόψεις πανέτοιμος για τις νέες προ-
κλήσεις και δηλώνει αποφασισμένος
να ζήσει το όνειρο του κάνοντας πε-
ρήφανους τους δικούς του ανθρώπους

και όλους όσους πιστεύουν στο αυ-
θεντικό, ταλέντο του. 

Η ανάδειξή του 
Το παιδί «θαύμα» της Νέας Σαλα-

μίνας έπαιξε για πρώτη φορά στην
πρώτη ομάδα της Νέας Σαλαμίνας,
λίγες εβδομάδες μετά που συμπλήρωσε
τα 16 του χρόνια. Ήταν το τελευταίο
παιχνίδι του πρωταθλήματος 2015-
2016 με την ΑΕΚ. Μόλις 15 λεπτά έπαιξε
σε ένα και μόνο παιχνίδι την επόμενη
σεζόν (2016-17) πάλι την τελευταία
αγωνιστική με αντίπαλο τη Δόξα. Συ-
νέχισε στην πρώτη ομάδα των «ερυ-
θρολεύκων» της Αμμοχώστου και την

περίοδο 2017-18 έδειξε την τεράστια
προοπτική του. Πήρε αρκετές ευκαιρίες
στη δεύτερη φάση του πρωταθλήματος.
Στη διάρκεια του περσινού πρωτα-
θλήματος, καθιερώθηκε από τον Σάββα
Πουρσαϊτίδη ως βασικό στέλεχος της
ομάδας. Είχε 26 συμμετοχές σε αγώνες
πρωταθλήματος. 

Ο Ιωάννης Κωστή αποτελεί το επό-
μενο «next big think» του κυπριακού
ποδοσφαίρου. Αν παραμείνει προσ-
γειωμένος, ταπεινός και συνεχίσει να
δουλεύει σωστά στις προπονήσεις, εί-
μαστε σίγουροι ότι πετύχει πολύ με-
γάλα πράγματα. Η μπάλα είναι στα
πόδια του.

Eνα καινούργιο 
αστέρι λάμπει 
και μαγεύει 
Ο Ιωάννης Κωστή είναι το next big thing

Παίρνει τις ευκαιρίες του στο αντιπρο-
σωπευτικό μας συγκρότημα και μοίρασε
και ασίστ στο διπλό επί του Καζακστάν.

Από τα ερυθρόλευκα της Νέας Σαλαμίνας σε αυτά του Πειραιά ο Κωστή.
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Κύπρος 0,47% 0,03%

Γερμανία -0,47% 0,12%

Γαλλία -0,15% 0,14%

Ιταλία 0,94% 0,12%

Ισπανία 0,22% 0,09%

Ιρλανδία 0,07% 0,12%

Ελλάδα 1,42% 0,10%

Ην. Βασίλειο 0,58% 0,11%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των FLORIAN HENSE*

Τα πρακτικά από τη συνεδρίαση
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τρά-
πεζας (ΕΚΤ), που πραγματοποι-
ήθηκε στις 12 Σεπτεμβρίου, αν-
τικατοπτρίζουν το χάσμα από-
ψεων μεταξύ των υπευθύνων στη
χάραξη νομισματικής πολιτικής.
Προ τεσσάρων εβδομάδων, η ΕΚΤ
ανακοίνωσε ένα πακέτο μέτρων
για τη στήριξη της Ευρωζώνης,
συμπεριλαμβανομένης της επα-
νεκκίνησης του προγράμματος
αγοράς ομολόγων. 

Οι απόψεις των μελών του δι-
οικητικού συμβουλίου διέφεραν
ως προς την αποτίμηση των οι-
κονομικών συνθηκών που επι-
κρατούν σήμερα στην Ευρωζώνη,
την αποτελεσματικότητα των μέ-
τρων της ΕΚΤ και την κλίμακά

τους. Ταυτόχρονα, όλοι συμφώ-
νησαν ως προς την ανάγκη υιο-
θέτησης μιας πιο ενεργής δημο-
σιονομικής πολιτικής. Είναι φυ-
σιολογικό να υπάρχει ποικιλία
απόψεων. 

Εντούτοις, σε αυτή τη φάση η
ΕΚΤ θα πρέπει να είναι προσε-
κτική. Για να είναι αποτελεσμα-
τική η νομισματική πολιτική στην
Ευρωζώνη, η νέα επικεφαλής,
Κριστίν Λαγκάρντ, θα πρέπει να
χαμηλώσει τους τόνους και να
γεφυρώσει το χάσμα απόψεων
όταν θα αναλάβει επίσημα τα
ηνία από τον Νοέμβριο. Είναι
απαραίτητο να εκφράζονται δια-
φορετικές απόψεις, αλλά εξίσου
σημαντική είναι η υιοθέτηση
μιας κοινής στάσης. Ωστόσο η

ΕΚΤ δεν έχει μιλήσει τελευταία
με μια φωνή. Η διχογνωμία με-
ταξύ των υψηλόβαθμων αξιωμα-
τούχων έχει γίνει σήμερα πιο αι-
σθητή από πριν εξαιτίας των μέ-
τρων στήριξης που ελήφθησαν
στην τελευταία συνεδρίαση. Ορι-
σμένα μέλη του διοικητικού συμ-
βουλίου εξέφρασαν πιο έντονα
και δημόσια τη διαφωνία τους.
Ενα μέλος του εκτελεστικού συμ-
βουλίου παραιτήθηκε λίγες ημέ-
ρες μετά τη συνεδρίαση του Σε-
πτεμβρίου επειδή δεν συμφω-
νούσε με την επανεκκίνηση του
προγράμματος αγοράς ομολόγων.
Την περασμένη εβδομάδα, μια
ομάδα πρώην υψηλόβαθμων
αξιωματούχων της ΕΚΤ και κεν-
τρικών τραπεζιτών της Ευρωζώ-

νης  δημοσίευσαν από κοινού
μια επιστολή όπου εκφράζουν
την πλήρη αντίθεσή τους με την
τρέχουσα νομισματική πολιτική
της ΕΚΤ – κάτι τέτοιο γίνονταν
σπάνια στο παρελθόν. Σύμφωνα
με έκθεση που διέρρευσε στον
Τύπο, η επιτροπή νομισματικής
πολιτικής –η οποία απαρτίζεται
από προσωπικό της ΕΚΤ και τους
κεντρικούς τραπεζίτες των κρα-
τών-μελών– δεν ήταν απολύτως
σύμφωνη με τις νέες αγορές ομο-
λόγων, καταδεικνύοντας το μέ-
γεθος της διχογνωμίας. Το γεγο-
νός ότι εκφράζονται τόσο έντονα
οι διαφορετικές απόψεις για τον
χειρισμό της νομισματικής πο-
λιτικής μπορεί να βλάψει την
αποτελεσματικότητα των μέτρων.

Σε κάθε περίπτωση διακυβεύον-
ται πολλά. 

Η ΕΚΤ παραμένει η ισχυρή
ασπίδα προστασίας του χρημα-
τοπιστωτικού κλάδου στην Ευ-
ρωζώνη. Για να κάνει τη δουλειά
της όσο το δυνατόν πιο αποτε-
λεσματικά σε ένα δύσκολο παγ-
κόσμιο οικονομικό περιβάλλον,
πρέπει να στέλνει ξεκάθαρα μη-
νύματα σε ό,τι αφορά την πορεία
της νομισματικής πολιτικής. Το
πιο δύσκολο εγχείρημα για την
Κριστίν Λαγκάρντ, μόλις αναλάβει
καθήκοντα προέδρου στην ΕΚΤ,
θα είναι να γεφυρώσει αυτό το
χάσμα. 

* Ο κ. Florian Hense είναι
οικονομολόγος της Berenberg Bank.

Η αποστολή της Κρ. Λαγκάρντ και οι πολλές φωνές μέσα στην ΕΚΤ

Τεχνολογικοί κολοσσοί δραπετεύουν από την Κίνα Μάχη χωρίς
τέλος για
τα εργασιακά
στις τράπεζες
Επίδειξη δύναμης ΕΤΥΚ
Εντείνεται η αντιπαράθεση με-
ταξύ της ΕΤΥΚ και άλλων συν-
τεχνιών από τη μια και της ερ-
γοδοτικής πλευράς από την άλ-
λη, για τα εργασιακά στις τρά-
πεζες ενόψει της ανανέωσης
της συλλογικής σύμβασης. Ηδη
η συνδικαλιστική πλευρά έχει
πετύχει τρεις νίκες εξασφαλί-
ζοντας ωφελήματα για τους
υπαλλήλους. Η Τράπεζα Κύπρου
βρίσκεται εκτός της κόντρας
που έχει ξεσπάσει. Σελ. 6

Νέος στόλος
λεωφορείων
τον Ιούλιο
Συμβάσεις 70 εκατ. ευρώ
Νέο πιο σύγχρονο στόλο λεω-
φορείων αναμένεται να απο-
κτήσει το 2020 η Κύπρος. Σύμ-
φωνα με το υπ. Μεταφορών, η
υποβολή προσφορών για τις
συμβάσεις ύψους 70 εκατομ-
μυρίων ευρώ λήγει στις 25
Οκτωβρίου. Στόχος είναι οι νέες
συγκοινωνίες να μπορούν να
λειτουργήσουν στις 6 Ιουλίου.
Στο νέο στόλο θα περιλαμβά-
νονται και υβριδικά ή ηλεκτρικά
λεωφορεία. Σελ.5

ΑΓΟΡΑ ΑΚΙΝΗΤΩΝ

Αύξηση ενοικίων σε όλες
τις συνοικίες της Αθήνας
Μεγάλη και απότομη αύξηση εμφανίζουν
τα ενοίκια στις μέχρι πρότινος προσιτές πε-
ριοχές της Αθήνας. Είναι ενδεικτικό ότι στη
διάρκεια του γ΄ τριμήνου οι ζητούμενες τι-
μές ενοικίασης στα δυτικά προάστια είναι
αυξημένες κατά 24%, φθάνοντας τα 6,2
ευρώ το τετραγωνικό μέτρο. Σελ. 12

ΚΕΔΙΠΕΣ

Αποπληρώνει κρατική
βοήθεια 120 εκατ. ευρώ
Την πρώτη δόση ύψους 60 εκατ. ευρώ θα
καταβάλει την Τρίτη η ΚΕΔΙΠΕΣ για αποπλη-
ρωμή της κρατικής βοήθειας που είχε δοθεί
στη ΣΚΤ το 2018. Η επόμενη δόση επίσης
60 εκατ. θα καταβληθεί τον Δεκέμβριο του
2019. Περαιτέρω αποπληρωμή  θα γίνει μέ-
σω της παραχώρησης ακινήτων. Σελ. 6

ΙΤΑΛΙΑ

Αναζητεί
23 δισ. για
να αποφύγει
νέα αύξηση 
του ΦΠΑ

Σελ. 10 

Το Brexit δεν θα αυξήσει τα δίδακτρα
Για προγράμματα σπουδών φέτος ή του χρόνου -Δεν θα επηρεαστούν οι σχέσεις Κύπρου -Βρετανίας

Τάσεις φυγής από την Κίνα έχουν οι τέσσερις τεχνολογικοί κολοσσοί, χάρη στους οποίους η χώρα έχει αναδειχθεί στον κορυφαίο παραγωγό
ηλεκτρονικών παγκοσμίως. Η συνεχής απειλή των δασμών και η κλιμάκωση του σινοαμερικανικού πολέμου φαίνεται πως σπρώχνουν τις
FoxconnTechnology, Inventec, Quanta Computer και Compal Electronics εκτός χώρας, οι οποίες αυτή τη στιγμή συνεισφέρουν το 40% στις
συνολικές εξαγωγές ηλεκτρονικών από την Κίνα στις ΗΠΑ. Οι τέσσερις εταιρείες, οι οποίες έχουν έδρα στην Ταϊβάν, δημιούργησαν στενές σχέσεις
μετην Κίνα, όταν 30 χρόνια πριν αποφάσισαν να κάνουν ανοίγματα στην ενδοχώρα, αναζητώντας οικονομικά γόνιμο έδαφος. Σήμερα, αναθεωρούν
τη δέσμευσή τους με την Κίνα και σιγά σιγά δραπετεύουν. Σελ. 11

Τη βεβαιότητα ότι οι σχέσεις του
Ηνωμένου Βασιλείου με την Κύπρο
θα παραμείνουν ισχυρές και θα
συνεχίσουν να αναπτύσσονται
και μετά το Brexit διατυπώνει σε
συνέντευξη στην «Κ» ο Βρετανός
υπουργός για την Ευρώπη και Αμε-

ρική Κρίστοφερ Πίντσερ. Τονίζει
ότι η βρετανική κυβέρνηση θα
προτιμούσε να αποχωρήσει από
την Ευρωπαϊκή Ένωση στις 31
Οκτωβρίου με συμφωνία, αλλά εί-
ναι προετοιμασμένη για όλα τα
ενδεχόμενα. Απαντά και για το τι

θα γίνει με τα δίδακτρα των βρε-
τανικών πανεπιστημίων για τους
φοιτητές κρατών μελών της Ε.Ε.
«Με συμφωνία ή χωρίς, οι φοιτητές
από την Ε.Ε. που αρχίζουν τα προ-
γράμματα σπουδών τους αυτή την
ακαδημαϊκή χρονιά (2019/20) ή

την επόμενη (2020/21) θα έχουν
εγγυημένο home fees status (μει-
ωμένα ή δωρεάν -στην περίπτωση
της Σκωτίας- δίδακτρα) και δυνα-
τότητα χρηματοδότησης για τη
διάρκεια των σπουδών τους», ανα-
φέρει χαρακτηριστικά. Σελ. 4

������

Συνέντευξη
Κρίστοφερ 
Πίντσερ
στην «Κ»
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ΔΗΚΤΗΣ
diktis@kathimerini.com.cy

Το φίδι από την τρύπα
Ο Μάτσης έχει αναλάβει να βγάλει το «φίδι από
την τρύπα». Η τράπεζα που ηγείται είναι η μεγα-
λύτερη στο τόξο της «αντίδρασης», ενώ η τρά-
πεζα Κύπρου «έχει γύρει πίσω». Κάθεται από
απόσταση και βλέπει την Ελληνική να αναμε-
τράται με την συντεχνία που το 2017 δεν κατά-
φερε η ίδια να κερδίσει. Το σύστημα αξιολόγη-
σης που θέλει να εισαγάγει η Ελληνική είναι ίδιο
με αυτό που ήθελε η Τράπεζα Κύπρου εξάλλου.
Έχει μεγάλο ενδιαφέρον η εξέλιξη των πραγμά-
των.

••••
Τεχνολογικά προηγμένη
Η μία πλευρά καλεί την άλλη να έρθουν στο
τραπέζι του διαλόγου. Το τραπέζι το έχει η Ζέτα.
Την Πέμπτη έγινε μία προσπάθεια γεφύρωσης,
ωστόσο έγινε εξ αποστάσεως. Δεν βρέθηκαν
στο ίδιο τραπέζι ΕΤΥΚ, Ελληνική και Ζέτα, αλλά
στο τραπέζι του «τελεκόνφερενς».

••••
Αλλαξαν τα μεγέθη
Μόνο 600 υπάλληλοι ήταν αυτοί που πήγαν να
εργαστούν στην Ελληνική Τράπεζα την Παρα-
σκευή. Ακούγονται λίγοι σε σχέση με τους
2.600 και πλέον υπαλλήλους, αλλά στην ουσία
ήταν τα 2/3 των υπαλλήλων της πριν ενάμιση
χρόνου Ελληνικής.

••••

Κατεδάφιση τώρα
Μάλλον τριτοκοσμικά τα κτήρια της υπηρεσίας
αλλοδαπών και μετανάστευσης στη Λευκωσία.
Στην προκειμένη περίπτωση η ιδέα της ανακαί-
νισης δεν είναι αρκετή, αλλά μάλλον χρειάζεται
άμεση απομάκρυνση του προσωπικού και στη
συνέχεια κατεδάφιση. Πρόκειται πάντως για
ένα από τα τμήματα τα οποία περιμένουν στη
σειρά για μετακόμιση, μαζί με άλλα όπως για
παράδειγμα το τμήμα κοινωνικών ασφαλίσεων

στη Λευκωσία. Το που θα στεγαστούν παραμέ-
νει ερωτηματικό με την Τεχνική Επιτροπή να συ-
νεχίζει να αναζητεί μεγάλα κτήρια για να στεγά-
σει υπηρεσίες της. 

••••
Τα καλά να λέγονται
Σε αντίθεση με τα αρνητικά σχόλια για την κα-
τάσταση του κτηρίου, αξίζει να σχολιάσουμε θε-
τικά και τον τρόπο που οι υπάλληλοι αντιμετωπί-
ζουν το κοινό. Ειδικά στο τμήμα έκδοσης αδειών
και διαβατηρίων. Είναι άξιο αναφοράς, πώς οι
άνθρωποι όχι μόνο καταφέρνουν να εργάζονται
και να εξυπηρετούν τον κόσμο σε αυτό το μουν-
τό περιβάλλον, αλλά το κάνουν με όρεξη, χαμό-
γελο, ευγένεια και χιούμορ. Μπράβο τους. Αυτό
για όσους τοποθετούνται αφοριστικά και βά-
ζουν στο ίδιο καζάνι όλους τους δημόσιους
υπαλλήλους. 

••••
Ξέχασε τα αεροπλάνα 
το Μεταφορών
Σημαντική, δεν λέμε η έκθεση στο εθνικό αρ-
χαιολογικό μουσείο της Ολλανδίας η οποία θα
φιλοξενήσει 300 αρχαιολογικά αριστουργήμα-
τα από τις εθνικές συλλογές της Κύπρου, και
σωστά η Υπουργός Μεταφορών και Έργων ήταν
εκεί για τα εγκαίνια. Από την άλλη όμως, οι εξε-
λίξεις στις αερομεταφορές και τα δρομολόγια
τρέχουν, δρομολόγια κλείνουν, αλλά δεν βλέ-
πουμε το υπουργείο στην πρώτη γραμμή για το
θέμα. Και είναι αυτό που επείγει.

Α Π Ο Ψ Η  Του ΔΡ. ΣΤΈΛΙΟΥ ΠΛΑΤΉ

Το passport story και 
η ανάπτυξη για τους Κυπρίους

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Υπεραξία Χρεογράφου 

Υπεραξία χρεογράφου
καλείται η θετική διαφο-
ρά η οποία προκύπτει
από τη σύγκριση της τρέ-
χουσας τιμής ενός επεν-
δυτικού τίτλου (ομολό-
γου, αξιογράφου, ομολο-

γίας, κ.ά.) που εκδίδεται από νομικό πρό-
σωπο (κυβέρνηση, εταιρία ή άλλο οργα-
νισμό), σε σχέση με την αξία απόκτησής
του.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών

Cyprus Institute of Marketing, The Cyprus
Business School

Αυτή μάλιστα είναι στάση λεωφορείου. Και στέγαστρο έχει, και χώρο για να καθίσουν όσοι περιμένουν το λεωφορείο. Τι άλλο θέλετε πια!

Συζητήθηκετην περασμένη εβδομάδα
στην κοινοβουλευτική επιτροπή οι-
κονομικών νέο τροποποιητικό νομο-
σχέδιο για περαιτέρω φοροαπαλλαγές
σε στελέχη διεθνών ιδιωτικών εται-
ρειών που δραστηριοποιούνται στον
τόπο μας. Αλλά καμία κουβέντα για
τον κύπριο εργαζόμενο, τον κύπριο
επιχειρηματία. Αυτόν που σήκωσε και
σηκώνει το βάρος της ανάπτυξης. Ως
αποτέλεσμα της κρίσης, αλλά κυρίως
της διαχείρισής της, παρατηρούμε
μια έξαρση σε αυτό που ονομάζεται
σχετική φτώχεια. Γινόμαστε μάρτυρες
ολοένα και πιο ακραίων περιστατικών
πραγματικής ανέχειας όσο ποτέ άλλοτε
στο πρόσφατο παρελθόν. Βλέπουμε
άστεγους για πρώτη φορά και διαμαρ-
τυρίες για τη στέγαση κυπρίων. Πα-
ρατηρούμε έντονες οικονομικές αν-
τιθέσεις που προκαλούν την κοινωνία.
Ενώ η αδυναμία των θεσμών του Κρά-
τους να παρέχουν αρωγή οδηγεί σε
τραγικές καταστάσεις κάθε τρεις και
λίγο. Επικεντρωθήκαμε σχεδόν μο-
νοθεματικά στην άμεση προσέλκυση
συγκεκριμένης ομάδας ξένων επεν-
δυτών, μέσα κυρίως από την πώληση
διαβατηρίων ή αδειών μόνιμης παρα-
μονής, τροφοδοτώντας μια ξέφρενη
όσο και άτακτη ανάπτυξη στον τομέα
των ακινήτων. Σε σημείο που ακόμη
και η Ε.Ε. μας έκανε συστάσεις, τη
στιγμή που τα σχετικά στοιχεία προ-
ειδοποιούν για το πρόσκαιρο αυτού
του είδους ανάπτυξης. Πριν από λίγο
καιρό ο ίδιος ο Υπουργός Οικονομικών
μας αποκάλυψε ότι εισέρρευσαν στην
οικονομία μας περίπου 1 δισ. το χρόνο
από το 2013, από τα διαβατήρια. Ποσό
που είναι σχεδόν διπλάσιο της ανά-
πτυξης του ΑΕΠ μας κατά μέσο όρο
την περίοδο. Αυτό σημαίνει πως το
περιβόητο «success story» δεν είναι
τίποτα άλλο παρά ένα «passport story».
Και ας μη παρεξηγηθώ. Είμαι κατη-
γορηματικά υπέρ της ανάπτυξης. Αλλά
ανάπτυξη ως μέτρο διάχυσης πλούτου
στην κοινωνία και δημιουργίας συν-
θηκών κοινωνικής ευημερίας και προ-
όδου. Αλλιώς η ανάπτυξη ως σύνθημα
με κάθε κόστος, ή ακόμη χειρότερα
ως αποκλειστικό προνόμιο των λίγων
που τυγχάνει να είναι σήμερα πολιτικά
ευνοούμενοι είναι επιζήμια. Το είχαμε
πει και το 2012-2013. Απαιτείται στή-
ριξη του κύπριου επιχειρηματία, του
κύπριου επιστήμονα, του κύπριου μι-
σθωτού, της κοινωνίας γενικότερα.
Και είναι εντονότερη αυτή η ανάγκη
σήμερα. Είμαστε μικρή κοινωνία και
με πραγματικό κίνδυνο αφανισμού,
ιδιαίτερα με τα όσα επισυμβαίνουν
στην περιοχή μας. Δεν έχουμε την
πολυτέλεια να χάνουμε επιστήμονες.
Να χάνουμε τους νέους μας, στο εξω-
τερικό. Και ας αντιληφθούν επιτέλους

οι κυβερνώντες ότι η πολυδιαφημι-
ζόμενη μείωση της ανεργίας μέσα από
τον εκπατρισμό των ανέργων ή την
χαμηλής έντασης απασχόλησης δεν
πείθει. Τους το αποδείξαμε με συγκε-
κριμένα στοιχεία, αριθμούς και γρα-
φήματα. Σήμερα, δυστυχώς, ο κύπριος
επιχειρηματίας υπόκειται σε σχεδόν
τριπλάσιο φορολογικό συντελεστή
από τον αλλοδαπό αντίστοιχό του,
που έχει βάση του την Κύπρο. Επιπλέον
ο κύπριος επιχειρηματίας δεν έχει την
ίδια πρόσβαση σε ξένο προσωπικό.
Αυτό σημαίνει ότι στον τόπο του ο
κύπριος επιχειρηματίας είναι σε συγ-
κριτικό ανταγωνιστικό μειονέκτημα,
ειδικά όταν επιχειρεί διεθνώς. Το ίδιο
συμβαίνει με τη στέγαση. Όπου η μο-
νοθεματική μας ανάπτυξη και ο προ-
σανατολισμός της σε ξένους επενδυτές
καθιστά αδύνατη την προσιτή στέγαση
για πολλούς συμπολίτες μας. Και τώρα
ακούμε και για τεράστιες φορολογικές
ελαφρύνσεις σε στελέχη διεθνών ιδιω-
τικών εταιρειών – όπου στις πλείστες
των περιπτώσεων δεν έχουν περισ-
σότερα προσόντα ή/και ικανότητες
από τους κύπριους αντιστοίχους τους.
Την ίδια στιγμή βομβαρδιζόμαστε από
δημοσιεύματα για πολιτικά συνδεδε-
μένα πρόσωπα με έντονη επιχειρη-
ματική δραστηριότητα στην προσέλ-
κυση αυτής της ομάδας ξένων επεν-
δυτών. Και εύλογα αναρωτιέται ο πο-
λίτης. Μήπως όλα αυτά τα κίνητρα
(που αναντίλεκτα επωμιζόμαστε  είτε
μέσα από τη σχετική φτώχεια, είτε
μέσα από τους αυξημένους  φόρους
που καλούμαστε να καταβάλουμε εκ
μέρους αυτών των ξένων επενδυτών),
παραμένουν άθικτα και μάλιστα αυ-
ξάνονται επειδή κάποια πολιτικά πρό-
σωπα έχουν ιδιαίτερα συμφέροντα;
Όλοι μας θέλουμε ανάπτυξη, ανάπτυξη
όμως για όλους, δίκαιη και με διαφά-
νεια. Και αυτό μπορεί να επιτευχθεί
μόνο με ισότιμη φορολογική μεταχεί-
ριση κυπρίων και αλλοδαπών επιχει-
ρηματιών, ισότιμη φορολογική μετα-
χείριση κυπρίων και αλλοδαπών μι-
σθωτών, αλλά και αλλαγή του σχεδίου
για τα «χρυσά διαβατήρια» ούτως ώστε
το μεγαλύτερο ποσό να χρησιμοποιηθεί
για τις ανάγκες εξισορρόπησης των
μέχρι σήμερα ανισοτήτων σε βάρος
των κυπρίων πολιτών. Όπως, για πα-
ράδειγμα, στήριξη σε  σχέδια επανέν-
ταξης ανέργων στην αγορά εργασίας
μέσα από την επανεκπαίδευσή τους
και επιδότησή τους, κίνητρα για ερ-
γοδότηση κυπρίων, επιχορήγηση επι-
χειρηματικών πρωτοβουλιών κυπρίων
και κοινωνική στέγαση.
* Ο Δρ. Πλατής είναι Διδάκτορας
Χρηματοοικονομικών του Πανεπιστημίου
του Cambridge και επικεφαλής του
Κινήματος Πολιτών «Μήνυμα Ελπίδας»

Μετά τον κλάδο των αερομεταφο-
ρών, ο οποίoς δέχεται κριτική για
το πόσο ρυπογόνoς είναι, ήρθε η
σειρά των ειδών πολυτελείας και
των οίκων μόδας. Ο ιδρυτής του
κολοσσού του κλάδου LVMH Moet
Hennessy Louis Vuitton, Μπερνάρ
Αρνό, άσκησε κριτική στη 16χρονη
ακτιβίστρια για την κλιματική αλ-
λαγή, Γκρέτα Τούνμπεργκ, επειδή
«αποθαρρύνει τους νέους», ενώ
και για τον ίδιο πιθανώς να έχει
αρνητική επιρροή η παρέμβασή
της. Και αυτό έχει να κάνει με το
ότι οι δραστηριότητές του εξαρ-
τώνται από τους καταναλωτές και
ειδικά τους νεότερoυς που αγορά-
ζoυν πολλά και μη αναγκαία προ-
ϊόντα, από σακίδια Christian Dior
για τη σέλα της μοτοσικλέτας έως
πανάκριβα κραγιόν της σειράς,
που υπογράφει η Ριάννα. Εάν, λοι-
πόν, οι νέοι άνθρωποι ανησυχούν
για την οικολογική καταστροφή
και ταυτόχρονα θεωρούν ότι με
τις αγορές τους συμβάλλουν σε
αυτήν, αυτό δεν αποτελεί καλή
εξέλιξη για τον κλάδο ειδών πολυ-
τελείας.

Ρύποι
Ο τομέας ένδυσης και υπόδησης

με τις δραστηριότητές του, μέρος
των οποίων είναι εκείνες των ειδών
πολυτελείας και των οίκων υψηλής
ραπτικής, ευθύνεται για το 8% των
παγκοσμίων εκπομπών ρύπων,
σύμφωνα με την εταιρεία περιβαλ-
λοντικής συμβουλευτικής Quantis.
Το μη κερδοσκοπικό ίδρυμα «Ελεν
Μακάρθουρ» εκτιμά ότι η κλω-

στοϋφαντουργία δημιούργησε πε-
ρισσότερα αέρια του θερμοκηπίου
το 2015 από όσα συνολικά ο κλάδος
της ναυτιλίας μαζί με τις αερομε-
ταφορές παγκοσμίως. Αρα έχει
πολλούς λόγους η Γκρέτα Τούνμ-
περγκ να εξοργίζεται. Πάντως, δεν
είναι ιδιαίτερα εύκολο να εντοπίσει
κανείς αξιόπιστα δεδομένα για την
περιβαλλοντική επίδραση της έν-
δυσης και υπόδησης. Ωστόσο, έγινε
μία απόπειρα από το φόρουμ Global
Fashion Agenda, τη Συμμαχία για
τη Βιώσιμη Ενδυση και την εταιρεία
συμβούλων Boston Consulting
Group, και μαζί δημιούργησαν

έναν πίνακα όπου καταγράφονται
oι επιδόσεις με κριτήριο την επί-
δραση στο περιβάλλον, όπως το
πόσο οικολογικά έξυπνος είναι ο
σχεδιασμός των προϊόντων, ο βαθ-
μός χρήσης πρώτων υλών και οι
διαδικασίες επεξεργασίας που ακο-
λουθούνται. Το να εξασφαλίσει κα-
νείς μία βαθμολογία 100 μονάδων
θα σημάνει πλήρη σεβασμό του
περιβάλλοντος, αλλά καμία εταιρεία
δεν την προσεγγίζει. Συνολικά, η
ένδυση έφθασε τις 42 μονάδες,
ενώ ειδικά οι μεγάλοι οίκοι μόδας
και ειδών πολυτελείας κατόρθωσαν
κάτι καλύτερο στις 54 μονάδες.

Κατόπιν τούτων, δεν έχει και πολ-
λούς λόγους να πανηγυρίζει ο κλά-
δος εν συνόλω, αλλά τουλάχιστον
φαίνεται πως οι μεγάλοι παίκτες,
όπως η LVMH και η Κering (όπου
ανήκει και η Gucci μεταξύ πολλών
άλλων) και η Richemont (όπου ανή-
κει και η Cartier) έχουν ένα παρα-
πάνω πλεονέκτημα στο να μετριά-
σουν τον οικολογικό τους αντίκτυ-
πο. Ο οποίος δεν παύει να είναι
σοβαρός, διότι η ζήτηση ειδικά
από την Κίνα εκτινάσσεται, και
για να ικανοποιηθεί απαιτεί πε-
ρισσότερους φυσικούς πόρους. 

Η εξασφάλιση και η επεξεργασία
τους προκαλούν σφοδρή ζημιά στο
περιβάλλον – ένας από τους πόρους
αυτούς είναι το μετάξι. Οι δε κα-
ταναλωτές έχουν επίσης κακές συ-
νήθειες, όπως το ότι πολύ γρήγορα
από το ένα προϊόν θα περάσουν
στο αμέσως επόμενο, όπως και πολ-
λές εταιρείες, δημιουργώντας σκου-
πίδια. Μάλιστα, πριν από λίγα χρό-
νια είχε δεχθεί έντονη κριτική η
βρετανική Burberry Group, η οποία
κατέστρεφε όσα απούλητα είδη
είχε για να μην πουληθούν σε χα-
μηλότερη τιμή. Τέλος, η Louis Vuit-
ton έχει κρατήσει χαμηλούς τόνους,
αν και έχει κάποιες καλές επιδόσεις.
Οπως λένε οι αναλυτές της Morgan
Stanley, όσο περισσότερο κάνει η
ίδια η εταιρεία την παραγωγή και
δεν την αναθέτει σε τρίτους, τόσο
περισσότερο εκπληρώνει στόχους
που έχουν να κάνουν με το περι-
βάλλον, τη βιωσιμότητα, τα εργα-
τικά δικαιώματα κ.λπ.

BLOOMBERG

Υψηλές εκπομπές ρύπων του κλάδου ειδών πολυτελείας

Oι οίκοι πολυτελείας δυσκολεύονται να περιορίσουν τις εκπομπές
ρύπων, καθώς η ζήτηση ειδικά από την Κίνα εκτινάσσεται και για να
ικανοποιηθεί, απαιτεί περισσότερους φυσικούς πόρους.

Εσπασαν 400 ρεκόρ 
υψηλών θερμοκρασιών
Ο πλανήτης φλέγεται: κατά το πε-
ρασμένο καλοκαίρι έσπασαν του-
λάχιστον 400 ρεκόρ υψηλής θερ-
μοκρασίας στο βόρειο ημισφαίριο,
σύμφωνα με ανάλυση του κλιμα-
τολογικού Ινστιτούτου Berkeley
Earth, το οποίο μελέτησε τα θερ-
μοκρασιακά αρχεία. Τα ρεκόρ υψη-
λής θερμοκρασίας έσπασαν σε 29
κράτη κατά την περίοδο από 30
Μαΐου έως 30 Αυγούστου του τρέ-
χοντος έτους. Το ένα τρίτο των
υψηλότερων θερμοκρασιών κατα-
γράφηκε στη Γερμανία, ενώ ακο-
λουθούν η Γαλλία και η Ολλανδία. 

Κατά τη διάρκεια του καλοκαι-
ριού καταγράφηκαν 1.200 περι-
πτώσεις τοποθεσιών του βόρειου
ημισφαίριου που βίωσαν «τη θερ-
μότερη ημέρα» της ιστορίας τους.
Τα δεδομένα που αναλύθηκαν πε-
ριελάμβαναν μετρήσεις από μετε-
ωρολογικούς σταθμούς στο βόρειο
ημισφαίριο που διέθεταν τουλάχι-
στον 40 χρόνια παρατηρήσεων. Οι
καύσωνες στην Ευρώπη, τον Ιούνιο
και τον Ιούλιο, προκάλεσαν δρα-
ματική αύξηση των θερμοκρασιών,
καταρρίπτοντας περιφερειακά και
εθνικά ρεκόρ. 

Η Γαλλία κατέγραψε την ύψιστη
θερμοκρασία όλων των εποχών (46
βαθμούς Κελσίου), ενώ Βρετανία,
Βέλγιο, Γερμανία, Λουξεμβούργο
και Ολλανδία ανέφεραν νέες υψη-
λότερες θερμοκρασίες. 

«Κάποια ευρωπαϊκά κράτη δια-
θέτουν αρχεία μετεωρολογικών

παρατηρήσεων που χρονολογούν-
ται πριν από 150 χρόνια. Παρ’ όλα
αυτά, και πάλι είδαμε θερμοκρασίες
χωρίς προηγούμενο», δήλωσε ο δρ
Ρόμπερτ Ροντ, επικεφαλής της επι-
στημονικής ομάδας του Ινστιτούτου
Berkeley Earth. Στις ΗΠΑ έσπασαν
τουλάχιστον 30 ρεκόρ υψηλής θερ-
μοκρασίας, ενώ στην Ιαπωνία, όπου
έντεκα άτομα έχασαν τη ζωή τους
κατά τις περιόδους καύσωνα, έσπα-
σαν δέκα ρεκόρ υψηλότερης θερ-
μοκρασίας. Η δραματική αύξηση
των θερμοκρασιών, επισημαίνει ο
δρ Ροντ, αποτελεί μέρος της μα-
κροπρόθεσμης τάσης της κλιματι-
κής αλλαγής. 

Ο Αμερικανός ερευνητής προ-
σθέτει ότι, καθώς οι περίοδοι καύ-
σωνα θα εντείνονται, θερμοκρα-
σιακά ρεκόρ σίγουρα δεν πρόκειται
να καταγράφονται κάθε χρόνο σε
κάθε τοποθεσία, ωστόσο ένα τέ-
τοιο ενδεχόμενο καθίσταται πι-
θανότερο.

Ο θερμότερος Ιούλιος
Ο φετινός Ιούλιος  ήταν ο θερ-

μότερος μήνας που καταγράφηκε
ποτέ σε ολόκληρη την υφήλιο. Παγ-
κοσμίως ήταν θερμότερος κατά
0,04 βαθμούς Κελσίου. Ο προηγού-
μενος θερμότερος μήνας υπήρξε
ο Ιούλιος του 2016. Tέλος, διαπι-
στώθηκε ότι ο καύσωνας που έπλη-
ξε τη Γαλλία κατέστη πιθανός, κατά
δέκα έως 100 φορές, εξαιτίας της
ανθρώπινης δραστηριότητας. 
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hard-to-see easier to see?
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Συνέντευξη στην 
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Υψιστη προτεραιότητα της κυβέρ-
νησης του Ηνωμένου Βασιλείου είναι
να προετοιμαστεί για το Brexit στις
31 Οκτωβρίου με ή χωρίς συμφωνία»,
λέει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο
Βρετανός υπουργός για την Ευρώπη
και Αμερική Κρίστοφερ Πίντσερ ξε-
καθαρίζοντας πως η βρετανική κυ-
βέρνηση θα προτιμούσε αφενός να
αποχωρήσει από την Ευρωπαϊκή
Ένωση με συμφωνία, αλλά αφετέρου
είναι προετοιμασμένη για όλα τα εν-
δεχόμενα. Απαντά και για το τι θα
γίνει με τα δίδακτρα των βρετανικών
πανεπιστημίων για τους φοιτητές
κρατών μελών της Ε.Ε. «Με συμφωνία
ή χωρίς, οι φοιτητές από την Ε.Ε. που
αρχίζουν τα προγράμματα σπουδών
τους αυτή την ακαδημαϊκή χρονιά
(2019/20) ή την επόμενη (2020/21)
θα έχουν εγγυημένο home fee status
(μειωμένα ή δωρεάν -στην περίπτωση
της Σκωτίας- δίδακτρα) και δυνατό-
τητα χρηματοδότησης για τη διάρκεια
των σπουδών τους» αναφέρει χαρα-
κτηριστικά υπογραμμίζοντας ότι το
Ηνωμένο Βασίλειο επιθυμεί να δια-
τηρήσει στενούς δεσμούς με την Ε.Ε.
σε σειρά τομέων, περιλαμβανομένης
της Παιδείας.Ο Βρετανός υπουργός
υπογραμμίζει πως το Brexit δεν θα
αλλάξει την ισχυρή διμερή σχέση
μεταξύ του Ηνωμένου Βασιλείουκαι
της Κύπρου. Καταδικάζει τις τουρκικές
γεωτρήσεις στο αδειοδοτημένο οι-
κόπεδο 7 και υπογραμμίζει πως προς
το παρόν η διζωνική δικοινοτική
ομοσπονδία με πολιτική ισότητα
είναι η μόνη επιλογή στο τραπέζι.
-Η Ε.Ε. ανέφερε πως η βρετανική
κυβέρνηση θα φέρει ολόκληρη
την ευθύνη στο ενδεχόμενο που
δεν υπάρξει συμφωνία στο Brexit.
Είστε έτοιμοι για έξοδο από την
Ε.Ε. χωρίς συμφωνία, ή θα φέρετε
αναθεωρημένη πρόταση τις επό-
μενες μέρες;  

-Ύψιστη προτεραιότητα της κυ-
βέρνησης του Ηνωμένου Βασιλείου
είναι να προετοιμαστεί για το Brexit
στις 31 Οκτωβρίου με ή χωρίς συμ-
φωνία. Θα προτιμούσαμε να απο-
χωρήσουμε με συμφωνία και συ-
νεχίζουμε να εργαζόμαστε εντατικά
και αποφασιστικά προς αυτή την
κατεύθυνση, προετοιμαζόμενοι
όμως για όλα τα ενδεχόμενα. Είμαστε
καλύτερα προετοιμασμένοι από όσο
νομίζουν οι περισσότεροι και επι-
ταχύναμε τις διαδικασίες για το Bre-
xit ώστε να είμαστε έτοιμοι. Ο Πρω-
θυπουργός του ΗΒ και ο Ιρλανδός
ομόλογός του είχαν μια λεπτομερή
και εποικοδομητική συζήτηση στις
10 Οκτωβρίου. Και οι δύο εξακο-
λουθούν να πιστεύουν ότι η συμ-
φωνία είναι προς όφελος όλων. Συμ-

φώνησαν ότι μια πορεία προς την
κατεύθυνση μιας συμφωνίας είναι
πιθανή.
-Οι φοιτητές κρατών μελών της
Ε.Ε. δεν θα επωμιστούν οποι-
οδήποτε πρόστιμο αυτό τον χρό-
νο. Τι θα γίνει τα επόμενα χρόνια;
Υπάρχει πλάνο για τους φοιτητές
που θέλουν να ξεκινήσουν τις
σπουδές τους μετά το ακαδημαϊ-
κό έτος 2020-2021; 

-Με συμφωνία ή χωρίς, οι φοι-
τητές από την Ε.Ε. που αρχίζουν τα
προγράμματα σπουδών τους αυτή
την ακαδημαϊκή χρονιά (2019/20)
ή την επόμενη (2020/21) θα έχουν
εγγυημένο home fee status (μει-
ωμένα ή δωρεάν -στην περίπτωση
της Σκωτίας- δίδακτρα) και δυνα-
τότητα χρηματοδότησης για τη

διάρκεια των σπουδών τους. Το μελ-
λοντικό πλαίσιο της σχέσης ΗΒ –
Ε.Ε. καθορίζεται στην Πολιτική Δια-
κήρυξη η οποία δημοσιεύτηκε στις
25 Νοεμβρίου 2018 και προνοεί ότι
το Ηνωμένο Βασίλειο επιθυμεί να
διατηρήσει στενούς δεσμούς με την
Ε.Ε. σε σειρά τομέων, περιλαμβα-
νομένης της Παιδείας. Είναι σημαν-
τικό να υπενθυμίσουμε ότι αποχω-
ρούμε από την Ε.Ε., δεν φεύγουμε
από την Ευρώπη. Τα βρετανικά πα-
νεπιστήμια ευημερούν βασισμένα
στην ποικιλομορφία τους ως παγ-
κόσμιοι οργανισμοί. Αποτελεί πα-
ράσημο για το παγκοσμίου επιπέδου
ανώτερο εκπαιδευτικό μας σύστημα
το γεγονός ότι τόσοι πολλοί φοιτητές
από το εξωτερικό επιλέγουν το ΗΒ
ως προορισμό των σπουδών τους.

Σύμφωνα με έκθεση που κυκλοφό-
ρησε αυτή τη βδομάδα, η Κύπρος
είναι η 10η σημαντικότερη πηγή
διεθνών φοιτητών στο ΗΒ. Επιθυ-
μούμε οι Κύπριοι να συνεχίσουν να
επιλέγουν το ΗΒ για την ανώτερη
εκπαίδευσή τους.
-Τόσο το Brexit όσο και η μετά
το Brexit εποχή, έχει αυξήσει
την ανασφάλεια στην Κύπρο.
Με ποιο τρόπο θα επηρεαστούν
οι σχέσεις των δύο χωρών; 

-Αντιλαμβάνομαι ότι το Brexit
προκαλεί κάποια αβεβαιότητα. Αυτός
είναι ένας από τους λόγους που θα
θέλαμε να δούμε το ΗΒ να αποχωρεί
από την Ε.Ε. στις 31 Οκτωβρίου με
μία συμφωνία. Θέλω όμως να είμαι
ξεκάθαρος: το Brexit δεν θα αλλάξει
την ισχυρή διμερή σχέση μεταξύ του
ΗΒ και της Κύπρου. Το ΗΒ και η Κύ-
προς έχουν κοινές αξίες και ισχυρούς
διαπροσωπικούς δεσμούς. Είμαστε
εμπορικοί εταίροι και μέλη της Κοι-
νοπολιτείας και είμαστε βέβαιοι ότι
οι σχέσεις μας θα παραμείνουν ισχυ-
ρές και θα συνεχίσουν να αναπτύσ-
σονται μετά τις 31 Οκτωβρίου.
-Έχετε συζητήσει κάποια φόρ-
μουλα για να διασφαλίσετε τα
δικαιώματα και τα συμφέροντα
των πολιτών που μένουν ή ερ-
γάζονται στις Βάσεις; 

-Η υπάρχουσα Συμφωνία Από-
συρσης περιλαμβάνει Πρωτόκολο
για τις Κυρίαρχες Βάσεις το οποίο
αποτελεί τη βάση για συνέχιση των
ισχυουσών ρυθμίσεων. Σε περίπτω-
ση άτακτου Brexit, το Ηνωμένο Βα-
σίλειο παραμένει δεσμευμένο να
διατηρήσει την τρέχουσα κατάστα-
ση στις Βάσεις στον μέγιστο δυνατό
βαθμό με σεβασμό στη Συνθήκη
Εγκαθίδρυσης, η οποία αποτελεί το
θεμέλιο των ρυθμίσεων που εφαρ-
μόζονται σήμερα. Αποτελεί ισχυρή
μας πεποίθηση ότι αυτός είναι ο
καλύτερος τρόπος για να ελαχιστο-
ποιηθεί η όποια αναστάτωση στην
Κύπρο και στις Βάσεις.

O ΒΡΕΤΑΝΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΥΡΩΠΗ ΚΑΙ ΑΜΕΡΙΚΗ ΣΤΗΝ «Κ»

Το Brexit δεν επηρεάζει ούτε τις βάσεις
ούτε τις σχέσεις μας με την Κύπρο

Το διεθνώς αποδεκτό μοντέλο της ΔΔΟ με πολιτική ισότητα είναι προς το παρόν η μόνη επιλογή στο τραπέζι λέει ο Κρίστοφερ Πίντσερ

Αποχωρούμε από την ΕΕ, δεν φεύγουμε από την Ευρώπη λέει ο Βρετανός υπουργός για την Ευρώπη και Αμερική Κρίστοφερ Πίντσερ σε συνέντευξή του στην «Κ».

-Το τουρκικό γεωτρύπανο Για-
βούζ επιχειρεί γεωτρήσεις στο
αδειοδοτημένοοικόπεδο 7. Ποια
είναι η θέση της βρετανικής κυ-
βέρνησης για τις τουρκικές δρα-
στηριότητες; 

-Όπως συζήτησα με τον πρόεδρο
Αναστασιάδη και τον υπουργό Εξω-
τερικών Χριστοδουλίδη κατά τη
διάρκεια της πρόσφατης επίσκεψής
μου, διαφωνώ σφόδρα με τις τουρ-
κικές γεωτρήσεις στα ύδατα γύρω
από την Κύπρο. Προτεραιότητά μας
παραμένει η αποσυμφόρηση της
κατάστασης. Εξακολουθούμε να
αναγνωρίζουμε το κυρίαρχο δικαίω-
μα της Κυπριακής Δημοκρατίας να
εκμεταλλεύεται τους υδρογονάν-
θρακες στην διεθνώς συμφωνημένη
ΑΟΖ της. Εξακολουθούμε επίσης να
θεωρούμε ύψιστης σημασίας μια
διαρκή λύση του Κυπριακού και κα-
λούμε όλα τα μέρη να βρουν τρόπους
για ανάπτυξη των φυσικών πόρων
του νησιού, οι οποίοι θα είναι υπο-
στηρικτικοί στη λύση και θα ωφε-
λήσουν όλους τους Κύπριους.
-Υπάρχει ενδεχόμενο τριμερούς
διάσκεψης μεταξύ του γ.γ. των

Ηνωμένων Εθνών και των δύο
ηγετών και στη συνέχεια άτυπη
πενταμερής με τις εγγυήτριες
δυνάμεις. Ποια θα είναι η στάση
της Βρετανίας; 

-Χαιρετίζουμε τη θετική συνάν-
τηση των ηγετών στις 9 Αυγούστου
και τις χωριστές συναντήσεις τους
με τον Γενικό Γραμματέα των ΗΕ
στη Γενική Συνέλευση του οργανι-
σμού. Πιστεύουμε ότι υπάρχει ένα
παράθυρο ευκαιρίας για πρόοδο εν-
τός του φθινοπώρου. Το ΗΒ παρα-
μένει ισχυρός υποστηρικτής μιας

περιεκτικής, διαρκούς και δίκαιης
λύσης του Κυπριακού, βασισμένης
στο διεθνώς αποδεκτό μοντέλο της
διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας
με πολιτική ισότητα και δηλώνουμε
έτοιμοι να συνδράμουμε θετικά σε
οποιαδήποτε επερχόμενη κίνηση,
αν και όταν μας ζητηθεί.
-Ο Τούρκος υπουργός Εξωτερι-
κών Μεβλούτ Τσαβούσογλου,
υπογράμμισε πως σε μία πεντα-
μερή όλες οι μορφές λύσης θα
πρέπει να είναι στο τραπέζι. Εσείς
θα επιμείνετε πως η μόνη απο-
δεκτή μορφή λύσης είναι η δι-
ζωνική δικοινοτική ομοσπονδία; 

-Το διεθνώς αποδεκτό μοντέλο
της ΔΔΟ με πολιτική ισότητα είναι
προς το παρόν η μόνη επιλογή στο
τραπέζι. Και οι δύο Κύπριοι ηγέτες
παραμένουν προσηλωμένοι σε αυτό
το μοντέλο. Κατά την περίοδο πριν
αλλά και κατά τη διάρκεια της Συ-
νόδου για την Κύπρο στο Κραν Μον-
τανά το 2017 επιτεύχθηκε σημαντική
πρόοδος. Τα μέρη ήρθαν πιο κοντά
από ποτέ στην επίτευξη συμφωνίας
και αναγνώρισαν τα τελευταία θέ-
ματα που χρειάζονται διαπραγμά-

τευση. Αυτά τα θέματα περιλαμβά-
νουν μερικά από τα δυσκολότερα
ζητήματα, όπως ο τρόπος με τον
οποίο η πολιτική ισότητα εκφράζεται
και οι μελλοντικές ρυθμίσεις για την
ασφάλεια της ενωμένης Κύπρου.
Ελπίζουμε ότι θα προκύψει ευκαιρία
στις επαφές του φθινοπώρου να κτί-
σουμε πάνω σε αυτή τη δουλειά και
να συζητήσουμε έναν αποδεκτό
τρόπο για να προχωρήσουμε με όλα
τα μέρη.
-Κατά τη διάρκεια των διαπραγ-
ματεύσεων στο Κραν Μοντανά,
είπατε πως δεν έχετε καμία αν-
τίρρηση να αποποιηθείτε τον
ρόλο σας ως εγγυήτρια δύναμη
στην Κύπρο, εάν οι δύο κοινό-
τητες το ζητήσουν. Έχει αλλάξει
η θέση σας στο ενδιάμεσο; 

-Η θέση μας δεν έχει αλλάξει.
Ήμασταν πάντα ξεκάθαροι ότι το
Ηνωμένο Βασίλειο θα υποστηρίξει
οποιεσδήποτε ρυθμίσεις στο θέμα
της ασφάλειας μπορούν να συμφω-
νήσουν οι δύο πλευρές με τις υπό-
λοιπες εγγυήτριες δυνάμεις ώστε
να καταλήξουμε σε λύση του Κυ-
πριακού.

Υπάρχει παράθυρο ευκαιρίας εντός φθινοπώρου

������

Το μελλοντικό πλαίσιο
της σχέσης ΗΒ - ΕΕ κα-
θορίζεται στην Πολιτική
Διακήρυξη η οποία 
δημοσιεύτηκε στις 25
Νοεμβρίου 2018 και
προνοεί ότι το Ηνωμένο
Βασίλειο επιθυμεί να
διατηρήσει στενούς δε-
σμούς με την ΕΕ σε σει-
ρά τομέων, περιλαμβα-
νομένης της Παιδείας.

Oπως συζήτησα με τον πρόεδρο Αναστασιάδη και τον υπουργό Εξωτερικών
Χριστοδουλίδη κατά τη διάρκεια της πρόσφατης επίσκεψής μου, διαφωνώ
σφόδρα με τις τουρκικές γεωτρήσεις στα ύδατα γύρω από την Κύπρο, αναφέ-
ρει ο Κρίστοφερ Πίντσερ.
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Το Ην. Βασίλειο και η Κύ-
προς έχουν κοινές αξίες
και ισχυρούς διαπροσω-
πικούς δεσμούς. Είμα-
στε βέβαιοι ότι οι σχέ-
σεις μας θα συνεχίσουν
να αναπτύσσονται και
μετά τις 31 Οκτωβρίου.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Η συζήτηση για τις δημόσιες συγ-
κοινωνίες και τις διαχρονικές πα-
θογένειες που τις χαρακτηρίζουν,
δεν είναι κάτι καινούργιο, όπως
καινούργιο δεν είναι και η ανάγκη
για την αναβάθμισή τους ώστε να
μπορούν να κερδίσουν περισσό-
τερο κοινό. Το θέμα ήρθε ξανά στο
προσκήνιο με αφορμή την δαιδα-
λώδη εικόνα που παρουσιάζουν οι
δρόμοι της πρωτεύουσας με τα οδι-
κά έργα να εκτελούνται ταυτόχρονα
σε πολλά κεντρικά σημεία, βραχυ-
κυκλώνοντας την κυκλοφορίας κυ-
ρίως στις ώρες αιχμής, αφού πολλοί
απέδωσαν την κατάσταση στην

απουσία λειτουργικών δημόσιων
μεταφορών. 

Πάντως, σύμφωνα με το Υπουρ-
γείο Μεταφορών, σύντομα θα υπάρ-
χουν θετικές εξελίξεις και ανακοι-
νώσεις σχετικές με το θέμα. Ήδη
η διαδικασία προσφορών για τις
συμβάσεις ύψους 70 εκατομμυρίων
ευρώ είναι στην εκπνοή της, καθώς
η 25η Οκτωβρίου είναι η τελευταία
μέρα υποβολής προσφορών από
τις ενδιαφερόμενες εταιρείες. Ακο-
λούθως, το Υπουργείο θα χρειαστεί
περίοδο δύο μηνών για να εξετάσει
τις υποβληθησόμενες προσφορές
και αναμένεται ότι μέχρι τέλος Δε-
κεμβρίου, θα ολοκληρώσει και την
διαδικασία της επιλογής, ενώ τον
Ιανουάριο αναμένονται να πέσουν

οι υπογραφές. Στόχος είναι οι νέες
συγκοινωνίες να μπορούν να λει-
τουργήσουν στις 6 του Ιούλη, αμέ-
σως μετά την λήξη των υφιστάμε-
νων δεκαετών συμβάσεων με τις
ανάδοχες εταιρείες στις 5 Ιουλίου.
Η νέα συμφωνία θα είναι επίσης
δεκαετούς διάρκειας και θα έχει
ισχύ μέχρι το 2030.

Νέος στόλος
Από τις 6 Ιουλίου, τουλάχιστον

βάσει του προγραμματισμού, στους
δρόμους θα κυκλοφορούν νέα λε-
ωφορεία, τα οποία θα σταματούν
σε νέες αναβαθμισμένες στάσεις
λεωφορείων, νέα στέγαστρα , σταθ-
μούς μετεπιβίβασης ενώ θα λει-
τουργεί και σύστημα τηλεματικής

για καλύτερο συντονισμό του στό-
λου και ενημέρωση του επιβατικού
κοινού. 

Μέρος των νέων υποδομών θα
αναλάβουν οι εταιρείες που θα επι-
λεγούν. Το μεγαλύτερο μέρος των
υποδομών θα αναλάβει ωστόσο το
Υπουργείο Μεταφορών. Η βασικό-
τερη αλλαγή η οποία προνοείται
στη νέα σύμβαση, είναι η ανανέωση
του στόλου των λεωφορείων. Στους
όρους των προσφορών εισάγεται
ο μέσος όρος ηλικίας του στόλου
των δημόσιων λεωφορείων, ο οποί-
ος δεν πρέπει να ξεπερνά τα δέκα
χρόνια. 

Επιπλέον βάσει των περιορι-
σμών που θέτει το Υπουργείο το
αρχαιότερο λεωφορείο του στόλου

των εταιρειών δεν θα πρέπει να
ξεπερνά τα 15 χρόνια. Αυτό ση-
μαίνει ότι το σύνολο των παλαιών
λεωφορείων, θα αποσύρονται. Οι
εταιρείες επίσης θα μπορούν να
εντάξουν στον στόλο τους πέραν
των συμβατικών λεωφορείων, υβρι-
δικά και ηλεκτρικά. Ο αριθμός των
λεωφορείων θα φανεί στο πλάνο
το οποίο θα υποβάλουν οι εταιρείες
στις προσφορές τους. 

Στην υποβολή των προσφορών
τους οι εταιρείες θα προκαθορίσουν
τα χιλιόμετρα τα οποία προτίθενται
να καλύψουν. Όπως αναφέρει στην
«Κ» ο γενικός διευθυντής του
Υπουργείου Μεταφορών Σταύρος
Μιχαήλ, οι εταιρείες έχουν στα χέ-
ρια τους τα στατιστικά στοιχεία

για τις διαδρομές όπως καλύπτονται
μέχρι σήμερα ενώ έχει δοθεί αύ-
ξηση των διαδρομών και αυξημένα
χιλιόμετρα γύρω στο 22% σε σχέση
με τα υφιστάμενα. Έχουν επίσης
στην κατοχή τους τα στατιστικά
για τα έσοδα των τελευταίων δέκα
χρόνων και όλα τα στοιχεία που
χρειάζονται για να ξέρουν ποια
στοιχεία θα χρησιμοποιήσουν και
τι προσφορά θα υποβάλουν. 

Τι αλλάζει
Ο αριθμός των εταιρειών που

θα συμμετέχουν στη νέα εποχή
των δημόσιων συγκοινωνιών δεν
έχει αποφασιστεί, εξαρτάται από
τη μορφή και τον αριθμό των προ-
σφορών που θα υποβληθούν. Ση-

μειώνεται δε ότι οι εταιρείες έχουν
το προνόμιο να υποβάλουν αίτηση
για να αναλάβουν δύο επαρχίες ή
μέχρι το 65% των συγκοινωνιών
της ελεύθερης Κύπρου, με τον πε-
ριορισμό ο συνδυασμός να αφορά
μόνο μία εκ των μεγάλων πόλεων,
Λευκωσία ή Λεμεσό. 

Ξένο ενδιαφέρον
Σύμφωνα με το Υπουργείο Με-

ταφορών οι όροι της σύμβασης και
το ύψος των 70 εκατομμυρίων, έχει
αποτελέσει δέλεαρ για αριθμό εται-
ρειών. Εκτιμάται ότι στους προ-
σφοροδότες θα περιλαμβάνονται
οι υφιστάμενες ανάδοχες εταιρείες,
ενώ αναμένεται και ενδιαφέρον
από ξένες εταιρείες αλλά και προ-
τάσεις για συνεργασία ξένων και
εγχώριων εταιρειών. Όπως σχο-
λίασε ο κ. Μιχαήλ, ο μεγάλος αν-
ταγωνισμός που προκύπτει σε επί-
πεδο υποβολής προσφορών, κυρίως
δε και από το εξωτερικό, οδηγεί
στο συμπέρασμα ότι το προϋπο-
λογισθέν ποσό των 70 εκατομμυ-
ρίων ευρώ δεν θα ξεπεραστεί. Ξε-
καθάρισε επίσης ότι δεν υπάρχει
περιθώριο για το υπουργείο να δώ-
σει περισσότερα χρήματα. Αυτό
φυσικά είναι κάτι το οποίο ελλο-
χεύει κινδύνους, η νέα σελίδα στις
συγκοινωνίες να καθυστερήσει να
έρθει. Αν για παράδειγμα οι προ-
σφορές ανεβάσουν το κόστος της
αναβάθμισης πέραν των 70 εκα-
τομμυρίων, είναι πιθανό να ακυ-
ρωθεί ο διαγωνισμός, όπως έγινε
και στην πρόσφατη διαδικασία δια-
γωνισμού για το κτήριο της Βουλής.
Οι εκτιμήσεις από πλευράς του
Υπουργείου είναι ότι έχουν γίνει
σωστοί υπολογισμοί και ότι θα υπο-
βληθούν  ικανοποιητικές προσφο-
ρές και ότι η διαδικασία θα ολο-
κληρωθεί εντός των χρονοδιαγραμ-
μάτων.

Τον Ιούλιο το λίφτινγκ στις συγκοινωνίες
Συμβάσεις 70 εκατ. ευρώ για νέα λεωφορεία, ενδιαφέρον και από ξένες εταιρείες - Δεκαετούς διάρκειας με ισχύ έως το 2030

Νέα στέγαστρα
Η αποσυμφόρηση στους
δρόμους των πόλεων είναι μό-
νο ένας από τους επιδιωκόμε-
νους στόχους της αλλαγής. Με
τις νέες συμβάσεις ο στόχος
είναι επίσης να επεκταθεί το
δίκτυο εξυπηρέτησης των επι-
βατών, να αυξηθούν τα δρομο-
λόγια, η συχνότητα και το ωρά-
ριο τους. Στους στόχους και η
ανάγκη μείωσης ρύπων, γι αυ-
τό και προωθείται η αντικατά-
σταση μέρους του στόλου με
υβριδικά ή ηλεκτρικά λεωφο-
ρεία. Στο πλαίσιο των νέων
συμβάσεων αναμένεται να κα-
θοριστεί διαφορετική ορθολο-
γική τιμολογιακή πολιτική για
τα κόμιστρα και φυσικά να δη-
μιουργηθούν οι σωστές υπο-
δομές για χρήση του δικτύου
από τους επιβάτες, για παρά-
δειγμα, στάσεις, στέγαστρα
και σταθμοί μετεπιβίβασης.Οι υφιστάμενες συμβάσεις με τις ανάδοχες εταιρείες λήγουν 5 Ιουλίου. Μέχρι τότε οι εταιρείες που θα επιλεγούν θα

πρέπει να είναι έτοιμες, ώστε να πιάσουν δουλειά την ίδια μέρα.
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Βάσει των προνοιών του
διαγωνισμού έχει δοθεί
αύξηση των διαδρομών
γύρω στο 22% περισσό-
τερα χιλιόμετρα.

–Πείτε μας με λίγα λόγια για την BidX1
και τι νέο φέρνει στον τομέα των ακι-
νήτων;

–Η BidX1 είναι μια ιδιωτική διεθνής εται-
ρεία η οποία έχει αναπτύξει μία διαδικτυακή
πλατφόρμα μέσω της οποίας μπορεί κάποιος
να αγοράσει και να πουλήσει ακίνητα μέσω
της μεθόδου της δημοπρασίας, παρέχοντας
διαφάνεια, αποδοτικότητα, εύρος αγοράς,
αξιοπιστία και προσβασιμότητα. Η μέθοδος
αγοραπωλησίας ακινήτων της BidX1 έχει
αποδειχθεί εξαιρετικά επιτυχής, φέρνοντας
επανάσταση στον τομέα των ακινήτων. Από
την ίδρυση της εταιρείας στην Ιρλανδία το
2011 μέχρι και σήμερα, η BidX1 έχει πετύχει
πώληση ακινήτων συνολικής αξίας €1,5
δισ., με ακίνητα αξίας περίπου €700 εκα-
τομμυρίων να έχουν πωληθεί μέσω της ψη-
φιακής της πλατφόρμας τα τελευταία τρία
χρόνια. 

–Αυτή η μέθοδος αγοραπωλησίας ακι-
νήτων εποπτεύεται από κάποιο τοπικό
θεσμό; 

–Ναι, η εταιρία ρυθμίζεται από το Συμ-
βούλιο Εγγραφής Κτηματομεσιτών στην
Κύπρο. Η BidX1 εποπτεύεται και στις υπό-
λοιπες αγορές στις οποίες δραστηριοποιείται,
την Ιρλανδία, το Ηνωμένο Βασίλειο, τη
Νότιο Αφρική και την Ισπανία. 

–Πώς μπορεί το μοντέλο αυτό αγο-
ραπωλησίας ακινήτων να εφαρμοστεί
στην Κύπρο;

–Βλέπουμε μεγάλες δυνατότητες στην
Κύπρο, μιας αγοράς με παρόμοιο νομικό
σύστημα όπως του Ηνωμένου Βασίλειου,
όπου η αγορά ακινήτων αποτελούσε πάντοτε
μία ελκυστική επένδυση και το ποσοστό
ιδιοκατοίκησης είναι ένα από τα υψηλότερα
στην Ευρώπη. Τα τελευταία τρία χρόνια, ο
τομέας των ακινήτων είχε μια ισχυρή ανά-
καμψη και είχε τη δυνατότητα να αναπτυχθεί
χάρη στα ιστορικά χαμηλά επιτόκια καθώς
και στα κίνητρα της κυβέρνησης. Η κυπριακή
αγορά είναι εξαιρετικά δυναμική, με ση-
μαντικό αριθμό διεθνών επενδυτών αλλά
και τοπικούς αγοραστές και πωλητές. Στόχος
μας είναι να κάνουμε την αγοραπωλησία
ακινήτων όσο το δυνατόν πιο αποτελεσμα-
τική, παρέχοντας μεγαλύτερη πρόσβαση,
ταχύτητα και –πάνω απ’ όλα– διαφάνεια.

–Τραπεζικοί και γνώστες του Real

Estate εκτιμούν πως η διάθεση ακινήτων
στην αγορά θα πρέπει να γίνεται με αρ-
γούς ρυθμούς, ώστε να μην πέσουν οι
τιμές των ακινήτων σε παγκύπρια βάση.
Πώς διασφαλίζετε πως δεν συμβάλετε
σε ένα τέτοιο αποτέλεσμα.

–Η βάση δεδομένων που συλλέγουμε
όσο αφορά τα ακίνητα που διατίθενται προς
πώληση αλλά και αναλύοντας στοιχεία πώ-
λησης ακινήτων από το Κτηματολόγιο, μας
δίνει τη δυνατότητα να έχουμε πλήρη και
άμεση εικόνα της δυναμικής ζήτησης και
προσφοράς για κάθε είδος ακινήτου, σε
κάθε περιοχή. Μετά από ενδελεχή έρευνα
και ανάλυση των δεδομένων αυτών, καθο-
ρίζουμε το είδος, τον αριθμό και την τοπο-
θεσία των ακινήτων που θα συμπεριλάβουμε
στη δημοπρασία μας ούτως ώστε να επιτύ-
χουμε το πιο αποδοτικό αποτέλεσμα για
κάθε πώληση και να διασφαλίσουμε ότι δεν
προκαλείται υπερπροσφορά σε συγκεκρι-
μένες περιοχές. Με βάση την εμπειρία μας
σε διάφορες αγορές, υπάρχει πάντοτε ζήτηση
για «καλά» ακίνητα, και δεν υπήρξε ποτέ
περίπτωση όπου αυτή η πλατφόρμα να έχει
προκαλέσει μείωση των τιμών της αγοράς. 

–Πότε είναι η πρώτη σας δημοπρασία
και ποιοι είναι οι πελάτες σας;

–Η πρώτη μας δημοπρασία θα πραγμα-

τοποιηθεί τη Τετάρτη, 23 Οκτωβρίου, και
ο κατάλογος θα περιλαμβάνει 62 παρτίδες
ακινήτων. Ως ψηφιακή πλατφόρμα αγορα-
πωλησίας ακινήτων, πελάτες μας είναι ιδιώ-
τες, κυβερνητικές αρχές, φιλανθρωπικά
ιδρύματα, διαχειριστές αφερεγγυότητας,
φορείς κοινωνικής κατοικίας, διαχειριστές
ιδιωτικών μετοχικών κεφαλαίων και επαγ-
γελματίες ανάπτυξης γης. Μάλιστα, ιδιο-
κτήτες μεγάλων ακινήτων εμπιστεύονται
την πλατφόρμα μας χάρη στην αποτελε-
σματικότητα και τη διαφάνεια που τους
παρέχει. 

–Τι είδους ακίνητα περιλαμβάνει ο
κατάλογος για τη δημοπρασία της 23ης
Οκτωβρίου;

–Περιλαμβάνει ένα συνδυασμό οικιστικών
και εμπορικών ακινήτων, συμπεριλαμβα-
νομένων μεγάλων επενδυτικών ευκαιριών
με άμεσο εισόδημα για τους αγοραστές. Οι
62 παρτίδες ακινήτων που βρίσκονται στο
κέντρο και στα προάστια της Πάφου, Λευ-
κωσίας, Λάρνακας και Λεμεσού, περιλαμ-
βάνουν διαμερίσματα, εξοχικές κατοικίες,
καταστήματα, γραφεία και εμπορικά ακίνητα
και οικιστικά και εμπορικά οικόπεδα, με
επιφυλασσόμενες τιμές που κυμαίνονται
από 30.000 έως και 1.600.000 ευρώ. Ο κα-
τάλογος περιλαμβάνει όλες τις κατηγορίες
ακινήτων από ιδιωτικές κατοικίες μέχρι εμ-
πορικά ακίνητα υψηλής αξίας. Το ευρύ
φάσμα παρουσιάζει ευκαιρίες για επένδυση
με άμεσο εισόδημα από οικιστικά ακίνητα
και οικόπεδα με δυνατότητες ανάπτυξης.

–Πώς μπορεί κάποιος να συμμετάσχει
στη δημοπρασία και τι πρέπει να γνω-
ρίζουν ενδιαφερόμενοι σχετικά με τη
διαδικασία;

–Όποιος επιθυμεί να πλειοδοτήσει σε
ένα ακίνητο θα πρέπει να εγγραφεί στην
ιστοσελίδα μας, παρέχοντας στοιχεία ταυ-
τότητας, αποδεικτικό διεύθυνσης, και να
καταβάλει μια μικρή προκαταβολή σε σχέση
με την επιφυλασσόμενη τιμή του ακινήτου,
η οποία θα κρατηθεί μόνο εάν ο πλειοδότης

είναι ο επιτυχών αγοραστής τη μέρα της
δημοπρασίας, ενώ θα γίνει 100% επιστροφή
στους μη επιτυχόντες πλειοδότες. Όλα τα
έγγραφα των ακινήτων είναι διαθέσιμα στην
ιστοσελίδα της BidX1 (www.bidx1.com)
πριν από την πώληση. Η ομάδα της BidX1
στην Κύπρο με εμπειρία στον τομέα και
γνώση της αγοράς βρίσκεται στη διάθεση
των ενδιαφερομένων για να παρέχει υπο-
στήριξη κατά την εγγραφή, να απαντήσει
σε ερωτήσεις για συγκεκριμένα ακίνητα
και να διοργανώσει ανοικτές επισκέψεις.
Η πλατφόρμα είναι προσβάσιμη από οποι-
αδήποτε συσκευή οπουδήποτε στον κόσμο,
και προσφέρει την ευκαιρία στον αγοραστή
να εγγραφεί και να πλειοδοτήσει από όπου
κι αν βρίσκεται. Τη μέρα της δημοπρασίας,
η υποβολή προσφορών ξεκινά από την ανα-
φερθείσα επιφυλασσόμενη τιμή. Κάθε προ-
σφορά καταχωρείται και εμφανίζεται σε
πραγματικό χρόνο στην ιστοσελίδα. Οι πλει-
οδότες εμφανίζονται με τον αριθμό τους
και όχι με το όνομά τους ώστε να διασφα-
λίζεται η ανωνυμία τους. Οι επιτυχόντες
αγοραστές είναι υποχρεωμένοι να ολοκλη-
ρώσουν την αγορά, δηλαδή να μεταφέρουν
ολόκληρο το ποσό στον δικηγόρο του πω-
λητή εντός έξι με επτά εβδομάδων, όμως
η ακριβής μέρα ολοκλήρωσης της πώλησης
για κάθε ακίνητο αναγράφεται στο αγορα-
πωλητήριο έγγραφο, το οποίο είναι διαθέσιμο
στα νομικά έγγραφα του κάθε ακινήτου
στην ιστοσελίδα μας. 

–Τι γίνεται σε περιπτώσεις που κά-
ποιος επιτυχών πλειοδότης δεν εξασφα-
λίσει δανειοδότηση από τραπεζικό ίδρυ-
μα;

–Σε αντίθεση με τη διαδικασία ιδιωτικής
συμφωνίας, η πώληση των ακινήτων δεν
υπόκειται σε «συμφωνία», «χρηματοδότηση»
ή «επιθεώρηση». Όταν ένα ακίνητο πωληθεί
μέσω της πλατφόρμας, διαμορφώνεται ένα
νομικό δεσμευτικό συμβόλαιο με βάση το
οποίο ο επιτυχών πλειοδότης είναι νομικά
δεσμευμένος να ολοκληρώσει την αγορά
εντός έξι με επτά εβδομάδων (ή εντός του
χρονικού περιθωρίου που αναφέρει το συμ-
βόλαιο). Γι’ αυτό τον λόγο συμβουλεύουμε
ενδιαφερόμενους αγοραστές όπως μελετή-
σουν και κατανοήσουν όλα τα νομικά έγ-
γραφα, όπως επίσης και τους όρους και κα-
νονισμούς πριν από τη συμμετοχή τους στη
δημοπρασία.

Στις 23/10 η πρώτη διαδικτυακή δημοπρασία ακινήτων της BidX1
Η διεθνής proptech εταιρεία BidX1 ξεκίνησε πρόσφατα τις δραστηριότητές της στην Κύπρο λανσάροντας ένα νέο τρόπο
αγοραπωλησίας ακινήτων - Ο Προϊστάμενος Σύμβουλος της BidX1 Cyprus, Κρίτωνας Ονησιφόρου μιλάει στην Καθημερινή
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Η εταιρεία έχει αναπτύξει
μία διαδικτυακή πλατφόρμα
μέσω της οποίας μπορεί
κάποιος να αγοράσει και
να πουλήσει ακίνητα μέσω
της μεθόδου της δημοπρασίας
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Επιμέλεια
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΟΥΓΚΑΛΑΣ

Ο Προϋπολογισμός του 2020 προ-
βλέπει έσοδα ύψους 6,96 δισεκα-
τομμυρίων ευρώ σε σύγκριση με
αναθεωρημένα έσοδα ύψους 6,75
δισεκατομμυρίων ευρώ το 2019,
παρουσιάζουν δηλαδή αύξηση
της τάξης του 3,1%. Από την άλλη,
το σύνολο των δαπανών προϋπο-
λογίζονται στα 7,48 δισεκατομ-
μύρια ευρώ σε σύγκριση με 6,89
δισ. το 2019, παρουσιάζουν δη-
λαδή αύξηση της τάξης του 8,7%
σε σχέση με τον προηγούμενο
χρόνο. Οι δημοσιονομικοί κίνδυνοι
προέρχονται τόσο από το εσωτε-
ρικό όσο και από το εξωτερικό
περιβάλλον, ωστόσο από πλευράς
του εσωτερικού περιβάλλοντος,
αρνητικές επιπτώσεις μπορούν
να επέλθουν από δικαστικές υπο-
θέσεις που εκκρεμούν ενώπιον
της δικαιοσύνης. Τέτοιες είναι,
όπως περιγράφεται άλλωστε στην
ανάλυση κινδύνων του προϋπο-
λογισμού 2020, από αποφάσεις
της Αρχής Εξυγίανσης των Χρη-
ματοπιστωτικών Ιδρυμάτων, κα-
θώς και σε σχέση με αποφάσεις
της πολιτείας για αποκοπές στις
απολαβές των εργαζομένων και
συνταξιούχων του δημόσιου και
ευρύτερου δημόσιου τομέα. Πρό-
σθετα, από το ψηλό ποσοστό των
Μη Εξυπηρετούμενων Δανείων,
από μία επιβράδυνση της μεταρ-
ρυθμιστικής προσπάθειας ή χα-
λάρωση της δημοσιονομικής πο-
λιτικής, αλλά και από τις κρατικές
εγγυήσειςπου παραχωρήθηκαν
τα προηγούμενα χρόνια προς εται-
ρείες, κρατικούς οργανισμούς και
επιχειρήσεις και την τοπική αυ-
τοδιοίκηση.

Ωστόσο, στην ανάλυση κινδύ-
νων που συνοδεύει τον προϋπο-
λογισμό του 2020, αναφέρεται πως
το εγχώριο και κυρίως το διεθνές

οικονομικό περιβάλλον συνεχίζει
να χαρακτηρίζεται από αβεβαι-
ότητα. Τονίζεται πως το οικονομικό
περιβάλλον στις Η.Π.Α., Ε.Ε. και
Ευρωζώνη εξακολουθεί να είναι
σχετικά ασταθές και σε ορισμένες
περιπτώσεις οι τάσεις επιβράδυν-
σης ή/και ύφεσης είναι προφανείς,
με συνακόλουθες επιπτώσεις στην
κυπριακή οικονομία. Επίσης, έχουν
ενταθεί οι τάσεις προστατευτισμού
στο διεθνές εμπόριο, ενώ τυχόν
άτακτη έξοδος του Ηνωμένου Βα-
σιλείου από την Ε.Ε. αναμένεται
να έχει αρνητικό αντίκτυπο, κυρίως
στην οικονομία του Ηνωμένου
Βασιλείου, που αποτελεί σημαντική
αγορά για την κυπριακή οικονο-
μία.

Το δημόσιο χρέος
Βάσει της ανάλυσης κινδύνων

του Υπουργείου Οικονομικών για
τον προϋπολογισμό του 2020, το
δημόσιο χρέος αντιστοιχούσε σε
21,2 δισ. ευρώ στα τέλη 2018, ση-
μειώνοντας αύξηση από 18,8 δισ.

ευρώ στα τέλη του 2017. Ο δείκτης
δημόσιου χρέους ως προς το Ακα-
θάριστο Εγχώριο Προϊόν αυξήθηκε
στο 102% από 96% στα τέλη του
προηγούμενου έτους, λόγω της
κυβερνητικής παρέμβασης για
σκοπούς διευκόλυνσης της πώ-
λησης της Συνεργατικής Κυπρια-
κής Τράπεζας (ΣΚΤ).

Το μεγαλύτερο μερίδιο του δη-
μόσιου χρέους αποτελούν τα επί-
σημα δάνεια σύμφωνα με την έκ-
θεση, δηλαδή δάνεια από διεθνείς
οργανισμούς ιδιαίτερα τον Ευρω-
παϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας,
την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύ-
σεων αλλά και διακρατικά από τη
Ρωσική Ομοσπονδία, με συνολικό
ποσοστό 49% στο δημόσιο χρέος.
Τη δεύτερη μεγαλύτερη κατηγορία
αποτελούν τα κυβερνητικά ομό-
λογα εξωτερικού με συνολικό πο-
σοστό 28% στο δημόσιο χρέος. Η
μέση διάρκεια του χρέους ήταν
5,9 έτη, ενώ του εμπορεύσιμου
χρέους, δηλαδή των κυβερνητικών
τίτλων εξαιρουμένου των δανείων,

ήταν 4,4 έτη. Το χρέος σε κυμαι-
νόμενα και σταθερά επιτόκια απο-
τελούσε το 37% και 63% του χρέ-
ους αντίστοιχα ενώ το χρέος σε
ξένο νόμισμα αποτελούσε το 3%
του συνολικού δημόσιου
χρέους.Κατά το πρώτο εξάμηνο
του 2019, η Κυπριακή Δημοκρατία
εξέδωσε με επιτυχία τρία Ευρω-
παϊκά Μεσοπρόθεσμα Ομόλογα
(ΕΜΟ-ΕΜΤΝ) διάρκειας 5, 15 και
30 ετών, με απώτερο σκοπό την
περαιτέρω επέκταση της καμπύλης
επιτοκίων, τη διαχείριση του κιν-
δύνου αναχρηματοδότησης μέσω
της εξομάλυνσης του χρονοδια-
γράμματος λήξεως χρέους και την
επέκταση της επενδυτικής βάσης.
Το Γραφείο Διαχείρισης Δημόσιου
Χρέους (ΓΔΔΧ) έχοντας υιοθετήσει
πενταετές σχέδιο δράσης για τη
διαχείριση του δημόσιου χρέους,
έχει αναγνωρίσει τις κύριες πηγές
λειτουργικών και άλλων κινδύνων,
όπως την ποιότητα δεδομένων
του ΓΔΔΧ, του ανθρώπινου σφάλ-
ματος και της απώλειας φήμης συ-
νεπεία των διάφορων συναλλαγών
και έχει καθορίσει αριθμό μέτρων
για περιορισμό τους. Συγκεκριμένα,
όπως αναφέρεται στην έκθεση,
το ΓΔΔΧ προχώρησε στην υιοθέ-
τηση ενός σύγχρονου λογισμικού
συστήματος για την διαχείριση
του δημόσιου χρέους, ενώ προς
το τέλος του 2018 υιοθέτησε το
νέο πιλοτικό σύστημα της Γραμ-
ματείας της Κοινοπολιτείας με το
όνομα «Meridian», η πλήρης λει-
τουργία του οποίου αναμένεται
να ολοκληρωθεί εντός του 2019.
Πρόσθετα έχει δημιουργηθεί σχε-
τικό μητρώο καταγραφής και αξιο-
λόγησης περιστατικών λειτουρ-
γικών κινδύνων ενώ έχει εκπονη-
θεί εγχειρίδιο εσωτερικών διαδι-
κασιών στο οποίο αποτυπώνονται
με σαφήνεια και αξιοπιστία οι δια-
δικασίες που διέπουν τις λειτουρ-
γίες του ΓΔΔΧ.

Την ερχόμενη Τρίτη η ΚΕΔΙΠΕΣ ξε-
κινά την αποπληρωμή της κρατικής
βοήθειας που είχε δοθεί στη Συ-
νεργατική Κυπριακή Τράπεζα τον
Απρίλιο του 2018. Την Παρασκευή,
το Υπουργείο Οικονομικών ανα-
κοίνωσε πως η πρώτη αποπληρωμή
προς το κράτος θα που θα γίνει εν-
τός του 2019 θα είναι στα 120 εκατ.
ευρώ. Συγκεκριμένα, στη βάση της
προόδου διαχείρισης των δανείων
και άλλων περιουσιακών στοιχείων
της ΚΕΔΙΠΕΣ, θα γίνει σε δύο δό-
σεις. Βάσει του σχεδίου, 60εκατ.
ευρώ θα καταβληθούν μέχρι 15
Οκτωβρίου και 60εκατ. ευρώ στο
τέλος του 2019. Βάσει της ανακοί-
νωσης, πέραν της καταβολής των
120εκατ. ευρώ σε μετρητά, περαι-
τέρω αποπληρωμή θα γίνει μέσω
της παραχώρησης ακινήτων στην
Κυπριακή Δημοκρατία εκτιμώμενης
αξίας 85 εκατ. ευρώ, ενώ επιπρό-
σθετα ακίνητα αξίας 35 εκατ. ευρώ
αναμένεται να παραχωρηθούν στην
Κυπριακή Δημοκρατία μέσα στις
επόμενες βδομάδες. Τα ακίνητα,
όπως έχει ήδη γνωστοποιηθεί, προ-
ορίζονται για τις ανάγκες των κρα-
τικών υπηρεσιών και των Αρχών
Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Περαιτέρω, σημειώνεται ακόμη
πως μέχρι το τέλος του έτους θα
υπάρξει πλήρης εξόφληση των υπο-
χρεώσεων προς το προσωπικό του
Συνεργατισμού που έχει αποχω-
ρήσει με το Σχέδιο Εθελούσιας Εξό-

δου αλλά και η καταβολή του με-
γαλύτερου μέρους των απαιτήσεων
της Ελληνικής Τράπεζας στο πλαί-
σιο του Σχεδίου Προστασίας Δα-
νείων (Asset Protection Scheme),
χωρίς ενεργοποίηση της κρατικής
εγγύησης.Συνυπολογίζοντας τα
πιο πάνω, βάσει των υπολογισμών
του ΥΠΟΙΚ, η ΚΕΔΙΠΕΣ εκτιμάται
ότι θα διατηρεί στο τέλος του 2019
ρευστά διαθέσιμα ύψους 65 – 70
εκατ. ευρώ.

Σημειώνεται πως στην ΚΕΔΙΠΕΣ
περιλαμβάνονται μη εξυπηρετού-
μενα δάνεια ύψους περίπου 6,62
δισ. ευρώ, εξυπηρετούμενα δάνεια
ύψους περίπου 0,55 δισ. ευρώ και
ακίνητα ενδεικτικής αξίας 0,63 δισ.
που προήλθαν από το «κακό» χαρ-
τοφυλάκιο της τράπεζας που δια-
χωρίστηκε (πρώην ΣΚΤ).

«Από το 2020 η εκτίμηση της
ταμειακής κατάστασης και η απο-
πληρωμή της κρατικής βοήθειας
θα γίνεται σε τακτική τριμηνιαία
βάση», καταλήγει το Υπουργείο.

ΕΠΙΜΈΛΕΙΑ: ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΟΥΓΚΑΛΑΣ
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Σε δύο δόσεις από την
ΚΕΔΙΠΕΣ – 60εκατ. θα
καταβληθούν στις 15
Οκτωβρίου και 60εκατ.
μέχρι το τέλος του 2019.

Την Τρίτη ξεκινά η αποπληρωμή

της κρατικής βοήθειας στη ΣΚΤ

Ποιους κινδύνους βλέπει 
το ΥΠΟΙΚ για την οικονομία
Το εγχώριο και το διεθνές οικονομικό περιβάλλον χαρακτηρίζεται από αβεβαιότητα

Το οικονομικό περιβάλλον στις Η.Π.Α., Ε.Ε. και Ευρωζώνη εξακολουθεί να
είναι σχετικά ασταθές.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Ο πόλεμος για τα εργασιακά των
νυν και πρώην τραπεζών, αλλά και
για ιδρύματα που είναι συναφή με
τραπεζικές εργασίες ξεκίνησε. Και
οι εργαζόμενοι μπορεί να μην έχουν
κερδίσει ακόμα τον πόλεμο, αλλά
σίγουρα έχουν κερδίσει τρεις μάχες.
Το κλίμα είχε δυναμιτιστεί από τα
τέλη του 2018, όταν είχαν εκπνεύ-
σει οι πλείστες συλλογικές συμβά-
σεις που είχαν υπογραφεί μεταξύ
Ένωσης Τραπεζικών Υπαλλήλων
Κύπρου αλλά και συντεχνιών με
τις τράπεζες και δεν ανανεώθηκαν
για το 2019. Την ίδια ώρα όμως,
ΑΤΑ και προσαυξήσεις από τα πλεί-
στα ιδρύματα δεν είχαν δοθεί στους
τραπεζοϋπαλλήλους, γεγονός που
ΕΤΥΚ και συντεχνίες οδηγήθηκαν
στο Υπουργείο Εργασίας και συγ-
κεκριμένα στην αρμόδια Υπουργό,
Ζέτα Αιμιλιανίδου για να επιλύσει
το ζήτημα που έχει δημιουργηθεί.
Είχε δρομολογήσει λοιπόν για την
Πέμπτη η ΕΤΥΚ δίωρη στάση ερ-
γασίας στην JCC Payments, ενώ
για την Παρασκευή είχε δρομολο-

γηθεί εικοσιτετράωρη στάση ερ-
γασίας στην Ελληνική. Η JCC απο-
φάσισε την Τετάρτη να παραχω-
ρήσει την ΑΤΑ και τις προσαυξήσεις
στους εργαζόμενούς της για το
2019, και ως εκ τούτου η στάση
εργασίας ακυρώθηκε. Την Παρα-
σκευή η ΕΤΥΚ, αλλά με τη στήριξη
των συντεχνιών ΣΕΚ και ΠΕΟ,

πραγματοποίησε στάση εργασίας
στην Ελληνική, ενώ από τους συ-
νολικά 2.650 υπαλλήλους, μόνο οι
600 παραβρέθηκαν για εργασία
στα γραφεία της τράπεζας. Τα κα-
ταστήματα παρέμειναν ανεξαιρέ-
τως όλα κλειστά. Επιπρόσθετα, η
ΕΤΥΚ είχε ανοίξει μέτωπο και με
την ΚΕΔΙΠΕΣ και την Altamira.

Την Παρασκευή όμως «έριξε νερό
στο κρασί της» και έδωσε χρόνο
στον κρατικό Φορέα Διαχείρισης
Δανείων και την εταιρεία που δια-
χειρίζεται τα δάνειά της να μελε-
τήσει τις εισηγήσεις μέχρι τα μέσα
Νοεμβρίου οπόταν και θα επανέλ-
θουν στο τραπέζι του διαλόγου.
Έτσι, αποφεύχθηκε η στάση ερ-

γασίας που ήταν προγραμματισμέ-
νη για τη Δευτέρα 14 Οκτωβρίου.
Η ΣΕΚ και η ΠΕΟ είχαν όμως άλλη
άποψη. Και αυτό γιατί τα κλαδικά
συμβούλια των συντεχνιών ΠΕΟ
και ΣΕΚ σε έκτακτη κοινή συνεδρία
που έγινε την Παρασκευή, με αφορ-
μή επιστολή της ΚΕΔΙΠΕΣ αποφά-
σισαν ομόφωνα την πραγματοποί-

ηση της εικοσιτετράωρης απεργίας
τη συγκεκριμένη ημέρα.

Η Τράπεζα Κύπρου όμως είναι
εκτός της εξίσωσης της κόντρας
που έχει ξεσπάσει. Τη δεδομένη
στιγμή η μεγαλύτερη τράπεζα που
έχει να διαχειριστεί τα της συντε-
χνίας είναι η Ελληνική Τράπεζα,
μία τράπεζα η οποία την περασμένη

Δευτέρα ανακοίνωσε δημοσίως
πως θα προχωρήσει εντός του μη-
νός με αυξήσεις στο προσωπικό
της, μεγαλύτερες από ότι ζητά η
ΕΤΥΚ και ότι θα καθιερώσει και
κατώτατο μισθό 1.300 ευρώ. Η Τρά-
πεζα Κύπρου διανύει μια περίοδο
«νηνεμίας» με την ΕΤΥΚ και όπως
διαρρέει η Τράπεζα δεν πρόκειται
να αλλάξει στο άμεσο μέλλον. Μην
ξεχνάμε πως υπάρχει ένα Σχέδιο
Εθελούσιας Αποχώρησης που βρί-
σκεται σε εφαρμογή, καθώς επίσης
οι συζητήσεις για ανανέωση της
συλλογικής σύμβασης γίνονται σε
ένα καλό κλίμα.

Όλα τα παραπάνω έχουν δημι-
ουργήσει δύο στρατόπεδα. Ένα
της Τράπεζας Κύπρου και το άλλο
της Ελληνικής που κατά πάσα πι-
θανότητα στο πλάι της θα έχει και
την AlphaBank Κύπρου. Οι πρώτες
πληροφορίες ήθελαν στο ίδιο στρα-
τόπεδο να βρίσκεται και η Astro-
bank, όμως τραπεζικοί κύκλοι ανα-
φέρουν πως η ηγεσία της Τράπεζας
και ειδικά με τη διαμόρφωση του
νέου της σχήματος να είναι ιδιαί-
τερα φιλικά προσκείμενη προς την
ηγεσία της ΕΤΥΚ.

Η κόντρα ΕΤΥΚ, ΣΕΚ και ΠΕΟ
με τις τράπεζες, πρώην τραπεζικά
ιδρύματα και διαχειριστές δανείων
φαίνεται πως θα κρατήσει μέχρι
και τα τέλη του έτους, αφού η εξί-
σωση είναι δύσκολη και επιζήμια
για όλες τις πλευρές.

Ερωτηματικό η Κεντρική
Μπορεί η Κεντρική Τράπεζα της

Κύπρου να μην έχει ανοίξει ακόμα
τα χαρτιά της, ωστόσο θα έχει με-
γάλο ενδιαφέρον για τη στάση που
θα κρατήσει. Ίσως είναι το μόνο
μέρος το οποίο έχει μείνει στην
αφάνεια και δεν έχει δείξει τις προ-
θέσεις του, μέρος που έχει και αυτό
μέλη της ΕΤΥΚ στο δυναμικό του. 

«Powergame» στα εργασιακά των τραπεζών
ΕΤΥΚ, ΣΕΚ και ΠΕΟ έδειξαν τα δόντια τους σε τραπεζικά ιδρύματα και έχουν ήδη κερδίσει τρεις μάχες
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Η Τράπεζα Κύπρου βρί-
σκεται εκτός της εξίσω-
σης στην κόντρα που
έχει ξεσπάσει. Η Ελληνική θα προχωρήσει εντός του μηνός με αυξήσεις στο προσωπικό της, μεγαλύτερες από ό,τι ζητά η ΕΤΥΚ και θα

καθιερώσει και κατώτατο μισθό 1.300 ευρώ.

Τα χρήματα
Οι τραπεζοϋπάλληλοι που
επέλεξαν να προχωρήσουν σε
στάση εργασίας στην Ελληνική
Τράπεζα την Παρασκευή, δεν
πληρώθηκαν την συγκεκριμέ-
νη ημέρα. Η ΕΤΥΚ έχει συγκε-
κριμένο ταμείο που μπορεί να
πληρώσει τους υπαλλήλους
που επιλέγουν να κάνουν στά-
ση εργασίας στο πλευρό της
συντεχνίας, όμως δεν είναι σί-
γουρο κατά πόσο το ταμείο
μπορεί να πληρώνει μία και
μόνο ημέρα. Για να αποζημιω-
θεί ένας υπάλληλος από το
συγκεκριμένο ταμείο πρέπει
να συμπληρώσει τρεις ημέρες
στάσης εργασίας. Ερωτηματι-
κό γεννάται πλέον, κατά πόσο
το ταμείο αυτό της ΕΤΥΚ έχει
χρήματα για να πληρώσει πά-
νω από 2.000 εργαζομένους
της τράπεζας. Όσο η Τράπεζα
είχε κάτω των 1.000 εργαζο-
μένων, ήταν διαχειρίσιμο το
ποσό, ενώ επίσης ερωτήματα
γεννώνται τι θα γινόταν εάν
κάτι αντίστοιχο συνέβαινε
στην Τράπεζα Κύπρου που εί-
ναι ακόμα μεγαλύτερη. Όπως
και να έχει, μέχρι το τέλος του
έτους ΕΤΥΚ και Ελληνική, θα
κάνουν ένα «powergame»
διαρκείας.



#cocktailfestcy

A PROJECT BY

MAIN SPONSOR

THE CLUMSIES
ATHENS

BABA AU RUM
ATHENS

THE GIN JOINT
ATHENS

NOEL
ATHENS

A FOR ATHENS
ATHENS

42
ATHENS

UPUPA EPOPS
ATHENS

ODORI
ATHENS

PALAIA PINEZA
NICOSIA

ZONKEY
NICOSIA

THE GYM
NICOSIA

JOLLY JOKER
NICOSIA

BARREL HOUSE
LARNACA

OLD MARKET ST.
LARNACA

LIBRARY BAR/
GIN GARDEN

LIMASSOL

MADAME
LIMASSOL

SPONSORS
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Το έλλειμμα του εξω-
τερικού ισοζυγίου 
αγαθών και υπηρεσιών 
μειώθηκε στο 1,3% 
του ΑΕΠ πέρυσι 
από 10,2% το 2009.

Tου ΒΑΓΓΕΛΗ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ
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Η βιομηχανία

Τιμές πώλησης

Γεωργικά προϊόντα
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Οι «μεγάλες χώρες»
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Πρώτοι προορισμοί των εγχώριων προϊόντων οι Ιταλία, Γερμανία, Τουρκία και Κύπρος 

Πρωταθλητές τα διυλιστήρια, υψηλές επιδόσεις και στον κλάδο επίπλων 

Η κρίση... απογείωσε τις ελληνικές εξαγωγές 
Μετά την Πορτογαλία, η Ελλάδα σημείωσε τη μεγαλύτερη αύξηση στην Ευρωζώνη το διάστημα 2009-2018

Από τους 24 κλάδους 
της εγχώριας 
παραγωγής αγαθών, 
οι 22 παρουσίασαν 
αύξηση εξαγωγών.

Ο σημαντικότερος 
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«Το Brexit
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Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ 

Το 2019 οι ελληνικές 
εξαγωγές στο 
Ηνωμένο Βασίλειο 
διαμορφώθηκαν  
σε 1,19 δισ. ευρώ. 

Η Ελλάδα
προετοιμάζεται
για σκληρό Brexit
Ερχεται νομοσχέδιο με ρυθμίσεις

για τις συναλλαγές με τη Βρετανία

Με θετικό
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«Κατέβασε ταχύτητα»
η αύξηση των εξαγωγών
στο οκτάμηνο του 2019

Το έλλειμμα του 
εμπορικού ισοζυγίου 
διευρύνθηκε κατά 
7,7% σε σύγκριση  
με την αντίστοιχη 
περίοδο του 2018.
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BLOOMBERG

Το έλλειμμα θα αυξη-
θεί στο 2,2%, παρά  
τη δέσμευση  
για μείωσή του κατά 
0,6 της μονάδας.

Η Ρώμη αναζητεί
23 δισ. ευρώ 
για να αποφύγει
αύξηση ΦΠΑ 
Ο προϋπολογισμός του 2020 δεν πρέπει

να αποκλίνει από τους κανόνες της Ε.Ε.

H κυβέρνηση
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REUTERS

Τροχοπέδη η φοροδιαφυγή

Ρυθμός ανάπτυξης 3,2%
στα Δυτικά Βαλκάνια 

Αναλαμπή της βιομηχανικής παραγωγής στη Γερμανία

Απώλειες 700 δισ. δολαρίων στο παγκόσμιο ΑΕΠ το 2020 προβλέπει το ΔΝΤ 

Ενισχύθηκε 0,3%  
τον Αύγουστο, αλλά  
οι αναλυτές ανησυ-
χούν για την επιβρά-
δυνση της οικονομίας. 

Η ανάπτυξη θα κινηθεί 
φέτος στα χαμηλότερα 
επίπεδα από τις αρχές 
της δεκαετίας.

Η μεγαλύτερη -

Την ανησυχία της
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Νέα καταφύγια 
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Στο καντόνι 

Με έξυπνες λύσεις οι  Ελβετοί 
αποφεύγουν τα αρνητικά επιτόκια 
Καντόνια προπληρώνουν επιδόματα και δεν εισπράτουν φορολογικά έσοδα

Τάσεις 
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BLOOMBERG

Εχοντας -
-

Τέσσερις τεχνολογικοί 
γίγαντες με τάσεις 
φυγής από την Κίνα

Η Apple 
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H Apple προχωράει σε αύξηση παραγωγής του iPhone 11 κατά 10% 
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ΚΥΡΙΑΚΗ 13 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ  2019

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Real Estate χωρίς «βούρος»

Απότομη αύξηση ενοικίων 
στις συνοικίες της Αττικής 
Στο γ΄ τρίμηνο σημείωσαν άνοδο 24% στα δυτικά προάστια και 27,3% στον Πειραιά

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Κατακόρυφη αύξηση των ζητού-
μενων τιμών ενοικίασης διαμερι-
σμάτων έχουν αρχίσει πλέον να
καταγράφονται και στις μέχρι πρό-
τινος «προσιτές» περιοχές της Ατ-
τικής, προκειμένου να συμβαδί-
σουν με το γενικότερο κλίμα ανα-
τιμήσεων που έχει διαμορφωθεί
στην αγορά ακινήτων κατά τη διάρ-
κεια του τελευταίου χρόνου. Ετσι,
σύμφωνα με τα τελευταία διαθέ-
σιμα στοιχεία του δείκτη τιμών
Spitogatos Property Index, κατά
τη διάρκεια του τρίτου τριμήνου
του έτους οι ζητούμενες τιμές ενοι-
κίασης στα δυτικά προάστια εκτι-
νάχθηκαν κατά σχεδόν 24% σε
σχέση με το αντίστοιχο διάστημα
του 2018, για να διαμορφωθούν

σε 6,2 ευρώ / τ.μ., από 5 ευρώ / τ.μ.
Ακόμα μεγαλύτερη αύξηση,

ύψους 27,3%, σημειώθηκε στα προ-
άστια του Πειραιά, όπου εντοπί-
ζονταν τα φθηνότερα ακίνητα της
Αττικής. Πλέον, η μέση ζητούμενη
τιμή ενοικίασης ανέρχεται σε 5,88
ευρώ / τ.μ., έναντι 4,62 ευρώ / τ.μ.
πριν από μόλις ένα χρόνο. Δηλαδή,
ένα διαμέρισμα 100 τ.μ. προσφέ-
ρεται πλέον προς 580 ευρώ μηνι-
αίως, από 460 ευρώ πριν από ένα
χρόνο, μια αύξηση 120 ευρώ / μήνα
ή 2.400 ευρώ ετησίως.

Στον αντίποδα, μικρή πτώση κα-
τά 2,8% σημείωσαν κατά τον τε-
λευταίο χρόνο οι τιμές στα ανα-
τολικά προάστια της Αττικής (Παλ-
λήνη, Παιανία, Σπάτα κ.λπ.), όπου

το μέσο κόστος ενοικίασης δια-
μορφώνεται πλέον σε 5,83 ευρώ
(από 6 ευρώ / τ.μ.) και είναι το χα-
μηλότερο σε όλο το λεκανοπέδιο.
Αντίστοιχα, φαίνεται πως το «ράλι»
των τιμών στο κέντρο της Αθήνας
άγγιξε το αποκορύφωμά του, με
τη μέση τιμή να διαμορφώνεται
σε 9,23 ευρώ / τ.μ., από 9 ευρώ /
τ.μ. πριν από ένα χρόνο (+2,3%). 

Ασφαλώς, ακόμα κι έτσι το κό-
στος ενοικίασης προφανώς και
κρίνεται υπερβολικό για την πλει-
ονότητα των ελληνικών νοικοκυ-
ριών, ιδίως σε σύγκριση με πριν
από μερικά χρόνια, όταν η μέση
τιμή δεν ξεπερνούσε τα 6-6,5 ευρώ
/ τ.μ. Πανελλαδικά, κατά το φετινό
τρίτο τρίμηνο, σύμφωνα με τα στοι-

χεία του δικτύου αγγελιών Spito-
gatos, η μέση ζητούμενη τιμή ενοι-
κίασης διαμορφώθηκε σε 7 ευρώ
/ τ.μ., αυξημένη κατά σχεδόν 9%
από τα 6,43 ευρώ / τ.μ. πριν από
ένα χρόνο. Αξίζει να σημειωθεί ότι
από το 2011 έως και το 2015, οι τι-
μές ενοικίασης στο σύνολο της
χώρας υποχώρησαν κατά 40% κατά
μέσον όρο, εκμηδενίζοντας την
αύξηση του 43% που είχε κατα-
γραφεί τα προηγούμενα χρόνια
και συγκεκριμένα κατά την περίοδο
από το 2000 έως το τέλος του 2010.
Σήμερα, φαίνεται να επιχειρείται
η επιστροφή των τιμών στα προ
κρίσης επίπεδα. Ωστόσο, η διαδι-
κασία αυτή, αντί να είναι σταδιακή
και σε βάθος χρόνου, συμβαίνει

σε διάστημα μόλις λίγων μηνών,
χωρίς να δικαιολογείται από την
αναλογία προσφοράς και ζήτησης,
τουλάχιστον σε αυτόν τον βαθμό.

Σύμφωνα με μεσίτες, ο βασικός
λόγος της απότομης αυτής αύξησης
των ενοικίων οφείλεται στην αν-
τιστροφή της αρνητικής ψυχολο-
γίας που είχε διαμορφωθεί στην
αγορά ακινήτων επί σειρά ετών.
Ως εκ τούτου, πολλοί ιδιοκτήτες
εκτιμούν ότι μπορούν να εξασφα-
λίσουν αισθητά υψηλότερες τιμές
ενοικίασης σε σχέση με πριν από
λίγα χρόνια, προκειμένου να απο-
σβέσουν και την υπερφορολόγηση
που υπέστη η περιουσία τους κατά
τη διάρκεια της οικονομικής κρί-
σης. 

Οι λέξεις «βουράτε να προλάβετε»
έπαιξαν και πιθανόν να συνεχίσουν
να παίζουν σημαντικό ρόλο στον
καθορισμό της πορείας της κυπρια-
κής κτηματαγοράς.

Αν ανατρέξουμε πίσω στις αρχές
της δεκαετίας του 2000 και μετά,
θα δούμε πως κάθε τόσο για κάποιο
λόγο μας καλούσαν να «βουρήσου-
με» να προλάβουμε κάποιο τρένο
και να φανταστείτε τρένα δεν έχου-

με!  Να υπενθυμίσω πως η κουβέντα
κατά την τριετία 2001 – 2003 ήταν
να «βουρήσουμε να αγοράσουμε
ακίνητα επειδή με το που θα εν-
τασσόμασταν στην ΕΕ θα ερχόν-
τουσαν οι Ευρωπαίοι εδώ κάτω και
όλα θα καθίσταντο απρόσιτα από
πλευράς τιμής».  

Σκεφτείτε την εικόνα που μας
ζωγράφιζαν: με το που υπόγραφε
ο Τάσσος τη συνθήκη προσχώρη-
σης μας στην ΕΕ, φάλαγγες Ευρω-
παίων θα ερχόντουσαν να αγορά-

σουν τα ακίνητά μας!  Τα επιχει-
ρήματα φυσικά ήταν, ούτε λίγο
ούτε πολύ, γελοία επειδή από την
πλευρά αυτών των Ευρωπαίων κα-
νένα ουσιαστικό οικονομικό όφελος
δεν προέκυπτε σε σχέση με την
προ της ένταξης κατάστασης, αλλά
αντίθετα μάλλον η εικόνα γι’ αυτούς
χειροτέρευε.  Ας μην ξεχνάμε πως
η ένταξη μας δεν συνοδευόταν με
παράλληλη υιοθέτηση του Ευρώ
άρα για τους Ευρωπαίους θα εξα-
κολουθούσε να υπάρχει το ρίσκο
ξένου συναλλάγματος.  Επιπλέον,
είχαμε ήδη τελωνειακή ένωση άρα
καμία αλλαγή εκεί, ενώ στον αν-
τίποδα λόγω του ενιαίου συστή-
ματος αγοράς θα έπρεπε πλέον να
ήμασταν πλήρως εναρμονισμένοι
περιλαμβανομένου του καθεστώτος
των offshore εταιρειών που απο-
λάμβαναν μέχρι τότε φορολόγηση
4,25% και έκανε την χώρα μας ελ-
κυστικό προορισμό δεκάδων χι-
λιάδων εταιρειών και εταιρικών
σχημάτων.  Τώρα αν εμείς το πα-
λεύαμε να πείσουμε αν ήμασταν
tax efficient zone αντί φορολογικού
παράδεισου, λίγη σημασία είχε
στην εξέλιξη αφού στην ουσία με
την ένταξη μας αυτός ο τομέας
απέκτησε ημερομηνία λήξης.

Εκ του αποτελέσματος, είδατε
πολλούς Ευρωπαίους να επενδύουν
σε ακίνητα στη χώρα μας;  Θα έλεγα
ότι μάλλον θυμίζουν τους αιτητές
του ΕΣΤΙΑ, όπου παρά τις προσ-
δοκίες για χιλιάδες, τελικά επρό-
κειτο για μερικές δεκάδες.  Η μόνη
κατηγορία ήταν αυτή των Άγγλων.
Ναι αυτοί κατέβηκαν, πλην όμως

αυτοί ήταν θεωρητικοί Ευρωπαίοι
και από τις 31 τρέχοντος θα είναι
και Εξωευρωπαίοι – όπως τους εξω-
πλανήτες ένα πράγμα.

Όμως οι αυξημένες προσδοκίες
του τι θα συνέβαινε με την ένταξη
μας στην ΕΕ, δημιούργησε ζήτηση
και ώθησε τις τιμές προς τα πάνω.
Ανέβηκαν κάποια σκαλιά πάνω και
έμειναν εκεί μέχρι που μας είπαν
πως έπρεπε να βουρήσουμε επειδή
θα έμπαινε ΦΠΑ στα κτήρια και οι
τιμές θα πήγαιναν πάνω και άρα
αν θέλαμε να τοποθετηθούμε σε
ακίνητα έπρεπε να βιαστούμε.

Παράλληλα έτρεχε ο ποταμός
της εύκολης χρηματοδότησης.  Σε

όλη αυτή την περίοδο έπρεπε να
τρέχουμε να προλάβουμε να αγο-
ράσουμε πριν ανέβουν και άλλο οι
τιμές.  «Βούρα ρε φίλε πριν πελλά-
νουν τζιαι άλλον οι τιμές...».  Ύστε-
ρα ήταν το, «βούρα πιάσε δάνειο
ώσπου διούν τζιαι δεν ρωτούν...».

Όλο αυτό το ανέβασμα μιας σκά-
λας σε στυλ «τριάππιν» όπου πε-
ταγόμασταν τα σκαλιά τρία – τρία
μας έφερε προ της υιοθέτησης του
Ευρώ.  Οι τιμές των ακινήτων να
είναι στο μεταξύ στο κεφαλόσκαλο.
Αρκετοί πίστευαν πως με το Ευρώ
η πορεία προς μια νέα σκάλα ανό-
δου θα συνέχιζε.  Εγώ δεν τον κα-
τανοούσα.  Γίνεται όταν υπάρχει

ενιαίο νόμισμα που επιτρέπει τις
απευθείας συγκρίσεις και αφαιρεί
τον συναλλαγματικό κίνδυνο να
είναι λόγος έλκυσης Ευρωπαίων
με αυτές τις τιμές που είχαμε σε
σχέση με τις χώρες τους;  Μάλλον
αντίθετα θα πήγαινε το πράγμα.
Φυσικά αυτό το σημείο δεν μπήκε
απομονωμένα ποτέ κάτω από το
μικροσκόπιο επειδή πλάκωσε η
παγκόσμια οικονομική κρίση και
όλα ήρθαν «πούκουππα» έτσι και
αλλιώς με τη σύγχρονη ιστορία να
είναι φρέσκια στην μνήμη μας…

Παρόλα αυτά, μετά το 2016 άρ-
χισαν να ακούονται φωνές για νέο
«βούρος».  Έπρεπε κάποιοι να τρέ-

ξουν να προλάβουν την επιβολή
ΦΠΑ στη γη.  Αυτό δημιούργησε
αυξημένες πωλήσεις πριν τα Χρι-
στούγεννα πέρυσι και μετά κάποιοι
έκαναν λόγο ότι με το νέο χρόνο
υπήρξε κάμψη στις πωλήσεις…
Φυσικά και υπήρξε κάμψη.  Άμα
αυτοί που είχαν τη δυνατότητα και
την θέληση να αγοράσουν ήταν
συγκεκριμένοι σε αριθμό και κά-
ποιοι από αυτούς έτρεξαν να προ-
λάβουν πριν την επιβολή, μετά οι
υπόλοιποι ήταν λιγότεροι σε αριθ-
μό! Το ίδιο έγινε και με τους ξένους
που επιδιώκουν πολιτογράφηση
μέσω επενδύσεων.  Πόσοι είναι
αυτοί;  Όταν έτρεξαν οι δικηγόροι
και οι λογιστές τους και τους είπαν
«βουράτε πριν τον Μάη, επειδή
μετά θα επέλθουν αλλαγές στο σχέ-
διο..» δεν θα ήταν φυσικό επακό-
λουθο να δούμε αυξημένες πωλή-
σεις πριν τον Μάιο και «κάμψη»
μετά;  Ήταν.

Εγώ νομίζω να σταματήσουμε
να «βουρούμε» και να «πνάσουμε
λλίον» επειδή το «βούρος» μεσο-
πρόθεσμα και μακροπρόθεσμα μό-
νο κακά μας έχει επιφέρει και αυτό
με αντάλλαγμα μια πρόσκαιρη ικα-
νοποίηση μιας ματαιοδοξίας μας.
Η κτηματαγορά δεν είναι κάτι που
πρέπει να παίζουμε με μόνο στόχο
το πρόσκαιρο κέρδος.  Είναι ενδε-
χομένως το μόνο πράγμα που μπο-
ρεί να διασφαλίσει την μακροχρό-
νια επιβίωσή μας.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, CEO,
APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.
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Πανελλαδικά, η μέση 
τιμή ενοικίασης διαμορ-
φώθηκε σε 7 ευρώ /
τ.μ., ενισχυμένη κατά
σχεδόν 9%.

Ο ποταμός της εύκολης χρηματοδότησης έτρεχε και πολλοί έτρεχαν να αγοράσουν ακίνητο προτού ανέβουν και άλλο
οι τιμές.
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Η κτηματαγορά δεν 
είναι κάτι που πρέπει 
να παίζουμε με μόνο
στόχο το πρόσκαιρο
κέρδος.  Είναι ενδεχο-
μένως το μόνο πράγμα
που μπορεί να διασφα-
λίσει την μακροχρόνια
επιβίωσή μας.

Τρία έργα αξίας
740 εκατ. ευρώ
εξασφάλισε η «Αβαξ» 
Αύξηση του ανεκτέλεστου υπο-
λοίπου έργων της σε ποσοστό
άνω του 70% εξασφάλισε η
«Αβαξ», μέσω της υπογραφής
τριών νέων συμβάσεων έργων,
όλες εκτός Ελλάδας. 

Συγκεκριμένα, η εισηγμένη
ανέλαβε τρία νέα έργα αξίας
740 εκατ. ευρώ, μέσω των οποί-
ων το ανεκτέλεστο υπόλοιπο
έργων αυξάνεται σε 1,8 δισ. ευ-
ρώ, ενώ, πλέον, το 85% αφορά
έργα στο εξωτερικό. Τα δύο
έργα είναι στον τομέα της ενέρ-
γειας και το τρίτο αφορά μια
σημαντική οδοποιία. Η μεγα-
λύτερη σύμβαση αφορά την κα-
τασκευή και λειτουργία ενός

νέου σταθμού ενέργειας στην
περιοχή Μπισμαΐγια του Ιράκ,
ισχύος 1.650 MW και αξίας 533
εκατ. ευρώ. Πρόκειται για τον
σταθμό Μπισμαΐγια 3, που απο-
τελεί το μεγαλύτερο ενεργειακό
έργο που αναλαμβάνει ελληνι-
κός κατασκευαστικός όμιλος
στο εξωτερικό. 

Το έργο ανατέθηκε από τον
όμιλο Mass Global Holdings για
λογαριασμό του οποίου αυτό
το διάστημα η εταιρεία ολοκλη-
ρώνει τη μελέτη, κατασκευή
και θέση σε λειτουργία ανάλο-
γου σταθμού ισχύος 1.500 MW
στην ίδια περιοχή, στα περί-
χωρα της Βαγδάτης. 

Επισημαίνεται ότι η αθροι-
στική ισχύς 3.150 MW των δύο
σταθμών που έχει αναλάβει η
«Αβαξ» αντιστοιχεί στο 64%
της εγκατεστημένης ισχύος
όλων των μονάδων φυσικού αε-
ρίου της Ελλάδας.

Αντίστοιχα, η «Αβαξ υπέγρα-
ψε χθες και τη σύμβαση για την
κατασκευή του αγωγού διασύν-
δεσης φυσικού αερίου Ελλάδας
- Βουλγαρίας (έργο IGB), ύψους
145 εκατ. ευρώ. 

Ο αγωγός IGB θα συνδέσει
τον υφιστάμενο εθνικό αγωγό
μεταφοράς φυσικού αερίου
στην Κομοτηνή και το ελληνικό
τμήμα του αγωγού Trans Adria-
tic (TAP) με τον υπάρχοντα
αγωγό μεταφοράς και διανομής
φυσικού αερίου κοντά στη
βουλγαρική πόλη της Στάρα
Ζαγκόρα.

Ο νέος αγωγός θα τροφοδο-
τηθεί αποκλειστικά με αέριο
από το Αζερμπαϊτζάν, προκει-
μένου να περιορίσει τη σχεδόν
αποκλειστική εξάρτηση από το
ρωσικό αέριο. Η ετήσια δυνα-
μικότητά του θα ανέρχεται σε
3 δισ. κ.μ., ενώ τα έργα θα ξε-
κινήσουν τον προσεχή Ιούλιο,
με στόχο ο αγωγός να είναι έτοι-
μος να λειτουργήσει προς το
τέλος του 2020. 

Η «Αβαξ» έχει σημαντική εμ-
πειρία σε ανάλογα έργα, καθώς
έχει συμμετάσχει και στην κα-
τασκευή μέρους του αγωγού
ΤΑP. Η τρίτη νέα σύμβαση για
την «Αβαξ» αφορά την κατα-
σκευή του αυτοκινητοδρόμου
Ston Bypass (DC414) και συγ-
κεκριμένα τα τμήματα Spara-
govici/ Zaradeze - Prapratno
και Prapratno - Doli, συνολικού
προϋπολογισμού 68,8 εκατ. ευ-
ρώ. Το έργο βρίσκεται στη δυ-
τική ακτή της Κροατίας και πε-
ριλαμβάνει την κατασκευή εθνι-
κής οδού μήκους 18 χιλιομέ-
τρων. 

Το έργο θεωρείται ιδιαίτερα
σημαντικό για τη χώρα, καθώς
θα προσφέρει πρόσβαση στην
υπό κατασκευή γέφυρα Peljesac,
για τη σύνδεση της περιοχής
του Ντουμπρόβνικ με την υπό-
λοιπη Κροατία, χωρίς την ανάγ-
κη διέλευσης μέσω Βοσνίας-
Ερζεγοβίνης.

������

Το ανεκτέλεστο 
υπόλοιπο αυξάνεται
σε 1,8 δισ., με το 85%
να αφορά έργα 
στο εξωτερικό.
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Tου ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ
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* Οταν γράφτηκε το μυθιστόρημα, 
υπουργός Εξωτερικών της Μεγάλης 
Βρετανίας ήταν ο Μπόρις Τζόνσον. 
(Σ.τ.Μ.)

Κατασκοπεία με φόντο το Brexit
Η «Κ» προδημοσιεύει απόσπασμα από το νέο μυθιστόρημα του Τζον Λε Καρέ «Ενας έντιμος άνθρωπος» 

«Είναι ένα απίστευτα 
διορατικό αλλά και 
συναισθηματικά 
φορτισμένο βιβλίο, 
καθώς αισθάνεται βαθιά 
σύνδεση με την ιστορία 
της Βρετανίας 
και της Ευρώπης».

O Τζον Λε Καρέ 

Π Ρ Ο Δ Η Μ Ο Σ Ι Ε Υ Σ Η

Το βιβλίο -

Ενας άνθρωπος 
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Ατζέντα
13.10.19 -19.10.19

Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ
Στο πλαίσιο -
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-

Πληροφορίες τηλέφωνο 99985232.

Το Θέατρο 
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-

Για πληροφορίες και κρατήσεις 
99251331.

ΕΚΘΕΣΗ

«Ζωγραφίζοντας Πέρα από την Εικόνα»
«Ζωγραφίζοντας Πέρα -

-
-

-

-

-

Πληροφορίες τηλέφωνο 22006624, info@art-seen.org

Το Echo 

-
-
-

-

-
-
-

-

Πληροφορίες τηλέφωνο 22780 960, 
97772264, www.echoarts.info

ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΗ ΒΙΒΛΙΟΥ
Το Λεβέντειο -

-
-

-

-
-

-
-

Κρατήσεις 
τηλ. 22661475 (εσωτ.100, Δευτέρα - 
Παρασκευή, 8:00 - 15:30) και info@
leventismuseum.org.cy

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Ο ζωγράφος
και ο «Τζόκερ»

Λ ίγο πριν 
-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

ΕΚΔΗΛΩΣΗ

Βραδιά λογοτεχνίας
Ο Όμιλος 

-

-

-

-
-

-
-
-

Πολιτιστικό Κέντρο Δήμου Στροβόλου, 
λεωφόρος Αρχ. Κυπριανού 34.

 Εγώ εν τζιαι

Πέρασε μια -
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

ΘΕΑΤΡΟ

«Η αξία της ζωής» από τα Παράσιτα

ΘΕΑΤΡΟ

«Μακρόνησος» από το Θέατρο ΑντίΛογος

ΧΟΡΟΣ

Sketching a Dance-Ο κόσμος της Κύπρου με Γυναίκες



Χ Ο Ρ Ο Σ

Κυριακή 13 Οκτωβρίου 2019 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η 3

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

H Κύπρια 
-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

Πληροφορίες: VENUS un/

Οι καλλιτέχνες κουβαλάμε
τεράστια κοινωνική
και καλλιτεχνική ευθύνη
Η Κύπρια Alexandra Waierstall χορογραφεί την παράσταση «VENUS un/seen» 

ΟΚΤΩΒΡΙΟΣ 2019

FOLLOW WATCHLIKE FOLLOW

«Με εμπνέει να 
δημιουργώ ένα σύμπαν 
και να σμιλεύω το 
σύνολο του χώρου, 
του χρόνου και των 
περιεχομένων τους».

Η βαθιά 
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Του ΞΕΝΟΦΩΝΤΟΣ ΡΑΡΑΚΟΥ*

Στα μάτια -

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-
-

-
-
-

-

-

Pink Floyd, «The Dark Side Of The Moon»
Με το άλμπουμ-ορόσημο της διεθνούς δισκογραφίας το βρετανικό συγκρότημα επηρέασε καθοριστικά την πορεία της ροκ

Εργο 

Στο «The Dark Side Of The Moon»

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

Ιστορικό εξώφυλλο

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ: ΕΥΑΝΘΗΣ ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ

Οι Pink Floyd
-

-

-

-
-
-

-

-
-

-
-

* Ο κ. Ξενοφών Ραράκος είναι μουσικός 
παραγωγός.

Απλές συνθέσεις με διαστημική αίσθηση και εντυπωσιακά εφέ

937 εβδομάδες
στην πρώτη θέση

Ο Nick Mason 

AS
SO

CI
AT

ED
 P

RE
SS

AS
SO

CI
AT

ED
 P

RE
SS

AS
SO

CI
AT

ED
 P

RE
SS

AS
SO

CI
AT

ED
 P

RE
SS

3 Μαρτίου 1967.

Ο μπασίστας και 
τραγουδιστής Roger 
Waters και ο κιθαρίστας 
και τραγουδιστής 
David Gilmour είχαν  
την κύρια ευθύνη  
για το αποτέλεσμα.

Σπάνια στη δισκογρα-
φία υπήρξε τέτοια  
ταύτιση περιεχομένου 
με την εξωτερική εμφά-
νιση του άλμπουμ  
όσο στο «The Dark Side 
Of The Moon».
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Νιώθω διπλά 

-

-

-

-

-
-
-

–Βασίλη, πώς δημιουργήθηκαν οι 
Αντιδρώντες;

-

-

-
-

-
-

–Στόχος μας είναι η αυθεντική 
ανθρώπινη επαφή, μού είχες πει 
σε συνέντευξή μας το 2016, τον 
έχετε πετύχει;

-
-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

–Δημιουργηθήκατε το 2014, λίγο 
μετά την κρίση του ’13, σήμερα 
οι Αντι-Δρώντες είναι το ίδιο χρή-
σιμοι στην κοινωνία;

-

-
-

-

–Πιστεύεις ότι οι Αντι-Δρώντες 

έχουν αντιδράσει αυτά τα πέντε 
χρόνια, απέναντι στη φθορά και 
στη μιζέρια της εποχής μας; 

-

-

-

-

-
-

-

-

–Ποιες ήταν οι δυσκολίες και ποιες 
οι προκλήσεις που κλήθηκες να 
αντιμετωπίσεις;

-
-

-

-

-

-

–Η Πολιτεία και οι σχετικοί φο-
ρείς στέκονται αρωγοί σε τέτοιες 
προσπάθειες, όπως αυτή των Αντι-
Δρώντων;

-

-
-

-

-

–Πες μας τι περιλαμβάνουν οι εκ-
δηλώσεις, που προγραμματίζετε;

-

-

-

-

-

–Τι σημαίνει για εσένα πολιτισμός 
και θέατρο ειδικότερα;

-

Μάθαμε πως τα οράματα δεν είναι χάρτινα
Η θεατρική Ομάδα Αντι-δρώντες, όπως λέει η ψυχή της, Βασίλης Χατζηστυλλής, είναι ευκαιρία για συνάντηση

«Δεν -

Το ζήτημα της ουσιαστι-
κής συμπόρευσης των 
ανθρώπων τίθεται πά-
ντοτε στο προσκήνιο. Ως 
εκ τούτου, θα είναι εσα-
εί χρήσιμη στην κοινω-
νία κάθε προσπάθεια η 
οποία στοχεύει στη σύν-
δεση των ανθρώπων.
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Στα τέλη 
-

-
-

-

-

-

-
-
-

-
-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

* Ο κ. Διονύσης Π. Σιμόπουλος είναι 
επίτιμος διευθυντής του Ευγενιδείου 
Πλανηταρίου.

Η Χαριτίνη Ξύδη γεννήθηκε στον 
Βόλο και κατοικεί στην Αθήνα. 
Εχει σπουδάσει Ιστορία και Αρχαι-
ολογία. Εμφανίστηκε στη λογοτε-
χνία το 2005 με το μυθιστόρημα  
«C-Minor» (Ιωλκός), το οποίο ακο-
λούθησαν επτά ποιητικές συλλο-
γές, ένα διήγημα και μία συλλογή 
μικρών κειμένων. Το τελευταίο της 
βιβλίο, «Λαϊκά & Μπλουζ», κυκλο-
φόρησε τον Μάρτιο του 2018, από 
τις εκδόσεις Μετρονόμος. 
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;

 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα θα θέλατε να 
είστε και γιατί;

-

-
-

 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
ποιητές και συγγραφείς καλείτε, 
ζώντες και τεθνεώτες;

-

-

-

 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα, χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;

-

-

 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε πρό-
σφατα για πρώτη φορά;

 
Και το βιβλίο που έχετε διαβάσει τις 
περισσότερες φορές;

-
-

 
Τι ενώνει τα λαϊκά με τα μπλουζ; 
Και τι τα χωρίζει;

-
-

-

-
-

-
-

-

 
Να περιμένουμε καινούργιο βιβλίο; 
Σε τι πελάγη θα πλέει;

-
-

-

ΜΕΛΑΝΙΑ ΔΑΜΙΑΝΟΥ
Λιτανεία του χρόνου
εκδ. Κίχλη, σελ. 82

Μ ια πόλη 
-
-

-
-

-

-
-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-
-

-
-

-

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Toυ ΔΙΟΝΥΣΗ Π. ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΥ*

Η πόλις εάλω

Τα πειράματα του CERN

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Υπάρχουν ερωτήματα 
που παραμένουν ανα-
πάντητα: από τι απο-
τελούνται η «σκοτεινή 
ύλη» και η «σκοτεινή 
ενέργεια» που συνιστούν  
το 95% των συστατικών 
του σύμπαντος;

Ο τεράστιος

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗ ΧΑΡΙΤΙΝΗ ΞΥΔΗ
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Το πρόβλημα με τη ζωή είναι ότι υπάρχουν οι άνδρες και οι γυναίκες

ΡΩΜΗ
Το τρίπτυχο -

-

-

-
-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

Τροφή  -

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Τζέσικα Λανγκ, η φωτογράφος
Φωτογραφημένη 

-

-

-

ΜΑΔΡΙΤΗ
Νέα πνοή στο Πράδο
Ο ιστορικός 

-

-
-

-
-

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Τα σχέδια του Τζον Σίνγκερ Σάρτζεντ
Γνωστός  

-

-

-

-

ΔΟΥΒΛΙΝΟ
Βραβείο για τους Grafton
Το χρυσό -

-

-
-

-

-

ΜΑΔΡΙΤΗ
Η δύναμη του φωτορεπορτάζ
Η Ισπανίδα 

-
-

-

-

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

«Εραστές που κολυμπούν», 

Αρχίζει με αυτούς  
να σε μισούν και τελειώ-
νει με σένα να μισείς εσέ-
να (Τζέιμς Μπόλντγουιν).
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Συνέντευξη στη ΜΑΡΩ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Η επιθυμία της

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

Το ξεκίνημα

-

-
-
-

-

-
-

-
-

-

-

Η ταινία 

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

Ο Σιλβέστερ Σταλόνε 

-

-

-

-

•Η Ανθια Σίλμπερ βρέθηκε στη 
Θεσσαλονίκη πριν από λίγες ημέ-
ρες για μια τιμητική εκδήλωση που 
συνδιοργάνωσαν το Διεθνές Φε-
στιβάλ Κινηματογράφου Θεσσα-
λονίκης και η εταιρεία παραγωγής 
Dark Candy.

«Η συνεργασία με τον Ρόμαν ήταν ανέκαθεν πρόκληση για έμπνευση»

Ηταν μέλος μιας παρέας 
διανοουμένων 
του κινηματογράφου, 
οι οποίοι συνέδεσαν 
το όνομά τους 
με την εποχή: Μάικ 
Νίκολς, Ρόμαν Πολάνσκι, 
Ουόρεν Μπίτι, 
Τζακ Νίκολσον. Η Ανθια Σίλμπερτ 

SA
KI

S 
LA

LA
S

Στιγμιότυπο 

Πρωτότυπα 

«Αφηνα τους χαρακτήρες να με οδηγούν»
Η Ελληνοαμερικανίδα ενδυματολόγος Ανθια Σίλμπερτ (Γιαννακούρου), δύο φορές υποψήφια για Οσκαρ, μιλάει στην «Κ»
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Supported by Fire & Rescue Service 
of British Forces Cyprus

Supported by Fire & Rescue Service
of British Forces Cyprus

TO FIGHT

Fight for Autism
 @ Happy Valley Episkopi

19/10/2019

Gold Sponsor:Supporting:

RUNTOFIGHT
CYPRUS 2019

Sponsors and Supporters:

Graphic & Digital Designer

Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Στο πλαίσιο -

-

-
-

-

-

-
-

-

–Ποια η αφορμή για αυτή το 
«Scratch»;

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

–Γιατί Scratch; 
-
-

-

-
-

-

-

-

-

 –Διαβάζοντας την περίληψη της 
ταινίας, νιώθω ότι παρουσιάζεις 
μία Κύπρο εν απογνώσει, ισχύει;

-

-
-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-
-

-

–Ολόκληρη η κοινωνία δεν έχει 
ευθύνη για την –ας την πούμε– 
αδηφαγία της άρχουσας τάξης;

-

-

-
-

-

–Δεν εξοργιζόμαστε όσο πρέπει 
ως κοινωνία;

-

-

-
-

Παρουσιάζω μια γενιά εν απογνώσει 
Ο Πάρις Ερωτοκρίτου λαμβάνει μέρος στο 9ο Διεθνές Φεστιβάλ Ταινιών Μικρού Μήκους με το 15λεπτο «Scratch»

H ταινία 

Πίστευα ότι μέχρι να γυ-
ριστεί η ταινία το θέμα 
της θα ήταν παρωχημέ-
νο, ότι θα αντιπαρερχό-
μασταν αυτή την κρίση, 
όχι τόσο σε οικονομικό 
αλλά κυρίως σε πνευμα-
τικό/συλλογικό επίπεδο. 

ΓΙ
ΑΝ

Ν
Η

Σ 
ΖΟ

ΥΡ
Η

Σ
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07.30
10.00

11.00 Road Trip - (E)

11.30 

12.00
13.30 

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15

15.15

16.15

17.30

18.00 EIΔHΣEIΣ(νοηματική)
18.20

18.50

19.25

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.15

-

-

23.00 EIΔHΣEIΣ
23.05
23.45

00.15
01.15 EIΔHΣEIΣ - (E)
02.30
03.30
04.00

07.30

11.00 

11.30

15.30

16.00

-

18.00 Power of sports

18.30 
 Pre Game  

19.00 

20.50
 Post Game   

21.20 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
21.30 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
21.40 
23.15 
00.05 EIΔHΣEIΣ - (Ε)
00.20

05.30

09.45

-
-

13.00

15.00

16.00 

-
-

18.00 OMEGA NEWS
18.10

-

-

20.10 OMEGA NEWS
21.05

23.00

00.40 

01.40

02.40
03.40

06.10
06.40

07.30

08.45

09.20

10.10

12.00

12.50

13.55

15.00
17.00

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10

19.30

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20

00.00 Τίτλοι ειδήσεων 
00.15

-

01.10

02.00

02.50
03.40 Tα νέα του ANT1 - (E) 
04.30

05.50

06.20

07.20

08.00

09.00

11.00

12.00

 15.00 

16.00

16.40 

18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.10

19.10

20.20 Τομές στα γεγονότα
21.00

00.20  Γεγονότα σε τίτλους 
00.30

01.30
03.30 
04.20 
05.00

06.00

07.00 

08.00

09.20

10.00

13.00

14.00

14.45 

17.00

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ (νοηματική)
18.00  

19.30

20.20 ALPHA NEWS
21.15

23.30

01.00
02.00
02.45 

03.30

08.00
Murders

09.30 
11.30 
13.15  
 The Wizard
15.20 
17.30 
20.00 

21.00 
23.00 

00.45 12 Feet Deep
02.15 

05.30 -

07.10 
08.50 
10.35 
12.10 

13.40 
15.10 
16.50 
18.20 
20.05 
22.00 
23.45 
01.05 
02.40 

06.30
09.30 Cook Eat - (E)
11.00
13.00
14.00 
16.30
18.00 EIΔHΣEIΣ
18.45
19.20 EIΔHΣEIΣ
19.30 
21.20 
22.20 

00.00 
02.55

12.00
13.00
14.00
15.00
15.30 Maya The Bee
16.00 Heidi
16.30
17.00
17.30
18.00
18.30
19.00
19.30 
20.00
21.00 
22.00 Super Mario
23.00

ΡΙΚ1 ΡΙΚ2 ΟMEGA 22477777 ANT1 ΣΙΓΜΑ ΑLPHA CAPITAL 25577577

TV PLUS

SMILE TV 

MOVIES BEST

GREEK CINEMA

21.15 Bridge of spies 19.00 21.05 21.20 21.00 21.15 21.00 

22.00 

07.45
09.00 
10.45
12.35

14.00
15.25 

17.00 
19.00 
21.00
23.00 
01.00 To die for
02.20

Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

«Αν μου πρότεινε -

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

Ογκος «πραγματικότητα»

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

Η ταραχώδης και 
την ίδια στιγμή συναρ-
παστική, στις εποχές 
που διέσχισε, ζωή 
του Ρίχτερ αποτυπώ- 
νεται, κατά κάποιον 
τρόπο, και στο έργο του. 

Σαρώνοντας
τον «καμβά»
της Ιστορίας
Η ζωή του εμβληματικού Γερμανού 

ζωγράφου Γκέρχαρντ Ρίχτερ

O Τομ Σίλινγκ 

Το βραβευμένο 
-

-

-

-

-

-

-

-
-

ΤΕΤ-Α-ΤΕΤ  για όγδοη σεζόν στο ΡΙΚ
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Του ΠΑΥΛΟΥ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Μέχρι 
-

-

-

-
-
-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

Το «Μεγάλο φακέλωμα»

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

Οι Αμερικανοί προτεστάντες
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

Οι ασυμβίβαστες 

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

Προειδοποίηση για μια δυστοπία επιστροφής στον πρωτογονισμό

Είναι εντυπωσιακό, 
όπως υπογραμμίζει  
ο Εντουαρντ Σνόουντεν, 
ότι σε μια εποχή 
διαιρέσεων και μίσους 
η πορνογραφία είναι 
εκείνο που «ενώνει»  
την ανθρωπότητα.

Στην Ελλάδα το #metoo 
απλώς δεν υπάρχει.  
Στη χώρα μας 
η κατάχρηση εξουσίας 
(και φυσικά όχι μόνο  
στο σεξ...) ανήκει στο 
πεδίο του φυσιολογικού. 

Πολλοί ειδικοί  
στον αγγλοσαξονικό  
κόσμο πιστεύουν πως 
πρέπει να ξεκινήσουν  
εκστρατείες ενημέρωσης 
των νέων ότι το σεξ δεν 
είναι βία και δεν πρέπει 
να συνδέεται με τη βία.

Ολόκληρες 

SH
U

TT
ER

ST
O

CK

Η Γκουίνεθ Πάλτροου

Πορνογραφία, ένας «αόρατος δικτάτωρ»
Οι κίνδυνοι από την οικουμενική κυριαρχία της την εποχή του Διαδικτύου και των μέσων κοινωνικής δικτύωσης



MARGARITIS SCHINAS
Vice-President
-designate for 
Protecting our

European Way of Life


